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Η κυβέρνηση προβληματίζεται για το τι δεν
πάει καλά με έργα του Δημοσίου αλλά και
έργα που έχουν χαρακτηριστεί στρατηγικής

σημασίας. Eνα από τα βασικά προβλήματα
εντοπίζεται στη λογική των μονοδιάστατων
οικονομικών κριτηρίων. Οικονομική, σελ. 6 

ΔΗΜΟΣΙΕΣ ΣΥΜΒΑΣΕΙΣ

Παθογένειες στο σύστημα των προσφορών

Η αγία ψήφος
Κάθε πρόσωπο που διεκδικεί
δημόσιο αξίωμα είναι ση-
μαντικό να έχει κατά νου ότι
οφείλει να υπηρετεί το γενικό
συμφέρον και όχι τα ειδικά,
και σε καμία περίπτωση τις
προσωπικές φιλοδοξίες του.
Δυστυχώς, από αυτή τη γε-
νική αρχή δεν διέπονται πάν-
τοτε οι υποψήφιοι αξιωμα-
τούχοι του κράτους, και γι’
αυτό ο ψηφοφόρος θα πρέπει
να είναι αρκετά υποψιασμέ-
νος, και επιφυλακτικός προς
υποψήφιους που εμφανίζον-
ται αντισυστημικοί. Διότι,
τον λογαριασμό πάντα τον
πληρώνει ο πελάτης, δηλαδή
ο ψηφοφόρος, και συνήθως
είναι ακριβός. 

Νίκος Τορναρίτης

Δεν κρύβομαι πίσω 
από την πινακίδα 

του «ανεξάρτητου» 

Χαράλαμπος Προύντζος

Στοίχημα για 
τη μεταρρύθμιση 

η Λευκωσία
Σελ. 7

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ποιος φοβάται την 9η Ιουνίου και
πώς απειλούνται τα κόμματα από
το αποτέλεσμα της κάλπης; Αννίτα
Δημητρίου και Στέφανος Στεφάνου
δίνουν μία μεγάλη μάχη για την
πρωτιά, ενώ θρίλερ εκτυλίσσεται
για το ποιος θα λάβει την τρίτη
θέση. Η άνοδος της Ακροδεξιάς,
σε συνδυασμό με την τάση της αν-
τιπολιτικής, είναι οι δύο νέοι γρίφοι
της εξίσωσης. Οι ηττημένοι θα δια-

χειριστούν την αμφισβήτηση. Μαζί
τους ανοίγει ένα νέο κεφάλαιο δι-
λημμάτων για τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη. Ποια θα είναι η συνοχή της
κυβέρνησης, αν ο Ενδιάμεσος κα-
ταρρεύσει και ποιος ο ρόλος του
ΔΗΣΥ; Σελ. 4-5 

Η ανατομία και οι αριθμοί των
δημοσκοπήσεων για τις Ευρωε-
κλογές. Οικονομική, σελ. 4

Αποκαλυπτικός για τα πολιτικά, αλλά
και προσωπικά του σχέδια είναι ο
πρωθυπουργός της Ελλάδας, που
μίλησε στην «Κ» για όλα: Για τον
κίνδυνο χαλάρωσης, που πάντα ελ-
λοχεύει στη δεύτερη τετραετία. Για

το ενδεχόμενο να του προταθεί η
προεδρία της Κομισιόν. Για το γούρι
του και τη σχέση του με το TikTok.
Ποια θεωρεί ως την καλύτερη στιγμή
του στα πέντε χρόνια της πρωθυ-
πουργίας του. Σελ. 18-19

Τις επιπτώσεις που μπορεί να έχει στο εκλογικό
τοπίο των προεδρικών εκλογών η ιστορική
καταδίκη του Ντόναλντ Τραμπ προσπαθούν
να μετρήσουν τώρα οι αναλυτές. Ο τέως πρό-

εδρος επιχειρεί να εκμεταλλευθεί την εις
βάρος του απόφαση, για να εμφανιστεί ως
θύμα πολιτικής δίωξης. Πόσο πιθανό είναι να
το πετύχει; Σελ. 22-23

ΡΑΒΔΟΣ ΚΑΙ ΣΚΗΠΤΡΟ

Η κατά Σινά
Ανάβασις

Η συνάντηση Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και
Βασιλιά Κωνσταντίνου στο Oρος Σινά, στην
Αίγυπτο, τον Σεπτέμβριο του 1966, επικοι-
νωνιακά, σφράγισε την προσωπική τους σχέ-
ση. Οι αφηγήσεις των δύο για εκείνο το ταξίδι
δείχνουν έναν υποβόσκων ανταγωνισμό…
που είχε αθλητικό χαρακτήρα. Σελ. 16

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ

Για να είσαι 
χρήσιμος

χρειάζεσαι
πόστο

Στην πολιτική για να είσαι χρήσιμος
πρέπει να έχεις πόστο που να σου
επιτρέπει να έχεις ρόλο στα δρώ-
μενα του τόπου και της παράταξης,
δηλώνει ο Κωνσταντίνος Πετρίδης.
Επισημαίνει ότι οι εκλογές στέλνουν
μηνύματα σε κόμματα και υποψή-
φιους, σημειώνοντας πως, αν δεν
εκλεγεί, θα παραμείνει ένα απλό
μέλος του κόμματος. Σελ. 8

ΙΣΤΟΡΙΑ

Οι γυναίκες 
στην κάλπη

Το 1905 για πρώτη φορά ψήφισαν και οι γυ-
ναίκες, έστω και κατά λάθος, εξαιτίας πα-
ρερμηνείας του νόμου. Οι εκλογές αφορούσαν
τις Σχολικές Επιτροπές. Μία εκλογική δια-
δικασία που τάραξε τα ανδροκρατούμενα
θέσμια. Την επόμενη χρονιά αποκαταστάθηκε
η τάξις των πραγμάτων. Τέχνες, σελ. 4

ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΟ

Νομικό φρένο 
στη Λευκωσία

για τη Συρία 
Προτάσεις του γενικού εισαγγελέα
του Δικαστηρίου της Ε.Ε., σε υπό-
θεση της Μολδαβίας, μπλοκάρουν
επιδιώξεις της Λευκωσίας για χα-
ρακτηρισμό περιοχών της Συρίας
ως ασφαλών. Σελ. 10

ΕΥΡΩΠΗ

Η διεσπαρμένη 
Ακροδεξιά

Τα κριτήρια με τα οποία θα ψηφίσουν
οι Ευρωπαίοι είναι κυρίως εθνοκεν-
τρικά, με βασικό σημείο την ανη-
συχία για το κόστος ζωής και τη γε-
ωπολιτική αστάθεια. Σελ. 17

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

Παιχνίδια
εξουσίας

Με το κλείσιμο της κάλπης των ευ-
ρωεκλογών ξεκινάει επισήμως η
«μάχη» για τα πρόσωπα που θα
ηγηθούν των ευρωπαϊκών θεσμικών
οργάνων. Θα παραμείνει η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν; Σελ. 20

ΕΚΛΟΓΕΣ 2024

Το πολιτικό 
influencing
των εκλογών

Το διακύβευμα της 9ης Ιουνίου
για αρχηγούς και κόμματα 

ΝΤΟΝΑΛΝΤ ΤΡΑΜΠ

Καταδικασμένος αλλά όχι αποδυναμωμένος

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ ΕΚ ΒΑΘΕΩΝ ΣΤΗΝ «Κ»

Και να μου προταθεί η Κομισιόν, θα αρνηθώ

DEBATE
ΔΗΜΑΡΧΩΝ

VOLT ΚΎΠΡΟΥ

Η ακτινογραφία και το DNA
του νεοσύστατου κόμματος

Σελ. 4

Οι υποστηρικτές του Ντόναλντ Τραμπ διαδηλώνουν υπέρ του, μετά από τη συνέντευξη Τύπου που πα-
ρέθεσε στον Πύργο Τραμπ, στη Νέα Υόρκη. Η επιτροπή των ενόρκων έκρινε ένοχο τον τέως πρόεδρο
και για τις 34 κατηγορίες στην ποινική δίκη του στο Ανώτατο Δικαστήριο της Πολιτείας της Νέας Υόρκης.



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθύντρια: ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ • Σύμβουλος Εκδοσης: ΑΛΚΗΣ ΑΝΔΡΕΟΥ

Υπεύθυνος Υλης: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νικόλαου Σαριπόλου 2 & Λεωφ. Λυκαβητού, 2401   Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: +357 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ: Αν και η πιθανότης μιας γαλλορωσσικής στρατιωτικής
συμμαχίας κατηγορηματικώς διεψεύσθη υπό των επισήμων κύκλων,
ήδη επιβεβαιούται το ενδεχόμενον νέας συνεργασίας εκ της πληρο-
φορίας καθ’ ην ο Λιτβίνωφ έλαβεν επισήμως οδηγίαν να καλέση τον

αρχηγόν του γαλλικού στρατιωτι-
κού Επιτελείου, στρατηγόν Γκα-
μελαίν [φωτ.], εις Μόσχαν. Πι-
στεύεται ότι ο Γκαμελαίν δεν θα
μεταβή εις Ρωσσίαν, αλλά θα
αποστείλη στρατιωτικήν αντι-
προσωπείαν της οποίας θα μετά-
σχη και ο γενικός επιθεωρητής

της οπλοβιομηχανίας. Σοβιετική στρατιωτική αποστολή ευρίσκεται
ήδη εις την Γαλλίαν, λέγεται δε ότι ηγόρασε τανκς και αεροπλάνα, τα
οποία θα χρησιμεύσουν ως πρωτότυπα διά την ρωσσικήν βιομηχα-
νίαν, εργαζομένην υπό την επίβλεψιν Γάλλων μηχανικών.   

ΣΑΑΡ: Η συμβιβαστική συμφωνία η υποβληθείσα εις την επιτροπήν
του Σάαρ διά το ζήτημα του δημοψηφίσματος διεβιβάσθη και υπό
των δύο ενδιαφερομένων αντιπροσωπειών εις Βερολίνον και Παρι-
σίους. Η συμφωνία αποτελείται εκ τεσσάρων κυρίων σημείων. 1) Το
δημοψήφισμα θα διενεργηθή την 13ην Ιανουαρίου 1935. 2) Εκτακτα
αστυνομικά μέτρα θα ληφθούν εν εκτάκτω ανάγκη και υπό την αίρε-
σιν της εγκρίσεως της ΚΤΕ. 3) Αι εγγυήσεις αι παρεχόμεναι υπό της
Γαλλίας και της Γερμανίας θα αφορώσι μόνον τους νομίμους εκλο-
γείς και τας οικογενείας των και ουχί τους μετανάστας τους ευρισκο-
μένους ήδη εις το Σάαρ. 4) Το ειδικόν διεθνές δικαστήριον δημοψη-
φίσματος θα συνεχίση την λειτουργίαν του και τρεις μήνας μετά την
διενέργειαν του δημοψηφίσματος.    

ΕΞΑΠΛΟΥΤΑΙ: Η φυματίωσις, μία εκ των φοβερωτέρων νόσων από
όσας μαστίζουν την φυλήν μας, έλαβεν εσχάτως τοιαύτην έκτασιν,
ώστε το πέμπτον του ολικού των εν Ελλάδι θανάτων να οφείλωνται
εις αυτήν. Το ζήτημα όθεν της οργανώσεως αγώνος κατά της φυμα-
τιώσεως επείγει διότι το φάσμα της υποσκαπτούσης την ζωτικότητα
της φυλής νόσου εξαπλούται λίαν επικινδύνως, και δη εις τας λαϊκάς
τάξεις.    

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
2.6.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Παλιά, τα περιοδικά του συρμού,
στη σελίδα με τα σταυρόλεξα, δη-
μοσίευαν δύο πανομοιότυπες εικό-
νες κάτω από τον τίτλο: «Βρείτε το
λάθος». Αυτό έκανε και η σιεροκου-
τάλα η Κούταλου, παρουσιάζοντας
δύο φωτογραφίες στο καρέ από τον
τελικό του Conference League. Και
οι δύο βαμμένες με τα χρώματα του
Ολυμπιακού και με δύο προέδρους
Δημοκρατίας στο κάδρο. Το «λά-
θος» ήταν εμφανές με μια πρώτη
ματιά. Στη μία φωτογραφία ο Νίκος
Αναστασιάδης πανηγύριζε στη
σουίτα του προέδρου του Ολυμπια-
κού Βαγγέλη Μαρινάκη, στην άλλη
ο Νίκος Χριστοδουλίδης απολάμβα-
νε τον αγώνα με την κόρη του αγκα-
λιά. Δεν χρειάζεται να είναι κανείς
ειδικός περί τα επικοινωνιακά για
να καταλάβει ποιος κέρδισε και αυ-
τό το ποδοσφαιρικό στοίχημα.

Ο θρίαμβος, τόσο του Παναθηναϊ-
κού όσο και του Ολυμπιακού, προκά-
λεσε εθνική ανάταση στις κυρίες,
αλλά η Ιουλία έσπευσε να τις επανα-
φέρει στην τάξη. «Εδώ, κοπέλες, μα-
ζευτήκαμε για άλλο σκοπό. Βρισκό-
μαστε στην εκπνοή της προεκλογι-
κής περιόδου οπότε μπορούμε να
ανακηρύξουμε τους νικητές». «Του-
τέστιν;». «Τουτέστιν, να απονείμου-
με τα μετάλλια στους πιο ιδιοσυγ-
κρασιακούς (sic) υποψηφίους. Αυ-
τούς που κατάφεραν να κερδίσουν –
αν μη τι άλλο– την προσοχή μας». 

Οι κυρίες αποδέχτηκαν ασμένως
την πρόκληση, σηκώνοντας τα gin
and tonic τους με την ευχή: «Ας
κερδίσει ο καλύτερος». Όλες, πλην
μιας. Της αριστερής (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσας Κυριακού, η
οποία κοιτούσε με θλιμμένο βλέμ-
μα το κενό, εμφανώς ανίκανη να
συμμεριστεί τη γενική ευφορία.
«Πότε θα ξεπεράσεις επιτέλους το
μετατραυματικό σοκ, καλή μου;» τη
ρώτησε τρυφερά η Ευγενία η Καλα-
μαρού. «Ποτέ» ψιθύρισε η συντε-
τριμμένη Κουλλίτσα, καθώς την
έζωναν οι παλιές αναμνήσεις.

Η αιτία του νέου καταθλιπτικού
επεισοδίου της Κουλλίτσας είχε
προεκλογική χροιά με ολίγον από
εγχώριο lifestyle. Ως παλαιά κάτοι-
κος Στροβόλου έλαβε πρόσκληση
για τη διοργάνωση επίδειξης μόδας
μαγιό (!), στο Πολιτιστικό Κέντρο (!),
υπό την αιγίδα του υπουργού Εργα-
σίας (!) και του νυν δημάρχου. «Πού
είναι το κακό;» αναρωτήθηκε η ανυ-
ποψίαστη Θεοπίστη Θεοδούλου.
«Οτιδήποτε αφορά πασαρέλα, ξυ-
πνά στην αγαπητή μας Κουλλίτσα
τραυματικές αναμνήσεις. Ποιος
μπορεί να ξεχάσει άλλωστε ότι το
1959 έχασε τον τίτλο της Miss Cy-
prus από τη Λέλια Ρολάνδη; Ένα
γεγονός που δίχασε την αστική
Λευκωσία και πλήγωσε τη φίλη

μας, η οποία 65 χρόνια μετά επιμέ-
νει πως την έφαγαν τα κυκλώμα-
τα». «Το γεγονός ότι ο υπουργός
Εργασίας θέτει υπό την αιγίδα του
fashion show με μαγιό το αφήνου-
με ασχολίαστο;» σάρκασε η Καλα-
μαρού. «Η κυβέρνησή μας δεν ανα-
κατεύεται στα προεκλογικά» είπε
το ποίημά της η Φώφη.

Προτού το καρέ προχωρήσει στην
απονομή των μεταλλίων, εξέτασε
ως όφειλε και τις πιο πρόσφατες
προεκλογικές επιδόσεις. Ξεκινών-
τας από τη Λίνα Παντελή, υποψή-
φια δημοτική σύμβουλο Πάφου, με
το εύγλωττο σλόγκαν: Δυναμική
Παρουσία! «Η εξωστρεφής υποψή-
φια ανέβασε ανάρτηση με φωτο-

γραφία της και ένα κύπελο, γρά-
φοντας: Το θέλαμε, το πήραμε. Εί-
σαι η αγάπη μας» ενημέρωσε τις
κυρίες η Ιουλία.

«Αξιοσημείωτη είναι επίσης η καμ-
πάνια του υποψήφιου ευρωβου-
λευτή της ΔΗΠΑ Μάριου Ελευθερί-
ου, με σλόγκαν: “Για σένα, τώρα!”
Μια δήλωση που με αναγκάζει να
ερωτήσω ευθέως: Πες μου, Μάριε,
τι μπορείς να κάνεις για μένα, τώ-
ρα;» είπε η Ιουλία. Και συνέχισε:
«Τι να πούμε φυσικά για τον υπο-
ψήφιο δημοτικό σύμβουλο Κάτω
Πολεμιδιών Ανδρέου Χρυσάνθου
Στέλιο; Ο οποίος εκτός από το ακα-
τανόητο Νέα Οριζόντια Δύναμη,
συμπληρώνει στο όνομά του (σε

παρένθεση): Το Λουλούδι!». «Ζε-
νιάλ» μουρμούρισε η Ρενέ Κυπα-
ρίσσι και οι υπόλοιπες κατάνευσαν.

Η περίπτωση του ανεξάρτητου
υποψήφιου κοινοτάρχη Κλαυδιάς
Γιάγκου Θεοδώρου μάς μαθαίνει
ότι στο γήπεδο της επικοινωνίας η
έκπληξη μπορεί να σκάσει ακόμα
και την τελευταία στιγμή. Όπως η
ανακοίνωση που διάβασαν οι κυ-
ρίες και έμειναν με το στόμα ανοι-
χτό. Αιτία, η πιο ευφάνταστη προ-
εκλογική προσφορά που έγινε πο-
τέ: Δωρεάν ιατρική εξέταση στο ια-
τρείο Κλαυδιάς από καρδιολόγο και
πλαστικό χειρούργο! « Όσοι επιθυ-
μείτε να περάσετε για εξέταση
καρδίας και διάγνωση από τον πλα-

στικό χειρούργο και για ό,τι άλλες
συμβουλές ή απορίες θέλετε να
λύσετε» διάβασε με τρεμάμενη
φωνή η Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλ-
σον, αδυνατώντας να κρύψει τη
συγκίνησή της.

«Αγαπητές φίλες, έπειτα από σκέ-
ψη καταλήξαμε στην απονομή των
προεκλογικών βραβείων. Τα κόμμα-
τα αποκλείστηκαν, αν και ο πειρα-
σμός ήταν μεγάλος μετά την τελευ-
ταία γκάφα του ΔΗΚΟ να αποστείλει
μήνυμα στα μέλη του για να πάνε σε
συγκέντρωση του… αντίπαλου υπο-
ψήφιου στην Αμμόχωστο! Αποφασί-
σαμε όμως να παραμείνουμε στις
ατομικές υποψηφιότητες, οπότε με
χαρά ανακοινώνω ότι το χάλκινο με-
τάλλιο κερδίζει ο υποψήφιος κοινο-
τάρχης Κλαυδιάς Γιάγκος Θεοδώ-
ρου για τη δωρεάν επίσκεψη στον
πλαστικό! Η αστική Λευκωσία υπο-
κλίνεται στην Κλαυδιά!

Το αργυρό μετάλλιο κέρδισε με το
σπαθί του ο υποψήφιος δήμαρχος
Αγίας Νάπας Νεόφυτος Μιχαήλ, ο
οποίος μπορεί να μην αποκάλυψε το
εύρος της προσωπικότητάς του «για
λόγους εθνικής ασφαλείας», αλλά
καθήλωσε το κοινό με τη θρησκευτι-
κή του ευρυμάθεια. Όσο για το χρυ-
σό μετάλλιο, δεν θα μπορούσε να
απονεμηθεί παρά στον ένα και μονα-
δικό υποψήφιο Σιεηττάνη, ο οποίος
έγινε talk of the town με τη μακράν
καλύτερη προεκλογική ανάρτηση:
Μια φωτογραφία του με τα μάτια
κλειστά, προτρέποντας τους συνδη-
μότες του να ψηφίσουν… “Με κλει-
στά μάτια!” Ιδιοφυές!». 

Η μικρή γιορτή του διευρυμένου
καρέ ολοκληρώθηκε με ένα ακόμα
γύρο gin and tonic και την υπόσχε-
ση: «Ραντεβού στις κάλπες της 9ης
Ιουνίου. Γιατί πέρα από την πλάκα,
είναι βλακώδες να επιτρέπουμε άλ-
λοι ν’ αποφασίζουν για εμάς» είπε
η Ιουλία. 

The dream team

stavros.christodoulou@gmail.com

Οι ιδιοσυγκρασιακοί υποψήφιοι σε αυτή την προεκλογική περίοδο ήταν πολλοί. Τρεις όμως κατάφεραν να ανέβουν στο βάθρο.

Το Κατάρ, ο Ξανθόπουλος και η ανοικτή παλάμη 
Ο Νίκος Χριστοδουλίδης, το σύγχρο-
νο παιδί του λαού, με θλιμμένο
ύφος τεσσάρων Ξανθόπουλων, δή-
λωσε στις κάμερες πως «με δικά του
προσωπικά έξοδα έκοψε εισιτήριο»
(οπότε δεν πήγε με το ιδιωτικό μας
τζετ) και με δικά του προσωπικά
έξοδα πλήρωσε ξενοδοχείο στην
Αθήνα για να παρακολουθήσει τον
τελικό του Conference Cup. Υποθέ-
τουμε πως με δικά του προσωπικά
έξοδα στο διάλειμμα πήρε σάν-
τουιτς, χυμό και γλυσταρκά! Είναι –
ξεκάθαρο– ότι ο πρόεδρος έχει πολ-
λά έκτακτα έξοδα και έδωσε μια
απάντηση ράπισμα σε όσους ειρω-
νεύονται την πρόωρη σύνταξή του.

Δεν ξέρουμε βέβαια ποιος έκανε
την ερώτηση –ο ελεγκτής τώρα εί-
ναι απασχολημένος με πιο σοβαρά
πράγματα– αλλά σε κάθε περίπτωση
η απάντηση και το σπαραξικάρδιο
ύφος του Νίκου μας γέμισε τα μάτια
μας δάκρυα. Τόση συγκίνηση είχα
να νιώσω από τότε που ο Νίκαρος
μάς δήλωσε πως φεύγει από την πο-
λιτική πτωχότερος. Έχουμε πάρει το
δράμα σε άλλα επίπεδα σε αυτό τον
τόπο: κάμερες γράφουν, 3, 2, 1, άκ-
σιον!

Ειδική έρευνα και για το θέμα παρα-
κολουθήσεων με βάση όσα αναφέ-
ρονται στο κεφάλαιο «Η παλάμη του
χαφιέ» στο βιβλίο του Δρουσιώτη
«Κράτος Μαφία». Από την παλάμη
της ΕΔΕΚ, μέχρι την παλάμη του χα-
φιέ, πάμε ακάθεκτοι για το παράση-
μο της ανοιχτής παλάμης.

«Ο τομέας του διαστήματος αποτε-
λεί για εμάς αναδυόμενη προτεραι-
ότητα». Αυτή η δήλωση δεν έγινε
ούτε από τον ηγέτη της Κίνας ούτε
από τον διευθυντή της ΝΑΣΑ. Έγινε
από τον νεαρό μας πρόεδρο και
σκόρπισε ρίγη ενθουσιασμού αφού
όπως όλα δείχνουν το επόμενο έρ-
γο-μαμούθ που θα αναλάβουμε θα
είναι η κατάκτηση του διαστήματος,
με στρατηγικούς επενδυτές βεβαί-
ως, βεβαίως. 

Από άκρατο ενθουσιασμό –ή άκρα-

τη απελπισία– είπαμε στο Κατάρ να
μας θεωρεί τον πρεσβευτή του στην
Ευρώπη. Στο Κατάρ, που στο θέμα
ανθρωπίνων δικαιωμάτων δεν περ-
νά ούτε τα κριτήρια των τζιχαντι-
στών. Προφανώς θα πάρουμε και
την Εύα Καϊλή για σύμβουλο. 

Ο Φαίδωνος καταγγέλλει πως επι-
τελείο ανθυποψηφίου του προσπα-
θεί να εξαγοράσει ψήφους με δω-
ροκουπόνια υπεραγοράς. Γουάου.
Όσοι λοιπόν δυσκολεύεστε με τον
λογαριασμό του σούπερ μάρκετ,

προλαβαίνετε να πάτε στην Πάφο.
Κάποτε θα σας έδιναν 40 παρά μια
βουρδουλιές, τώρα δίνουν δωρο-
κουπόνια!

Να μην αγχωνόμαστε για τα συνεχό-
μενα ναυάγια σε έργα υποδομής,
διαμηνύει η κυβέρνηση. Υπάρχει
λένε Plan B. Μακάρι να έχουμε
PLAN B, C και D, καθώς και τις αντί-
στοιχες βιταμίνες. Και ας ελπίσουμε
η επόμενη συμφωνία να μη γίνει με
παρόμοιο βεβιασμένο, κουτουρού
μειοδοτικό τρόπο. Ίσιαλλαχ, που θα
έλεγε και ο εμίρης. 

Βέβαια όλοι υπονοούν αλλά δεν το
λένε πως τα έργα των εθνικών ερ-
γολάβων είναι τα σημαντικά που κα-
θυστερούν. Μάλιστα, για να κλείσει
το καρέ δεν μας έφταναν οι δύο
εθνικοί μας εργολάβοι, δώσαμε τον
δρόμο Πάφου – Πόλης, στον εθνικό
εργολάβο της μητέρας πατρίδας και
ω σύμπτωση! καθυστερεί και αυτό
το έργο. Εθνικό εργολαβικό δόγμα. 

Σύμφωνα με έρευνα, ένας στους
δύο νέους Κυπρίους θέλει να εγκα-
ταλείψει τη χώρα! Βρε μπας και γι’
αυτό ο Χριστοδουλίδης ταξιδεύει
εκτός Κύπρου στην κάθε ευκαιρία;
Για να ζει την ψευδαίσθηση πως τα
κατάφερε και έφυγε; Πέραν της
πλάκας, αυτό που αποτυπώνει η
έρευνα είναι θλιβερό και τραγικό.

Ο καθένας ας αναλογιστεί τις ευθύ-
νες που του αναλογούν. Κύπρος εί-
ναι για σένα, παμ! 

Δώστε στο λαό άρτο και θεάματα.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Οι δημοτικές εκλογές και οι ευρωε-
κλογές ήταν ανέκαθεν εκλογικές
μάχες με μικρό πολιτικό διακύβευμα
και κομματικό κίνδυνο. Σήμερα, ο
συνδυασμός των δύο αυτών εκλο-
γικών αναμετρήσεων παράλληλα
με όσα εκτυλίσσονται στο εσωτερικό
των κομμάτων, εντείνουν το πολι-
τικό ρίσκο της επόμενης μέρας και
καθιστούν τις εκλογές ως έναν με-
τρητή της επιβίωσης κομμάτων και
πολιτικών προσώπων που θα κρί-
νουν τα εξής: 
• Αν θα επιβιώσουν τα παραδοσιακά
κόμματα, έναντι του influencing.
• Ποιος θα καταλάβει την πρωτιά.
• Τη μάχη των εντυπώσεων σε επί-
πεδο τοπικό.
• Ποιος θα κλειδώσει τελικά την
τρίτη θέση.

• Την άνοδο της Ακροδεξιάς. 
• Την ανακατάταξη του Ενδιάμεσου. 
• Την επόμενη μέρα του προέδρου
της Δημοκρατίας. 

Η τάση της αντιπολιτικής 
Η εμφάνιση του Φειδία Πανα-

γιώτου και κυρίως η δυναμική που
παρουσιάζει στις δημοσκοπήσεις
έχει τη δική της σημασία. Αφενός
για το τελικό αποτέλεσμα που εν-
δεχομένως να οδηγήσει σε ανα-
κατατάξεις τα κόμματα, και αφε-
τέρου για να διαπιστωθεί αν ει-
σερχόμαστε στην εποχή της αν-
τιπολιτικής, όπου η ψήφος μετου-
σιώνεται σε ψήφο οργής και η πα-
ραγωγή πολιτικής υποκαθίσταται
σταδιακά από influencers που μπαί-
νουν στην πολιτική, χωρίς το όποιο
πολιτικό υπόβαθρο. Το είδαμε σε
άλλες χώρες, όπως η Ιταλία με το

Κίνημα των Πέντε Αστέρων και
την εμφάνιση του μπλόγκερ-κω-
μικού Μπέπε Γκρίλο. Στην περί-
πτωση της Κύπρου, το έδαφος για
μία τέτοια περσόνα καλλιεργήθηκε
σταδιακά από το υπάρχον πολιτικό
προσωπικό. Ο πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης
και η πρόεδρος της Βουλής και του
ΔΗΣΥ Αννίτα Δημητρίου είχαν κτί-
σει τη δημοτικότητά τους όχι εξαι-
τίας των πολιτικών τους θέσεων
τις οποίες επιμελώς δεν γνωστο-
ποιούσαν, αλλά γιατί είχαν κτίσει
ένα ισχυρό προφίλ σε μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης όπως είναι το
Instagram και το ΤikΤok, από προ-
σωπικές τους στιγμές και από την
παρουσία τους σε εκδηλώσεις με
πολίτες και ψηφοφόρους. Αυτή η
μετεξέλιξη της πολιτικής σε δη-
μόσιες σχέσεις αδρανοποίησε την

παραγωγή πολιτικής, με αποτέλε-
σμα περσόνες των social media
που μπορούν να χειρίζονται πολύ
καλύτερα το μιντιακό παιχνίδι, να
μπαίνουν πλέον στο κάδρο. Όμως
αυτό δεν συνδέεται μόνο με την
απο-πολιτικοποίηση των υφιστά-

μενων πολιτικών πρωταγωνιστών
αλλά και με τον λαϊκισμό που υπάρ-
χει οριζοντίως στο πολιτικό σκηνικό
και σε παραδοσιακά κόμματα. Είναι
η λεγόμενη περίοδος της αντιπο-

λιτικής, ενσαρκώνεται με την απο-
στροφή των ψηφοφόρων προς τα
πολιτικά πρόσωπα και στα παρα-
δοσιακά κόμματα. 

Τα κόμματα συχνά επέλεγαν
υποψήφιους με ανεπάρκεια πολι-
τικών θέσεων και ροπή στον λαϊ-
κισμό, κερδίζοντας ψήφους. Τώρα
το ίδιο γίνεται χωρίς τους ίδιους,
αλλά με ανεξάρτητες προσωπικό-
τητες που κατέρχονται στην πο-
λιτική αρένα. Είναι στην ουσία η
εκδίκηση των πολιτών προς το σύ-
στημα για σκάνδαλα, ανεπάρκεια
και λαϊκισμό. Το ερώτημα βεβαίως
είναι αν εκδικούμενοι το σύστημα
εκδικούνται παράλληλα και τον
ίδιο τους τον εαυτό. 

Η κάλπη και το εκλογικό ποσο-
στό του Φειδία θα δείξει αν ανοίγει
η πόρτα για νέα πράγματα, ή αν ο
Φειδίας και η δημοτικότητά του

αποτελούν απλώς ένα δημοσκοπικό
φαινόμενο, όπου ψηφοφόροι που
υποστηρίζουν στις έρευνες πως
θα τον στηρίξουν, τελικώς θα προ-
τιμήσουν την αποχή. Στην πρώτη
περίπτωση φαίνεται να επηρεά-
ζονται από την παρουσία του Φει-
δία Παναγιώτου κόμματα όπως το
ΕΛΑΜ, όχι μόνο γιατί από κάποιους
θεωρείται ψήφος αντίδρασης, αλλά
και γιατί ο κ. Παναγιώτου έχει μι-
λήσει θετικά για τον Χρίστο Χρί-
στου, όταν τον φιλοξένησε σε εκ-
πομπή του, μειώνοντας πολύ τα
ιδεολογικά όρια μεταξύ τους. Αν
βεβαίως επαληθευθούν δημοσκο-
πήσεις όπως αυτή της RAI, που
δημοσιοποιήθηκε στον ΑΛΦΑ την
περασμένη Τρίτη, τότε το Δημο-
κρατικό Κόμμα απειλείται σοβαρά
από την παρουσία του κ. Πανα-
γιώτου.

Η μάχη για την πρωτιά στις επικεί-
μενες εκλογές έχει ήδη ξεκινήσει
και αυτό επιβεβαιώνεται πρώτα
από τις δημοσκοπήσεις και στη
συνέχεια από τους ιδιαίτερα ψηλούς
τόνους που καταγράφονται τις τε-
λευταίες μέρες μεταξύ ΔΗΣΥ και
ΑΚΕΛ. Το ΑΚΕΛ στρατηγικά θέλησε
να αποφύγει την υψηλή αντιπαρά-
θεση, αφενός γιατί θεωρεί πως η
αρνητική ατζέντα δεν το βοηθά
στην προσέλευση ψηφοφόρων.
Αφετέρου, γιατί αντιλαμβάνεται
πως για να κερδίσει την πρωτιά
δεν πρέπει να εξαγριώσει και κατ’
επέκταση να συσπειρώσει εναντίον
του την ομολογουμένως πλειοψη-
φική δεξιά ψήφο. Το ίδιο δεν ισχύει
για τον ΔΗΣΥ που διαχρονικά –και
του βγαίνει– θεωρεί πως η ιδεολο-
γική αντιπαράθεση και η παρουσία
του ΑΚΕΛικού κινδύνου μπορεί να
βοηθήσει στη συσπείρωσή του. Το
έχει επιχειρήσει πολύ συντονισμένα
η Πινδάρου, το επιχειρεί παράλληλα
και ο υποψήφιος στη Λευκωσία Νί-
κος Τορναρίτης, παρουσιάζοντας
τον Χαράλαμπο Προύντζο ως ΑΚΕ-
Λική υποψηφιότητα. Είναι μία συν-
ταγή που βοήθησε τον ΔΗΣΥ να
αντεπεξέλθει κατά τη δεκαετία του
Νίκου Αναστασιάδη και να διατη-
ρήσει την πρωτιά. Πλέον όμως το
ζήτημα είναι και η διαρροή προς
την Ακροδεξιά. Γι’ αυτό τον λόγο
το αφήγημα μετεξελίχθηκε στη θε-

ωρία των δύο άκρων, όπου ΑΚΕΛ
και ΕΛΑΜ είναι το ίδιο επικίνδυνα
και σε πολλά σημεία ταυτόσημα. 

Ποσοστά και σενάρια
Τόσο για το ΑΚΕΛ όσο και για

τον ΔΗΣΥ όλα τα σενάρια είναι
υπαρκτά βάσει και των δημοσκο-
πήσεων που έχουν δει το φως της
δημοσιότητας. Και για μία καθαρή
νίκη, αλλά και για μία ξεκάθαρη
ήττα. Για την Αννίτα υπάρχουν δια-
φορετικά σενάρια. Αν διατηρήσει
την πρωτιά και ένα ποσοστό της
τάξεως του 27%, τότε η ίδια καθιε-
ρώνεται στο πολιτικό σκηνικό, σβή-
νει τις σκιές αμφισβήτησης και
βλέπει με αυτοπεποίθηση το 2028.
Ένα ποσοστό μεταξύ 25-27% είναι
πάλι διαχειρίσιμο, καθώς θα χρη-
σιμοποιήσει το χαρτί της κρίσης
που προηγήθηκε για να δικαιολο-
γήσει το αποτέλεσμα. Τα βήματά
της βεβαίως θα είναι κρίσιμα μέχρι
και τις βουλευτικές του 2026 όπου
αν υπάρξει ένα κακό αποτέλεσμα
τότε δεν αποκλείεται το ενδεχόμενο
αμφισβήτησής της. Ένα ποσοστό
που θα φτάνει το 22% θεωρείται
πανωλεθρία και δεν αποκλείεται
να ανοίξει πρόωρα το κεφάλαιο της
αμφισβήτησής της από στελέχη
της προηγούμενης φρουράς που
ήδη ενοχλούνται από τη διαχείριση
που κάνει. Μεγάλο στοίχημα για
την ίδια σε αυτή τη μάχη είναι να

φέρει κόσμο κοντά, καθώς είναι
εμφανές πως πλέον δεν υπάρχουν
τα στελέχη, ούτε μία δυνατή και
έμπιστη ομάδα στο πλευρό της.
Δεν είναι τυχαίο ότι επιστρατεύθηκε
ο Ιωάννης Κασουλίδης να ανοίξει
μέτωπο για τους κινδύνους της Αρι-
στεράς, όχι μόνο λόγω ένδειας στε-
λεχιακού προσωπικού αλλά γιατί
θεωρούν πως αυτό θα συσπειρώσει. 

Το στοίχημα των αλλαγών
Για τον Στέφανο Στεφάνου, η

εκλογική μάχη της 9ης Ιουνίου ελ-
πίζει πως θα είναι το σκαλί για την
πρωτιά στις βουλευτικές του 2026
και μετέπειτα στη νίκη του 2028.
Μία καθαρή πρωτιά τον καθιερώνει
με τον ίδιο τρόπο στο πολιτικό σκη-
νικό, του δίνει την ευκαιρία να προ-
χωρήσει σε ανοίγματα στις βου-
λευτικές εκλογές και πολύ πιθανό

σε συνεργασίες στις προεδρικές
εκλογές του ’28, γιατί όχι, με τον
ίδιο υποψήφιο. Η δεύτερη θέση
ενισχύει τα μουρμουρητά εντός
του κόμματος, καθώς το μομέντουμ
–με διασπασμένο τον ΔΗΣΥ και
προβλήματα στην εικόνα του προ-
έδρου– ευνοούσαν πλήρως το ΑΚΕΛ
να πετύχει πρωτιά. Το χειρότερο,
ωστόσο, σενάριο για το κόμμα και

τον ίδιο είναι η απώλεια της δεύ-
τερης έδρας. Οι αλλαγές που έκανε
εντός του κόμματος μπορεί να θε-
ωρήθηκαν επουσιώδη για το ευ-
ρύτερο εκλογικό ακροατήριο, όμως
για τον σκληρό κομματικό πυρήνα
και ιδίως τους παροικούντες την
Εζεκία Παπαϊωάννου θεωρείται
πως «νέρωσε» σημαντικά την ιδε-
ολογία του κόμματος. Γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο, το στοίχημα για
τον ίδιο είναι μια καθαρή νίκη η
οποία θα στείλει το μήνυμα πως οι
εσωκομματικές αλλαγές επιβρα-
βεύθηκαν από την κοινωνία. Σ’ ένα
αντίθετο αποτέλεσμα, ανοίγει η
πόρτα της εσωστρέφειας, κυρίως
από στελέχη που είχαν εκφράσει
σαφή διαφωνία με τον νέο τρόπο
λειτουργίας του ΑΚΕΛ, το οποίο
αποτίναζε δογματισμούς και σκλη-
ρές ιδεολογίες. Δεν είναι τυχαίες

οι διαφωνίες για παράδειγμα του
επαρχιακού Λευκωσίας-Κερύνειας
και βουλευτή Χρίστου Χριστόφια,
όπως και άλλων έμμισθων στελεχών
για τη νέα κατάσταση πραγμάτων.
Το μεγάλο ζήτημα ωστόσο για το
ΑΚΕΛ δεν είναι να συσπειρώσει
τον σκληρό του πυρήνα, καθώς το
έχει ήδη κάνει. Είναι να φέρει κόσμο
από το Κέντρο και από την ευρύ-
τερη Αριστερά. Η κύρια αιμορραγία
του ΑΚΕΛ, όπως όλα δείχνουν, είναι
το νεοσύστατο Volt των οποίων οι
θέσεις σε πολλά ζητήματα βρίσκον-
ται κοντά. Το ΑΚΕΛ αναμένεται να
παίξει το χαρτί της χαμένης ψήφου
για να προσελκύσει ψήφους και θα
διαφανεί αν αυτή η μέθοδος θα πε-
τύχει όπως στην περίπτωση του
Αχιλλέα Δημητριάδη στις προεδρι-
κές του 2023 ή αν θα έχουν απώλειες
που θα στοιχίσουν.

Ποιος φοβάται την 9η Ιουνίου
Το καλό, το κακό σενάριο για τα παραδοσιακά κόμματα και ο γρίφος της αντιπολιτικής ψήφου

<<<<<<<

Πώς καλλιεργήθηκε 
από τα παραδοσιακά
κόμματα το φαινόμενο
Φειδίας και 
τα επόμενα βήματα.

<<<<<<<

Ο κίνδυνος απώλειας
της δεύτερης έδρας 
για το ΑΚΕΛ και ένα 
ποσοστό κάτω από το
25% αποτελούν τον με-
γάλο εφιάλτη των δύο
πολιτικών αρχηγών.

Αννίτα και Στέφανος
στη μάχη 

για την πρωτιά 

Ο Στέφανος Στεφάνου δεν επιθυμεί την έντονη αντιπαράθεση για να αποφύγει τη συσπείρωση της δεξιάς ψήφου. Η Αννίτα Δημητρίου από την άλλη, ξέρει
πως μόνο έτσι μπορεί να πετύχει την πρωτιά.

Τα κόμματα συχνά επέλεγαν υποψήφιους με ανεπάρκεια πολιτικών θέσεων και ροπή στον λαϊκισμό, κερδίζοντας ψήφους. Τώρα το ίδιο γίνεται χωρίς τους ίδιους, αλλά με ανεξάρτητες προσωπικότητες που κατέρχονται στην πολιτική αρένα. 
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Η μεγαλύτερη πρόκληση των επι-
κείμενων εκλογών είναι το τι πο-
σοστό θα καταγράψει τελικά το
ΕΛΑΜ. Το κόμμα της Ακροδεξιάς
διεκδικεί με αξιώσεις την τρίτη θέ-
ση και το κυριότερο, ένα διψήφιο
ποσοστό. Η έδρα στην Ευρωβουλή
συνεπάγεται για το ΕΛΑΜ και μία
σημαντική πηγή εσόδων. Το κυ-
ριότερο ωστόσο είναι πως αυτό το
ποσοστό το κάνει πόλο έλξης πρώτα
για πολιτικά πρόσωπα που βλέπουν
πως έχουν πιθανότητες εκλογής
κατερχόμενα μαζί του και βεβαίως
κανονικοποιεί τις όποιες συζητή-
σεις με σχηματισμούς και ενδεχό-
μενες συνεργασίες. Η τρίτη θέση
καθιστά μάλιστα το ΕΛΑΜ και κόμ-
μα ρυθμιστή, όπως άλλωστε ήταν
το ΔΗΚΟ όλα αυτά τα χρόνια. Ερώ-
τημα είναι ότι αν μαζί με την κα-
νονικοποίηση θα δούμε κόμματα
και υποψήφιους να μιλούν ανοικτά
και να ζητούν συνεργασία του κόμ-
ματος τής Ακροδεξιάς, είτε εντός
Κοινοβουλίου είτε σε επικείμενες
εκλογές. Πολλά βεβαίως θα εξαρ-
τηθούν και από το ποιος θα είναι
ο εκλεκτός των ψηφοφόρων του
για το Ευρωκοινοβούλιο. Δίδεται
μία σκληρή μάχη μεταξύ Γεάδη Γε-
άδη και Μάριου Πελεκάνου. Η επι-
κράτηση του πρώτου θα ληφθεί
από το κόμμα ότι επιβραβεύεται
η σκληρή γραμμή του κόμματος.
Η επικράτηση του δεύτερου κα-
ταδεικνύει πως οι ψηφοφόροι του
ΕΛΑΜ αποζητούν «νέρωμα» στις
ιδέες του κόμματος. Αυτό βεβαίως
θα ανοίξει την πόρτα και την όρεξη
πολλών αποτυχημένων εκλογικά
και ανυπόμονων πολιτικά προσώ-
πων είτε να πάνε απευθείας στο
ΕΛΑΜ είτε να πάρουν μεταγραφή
για τη μάχη στις επικείμενες βου-
λευτικές εκλογές. 

Το ποσοστό του ΕΛΑΜ επηρε-
άζει αναπόφευκτα όλα τα κόμματα,
θα πρέπει όμως να ανοίξει και μία
συζήτηση εντός του ΔΗΣΥ για το
πώς τελικά θα αντιμετωπίσει την
Ακροδεξιά. Αν το ΕΛΑΜ αποτελεί
τον κύριο κίνδυνο αιμορραγίας
ψήφων, τότε αναμένεται μία πιο
συγκροτημένη στρατηγική οριο-
θέτησης των ιδεολογικών τους

γραμμών. Υπάρχει ωστόσο και το
ενδεχόμενο να ακολουθηθεί η
στρατηγική της συνεργασίας. Μία
κίνηση που ξεκίνησε πρώτη η υπο-
ψήφια του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος και κατ’ επέκταση του
ΔΗΣΥ, για την προεδρία της Κο-
μισιόν, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
η οποία διεκδικεί τη στήριξη του
ECR, στο οποίο εκτός της Μελόνι,
ίσως της Λεπέν, ανήκει πλέον και
το ΕΛΑΜ. Με αυτό ως δεδομένο,
θα διαπιστωθεί αν το ΕΛΑΜ θα
επιχειρηθεί συντονισμένα να απο-
μονωθεί ή αν θα αποτελεί πυρήνα
συνεργασίας με τα άλλα κόμματα.         

Η γιγάντωση 
της Ακροδεξιάς και 

η επόμενη μέρα 

Μία από τις κρισιμότερες μάχες θα
είναι για τον Νικόλα Παπαδόπουλο
η 9η Ιουνίου, καθώς βάσει των δη-
μοσκοπήσεων, το ΕΛΑΜ απειλεί
να μετατοπίσει το ΔΗΚΟ από τον
εκλογικό χάρτη. Στο κόμμα του
Κέντρου αντιλαμβάνονται πως η
απώλεια της τρίτης θέσης είναι ένα
πολύ πιθανό σενάριο. Tο καλό σε-
νάριο για τον Νικόλα Παπαδόπουλο
βεβαίως είναι να καταφέρει να δια-
τηρήσει και τη δυναμική του αλλά
και την τρίτη θέση του στην κομ-
ματική σκακιέρα. Ο στόχος που
μπήκε εντός επιτελείου είναι να
ψηφίσουν το ΔΗΚΟ όσοι το ψήφι-
σαν στις τελευταίες βουλευτικές
εκλογές του 2021, που φτάνουν τις
40.000, ανεξαρτήτως του ποσοστού
και της θέσης που θα λάβει. Σε ένα
τέτοιο σενάριο, η γραμμή στήριξης
θα είναι ότι το ΔΗΚΟ διατήρησε

τη δυναμική του και δεν ευθύνεται
αν η Ακροδεξιά στην Κύπρο αλλά
και πανευρωπαϊκά ενισχύεται. Το
κακό σενάριο ωστόσο θα είναι η
μείωση του αριθμού ψήφων και
κατ’ επέκταση του ποσοστού του
κόμματος. 

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος αντι-
λαμβάνεται πλέον πως εντός του
κόμματος δεν έχει την ισχυρή στή-
ριξη που είχε δέκα χρόνια προηγου-
μένως, όταν αναλάμβανε το κόμμα.
Φαίνεται καθημερινά από το χάος
που επικρατεί στην κοινοβουλευτική
ομάδα αλλά και από το γεγονός ότι
παρά τις εκκλήσεις του για συστρά-
τευση κομματικών στελεχών στο
ψηφοδέλτιο, μόνο ο Χρύσης Παν-
τελίδης και η Κατερίνα Χριστοφίδου
το έχουν πράξει. Η περίπτωση του
κ. Παντελίδη έχει ιδιαίτερη σημασία
για τον ΔΗΚΟϊκό πρόεδρο, καθώς

το εκλογικό του αποτέλεσμα θα θε-
ωρηθεί αντανάκλαση της αποδοχής
του κ. Παπαδόπουλου εντός του
κόμματος. Ένα κακό αποτέλεσμα
βεβαίως, θα ενισχύσει την εσω-
στρέφεια και την αμφισβήτηση,
χωρίς να αποκλείονται αναταράξεις
αλλά και το ενδεχόμενο αλλαγών
στην ηγετική πυραμίδα. 

Μόνο που ο κίνδυνος αμφισβή-
τησης δεν αφορά μόνο τον Νικόλα
Παπαδόπουλο αλλά και τα άλλα δύο
κόμματα της συγκυβέρνησης, ΕΔΕΚ
και Δημοκρατική Παράταξη. Βάσει

δημοσκοπήσεων, τα δύο τελευταία
κόμματα δίνουν τη δική τους μάχη
επιβίωσης, καταγράφοντας πολύ
χαμηλά ποσοστά. Στον Μαρίνο Σι-
ζόπουλο δόθηκε μία χρυσή ευκαιρία
κατά την προηγούμενη εκλογική
αναμέτρηση των ευρωεκλογών, να
αναπροσαρμόσει την πολιτική του
και να ξαναβρεί την ιδεολογική ταυ-
τότητα του κόμματος, με το να δια-
τηρήσει την έδρα. Πλέον, δεν υπάρ-
χει ούτε το πολιτικό διακύβευμα,
ούτε βεβαίως τα στελέχη που θα
δουλέψουν εντατικά για να ανα-
τρέψουν τα δημοσκοπικά ευρήματα.
Ένα κακό αποτέλεσμα ανοίγει ξανά
τον ασκό της εσωστρέφειας στο
κόμμα και με δεδομένο ότι ο Δη-
μήτρης Παπαδάκης ενεργοποιεί
την Αιχμή, δεν αποκλείεται να απο-
τελεί την κύρια απειλή του για το
μέλλον και τη διαρροή ψήφων. Σε

ανησυχία βεβαίως βρίσκεται και η
Δημοκρατική Παράταξη. Αν και το
κόμμα υπήρξε η μεγάλη έκπληξη
των βουλευτικών εκλογών του 2021,
το ερώτημα σήμερα είναι αν θα δια-
ψεύσει για ακόμη μία φορά τους
δημοσκόπους. Ένα κακό αποτέλε-
σμα σε αυτά τα κόμματα θα ανοίξει
εκ νέου το ερώτημα γιατί δεν υπήρξε
οποιαδήποτε προσπάθεια ή κίνηση
κοινής πορείας στις ευρωεκλογές,
ή συγχώνευσης στο μέλλον. Δεν εί-
ναι καθόλου τυχαίο ότι ο Ενδιάμεσος
ανέκαθεν παρουσίαζε σωρεία κομ-
μάτων και σχηματισμών που είχαν
ημερομηνία λήξης. Με τα νέα δε-
δομένα και στο πλαίσιο του ότι ΔΗ-
ΚΟ και ΔΗΠΑ βρίσκονται μαζί στη
συγκυβέρνηση, δεν αποκλείεται να
επιστρέψει στην ατζέντα της συ-
ζήτησης η συγχώνευσή τους για
την επιβίωσή τους. 

Η επόμενη μέρα ωστόσο της 9ης
Ιουνίου ανοίγει αυτόματα και το
ερώτημα για το πού βρίσκεται η
κυβέρνηση Νίκου Χριστοδουλίδη
αλλά και ο ίδιος ο πρόεδρος. Τα
αποτελέσματα των ευρωεκλογών
θα ανοίξουν δύο συζητήσεις: 
• Τη συνοχή του κυβερνητικού
σχήματος. 
• Το αν θα γίνει πιο έντονη η σκιά
του προέδρου πάνω στον ΔΗΣΥ
για να συγκυβερνήσουν.

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης βγήκε
από τη σοβαρή κρίση που αντιμε-
τώπιζε μέχρι και τον πρώτο χρόνο
διακυβέρνησής του. Έχουν γίνει
κινήσεις που ενίσχυσαν την αυ-
τοπεποίθησή του, ωστόσο η κακή
εικόνα δεν έχει ανατραπεί, αν λη-
φθούν υπόψη τα ευρήματα της
δημοσκόπησης της «Symmetron

Market Research», η οποία παρου-
σιάζει τον Νίκο Χριστοδουλίδη να
έχει 57% αρνητική εικόνα. Ένα
κακό αποτέλεσμα των συγκυβερ-
νώντων κομμάτων μπορεί να μην
οδηγήσει στην αποχώρησή τους,
όμως το σίγουρο είναι πως θα τεθεί
θέμα συνοχής. Θα μείνουν άραγε
ώς τις βουλευτικές εκλογές, θα
αποχωρήσουν στη συνέχεια και
ποιος θα είναι ο τρόπος συνεννόη-
σής τους. Με ένα κακό αποτέλεσμα
το σίγουρο είναι πως θα επιχειρή-
σουν να κάνουν πιο διακριτή την
παρουσία τους. Αυτό συνεπάγεται
με ανταρσίες βουλευτών μπροστά
σε κρίσιμα νομοσχέδια, αλλά και
με πιέσεις των αρχηγών με αιτή-
ματα στο Προεδρικό. 

Σε αυτό το πλαίσιο ενδεχομένως
να ανοίξει εκ νέου η συζήτηση για

το πού βρίσκεται ο Συναγερμός,
ιδιαίτερα όταν θα ανοίξει επίσημα
η συζήτηση για τον διορισμό του
επιτρόπου. Ο Νίκος Χριστοδουλίδης
σίγουρα δεν ευνοεί μία καθαρή νί-
κη, ούτε του ΔΗΣΥ ούτε του ΑΚΕΛ,
καθώς αυτό ενδεχομένως να ενι-
σχύσει τους αντιπολιτευτικούς τό-
νους, αλλά και την αίσθηση ότι
επιβραβεύεται η αντιπολίτευση.
Σίγουρα όμως θέλει να υπάρχει
παράθυρο επικοινωνίας με τον Συ-
ναγερμό, ούτως ώστε σε κρίσιμες
στιγμές να τον στηρίξει στο Κοι-
νοβούλιο. Για τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη είναι επίσης σημαντικό σε
επίπεδο εκλογών Τοπικής Αυτο-
διοίκησης να υπάρξουν νίκες δικών
του ανθρώπων, καθώς έτσι ενισχύει
την επιρροή του σε τοπικές και
επαρχίες. 

Ο γρίφος 
των Τ/κ

Η πρωτιά θα κριθεί, αν ληφθούν
υπόψη οι δημοσκοπήσεις, από
τον αριθμό των Τ/κ. Κατά την

προηγούμενη μάχη των ευρωε-
κλογών οι Τ/κ που συμμετείχαν

έφτασαν σχεδόν τις 6.000.
Ήταν η υποψηφιότητα Νιαζί Κι-
ζίλγιουρεκ που συγκέντρωσε
όπως υπολογίζεται περίπου

4.000, ήταν όμως και το Κίνημα
Γιασεμί με τον Σενέρ Λεβέντ.
Αν ληφθεί υπόψη πως οι Τ/κ

υποψήφιοι είναι τρεις –ο Νιαζί
Κιζίλγιουρεκ έχει στο πλευρό

του τον μηχανισμό του CTP, ενώ
ο Χουλουσί Κιλίμ προτού ενταχ-
θεί στο Volt ήταν στο κόμμα του

Ακιντζί– θεωρείται πως θα
υπάρξει περαιτέρω κινητοποί-

ηση και προσέλευση. Αν η πρω-
τιά κριθεί στις τ/κ ψήφους, ο
ΔΗΣΥ θα το διαχειριστεί με το
αφήγημα πως η νίκη είναι δική
του στους Ε/κ. Στο ΑΚΕΛ πάν-
τως αντιλαμβάνονται πως το

διακύβευμα της τ/κ ψήφου εί-
ναι πολύ μεγάλο. Όχι μόνο γιατί
μπορεί να ενισχύσει τα ποσο-
στά του κόμματος, αλλά και για
το αποτέλεσμα. Δεν είναι κρυ-
φό ότι στο κόμμα υπάρχει ανη-
συχία στο ενδεχόμενο που ο

Νιαζί Κιζίλγιουρεκ αποκλειστεί.
Όχι για τον ίδιο προσωπικά αλλά
και για το μήνυμα που θα σταλεί

στην τ/κ κοινότητα. 

Οι δημοτικές
εκλογές 

Η σημειολογία πάντως δεν πε-
ριορίζεται στην τ/κ ψήφο, κα-
θώς μία μεγάλη μάχη που θα
κρίνει το παιχνίδι, παίζεται

στους μεγάλους δήμους. Παρό-
τι οι εκλογές Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης έχουν μειωμένο πολιτικό

διακύβευμα εξαιτίας των συ-
νεργασιών αλλά και της χαμη-
λής παραγωγής πολιτικής, και
στα δύο μεγάλα κόμματα, το

διακύβευμα είναι μεγάλο. Για
την Αννίτα Δημητρίου είναι με-
γάλο στοίχημα να διατηρήσει τη

δημαρχία στον παραδοσιακά
συναγερμικό δήμο της πρω-

τεύουσας, να αποφύγει την τρί-
τη θέση στη Λάρνακα και να

κερδίσει τη Λεμεσό και κυρίως
την Πάφο. Ένα κακό αποτέλε-
σμα στις δημοτικές εκλογές

δεν θα αλλάξει άρδην τα δεδο-
μένα, αν το κόμμα καταφέρει
να λάβει την πρωτιά, αλλά θα
εμπεδώσει αυτό που ψιθυρο-
λογείται εδώ και καιρό, ότι η

ηγεσία έκανε πολύ λανθασμέ-
νους χειρισμούς. Με την εμπέ-
δωση των λανθασμένων χειρι-
σμών αποσείεται από το βάρος
των τέως η ευθύνη για τα ενδε-
χομένως άσχημα αποτελέσμα-
τα των εκλογών και μετακυλίε-
ται στη νέα κατάσταση πραγμά-
των. Για το ΑΚΕΛ είναι σημαντι-

κό το βράδυ των εκλογών να
εμπεδωθεί πως το κόμμα έφε-
ρε νίκες. Το αντίθετο αποτέλε-
σμα θα ενισχύσει τα μουρμου-
ρητά, ιδιαίτερα εξαιτίας του ότι
το κόμμα της Αριστεράς σύρθη-
κε εν πολλοίς πίσω από τις επι-

λογές του Κέντρου, αντί να
αναλάβει πρωτοβουλίες σε με-
γάλους δήμους, διεκδικώντας

με δικά του πρόσωπα. 

<<<<<<<

Το δίλημμα της επόμε-
νης μέρας, αν το ΕΛΑΜ
ενισχυθεί, είναι αν 
θα απομονωθεί από τα
παραδοσιακά κόμματα 
ή αν θα αποτελεί έναν
πυρήνα συνεργασίας. 

Το ΕΛΑΜ διεκδικεί με αξιώσεις την
τρίτη θέση και ένα διψήφιο ποσοστό.

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
στη μέγγενη των συμμάχων

<<<<<<<

Στοίχημα η επόμενη 
μέρα για τον Νικόλα,
όπως και η επιβίωση 
του Ενδιάμεσου.

Ενας Ενδιάμεσος ψάχνει σωσίβιο σωτηρίας 

Τα αποτελέσματα των εκλογών θα ανοίξουν τη συζήτηση για τη συνοχή του κυβερνητικού σχήματος και για τον
ρόλο του ΔΗΣΥ σε αυτό.

Ενα κακό αποτέλεσμα θα ενισχύσει την εσωστρέφεια στο ΔΗΚο και την αμφισβήτηση για τον Νικόλα Παπαδόπουλο, ενώ ΕΔΕΚ και Δημοκρατική Παράταξη δίνουν τη δική τους μάχη επιβίωσης, 
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Όταν τις παραμονές του Φε-
βρουαρίου του 2023 ο υποψήφιος
για την προεδρία, τέως πρύτανης
του Πανεπιστημίου Κύπρου, Κων-
σταντίνος Χριστοφίδης, έτρεχε την
καμπάνια του με τον σχηματισμό
του «Νέου Κύματος», που ο ίδιος
είχε ιδρύσει από το 2019, η κυπρια-
κή δημόσια σφαίρα άκουγε πρώτη
φορά για το Volt. To «Νέο Κύμα-
Volt Cyprus-The Other Cyprus»
είχε τότε προκύψει, όταν το 2021
το Volt Europa, ένα φεντεραλιστικό
πανευρωπαϊκό κόμμα, που προ-
έκυψε το 2018 σε οκτώ διαφορετικά
κράτη-μέληστον απόηχο του Brexit,
ουσιαστικά συστήνονταν στην Κύ-
προ μέσω του κ. Χριστοφίδη, υπο-
γράφοντας ουσιαστικά ένα μνη-
μόνιο συνεργασίας με το «Νέο Κύ-
μα». Έκτοτε πέρασε αρκετός καιρός
και το Volt Κύπρου προχώρησε
επανασυστήνοντας τον εαυτό του
μέσα από αμαλγαματοποίηση με
το «Νέο Κύμα» και το κίνημα «Αμ-
μόχωστος για την Κύπρο» και σή-
μερα διεκδικεί, με αφορμή την κά-

θοδό του στις ευρωεκλογές, ρόλο
και λόγο στα λεγόμενα minor po-
litics της Κύπρου, ως ένα νέο μικρό
κόμμα πέραν της «κλασικής» τριά-
δας, ιστορικά, των ΔΗΣΥ-ΑΚΕΛ-
ΔΗΚΟ. 

Το ιδεολογικό στίγμα
Όπως συμβαίνει με όλα τα θυ-

γατρικά κόμματα του Volt Europa,
το κυπριακό franchise δείχνει να
εκκινεί από το φιλοευρωπαϊκό φεν-
τεραλιστικό Κέντρο και να εκτεί-
νεται ως την Κεντροαριστερά και
την Οικολογία (συμμετέχει μεταξύ
άλλων στην ομάδα των Πρασίνων
/ Ευρωπαϊκή Ελεύθερη Συμμαχία
σε επίπεδο Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου) για να ενσωματώσει και κυ-
προκεντρικά χαρακτηριστικά. Η
μέχρι στιγμής παρουσία του σε
συνδυασμό με την ανθρωπογεω-
γραφία των υποψηφίων του δείχνει
να περιλαμβάνει τρία ποιοτικά χα-
ρακτηριστικά:

• Το ξεκάθαρο στίγμα υπέρ της
λύσης στο Κυπριακό, στη βάση της
ομοσπονδιακής λύσης, που τεκ-

μαίρεται από τον σημαίνοντα ρόλο
που έχει η μία εκ των συν-αντιπρο-
έδρων του κινήματος και υποψήφια
ευρωβουλεύτρια, Ανδρομάχη Σο-
φοκλέους. ΗκαΣοφοκλέους υπήρξε
για χρόνια το πρόσωπο πίσω από
τη δικοινοτική ακτιβιστική ομάδα
«Unite Cyprus Now», που με απο-
κορύφωμα το 2017 και το Κραν
Μοντανά διοργάνωνε δράσεις υπέρ
της λύσης και της υποστήριξης της
διαδικασίας των συνομιλιών.

• Τον ακτιβισμό και την Οικολογία
που προκύπτει τόσο από τις θέσεις
διαφόρων μελών του κυπριακού
Volt όσο κι από την ανάμιξη της
Αλεξάνδρας Ατταλίδου μετά την
αποχώρησή της –με συγκρουσια-

κούς όρους με την ηγεσία του– από
τους Οικολόγους, και τέλος

• Τον δικοινοτισμό, δεδομένης
τόσο της λειτουργίας του κόμματος
(μέλη, ηγεσία, κοκ) όσο και της
υποψηφιότητας του γ.γ. του, Τουρ-
κοκύπριου ακτιβιστή Χουλουσί Κι-
λίμ, με το ίδιο το Volt να προτάσσει
πως είναι ένα κόμμα για Ελληνο-
κύπριους και Τουρκοκύπριους.

Τι θα επιδιώξει
Η μέχρι στιγμής παρουσία του

Volt Κύπρου σε συνδυασμό με τη
διάρθρωση του ψηφοδελτίου του,
στο οποίο ξεχωρίζει ο δημοσιο-
γράφος-ερευνητής Μακάριος Δρου-
σιώτης, πρώην συνεργάτης του

προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου
Αναστασιάδη και στο επίκεντρο
αποκαλύψεων φερόμενης διαφθο-
ράς εναντίον του, που τελεί υπό
διερεύνηση, δείχνει πως το εν λόγω
κόμμα τελεί και υπό διαμόρφωση
ως προς τις τελικές του θέσεις –
στην κατανομή του πολιτικού χάρ-
τη– και προέκυψε και ως προϊόν
μετασχηματισμού από τον τρόπο
που το πρωτοσύστησε στην κυ-
πριακή δημόσια σφαίρα ο κ. Χρι-
στοφίδης, με προέλευση από την
ΕΔΕΚ και πιο δεξιόστροφες απόψεις
σε σειρά θεμάτων. Αξίζει να ση-
μειωθεί πως στην τρέχουσα προ-
εκλογική καμπάνια το Volt Κύπρου
διαφοροποιήθηκε από το Volt-Νέο

Κύμα, προτάσσοντας την ευρω-
παϊκή στρατηγική αυτονομία, θέση
και του Volt Europa, θέση που,
επίσης, δεν πέρασε απαρατήρητη
σε σχέση με την αμιγώς υπέρ της
ένταξης στο ΝΑΤΟ θέση που είχε
υπερπροβάλει, χαρακτηριστικά, ο
τέως πρύτανης κατά τη διάρκεια
της δικής του προεκλογικής. Άξιο
αναφοράς είναι επίσης η ανταλ-
λαγή, σε ραδιοφωνική εκπομπή
του «Πολίτη», υψηλών τόνων με-
ταξύ του Σταύρου Παπαδούρη,
στέλεχος των Οικολόγων και της
Αλεξάνδρας Ατταλίδου, ανεξάρτη-
της πλέον βουλεύτριας, με το βα-
σικό αντικείμενο διαξιφισμών να
περνάει και μέσα από τη δημιουρ-
γία του Volt και το ζήτημα της Οι-
κολογίας στην Κύπρο, ιδίως μετά
την επάνοδο του Γιώργου Πετρίδη
στην ηγεσία των Οικολόγων. 

Από τις τρεις δημοσκοπήσεις
μέχρι στιγμής, συμπεριλαμβανο-
μένης αυτής της «Κ», διαφαίνεται
πάντως πως το Volt κινείται μεταξύ
του 2%-3%, καταλαμβάνοντας τον
πολιτικό χώρο –μεταξύ των μικρών
κομμάτων– της έκτης θέσης, ξε-
περνώντας ακόμη και τους Οικο-

λόγους. Οι υψηλοί τόνοι εναντίον
των Οικολόγων εκ μέρους του Volt
φαίνεται, υπό αυτό το πρίσμα, και
στρατηγικοί, προκειμένου σε αυτό
το πεδίο πολιτικής το νεοφυές Volt
να κερδίσει έδαφος, και με φόντο
το 2026 να πλαισιώσει μια θέση
«μετά την ΕΔΕΚ» στον κομματικό
χάρτη. Βέβαια, τα αποτελέσματα
των ευρωεκλογών θα κρίνουν σε
μεγάλο βαθμό την πολιτική προ-
οπτική του Volt και αν θα κατορ-
θώσει να καθιερωθεί ως ένα δικοι-
νοτικό, φιλοευρωπαϊκό κόμμα που
θα συγκεντρώσει την προοδευτική
κεντροδεξιά ή κεντροαριστερή
ψήφο, ιδίως μεταξύ απογοητευμέ-
νων ψηφοφόρων του ΑΚΕΛ, ή αν
θα κινηθεί σε χαμηλές πτήσεις μη
κατορθώνοντας να πείσει, εκλο-
γικά, τους ψηφοφόρους σε ένα πο-
λιτικό σύστημα όπως της Κύπρου
με στεγανά (πελατειακές σχέσεις,
παραδοσιακή ψήφος, κοκ) αλλά
και νέους μετασχηματισμούς (αύ-
ξηση ψήφου διαμαρτυρίας, μετα-
πολιτική, κανονικοποίηση Ακρο-
δεξιάς, κοκ). 

Ψάχνει τον χώρο του
στον πολιτικό χάρτη
Τι σηματοδοτεί για το Volt Κύπρου η συμμετοχή του

στις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου και ποιον ρόλο
αναζητεί στην κομματική σκακιέρα

Μετά την περίοδο 2008-2023 (ΑΚΕΛ
και δύο κυβερνήσεις Αναστασιάδη
υπό τον ΔΗΣΥ) η συζήτηση για τα
μικρά κόμματα στην Κύπρο και την
πολιτική που παράγουναναλώθηκε
για πολλά χρόνια στον λεγόμενο
ενδιάμεσο χώρο (ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ, Οι-
κολόγοι), σε επιμέρους διασπάσεις
(το χαρακτηριστικότερο παράδειγμα
αποτελεί η ΔΗΠΑ) και φυσικά στην
άνοδο του ΕΛΑΜ, που πλέον φτάνει
στο σημείο να διεκδικεί την τρίτη
θέση στις προσεχείς ευρωεκλογές,
δημιουργώντας ένα ισχυρό προ-
ηγούμενο σε σχέση με το ΔΗΚΟ
και τον ρυθμιστικό του ρόλο, δια-
χρονικά. Η έλευση ενός κόμματος
σαν το Volt αποτελεί καλή ευκαιρία
για να συζητηθεί εκ νέου η προ-
οπτική τόσο των μικρότερων κομ-
μάτων, ως προς τις πολιτικές τους
κατευθύνσεις και τις στρατηγικές

τους επιδιώξεις, όσο και τα όρια
του πολιτικού συστήματος στην
Κύπρο σε σχέση με τον κομματικό
χάρτη που σε σχέση με μια δεκα-
πενταετία πίσω διαμορφώνεται εκ
νέου και θα αλλάξει, ίσως άρδην,
στις βουλευτικές εκλογές του 2026.
Η ίδια η ιστορία του Volt –πανευ-
ρωπαϊκά– δείχνει επίσης και τα
όρια των διασπάσεων των προοδευ-
τικών κομμάτων της Οικολογίας,
του δεξιόστροφου ή αριστερόστρο-
φου φιλελευθερισμού, καθώς και
το πόσο (όπως και με την περίπτωση
της ιδεολογίας και των κομμάτων
των «Πειρατών») τα εν λόγω κόμ-
ματα μπορούν όντως να κάνουν τη
διαφορά (η μέχρι στιγμής πορεία
του Volt Europa και των θυγατρικών
κομμάτων του ανά την Ευρώπη δεν
είναι game-changer). 

Επιπλέον, η εκλογή, το 2023,

του Χριστοδουλίδη στην προεδρία
της Κυπριακής Δημοκρατίας, χωρίς
την υποστήριξη των δύο μεγάλων
κομμάτων και η συγκυβέρνηση,
ουσιαστικά, με τα κόμματα του εν-
διάμεσου χώρου αποτελεί πρωτο-
φανές φαινόμενο που σε συνδυα-
σμό με την κρίση εντός του ΔΗΣΥ
αλλά και τα όρια των αντοχών αυτού
του κυβερνητικού σχήματος αλλάζει
άρδην το πεδίο –δυνητικά– των
λεγόμενων μικρών κομμάτων για
ένα κόμμα (ή ακόμη και άλλα κόμ-
ματα) τύπου Volt που θελήσουν να
διεκδικήσουν θέση και ρόλο –ιδίως
σε ένα σκηνικό όπου ΕΔΕΚ, ΔΗΠΑ
και Οικολόγοι θα δουν μείωση των
ποσοστών τους και το ΔΗΚΟ θα
χάσει, πιθανώς, την τρίτη θέση
από το ακροδεξιό/λαϊκίστικο ΕΛΑΜ. 

Δεκαπέντε χρόνια μετά από κυ-
βερνήσεις με αμιγώς στήριξη των

δύο μεγάλων κομμάτων (ΔΗΣΥ,
ΑΚΕΛ), το Volt Κύπρου αποτελεί
μια ενδιαφέρουσα περιπτωσιολογία
για να εξετάσει κανείς τόσο την
επόμενη ημέρα νεοφανών κινημά-
των και αν μπορούν να κινηθούν
μεταξύ του διπόλου κομματικής
λειτουργίας και κινηματικής δρά-
σης/ακτιβισμού, αλλά και αν τελικά
το κυπριακό πολιτικό σύστημα,
όπως το γνωρίσαμε μετά το 1977,
ρέπει να διαμορφωθεί προς την
κατεύθυνση ενός σχήματος δικομ-
ματισμού, με ένα ακραίο τρίτο κόμ-
μα, όπως συμβαίνει εδώ και χρόνια
σε πιο προηγμένα πολιτικά συστή-
ματα από αυτό της Κύπρου, ή αν
υπάρχει ακόμη χώρος για να κι-
νούνται, αποτελεσματικά, τα μικρά
κόμματα, όπως και το Volt, προ-
κειμένου, τελικά, να μεγαλώσουν
κιόλαςκαι να διαδραματίσουν ρόλο. 

Η προοπτική των μικρότερων κομμάτων

<<<<<<<

Οπως συμβαίνει με όλα τα θυγατρικά
κόμματα του Volt Europa, το κυπριακό
franchise δείχνει να εκκινεί
από το φιλοευρωπαϊκό φεντεραλιστι-
κό Κέντρο και να εκτείνεται ως την
Κεντροαριστερά και την Οικολογία.

<<<<<<<

Στην τρέχουσα προεκλογική καμπά-
νια το Volt Κύπρου διαφοροποιήθηκε
από το Volt -Νέο Κύμα, προτάσσοντας

την ευρωπαϊκή στρατηγική αυτονο-
μία, θέση και του Volt  Europa.

Το Volt ξεκίνησε στην Κύπρο από το «Νέο Κύμα» του προεδρικού υποψήφιου Χριστοφίδη και πλέον κι-
νείται, αυτόνομα, αναζητώντας θέση μεταξύ των minor κομμάτων του κυπριακού πολιτικού συστήματος.

Η έλευση ενός κόμματος σαν το Volt αποτελεί καλή ευκαιρία για να συζητη-
θεί εκ νέου η προοπτική τόσο των μικρότερων κομμάτων, ως προς τις πολιτι-
κές τους κατευθύνσεις και τις στρατηγικές τους επιδιώξεις.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Αλλαγή κουλτούρας δημοτών και
δημοτικών μηχανισμών, τα οικο-
νομικά, το προσωπικό και η αρμο-
νική συνεργασία του νέου Δημοτικού
Συμβουλίου είναι κατά τον Χαρά-
λαμπο Προύντζοοι προκλήσεις που
θα αντιμετωπίσει η νέα δημοτική
αρχή της Λευκωσίας. Θεωρεί δικαιο-
λογημένες τις φωνές για κυκλοφο-
ριακές αλλαγές στο κέντρο της πρω-
τεύουσας και θέτει ως υψηλή προ-
τεραιότητα την επιτυχία της μεταρ-
ρύθμισης και την καθαριότητα.

–Πώς μπορεί να συνδυαστεί η
μάχιμη δικηγορία με το απαιτητικό
αξίωμα του δημάρχου στον μεγα-
λύτερο δήμο της Κύπρου;

–Δεν τίθεται τέτοιο ζήτημα γιατί,
όπως έχω ήδη δηλώσει δημόσια, σε
περίπτωση εκλογής μου θα αποχω-
ρήσω από το δικηγορικό μου γρα-
φείο. Η θέση του δημάρχου Λευκω-
σίας είναι εξαιρετικά τιμητική και
απαιτητική. Απαιτεί την πλήρη αφο-
σίωση του υποψήφιου που θα εκλε-
γεί. Ειδικά σ’ αυτή τη συγκυρία, η
προσπάθεια που θα απαιτηθεί θα
είναι ακόμη πιο έντονη λόγω των
σημαντικών αλλαγών που θα επι-
φέρει η μεταρρύθμιση της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης. 
–Η Λευκωσία ως ο μητροπολιτικός
Δήμος της Κύπρου μπορεί να ει-
σέλθει ομαλά στο περιβάλλον της
νέας Τοπικής Αυτοδιοίκησης;

–Τοστοίχημα της μεταρρύθμισης
θα κριθεί ουσιαστικά στη Λευκωσία.
Είναι η μοναδική περιοχή στην
οποία τέσσερις μεγάλοι αστικοί
δήμοι ενώνονται, δημιουργώντας
ένα νέο μεγάλο δήμο με 112.000 δη-
μότες, πέραν των685 εργαζομένων
και ενός εκτιμώμενου προϋπολογι-
σμού 67 εκατ. ευρώ. Η μεταρρύθμιση
θα είναι μια πολύ απαιτητική δια-
δικασία, αλλά είμαι αισιόδοξος ότι
θα τα καταφέρουμε. Σίγουρα κατά
την προεκλογική περίοδο αναδείχ-
θηκαν πολλές από τις προκλήσεις,
τις ελλείψεις και τις παθογένειες
της μεταρρύθμισης. Εδώ που βρι-
σκόμαστε δεν έχει νόημα να ανα-
λωνόμαστε στα αρνητικά. 
–Με βάση το πλαίσιο μεταρρύθ-
μισης μπορείτε να μου απαριθμή-
σετε τις δυσκολίες που θα αντι-
μετωπίσουν τα νέα σχήματα αυ-
τοδιοίκησης;

–Οι προκλήσεις και οι δυσκολίες
θα είναι πολυεπίπεδες και σημαν-
τικές. Κάθε αλλαγή απαιτεί διαχεί-
ριση. Η μεταρρύθμιση σημαίνει ενο-
ποίηση υπηρεσιών, λογισμικών, συ-
στημάτων, εργαζομένων, υποδομών,
οικονομικών σχεδιασμών και προ-
ϋπολογισμών, αναπτυξιακών και
επιχειρησιακών σχεδιασμών. Ση-
μαίνει αλλαγή κουλτούρας πρωτί-
στως, σε επίπεδο δημοτών και δη-
μοτικών μηχανισμών. Στο επίπεδο
των δημοτών είναι κρίσιμο να εξη-
γήσουμε και να επικοινωνήσουμε
σωστά την αλλαγή που επέρχεται.
Είναι εξίσου σημαντικό να κατα-
στήσουμε σαφές ότι η ενοποίηση
δεν συνιστά ούτε κατάργηση, ούτε
εξαφάνιση των γεωγραφικών πε-
ριοχών. Στο οικονομικό επίπεδο, εί-

ναι σημαντικό να κτίσουμε γρήγορα
σε ολόκληρο το Δημοτικό Συμβούλιο,
πλήρη και τεκμηριωμένη εικόνα
για τα οικονομικά του ενοποιημένου
δήμου. Πρέπει το ίδιο να γίνει και
για τους αναπτυξιακούς σχεδιασμούς
και για τα έργα που βρίσκονται σε
εξέλιξη. Είναι σημαντικό να υλο-
ποιηθεί αυτό που φαίνεται να αξιο-
λογείται θετικά από το υπουργείο
Εσωτερικών, δηλαδή η πρόσθετη
χρηματοδότηση του Δήμου Λευκω-
σίας. Εξίσου σημαντικός είναι και
ο άμεσος εντοπισμός δυνατοτήτων
εξοικονόμησης που δεδομένα προ-
κύπτουν λόγω της ενοποίησης. Για
το προσωπικό, είναι αναγκαία η
άμεση, ειλικρινής και εκτεταμένη
επικοινωνία μαζί τους. Αυτό είναι
κάτι που με χαρακτηρίζει στα 20
σχεδόν χρόνια της επαγγελματικής
μου δραστηριοποίησης αλλά και
στα χρόνια που υπηρέτησα ως μέλος,
αντιπρόεδρος και μετέπειτα πρό-
εδρος του Ανοικτού Πανεπιστημίου.
Κάποια μέλη του προσωπικού θα
μεταφερθούν στους Επαρχιακούς
Οργανισμούς Αυτοδιοίκησης όπως
και κάποιες από τις αρμοδιότητες

και λειτουργίες των δήμων, όπως
π.χ. οι αδειοδοτήσειςκτιρίων. Αυτή
η αλλαγή πρέπει να γίνει ομαλά,
όπως πρέπει να γίνει και η εφαρμογή
της ψηφιοποίησης του δήμου με
την υλοποίηση του λογισμικού «ΕΥΑ-
ΓΟΡΑΣ». Τέλος, κεντρικό σημείο
στην επιτυχία του εγχειρήματος
είναι η αρμονική συνεργασία μεταξύ
δημάρχου, αντιδημάρχων και δη-
μοτικών συμβούλων. Προσωπικά
αισθάνομαιαπόλυτη αισιοδοξία στο
κομμάτι αυτό. Αντιμετωπίζω τους
συνεργάτες μου με σεβασμό, ξέρω
να λειτουργώ σε ομάδες και συλλο-
γικά όργανα.   
–Πόσο σας προβληματίζει το υψη-
λό ποσοστό των πολιτών στη δη-
μοσκόπηση της «Κ» που προκρί-
νουν αλλαγές στην Τοπική Αυτο-
διοίκηση;

–Δεν με προβληματίζει καθόλου.
Είναι μια απόλυτα φυσιολογική εξέ-
λιξη, καθότι οι πολίτες ανέμεναν
μία πιο δραστική συνένωση δήμων
και κοινοτήτων. Συμμερίζομαι την
άποψήτους και πιστεύω ότι με καλή
θέληση θα πρέπει να επιδιώξουμε
–από την πρώτη κιόλας μέρα– συ-
νεργασίες μεταξύ όλων των δήμων
της Λευκωσίας. Ήδη αυτό γίνεται
σε κάποιο βαθμό π.χ. στο επίπεδο
της Διαδημοτικής Εταιρείας για τους
σκοπούς της απορρόφησης των
κονδυλίων του Θάλεια 2021-2027
ή για το καταφύγιο σκύλων. Πρέπει
να είμαστε πιο τολμηροί και δρα-

στήριοι για να αποκομίσουν όφελος
οι δημότες μας σε ζητήματα όπως
το κυκλοφοριακό, η κοινωνική μέ-
ριμνα και η ενεργειακή αυτονομία
των δήμων. 
–Ποιες είναι οι προτεραιότητές
σας για την πρωτεύουσα;

Οι προτεραιότητές μου είναι: 
• Η αποτελεσματική εφαρμογή

της μεταρρύθμισης. 
• Ηβελτίωση της υπηρεσίας κα-

θαριότητας για το σύνολο του δήμου
και η άσκηση πίεσης προς τους αρ-
μόδιους φορείς για σωστή προετοι-
μασία και χρηματοδότηση της εφαρ-
μογής του «Πληρώνω όσο πετώ»
στο σύνολο του νέου δήμου.

• Η ταχύτερη δυνατή ολοκλή-
ρωση ανοικτών έργων από τους ερ-
γολάβους, γιατί οι καθυστερήσεις
έχουν μεγάλη επίπτωση στην επι-
σκεψιμότητακαι στις επιχειρήσεις,
ιδιαίτερα στο κέντρο.

• Η παράλληλη προώθηση δύο
μεγάλων παρεμβάσεων που περι-
λαμβάνονται στο πρόγραμμά μου
και σχετίζονται με την κεντρική κυ-
βέρνηση, του πάρκου στην Κρατική
Έκθεση και την ανάπλαση του ΣΟ-
ΠΑΖ.

• Η έγκαιρη υλοποίηση σημαν-
τικών έργων για τον Άγιο Δομέτιο
καιτηνΑγλαντζιά, όπως η λεωφόρος
Πρίγκηπος Καρόλου, Γρηγόρη Αυ-
ξεντίου και η λεωφόρος Αμμοχώστου
αντίστοιχα.

• Η υλοποίηση του NicosiApp
και η επέκταση των αισθητήρων
και υπηρεσιών της έξυπνης πόλης
στο σύνολο του δήμου, με έμφαση
στη στάθμευση και στα απόβλητα.

• Η προώθηση της υποψηφιό-
τητας της Λευκωσίας για την Πολι-
τιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης
για το 2030.

• Η άμεση επέκταση του φωτι-
σμού και η διεύρυνση της αστυνό-
μευσης για ενίσχυση του αισθήματος
ασφάλειας, ιδίως στο κέντρο και
στις ακριτικές περιοχές.

• Η ανάδειξη του Πολυδύναμου
ως βραχίονα κοινωνικής πολιτικής
για το σύνολο του δήμου, με ενί-
σχυση και διεύρυνση των προγραμ-
μάτων του.

• Η εφαρμογή δύο τουλάχιστον
park & ride, στην περιοχή του Ni-
cosia Mall και του ΣΟΠΑΖ.

• Η ενίσχυση των υπηρεσιών
δημοσίων συμβάσεων και ευρωπαϊ-
κών προγραμμάτων του δήμου για
γρηγορότερη ολοκλήρωση έργων
και διεύρυνση της χρηματοδότησής
του. 
–Ακούγονται φωνές για τις κυ-
κλοφοριακές αλλαγές στο κέντρο
της Λευκωσίας. Είναι δικαιολο-
γημένες;

–Πιστεύω πως είναι δικαιολογη-
μένες. Είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός
ότι ειδικά για τους κατοίκους των
περιοχών Αγίου Ανδρέα, Αγίου Δο-
μετίου, κέντρου πόλης, Λυκαβηττού
και Καλλιπόλεως έχουν περιοριστεί
οι δυνατότητες διακίνησής τους
από και προς την έξοδο της πόλης,
με την Καλλιπόλεως να αποτελεί τη
μοναδική έξοδο της πόλης ενώ έχει
σχεδιαστεί ως δρόμος χαμηλής κυ-
κλοφορίας. Είναι σαφής η θέση μας
για επαναξιολόγηση των ρυθμίσεων
σε Μακαρίου και Καλλιπόλεως.

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Το πλαίσιο εντός του οποίου θα
κινηθεί εάν εκλεγεί δήμαρχος
Λευκωσίας ξετυλίγει στην «Κ» ο
Νίκος Τορναρίτης. Ο υποψήφιος
δήμαρχος προειδοποιεί για τα οι-
κονομικά των νέων δήμων και
αποκαλύπτει ποιες κινήσεις έχει
κάνει προς τον υπουργό Εσωτε-
ρικών. Δηλώνει απερίφραστα ότι
υποστηρίζει το άνοιγμα της Μα-
καρίου για ιδιωτικά οχήματα κα-
θώς και τη συγκρότηση ενός συμ-
βουλευτικού οργάνου γύρω από
τον δήμαρχο.

–Σε τι βαθμό δυσκολεύει την
προσπάθειά σας να είστε ο επό-
μενος δήμαρχος Λευκωσίας ο
κομματικός χαρακτήρας της
υποψηφιότητά σας;

–Κοιτάξτε, τρία κόμματα, η
δική μου παράταξη, ο ΔΗΣΥ, το
ΔΗΚΟ και η ΔΗΠΑ, μού πρότειναν
να κατέβω στοn στίβο για τη διεκ-
δίκηση του Δήμου Λευκωσίας.
Με στηρίζει επίσης το Κόμμα για
τα Ζώα. Το δίλημμα ήταν απλό:
να μείνω στα «κεκτημένα» ή να
δεχθώ αυτή την εξαιρετικά τιμη-
τική πρόταση; Απάντησα θετικά,
με τον Δήμο Λευκωσίας είμαι
ταυτισμένος! Είμαι βουλευτής
του ΔΗΣΥ, όλοι γνωρίζουν ότι
ανήκω στον ΔΗΣΥ. Αλλά όλοι ξέ-
ρουν επίσης ότι πάνω απ’ όλα,
είναι η Λευκωσία! Προσωπικά
δεν κρύβομαι πίσω από την πι-
νακίδα του «ανεξάρτητου υπο-
ψήφιου», έχω πολιτική ταυτότητα,
την ίδια ώρα σας λέω ότι δεν
υπήρξα ποτέ εξαρτημένος! Τα
κόμματα δεν θα ποδηγετούν τον
δήμο. Εγγύηση γι’ αυτό είναι η
πολιτική μου διαδρομή, σε κάθε
θεσμικό αξίωμα που ανέλαβα.
Για εμένα το δίλημμα δεν είναι
«κομματικός ή μη κομματικός».
Το δίλημμα είναι: ποιος αποδε-
δειγμένα έχει τα εχέγγυα να έχει
ανεξάρτητη γνώμη για να υπε-
ρασπίζεται τα συμφέροντα του
δήμου απέναντι σε κάθε παρέμ-
βαση, κομματική ή ιδιωτικών
συμφερόντων…
–Η πρωτεύουσα στο νέο περι-
βάλλον της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης ποιες προκλήσεις καλεί-
ται να αντιμετωπίσει;

–Θα πω σε συντομία τις κυ-
ριότερες: μητροπολιτικός δήμος,
άρα εφαρμογή της μεταρρύθμι-
σης, η ενοποίηση των υπηρεσιών.
Βάζω το κυκλοφοριακό πολύ ψη-
λά, την καθαριότητα, τους ανοι-
χτούς χώρους, το πράσινο, τη
συνεργασία με το κράτος, αντι-
μετώπιση του μεταναστευτικού.
Επίσης, την ανάδειξη του ιστο-
ρικού κέντρου, την ισόρροπη
ανάπτυξη των διαμερισμάτων
και περιοχών. Όλα συγκλίνουν
στον ίδιο παρανομαστή: ανάπτυ-
ξη της πρωτεύουσας με βελτίωση
της ποιότητας ζωής των δημοτών
μας.
–Πόσο σας προβληματίζει το
υψηλό ποσοστό των πολιτών
στη δημοσκόπηση της «Κ» που
προκρίνουν αλλαγές στην Το-

πική Αυτοδιοίκηση πριν καν
εφαρμοσθεί;

–Γνωρίζω το θέμα, και όπως
είπατε, αποτυπώνεται αυτό και
στις δημοσκοπήσεις. Δεν μπο-
ρούμε να βαδίσουμε πίσω, όλοι
το βλέπουμε. Όμως μπορούμε να
βαδίσουμε μπροστά, να εφαρμό-
σουμε τη μεταρρύθμιση και υπό
το φως της εφαρμογής της να
δούμε πιθανές βελτιώσεις πάνω
στη βασική της κατεύθυνση. Έχω
τη σχετική εμπειρία και από την
κοινοβουλευτική μου δράση. Νο-
μίζω ότι όλοι συμφωνούμε: πρώτα
εφαρμογή, ύστερα βελτιώσεις! 
–Ποια είναι τα μεγαλύτερα προ-
βλήματα της Λευκωσίας στα
οποία θα επικεντρωθείτε άμεσα
εφόσον εκλεγείτε;

–Προτείνω ένα πακέτο από
μεταρρυθμιστικά βήματα. Είναι
το δικό μου Σχέδιο για τη Λευ-
κωσία και τώρα έχει αναπτυχθεί
σε πλήρες πρόγραμμα. Περιλαμ-
βάνει προτεραιότητες, μικρές και
μεγάλες. Πρώτο, βελτιώνω τις
υπηρεσίες του δήμου, δεύτερο

αναβαθμίζω και ανανεώνω το
υφιστάμενο μοντέλο καθαριότη-
τας και τρίτο, αξιοποιώσύγχρονες
πρακτικές και τις ψηφιακές τε-
χνολογίες. Στα έργα, δίνω άμεση
προτεραιότητα στη δημιουργία
του Μητροπολιτικού Πάρκου Έγ-
κωμης. Επίσης, άμεση επαναξιο-
λόγηση των μονοδρομήσεων της
Λευκωσίας. Υποστηρίζω να ξα-
νανοίξει η Μακαρίου για ιδιωτικά
οχήματα, με χαμηλή ταχύτητα
για να αποσυμφορηθεί η πόλη.
Υλοποίηση σταθμών park & ride
σε όλες τις περιμετρικές οδούς
εισόδου-εξόδου της Λευκωσίας.
Μικρά ηλεκτρικά λεωφορεία. Το
κέντρο χρειάζεται εμπορική ανα-
ζωογόνηση. Μετά, νέο «αφήγημα»
(rebranding) της πρωτεύουσας,
με έμφαση στην ανάδειξη των
40 μουσείων της, των αρχαιολο-
γικών και θρησκευτικών μνημεί-
ων της. Αξιοποιούμε τις πρωτο-
βουλίες που έχουν προηγηθεί.
Θέλουμε πιο συνεκτικό αποτέ-
λεσμα. Το κέντρο της Λευκωσίας
παραμένει ένας ισχυρός πόλος
έλξης, αλλά χρειάζονται κίνητρα
και ισχυρές πρωτοβουλίες. Ανα-
βάθμιση του Προμαχώνα Νταβί-
λα, μετατροπή του Ταχυδρομείου
σε Μουσείο Κυπριακών Γραμμα-
τοσήμων, ανακαίνιση της Κρα-
τικής Βιβλιοθήκης. Ναυαρχίδα
μας το νέο Αρχαιολογικό Μουσείο
Κύπρου. Απλώνουμε ολόχρονα
το Διεθνές Φεστιβάλ Λευκωσίας.
Αναβαθμίζουμε τον Μαραθώνιο
της Λευκωσίας. Αξιοποιούμε την

τάφρο κάτω από την Πλατεία
Ελευθερίας για κονσέρτα και πα-
ραστάσεις σε τακτική βάση. Δί-
νουμε κίνητρα στους καλλιτέχνες
και δημιουργούς και αναζωογο-
νούμε τη Λαϊκή Γειτονιά. Προ-
βάλλουμε τους χώρους όπου έζη-
σαν εμβληματικές προσωπικό-
τητες (δήμαρχοι, πολιτικοί, ποι-
ητές, συγγραφείς, αρχιτέκτονες
κ.ά.) της πόλης. Υπογραμμίζω
επίσης, «Γραφεία Εξυπηρέτησης
του Δημότη» σε κάθε δημοτικό
διαμέρισμα. Καθιέρωση «Ημέρας
του Δημότη». Καθιερώνω το Ανοι-
χτό Πανεπιστήμιο των Δημοτών,
μαζί με τα ακαδημαϊκά ιδρύματα.
Και θέλω ανοιχτά σχολεία για
την τοπική κοινωνία.
–Τα οικονομικά είναι ένας δια-
χρονικός βραχνάς για τη λει-
τουργία των δήμων. Πώς σκέ-
φτεστε να τον αντιμετωπίσετε;

–Το 2011 η κρατική χορηγία
ήταν 24 εκατ. ευρώ για τους τέσ-
σερις δήμους ετησίως. Σήμερα,
μετά τη συνένωση των τεσσάρων
δήμων, είναι μόλις 19 εκατ. ευρώ.
Η πρωτεύουσα της χώρας μας
δεν μπορεί να βρίσκεται σε αυτή
τη δύσκολη οικονομική κατά-
σταση. Συνάντησα τον ΥΠΕΣ
Κωνσταντίνο Ιωάννου στις 27
Μαΐου. Έλαβα τη ρητή δέσμευσή
του για ουσιαστική και σε ετήσια
βάση αύξηση της κρατικής χο-
ρηγίας στον νέο μητροπολιτικό
Δήμο Λευκωσίας. Ο κ. Ιωάννου
θα προωθήσει το ζήτημα ως άμε-
ση προτεραιότητα αμέσως μετά
τις εκλογές.

Προσθέτω στην ενότητα «οι-
κονομικά»: Υλοποίηση έργων
από Ευρωπαϊκά Ταμεία, Ταμείο
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας,
ευρωπαϊκά προγράμματα. Συνέρ-
γειες με ιδιώτες για την πραγμα-
τοποίηση μεγάλων έργων, όπως
η μετατροπή του ΣΟΠΑΖ σε «Βιώ-
σιμο Αστικό Συγκρότημα» (su-
stainable city) με προσέλκυση
ιδιώτη επενδυτή. Ανάπτυξη της
επιχειρηματικότητας στην Παλ-
λουριώτισσα, που είναι υποβαθ-
μισμένη. 
–Ποια θέση θα έχουν στη λήψη
αποφάσεων του νέου Δήμου
Λευκωσίας οι υπόλοιποι υπο-
ψήφιοι που δεν θα πετύχουν
εκλογή;

–Το έχω ήδη ανακοινώσει, θα
σχηματίσω συμβουλευτικό σώμα
γύρω από τον δήμαρχο, στο οποίο
θα έχουν παρουσία και ρόλο.
Μαζί οι τέσσερις αντιδήμαρχοι
και οι ομάδες και πρωτοβουλίες
δημοτών. Επίσης, κάθε αξιόλογη
πρόταση που έχουν διατυπώσει
ανθυποψήφιοι, είμαι έτοιμος,
εφόσον εκλεγώ, να την αξιοποι-
ήσω. Θεωρώ ότι ο δήμαρχος πρέ-
πει να διαβουλεύεται με όλους,
να ενώνει και να συνθέτει. Αυτό
θα γίνει πράξη. Το δικό μου μή-
νυμα: Με σύνεση, με σκληρή δου-
λειά, θα φέρουμε το αποτέλεσμα
που όλοι θέλουμε. Με απόλυτο
σεβασμό σε όσους ζουν, επισκέ-
πτονται ή εργάζονται στη Λευ-
κωσία. Σε όσους σπουδάζουν εδώ.
Σε όσους διψούν για πολιτισμό,
γνώση, πρόοδο!

Εντεκα προτεραιότητες θέτει ο υποψήφιος δήμαρχος Λευκωσίας Χαράλαμπος Προ-
ύντζος, εάν την ερχόμενη Κυριακή η κάλπη τον αναδείξει δήμαρχο του νέου δήμου.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΡΟΥΝΤΖΟΣ, υποψήφιος δήμαρχος Λευκωσίας

Στοίχημα για την πόλη
η μεταρρύθμιση

Τις προτεραιότητες της υποψηφιότητάς
του θέτει μία εβδομάδα πριν από τις εκλογές 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ, υποψήφιος δήμαρχος Λευκωσίας

Για τη Λευκωσία
και τους δημότες της

Εχω πολιτική ταυτότητα και δεν κρύβομαι πίσω 
από την πινακίδα του «ανεξάρτητου υποψηφίου» 

<<<<<<<

Κεντρικό σημείο στην
επιτυχία του εγχειρήμα-
τος είναι η αρμονική συ-
νεργασία μεταξύ δημάρ-
χου, αντιδημάρχων και
δημοτικών συμβούλων.
Προσωπικά αισθάνομαι
απόλυτη αισιοδοξία στο

κομμάτι αυτό. 

<<<<<<<

Τα κόμματα δεν θα
ποδηγετούν τον δήμο.

Εγγύηση γι’ αυτό
είναι η πολιτική
μου διαδρομή,
σε κάθε θεσμικό

αξίωμα που ανέλαβα.

Έλαβα τη ρητή δέσμευσή του [σ.σ. υπουργού Εσωτερικών] για ουσιαστική και σε ετή-
σια βάση αύξηση της κρατικής χορηγίας στον νέο μητροπολιτικό Δήμο Λευκωσίας.
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Στην πολιτική για να είσαι χρήσιμος
πρέπει να έχεις ένα πόστο που να
σου επιτρέπει να έχεις ρόλο και
λόγο και στα δρώμενα του τόπου
και της παράταξης», δηλώνει σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο υπο-
ψήφιος ευρωβουλευτής Κωνσταν-
τίνος Πετρίδης, μία βδομάδα πριν
από τις εκλογές της 9ης Ιουνίου.
Επισημαίνει ότι οι εκλογές στέλνουν
μηνύματα και στα κόμματα και
στους υποψηφίους, και δηλώνει
πως, αν δεν εκλεγεί, θα παραμείνει
ένα απλό μέλος του κόμματος. Χα-
ρακτηρίζει παραδοξότητα το γε-
γονός ότι ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης συμμετέχει στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόμμα, ενώ ο ΔΗΣΥ που ανή-
κει στο ΕΛΚ είναι αντιπολίτευση,
και εκφράζει την άποψη ότι το κόμ-
μα θα πρέπει να εξετάσει αυτό το
θέμα μετά τις εκλογές. Τονίζει ότι
δεν είναι μυστικό ότι στο Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο οι πολιτικές
ομάδες του ΑΚΕΛ και του ΕΛΑΜ
είναι τα δύο άκρα. Απορρίπτει ως
ανοησίες τα περί εμπλοκής του
στον αποκλεισμό του Μάριου Πε-
λεκάνου. Ο τέως υπουργός Οικο-
νομικών εκφράζει ανησυχία γιατί,
όπως λέει, «τρώμε από το ταμείο
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για επι-
δόματα και θέματα μισθών». 
–Πρώτη φορά υποψήφιος. Πώς
πάει η προεκλογική; 

–Είναι εντατική και παράξενη
προεκλογική, λόγω της διπλής εκλο-
γικής αναμέτρησης. Τρέχουμε! 
–Είστε αισιόδοξος;  

–Δεν είναι θέμα αισιοδοξίας ή
απαισιοδοξίας. Έχω μια σημαντική
πορεία πέραν των δέκα χρόνων
στα δύσκολα, μεγάλη εμπειρία στην
Ευρώπη, και θέτω τον εαυτό μου
στην κρίση του κόσμου. Όπως είπε
και ο Κληρίδης, θα δούμε τι θα βγά-
λει η τενέκκα. 
–Αν δεν εκλεγείτε, θεωρείτε ότι
θα είναι μήνυμα από τον κόσμο; 

–Φυσικά και θα είναι μήνυμα
για μένα. Oι εκλογές πάντα στέλ-
νουν μηνύματα, και στα κόμματα
και στους υποψηφίους. Αν δεν εκλε-
γώ, θα παραμείνω ένα απλό μέλος
του κόμματος. 
–Άρα δεν θα είστε ενεργός πολιτικά
στον ΔΗΣΥ.

–Το να είσαι ενεργός στην πο-
λιτική προϋποθέτει ένα πολιτικό
πόστο που σου επιτρέπει να έχεις
ρόλο και λόγο στην πολιτική. Είναι
αυτό που διεκδικώ μέσω των ευ-
ρωεκλογών, για να έχω αυτό τον
ρόλο και λόγο και στα δρώμενα του
τόπου και της παράταξης. 
–Το γεγονός ότι υπήρξατε, τουλά-
χιστον στο αρχικό στάδιο μετά
τις προεδρικές εκλογές, από τις
ισχυρότερες αντιπολιτευτικές φω-
νές εντός ΔΗΣΥ, το βρίσκετε μπρο-
στά σας στην προεκλογική; 

–Δεν θεωρώ ότι ήμουν αντιπο-
λιτευτική φωνή εντός κόμματος.
Σε κάποια θέματα συμφωνούσα με
την ηγεσία, σε κάποια όχι και εξέ-
φραζα τη διαφωνία μου. Από ’κει
και πέρα, σε αυτά τα δέκα χρόνια
έλαβα αποφάσεις ως υπουργός που
δεν ήταν αρεστές και είναι λογικό
να δημιουργούνται αντιπάθειες.
Επίσης, όταν εκφράζεις ξεκάθαρες
θέσεις για καίρια ζητήματα με τις
οποίες διαφωνούν κάποιοι και δεν

τηρείς ουδέτερη στάση, τότε σε
μια εκλογική αναμέτρηση, το βρί-
σκεις μπροστά σου. 
–Ένα τέτοιο ζήτημα ήταν και η
απόφασή σας να στηρίξετε Μαυ-
ρογιάννη στον β΄ γύρο των προ-
εδρικών εκλογών;

–Είναι αλήθεια ότι κάποτε με
ρωτούν. Η θέση μου ότι σε αυτή
την πολύ δύσκολη συγκυρία στην
οποία βρεθήκαμε με το Κυπριακό
και την ελπίδα μου να λειτουργήσει
ο κ. Μαυρογιάννης, ένας άνθρωπος
με δεξιές καταβολές, ως ένας νέος
Βασιλείου που δεν θεωρώ ότι έβλα-
ψε τη χώρα.
–Το δέχονται; Αυτοί που ψήφισαν
Χριστοδουλίδη, τι σας λένε; 

–Ο κόσμος άφησε πίσω τις προ-
εδρικές εκλογές. Βλέπω ότι αυτή
τη στιγμή όλοι οι Συναγερμικοί
είναι Συναγερμικοί. 
–Κόσμος εντός ΔΗΣΥ είδε με προ-

βληματισμό την υποψηφιότητά
σας, καθώς σας θεωρούσε ως τον
άνθρωπο που θα έπρεπε να ηγείται
του κόμματος και άρα θα έπρεπε
να μείνετε εκτός αυτής της διαδι-
κασίας. Σας εκφράζουν αυτή τη
διαφωνία τους;

–Δεν θα έλεγα ότι διαφωνούν,
αλλά ακούω συχνά το εξής, «θέ-
λουμε να μείνεις Κύπρο, να μη φύ-
γεις και να είσαι εδώ και για την
παράταξη». Αυτό που προσπαθώ
να εξηγήσω είναι ότι στην πολιτική
για να είσαι χρήσιμος πρέπει να
έχεις ένα πόστο. Και η θέση του
ευρωβουλευτή δεν είναι μια θέση
που πας και χάνεσαι στις Βρυξέλλες.
Είσαι παρών και στα της Κύπρου
και της παράταξης. Και, αν εκλεγώ,
σκοπεύω να είμαι παρών, δίπλα
στην ηγεσία. 
–Η απόφασή σας να είστε υποψή-
φιος μπορεί να σας δυσκολέψει

να εκφράζετε άποψη στη συνέχεια
ειδικά αν διαφωνείτε με αποφάσεις
της ηγεσίας; Διότι θα μπορούσε
να τεθεί και θέμα αξιοπιστίας σας.
Κάποιος θα μπορούσε να πει ότι
αρχικά ήσασταν μια αντιπολιτευ-
τική φωνή εντός ΔΗΣΥ, ενώ όσο
ήσασταν υποψήφιος σιγήσατε.  

–Καθόλου δεν θα με δυσκολέψει.
Όταν διαφωνώ με κάτι το λέω και
προσπαθώ να στείλω το μήνυμά
μου και στην ηγεσία. Είμαστε ένα
πλουραλιστικό κόμμα, με δικαίωμα
στην άποψη και τη διαφωνία. Ούτε
σίγησε η φωνή μου. Η καμπάνια
μου είναι αμιγώς πολιτική. Βάζω
κάτω θέσεις σε καίρια πολιτικά ζη-
τήματα όπως είναι η οικονομία, το
μεταναστευτικό και θέματα ασφά-
λειας. 
–Συζητήσατε με Αναστασιάδη και
Αβέρωφ για την απόφασή σας να
είστε υποψήφιος; 

–Η απόφαση να κατέλθω υπο-
ψήφιος ήταν εξ ολοκλήρου δική
μου. Συνεργάστηκα και με τους
δύο για πολλά χρόνια, και φυσικά
έχουμε μιλήσει. 
–Έχετε τη στήριξή τους; 

–Δεν μπορώ να απαντήσω εκ
μέρους τους. 
–Σχετικά με την ψηφοφορία στο
Πολιτικό Γραφείο για την ανάδειξη
των υποψηφίων του κόμματος για
τις ευρωεκλογές, σας αποδίδεται
εμπλοκή στον αποκλεισμό του
Μάριου Πελεκάνου. 

–Αυτά είναι ανοησίες και ούτε
ο ίδιος νομίζω μου έχει αποδώσει
προσωπικά κάτι τέτοιο. Από τους
έξι που θέσαμε υποψηφιότητα στο
Πολιτικό Γραφείο, μόνο δύο δεν
είχαν δικαίωμα ψήφου. Ο ένας
ήμουν εγώ. Επίσης, τα περισσότερα
μέλη του Πολιτικού Γραφείου δεν
τα γνώριζα καν. Δεν ήμουν μέρος
αυτού του μηχανισμού, ενώ ο κ.
Πελεκάνος ήταν. Και η αγωνία σε
ένα κλειστό σώμα ήταν μεγάλη
και για μένα κατά πόσο θα μπο-
ρούσα να χάσω. Και επειδή έλαβα
τις αποφάσεις μου τελευταία στιγ-
μή, δεν τηλεφώνησα καν στα πολλά
μέλη του Πολιτικού Γραφείου. Έχω
όμως τα αποτελέσματα της ψηφο-
φορίας και δεν μπορεί κανείς να
ισχυριστεί ότι παίχτηκε οποιοδή-
ποτε παιχνίδι, όπως άφησαν κά-
ποιοι να εννοηθεί. Και ουδέποτε
ήμουν άνθρωπος υπόγειων παι-
χνιδιών. Οι Συναγερμικοί τίμησαν
τον κ. Πελεκάνο με την ψήφο τους
σε μία από τις πιο σημαντικές θέ-
σεις του κόμματος ως πρώτο αν-
τιπρόεδρο και τώρα αισθάνονται
προδομένοι. 
–Πώς κρίνετε την τακτική της ηγε-
σίας του ΔΗΣΥ να ανεβάσει τους
τόνους κατά ΑΚΕΛ και ΕΛΑΜ; 

–Όλα τα κόμματα σε όλες τις
χώρες ανεβάζουν τόνους στην προ-
εκλογική. Δεν είναι μυστικό ότι
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο οι πο-
λιτικές ομάδες του ΑΚΕΛ και του
ΕΛΑΜ είναι τα δύο άκρα. Το ΑΚΕΛ
ανήκει στην πιο μικρή και κατά
πολλούς γραφική πολιτική ομάδα
νοσταλγών άλλων συστημάτων και
απολογητών του Πούτιν, και το
ΕΛΑΜ ανήκει σε μια ακροδεξιά ευ-
ρωσκεπτικιστική ομάδα που αντι-
τίθεται στην ευρωπαϊκή ενοποίηση
όπως και η Αριστερά. 
–Είναι όμως δόκιμο να ταυτίζει
κάποιος το ΑΚΕΛ με το ΕΛΑΜ; Το
ΑΚΕΛ έχει μια ιστορία 100 χρόνων
και μπορεί να κριθεί από τη δια-
χρονική του στάση έναντι διαφό-
ρων ζητημάτων. 

–Δεν ταυτίζω τα δύο άκρα.
Έχουν διαφορετικές αφετηρίες.
Συναντώνται όμως σε διάφορες
πολιτικές. Για παράδειγμα οι θέσεις
του ΑΚΕΛ και του ΕΛΑΜ για τις εκ-
ποιήσεις και την ανεξέλεγκτη επι-
δοματική πολιτική είναι ταυτόση-
μες. Καταψήφισαν και οι δύο το
νέο σύμφωνο μετανάστευσης στο
Ευρωκοινοβούλιο. Αυτά δεν είναι
θέμα πολιτικής ερμηνείας αλλά
είναι γεγονότα. 
–Και ο Συναγερμός όμως στη Βου-
λή μπορεί να ψηφίσει το ίδιο πράγ-
μα με το ΑΚΕΛ ή/και το ΕΛΑΜ. Τι
σημαίνει αυτό; 

–Αν ελέγξετε αυτές τις περιπτώ-
σεις, θα δείτε ότι η σύμπλευση των
δύο άκρων είναι σε πολύ μεγαλύ-
τερο βαθμό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΠΕΤΡΙΔΗΣ, υποψήφιος ευρωβουλευτής ΔΗΣΥ

Διεκδικώ θέση για 
να έχω ρόλο και λόγο 
Στην πολιτική για να είσαι χρήσιμος πρέπει να έχεις ένα πόστο 

<<<<<<<

Δεν είναι μυστικό 
ότι στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο οι πολιτικές
ομάδες του ΑΚΕΛ 
και του ΕΛΑΜ 
είναι τα δύο άκρα. 

–Κρίνεται η ηγεσία του ΔΗΣΥ σε
αυτές τις εκλογές;  

–Σε όλο τον κόσμο, οι ηγεσίες
των κομμάτων κρίνονται ειδικά
στις εκλογές. Όμως πρόκειται για
μια νέα ηγεσία και δεν θεωρώ ότι
αυτές οι εκλογές είναι το απόλυτο
κριτήριο. Η ηγεσία θα κριθεί στο
διάστημα μετά τις εκλογές για το
ποιος θα είναι τελικά ο νέος Δημο-
κρατικός Συναγερμός. Δεν θεωρώ
ότι το αποτέλεσμα θα είναι αρνητικό
που θα οδηγήσει σε αναταραχή.
Αντιθέτως, πιστεύω ότι θα είναι
θετικό. Στον κόσμο του ΔΗΣΥ υπάρ-
χει κομματικός και πολιτικός πα-
τριωτισμός, παρά τις επιμέρους
διαφωνίες. 
–Η βάση δεν στέλνει και κάποια
μηνύματα;  

–Η βάση αγωνιά για το κόμμα
και θέλει να το στηρίξει. Έγινε
μια απότομη αλλαγή ηγεσίας από
τη μια μέρα στην άλλη. Ιστορικά
στελέχη έχουν αποχωρήσει, στε-
λέχη που διετέλεσαν υπουργοί
έχουν αποχωρήσει. Και μάλιστα
σε μια εποχή που το κόμμα είναι

στην αντιπολίτευση και που οι
προκλήσεις είναι πολύ διαφορε-
τικές. Δυστυχώς, υπάρχουν ακόμη
μετασεισμικές δονήσεις λόγω της
κατάστασης που διαμορφώθηκε
πριν και μετά τις προεδρικές εκλο-
γές. Αυτό που αναμένουν οι Συ-
ναγερμικοί από τον νέο Δημοκρα-
τικό Συναγερμό είναι να διαμορ-
φώσει πολιτικές ωφέλιμες για τον
τόπο. 
–Οι επιλογές του Συναγερμού για
τις εκλογές στην Τοπική Αυτοδι-
οίκηση και η διαδικασία που ακο-
λουθήθηκε για την επιλογή υπο-
ψηφίων άφησε και δυσαρεστημέ-
νους. Αυτό πιστεύετε θα επηρεάσει

την απόδοση του κόμματος στις
ευρωεκλογές; 

–Οι τοπικές εκλογές είναι πάντα
δύσκολες και πάντα υπάρχουν εσω-
τερικά ζητήματα στα κόμματα, και
ειδικά στον ΔΗΣΥ που είναι ένα
πολυφωνικό κόμμα. Σε κάποιες πε-
ριοχές υπάρχει όντως συζήτηση
και αναταραχή γιατί υπάρχουν δυ-
σαρεστημένοι, «αντάρτες» υποψή-
φιοι κ.λπ. Θέλω να πιστεύω ότι δεν
θα επηρεάσει την ψήφο στις ευ-
ρωεκλογές που είναι η αμιγώς πο-
λιτική αναμέτρηση. 
–Ο Νίκος Χριστοδουλίδης συμμε-
τέχει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα
όμως έλαβε μέρος σε εκδηλώσεις
κομμάτων που ανήκουν σε άλλες
ευρωομάδες. Έχει ευθύνη ο ΔΗΣΥ
και για αυτή την παραδοξότητα; 

–Όντως πρόκειται για παραδο-
ξότητα. Ο πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας συμμετέχει στο ΕΛΚ και το
κόμμα του ΕΛΚ, δηλαδή ο ΔΗΣΥ,
είναι αντιπολίτευση. Πρέπει να το
δούμε εσωτερικά. Νομίζω ότι αυτό
πρέπει να συζητηθεί με ψυχραιμία
μετά τις εκλογές. 

–Να συζητηθεί και η άλλη παρα-
δοξότητα που μέλη του κόμματος
είναι ακόμη στην κυβέρνηση; 

–Πράγματι και αυτό είναι μια
παραδοξότητα. Σε ό,τι με αφορά
είχα εκφράσει την άποψή μου για
αυτό το θέμα τότε, όμως ελήφθη
μια απόφαση ότι ο Συναγερμός δεν
είναι κόμμα διαγραφών. Είναι δύ-
σκολο να πηγαίνεις πίσω στον χρό-
νο, όταν κάποιες αποφάσεις λή-
φθηκαν υπό συγκεκριμένες περι-
στάσεις. Θεωρώ ότι η ηγεσία πρέπει
να δει κάποια πράγματα μετά τις
εκλογές, ενδεχομένως και ζητήματα
καταστατικού. Όλα αυτά είναι θέ-
ματα πολιτικών αποφάσεων. 
–Πιστεύετε ότι μετά τις εκλογές
θα ξανανοίξει η συζήτηση αν πρέ-
πει ή όχι ο ΔΗΣΥ να πάει στην κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη; 

–Θεωρώ ότι είναι παρωχημένη
αυτή η συζήτηση. Είναι δύσκολο
ο ΔΗΣΥ να μπει στην κυβέρνηση.
Το στοίχημα είναι ο αντιπολιτευ-
τικός του λόγος να πείθει, χωρίς
να είναι μηδενιστικός.  
–Πώς βλέπετε την κυβέρνηση Χρι-

στοδουλίδη; Έχουμε ένα ικανο-
ποιητικό δείγμα πλέον. 

–Υπάρχουν κάποιες μετρήσεις
που δείχνουν ότι γενικά επικρατεί
μια απογοήτευση. Ότι δρα με γνώ-
μονα την εικόνα και την επικοινω-
νία, και όχι την ουσία. Σε κάποια
θέματα βελτιώνεται, όπως π.χ. το
μεταναστευτικό. Είπα και δημόσια
ότι οι χειρισμοί που έγιναν ήταν
ορθοί. Στην οικονομία όμως υπάρ-
χουν ζητήματα. 
–Τι ζητήματα; 

–Παρέδωσα 200 εκατομμύρια
πλεόνασμα στην κεντρική κυβέρ-
νηση και αυτή τη στιγμή υπάρχει
σημαντικό δημοσιονομικό έλλειμμα.
Τρώμε για πολιτικές του κράτους
από το ταμείο Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων. Για επιδόματα και θέματα
μισθών και όχι για πολιτικές που
παράγουν όφελος. Σε αυτό το θέμα
θα έκρουα τον κώδωνα του κινδύ-
νου. 
–Γιατί θεωρείτε ότι συμβαίνει αυτό; 

–Για να ικανοποιηθούν συγκε-
κριμένες ομάδες που ασκούν πίεση. 
–Και ποιος είναι ο κίνδυνος;  

–Το ταμείο Κοινωνικών Ασφα-
λίσεων το εγγυάται το κράτος και
όταν θα έχει πρόβλημα θα πρέπει
να έρθει η κυβέρνηση να το καλύ-
ψει. Πώς θα το κάνει, αν έχει δη-
μιουργήσει δομικά ελλείμματα λόγω
ανελαστικών δαπανών εξαιτίας άλ-
λων άσχετων πολιτικών; Διότι και
όταν χρεοκοπήσαμε το 2013 αυτό
συνέβη και εξαιτίας της δημοσιο-
νομικής ανεπάρκειας του κράτους,
δηλαδή, αν το δημόσιο χρέος έμενε
στο 48% και δεν ανέβαινε στο 90%,
τότε δεν θα γινόταν «κούρεμα» κα-
ταθέσεων. Τα δημόσια οικονομικά
είναι σαν ένα δυνατό οπλοστάσιο
και πρέπει να το προστατεύεις, να
το αναβαθμίζεις για να είναι έτοιμο
σε ώρα ανάγκης. Όπως το είχαμε
τον καιρό της πανδημίας. 
–Διορθώνεται η κατάσταση;  

–Φυσικά, διότι η οικονομία πάει
καλά, αλλά πρέπει να είμαστε προ-
νοητικοί. Αντιθέτως, η κυβέρνηση
δημιουργεί στρεβλώσεις τις οποίες
θα βρούμε μπροστά μας σε ενδε-
χόμενη νέα κρίση. Και είδαμε πως
η μία κρίση διαδέχεται την άλλη.

Τρώμε από το ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων για επιδόματα και θέματα μισθών 
<<<<<<<

Πιστεύω ότι το αποτέλε-
σμα των εκλογών θα 
είναι θετικό. Στον κόσμο 
του ΔΗΣΥ υπάρχει 
κομματικός και 
πολιτικός πατριωτισμός. 

«Oι εκλογές πάντα στέλνουν μηνύματα και στα κόμματα και στους υποψηφίους. Αν δεν εκλεγώ, θα παραμείνω ένα απλό μέλος του κόμματος».
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Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Ελεγχος για επικοινωνιακές παρα-
βάσεις υποψηφίων ή επιτελείων γί-
νεται μέχρι την 9η Ιουνίου από μη-
χανισμούς της Πολιτείας. Εδώ και
μέρες από την επίτροπο προσωπι-
κών δεδομένων για αποστολή μη-
νυμάτων (sms, σε μέσα κοινωνικής
δικτύωσης και σε ηλεκτρονικό τα-
χυδρομείο) ή για τηλεφωνική κλήση
χωρίς τη συγκατάθεση του παρα-
λήπτη, 24 ώρες πριν τη διεξαγωγή
των εκλογών από ειδική ομάδα του
Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών,
η οποία ελέγχει τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης των υποψηφίων έχοντας
κανάλι γρήγορης επικοινωνίας με
τη Meta, και επίσης για το ίδιο χρο-
νικό διάστημα από τις Επαρχιακές
Διοικήσεις σε σχέση με τις διαφη-
μιστικές πινακίδες. Την ίδια ώρα,
καθώς αδυναμίες και κενά καθι-
στούν δύσκολη την πλήρη επο-
πτεία, η Υπηρεσία Εκλογών στη-
ρίζεται σε καταγγελίες πολιτών για
ενέργειες ψηφοφόρων ή επιτελείων
που παραβιάζουν τη νομοθεσία,
με τον έφορο εκλογών να μπορεί
να προωθεί υποθέσεις στη Νομική
Υπηρεσία. Όσον αφορά τις κυρώ-
σεις της επιτρόπου, αυτές αρχίζουν
από την επίπληξη και μπορούν να
φτάσουν τα 1.500 ευρώ ανά παρά-
πονο.

Όσο πλησιάζουμε προς την ημέ-
ρα των εκλογών, αυξάνονται τα
παράπονα των πολιτών που υπο-
βάλλονται στο Γραφείο, δήλωσε
στην «Κ» η επίτροπος Προστασίας
Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτή-
ρα, Ειρήνη Λοϊζίδου Νικολαΐδου.
Μέχρι την Παρασκεύη ο αριθμός
αυτός έφτασε τα 24, και αφορούσε
κυρίως γραπτά μηνύματα κινητού
τηλεφώνου (sms). Εξήγησε ότι κα-
νένας δεν έχει το δικαίωμα να προ-
ωθήσει σε έναν πολίτη μήνυμα
υποστήριξης, χωρίς τη γνώση και
τη συγκατάθεσή του. Το ίδιο ισχύει
και για τις τηλεφωνικές κλήσεις,
αλλά και για τα μηνύματα ηλεκτρο-
νικού ταχυδρομείου. 

Eνταση του φαινομένου
Ανέκαθεν διερευνούνταν από

το Γραφείο ανεπιθύμητα μηνύματα,
το φαινόμενο εντάθηκε αριθμητικά
τα τελευταία χρόνια, όπως παρα-
τηρεί η επίτροπος, τονίζοντας ότι
είναι γι’ αυτό που πλέον έχουν αυ-
ξηθεί και τα ποσά των κυρώσεων.
Από 250 ευρώ ανά παράπονο το
2015, σήμερα το πρόστιμο είναι
1.000 ή 1.500 ευρώ ανά παράπονο.
Σύμφωνα με τα στοιχεία του Γρα-

φείου, στους δύο γύρους των προ-
εδρικών εκλογών του 2023 υπο-
βλήθηκαν συνολικά 77 παράπονα.
Σε 44 επιβλήθηκε διοικητική κύ-
ρωση προστίμου, συνολικού ποσού
41.000 ευρώ, σε έξι επιβλήθηκε η
διοικητική κύρωση της προειδο-
ποίησης και σε μίαπερίπτωση έγινε
σύσταση. 18 παράπονα κρίθηκαν
ως αβάσιμα. Τέσσερα παράπονα
στάλθηκαν για περαιτέρω διερεύ-
νηση στην Αστυνομία και άλλα
τέσσερα αφορούσαν σε έρευνες-
δημοσκοπήσεις. Στις βουλευτικές
εκλογές του 2021 υποβλήθηκαν
στο Γραφείο 68 παράπονα. Από αυ-
τά, για 16 επιβλήθηκε διοικητική
κύρωση προστίμου, συνολικού πο-
σού 23.500 ευρώ. Για 25 παράπονα
επιβλήθηκε η διοικητική κύρωση
της προειδοποίησης, ενώ 18 κρί-
θηκαν ως αβάσιμα.

Κρούσματα πριν το Πάσχα
Την ίδια ώρα, οι τηλεφωνικές

καταγγελίες πολιτών, οι οποίες δεν

μετατρέπονται σε παράπονα, είναι
καθημερινές αυτή την περίοδο,
αφορώντας επιτελεία που αποστέλ-
λουν μηνύματα ή καλούν τηλεφω-
νικά πολίτες, οι οποίοι από την
πλευρά τους ενοχλούνται. Τότε το
Γραφείο προχωρά σε παρεμβάσεις,
ζητώντας από τα επιτελεία να στα-
ματήσουν. Οι συστάσεις του Γρα-
φείου προς τα κόμματα άρχισαν
από την περίοδο πριν το Πάσχα,
σημείωσε η επίτροπος, με ειδική
μνεία για το φαινόμενο του συγ-
καλυμμένου πολιτικού μηνύματος,
με αφορμή τις ευχές προς τους ψη-
φοφόρους, καθώς καταγγέλθηκαν
τέτοια περιστατικά στο Γραφείο.

Ειδική ομάδα ελέγχου
Στη σημερινή εποχή της δια-

δραστικότητας, όπου οι υποψήφιοι
χρησιμοποιούν ως εργαλείατα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης για να προ-
σεγγίζουν τους ψηφοφόρους, επι-
στρατεύεται και από πλευράς υπουρ-
γείου Εσωτερικών μία ομάδα λει-

τουργών του Γραφείου Τύπου και
Πληροφοριών και συγκεκριμένα
από τον Κλάδο Εκστρατειών Οπτι-
κοακουστικών Παραγωγών και Δια-
χείρισης Μέσων Κοινωνικής Δι-
κτύωσης, προκειμένου να επιβλέπει
από τα μεσάνυχτα της Παρασκευής
μέχρι την Κυριακή τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης των υποψηφίων,
καθώς, με βάση τη νομοθεσία, θα
πρέπει σε αυτό το διάστημα να απέ-
χουν από οποιαδήποτε προεκλογική
δραστηριότητα, αφήνοντας, σύμ-
φωνα με τη φιλοσοφία του νομο-
θέτη, τους ψηφοφόρους να ψηφί-
σουν χωρίς παρεμβάσεις, έστω και
σε ένα μικρό χρονικό διάστημα.

Όπως αναφέρθηκε στην «Κ»
από το Γραφείο Τύπου και Πληρο-
φορίων, η ομάδα αυτή λειτούργησε
και στις δύο προηγούμενες εκλο-
γικές αναμετρήσεις (προεδρικές
και βουλευτικές)και επικεντρώνεται
μόνο στις πληρωμένες πολιτικές
διαφημίσεις, οι οποίες μπορούν να
έχουν απήχηση σε μεγάλο αριθμό

πολιτών. Επίσης, η ομάδα δεν είναι
μεγάλη σε αριθμό, λειτουργεί δειγ-
ματοληπτικά και παρακολουθεί τη
δράση των υποψηφίων ή των επι-
τελείων σε εταιρείες της Meta (Fa-
cebook, Instagram, WhatsApp). Η
Meta παρέχει σε αυτή την ομάδα
κανάλι γρήγορης επικοινωνίας, ού-
τως ώστε να αναφέρουν αυτές τις
διαφημίσεις στην εταιρεία και να
τις κατεβάζει. Συγχρόνως η ομάδα
ενημερώνει άμεσα την Υπηρεσία
Εκλογών για κάθε παράβαση που
εντοπίζει.

Κενό εποπτείας
Καθώς απαγορεύονται και οι

αναρτήσεις σε ΜΚΔ , συμπεριλαμ-
βανομένων των ιστοριών (stories),
των αναδημοσιεύσεων, τα οποία
είναι αδύνατο να παρακολουθήσει
η ολιγομελής ομάδα, η Υπηρεσία
Εκλογών μπορεί να γίνει δέκτης
καταγγελίας από οποιονδήποτε πο-
λίτη για τέτοιας φύσεως παραβάσεις
ώστε να τις διερευνήσει, κι αν ευ-
σταθούν, να γίνει καταγγελία, δή-
λωσε στην «Κ» ο έφορος εκλογών,
Μενέλαος Βασιλείου. Σε περίπτωση
που η Υπηρεσία εξακριβώσει τη
διάπραξη παραβάσεων στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, όπως και
για άλλες περιπτώσεις, αυτές οι
υποθέσεις προωθούνται στη Νομική
Υπηρεσία. Ερωτηθείς, εάν έχουν
μέχρι στιγμής επιβληθεί ποινές για
παραβάσεις των προεδρικών εκλο-
γών του 2023, απάντησε ότι προς
το παρόν δεν έχουν επιβληθεί.

Σύμφωνα με το Γραφείο Τύπου
και Πληροφοριών, σε προηγούμενες
εκλογικές αναμετρήσεις η αντα-
πόκριση της Meta ήταν άμεση,
εκτιμώντας ότι σε τέτοιες περιπτώ-
σεις οι πολιτικές διαφημίσεις που
καταγγέλονται από την ομάδα, κα-
τεβαίνουν σε χρονικό διάστημα
μίας με δύο ωρών. Όμως σε κάθε
περίπτωση, πρόσθεσαν, εταιρείες
όμως η Meta λειτουργούν με βάση
τα δικά τους πρωτόκολλα και επα-
φίεται σε αυτές το εάν θα κατεβά-
σουν μία ανάρτηση και πότε. 

Επικοινωνιακές «αμαρτίες» υποψηφίων
Τα εργαλεία ελέγχου της Πολιτείας, ο βαθμός ετοιμότητας και οι καταγγελίες για παραβάσεις της νομοθεσίας

Πινακίδες,
αναφωνήσεις
και κατάλογοι

Πάλι εντός ενός 24ώρου πριν
από τη διεξαγωγή των εκλο-
γών, θα εποπτεύουν σε κάθε

περιοχή οι τεχνικές υπηρεσίες
των Επαρχιακών Διοικήσεων,
ώστε, εάν υπάρχουν διαφημι-
στικές πινακίδες να κατεβούν,
ανέφερε ο κ. Βασιλείου. Την

ημέρα των εκλογών, τόνισε, σε
κάθε εκλογικό κέντρο υπεύθυ-

νος για την εφαρμογή όσων
προβλέπει ο νόμος, θα είναι ο
κάθε προεδρεύων. Σχετικά με
τη διαδικασία ψηφοφρίας της
9ης Ιουνίου, η επίτροπος Προ-
στασίας Δεδομένων Προσωπι-
κού Χαρακτήρα είπε ότι πλέον
δεν αναφωνείται η ταυτότητα,
αλλά ο αριθμός του εκλογικού
βιβλιαρίου και οι εκπρόσωποι
των κομμάτων δεν κατέχουν
πλέον καταλόγους εκλογέων

με προσωπικά στοιχεία. Για τον
λόγο αυτό προγραμματίζονται
επιτόπιοι έλεγχοι παγκύπρια

σε εκλογικά κέντρα, για επιτή-
ρηση των διαδικασιών και για

να έχουν την εικόνα του επιπέ-
δου της συμμόρφωσης.

<<<<<<<

Το πρόστιμο ανά παρά-
πονο από την επίτροπο
προσωπικών δεδομένων
είναι μέχρι €1.500. Αριθ-
μητικά 24 ήταν μέχρι την
Παρασκευή, 77 στις
προεδρικές (2023) και 68
στις βουλευτικές (2021).

24 ώρες πριν τη διεξαγωγή των εκλογών, ειδική ομάδα του Γραφείου Τύπου
και Πληροφοριών αρχίζει να ελέγχει δειγματοληπτικά τους λογαριασμούς
ΜΚΔ των υποψηφίων, έχοντας δίαυλο επικοινωνίας με τη Meta. Ωστόσο ο
ικανοποιητικός έλεγχος απαιτεί και τη συνδρομή πολιτών.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες,
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Στον ρόλο της Κύπρου στις συζη-
τήσεις που γίνονται για τη στρα-
τιωτική στήριξη της Ουκρανίας
από την Ε.Ε. αναφέρονταν την πε-
ρασμένη εβδομάδα τα διεθνή ΜΜΕ,
με το Bloomberg να μεταδίδει πως
η χώρα, μαζί με την Ελλάδα, φέρ-
νουν αντιρρήσεις στις αγορές στρα-
τιωτικού εξοπλισμού από την Τουρ-
κία για χάρη της ουκρανικής άμυ-
νας. Ωστόσο, δεν πρόκειται για μια
νέα συζήτηση, και η προσέγγιση
της Κύπρου έχει κυρίως πολιτική
διάσταση καθώς ήδη υπάρχουν
πολλές ασφαλιστικές δικλίδες όσον
αφορά τησυμμετοχή τρίτων χωρών
σε συνεργασίες στον τομέα της
άμυνας (μέσω του σχήματος PESCO)
αλλά και στην αγορά και παραγωγή
οπλισμού από τρίτες χώρες.

Αυτό που ζητάει η Κύπρος είναι
να υπάρχει ρητή αναφορά στην
απόφαση στο ότι δεν μπορούν χρή-
ματα που συγκεντρώνονται για την
Ουκρανία μέσω του EPF να διατε-
θούν για αποζημίωση αγοράς από
χώρες που απειλούν συμφέροντα
ασφαλείας κρατών-μελών. Αυτό
πάντως που ενοχλεί κυρίως τις Βρυ-
ξέλλες σήμερα είναι η στάση της
Ουγγαρίας, σε σχέση όχι μόνο με
την στρατιωτική στήριξη στην Ου-
κρανία (για την οποία έχει συμφω-
νήσει σε πολιτικό επίπεδο αλλά
προβάλλει αντιρρήσεις επί του πρα-
κτέου) αλλά και όσον αφορά προ-

σπάθειες για νέες κυρώσεις κατά
της Ρωσίας.

Την ίδια στιγμή, η στάση της
Κύπρου –καθώς και της Ελλάδας–
που έχει ως στόχο τον περιορισμό
αγορών από την Τουρκία (τουλά-
χιστον με συνδρομή κονδυλίων
της Ε.Ε.), καθίσταται δυνατή και
από τη στάση της Γαλλίας, η οποία
επιμένει στην επικέντρωση στις
αγορές από την ευρωπαϊκή αμυν-
τική βιομηχανία, της οποίας η χώρα
είναι άλλωστε ένας από τους κύ-
ριους πυλώνες.

Αυτό πάντως που έχει πολλάκις
επαναληφθεί εδώ και αρκετούς μή-
νες από συνομιλητές της «Κ», είναι
ότι δημοσιεύματα περί «μπλόκου»
της Κύπρου στην κοινή αγορά από
την Ε.Ε. τουρκικών drones για την
Ουγγαρία δεν ισχύουν, καθώς λόγω
των δικλίδων που υπάρχουν αλλά
και της ανάγκης ομοφωνίας, αυτό
το ζήτημα δεν μπορεί να κατατεθεί
στο τραπέζι.

Θέμα ασφάλειας
Η κυπριακή πλευρά διευκρινίζει,

όπως πληροφορείται η «Κ», πως
δεν αντιτίθεται στην αγορά οπλι-
σμού από τρίτες χώρες, αλλά πως
αυτό που η Κύπρος δεν θεωρεί ότι
μπορεί να γίνει είναι η Ε.Ε. να απο-
ζημιώνει αγορές από χώρες που
παραβιάζουν τα συμφέροντα ασφα-
λείας κρατών-μελών της Ε.Ε., ή
ακόμα και εταιρείες στις χώρες αυ-
τές. Τη θέση αυτή μοιράζεται η Ελ-
λάδα, η οποία ζητάει να διασφαλι-
στεί πως δεν θα καταλήγουν χρή-
ματα των κρατών-μελών της Ε.Ε.
στην τουρκική αμυντική βιομηχα-
νία, αν και οι δικλίδες ασφαλείας
και τα κριτήρια που πρέπει να τη-
ρούνται για συμμετοχή τρίτων χω-
ρών σε προγράμματα στο πλαίσιο
της PESCO ήδη υπάρχουν και αφή-
νουν εκτός την Τουρκία. 

Αντίστοιχοι περιορισμοί υπάρ-
χουν και όσον αφορά τη στήριξη
στην Ουκρανία μέσω του Μηχανι-
σμού για την Ειρήνη (European
Peace Facility), που αφορούν εται-
ρείες από την Ε.Ε. ή τη Νορβηγία,
οι οποίες μπορούν να συνεργαστούν
με υπεργολάβους από συγκεκρι-
μένες τρίτες χώρες στις οποίες δεν
περιλαμβάνεται η Τουρκία.

Προς παρόμοια κατεύθυνση κι-
νείται και η στάση της Γαλλίας, ει-
δικά όσον αφορά την κάλυψη από
την Ε.Ε. των εξόδων αγοράς αμυν-
τικού υλικού για την Ουκρανία
μέσω του EPF, για την οποία υπάρ-
χει ρύθμιση που αφορά την προ-

έλευση των εξοπλισμών. Η Γαλλία,
σύμφωνα με δημοσιεύματα, προ-
κρίνει την επικέντρωση στους κα-
τασκευαστές πολεμικού υλικού εν-
τός της Ε.Ε. –προσέγγιση από την
οποία επωφελείται κυρίως η δική
της βιομηχανία.Η προσέγγιση αυτή
από πλευράς της Κύπρου έχει και
πολιτική διάσταση, καθώς όπως
αναφέρουν πηγές που παρακολου-
θούν το θέμα στην «Κ», ο σεβασμός
των συμφερόντων ασφαλείας των
κρατών-μελών αποτελεί αρχή για
τις αποφάσεις στην κοινή πολιτική
άμυνας και ασφάλειας. Ως εκ τού-
του, από την πλευρά της Κύπρου
γίνεται προσπάθεια η αναφορά αυ-
τή να περιλαμβάνεται σε κάθε νο-
μική πράξη.

Ωστόσο, οι περιορισμοί και οι
δικλίδες ασφαλείας που υπάρχουν
σε διάφορα σημεία και διαδικασίες
που αφορούν τις αμυντικές βιομη-
χανίες τρίτων χωρών, καθιστούν
δύσκολο να υπάρξει ζήτημα το
οποίο να φέρει την Κύπρο ή άλλη

χώρα στη θέση να χρειαστεί να
ασκήσει βέτο.

Ξανά η Ουγγαρία
Το θέμα που επανέρχεται συνε-

χώς όσον αφορά τη χρηματοδότηση
της άμυνας της Ουκρανίας, και στο
πλαίσιο του οποίου οι αναφορές
στις αντιρρήσεις της Κύπρου γίνον-
ται ως παράπλευρη απώλεια, είναι
τα εμπόδια που συνεχίζει να προ-
βάλλει η Ουγγαρία στην έγκριση
σχετικών κονδυλίων. Αν και οι ανα-
φορές στην Κύπρο είναι αναμενό-
μενες, δεδομένων των διαρροών
από χώρες της εντονότερης γραμμής
κατά της Ρωσίας και υπέρ της Ου-
κρανίας (όπως οι Βαλτικές), επί της
ουσίας αυτός που ενοχλεί περισσό-
τερο διπλωμάτες, αξιωματούχους
και τα κοινοτικά ΜΜΕ τείνει να
είναι η Βουδαπέστη. Δημοσίευμα
του Politico την περασμένη εβδο-
μάδα αναφέρεται στις αντιρρήσεις
που εγείρει η Ουγγαρία στην προ-
ώθηση του πακέτου για στήριξη

της Ουκρανίας στο πλαίσιο του EPF,
καθώς και όσον αφορά την αξιοποί-
ηση κερδών από παγωμένα ρωσικά
περιουσιακά στοιχεία για στήριξη
της Ουκρανίας. Και για τα δύο αυτά
ζητήματα υπάρχει πολιτική συμ-
φωνία των «27». Την ίδια στιγμή,
οι «27» βρίσκονται εν μέσω μιας
διαδικασίας αναζήτησης νέων τρό-
πων άσκησης πιέσεων στη ρωσική
οικονομία, καθώς δύο και πλέον
χρόνια μετά την έναρξη της γενικής
εισβολής στην Ουκρανία, οι κυρώ-
σεις που έχουν επιβληθεί έχουν μεν
επηρεάσει τη Μόσχα αλλά δεν έχουν
σταματήσει τη ρωσική πολεμική
μηχανή. Μεταξύ άλλων, σύμφωνα
με δημοσιεύματα, οι «27» αναζητούν
διαφορετικούς τρόπους επηρεασμού
της οικονομίας της Ρωσίας, όπως
μέσω επιβολής δασμών σε συγκε-
κριμένους τομείς, κάτι που εξετάζει
η Επιτροπή όπως επιβεβαίωσε σε
δημόσιες δηλώσεις του ο αντιπρό-
εδρος της Κομισιόν, Βάλντις Ντομ-
πρόβσκις.

Με προσοχή όπλα
για Ουκρανία

Ρητή αναφορά στο ότι δεν μπορούν να αγοράζονται όπλα
από χώρες που απειλούν την ασφάλεια κρατών-μελών,

όπως η Τουρκία ζητεί η Λευκωσία

<<<<<<

Μεταξύ άλλων, σύμφω-
να με δημοσιεύματα, οι
«27» αναζητούν διαφο-
ρετικούς τρόπους επη-
ρεασμού της οικονομίας
της Ρωσίας, όπως μέσω
επιβολής δασμών σε
συγκεκριμένους τομείς.

Αυτό που ενοχλεί κυρίως τις Βρυξέλλες σήμερα είναι η στάση της Ουγγαρίας, σε σχέση όχι μόνο με την στρατιωτική
στήριξη στην Ουκρανία αλλά και όσον αφορά προσπάθειες για νέες κυρώσεις κατά της Ρωσίας.
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Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Μπλόκο στις προσδοκίες της Λευ-
κωσίας για χαρακτηρισμό κάποιων
περιοχών της Συρίας ως «ασφαλών»
τείνουν να δημιουργήσουν οι προ-
τάσεις που διατύπωσε ο γενικός
εισαγγελέας του Δικαστηρίου της
Ε.Ε., Νίκος Αιμιλίου, σε ανάλογη
υπόθεση (που αφορά στη Μολδα-
βία), καθιστώντας σαφές ότι ένα
κράτος δεν μπορεί να χαρακτηρί-
ζεται εν μέρει και αποσπασματικά
«ασφαλής χώρα», σε κάποιες από
τις περιοχές του, ενώ την ίδια ώρα
κάποιες άλλες περιοχές του να θε-
ωρούνται ως μη ασφαλείς. Όπως
πληροφορείται η «Κ», ο γενικός ει-
σαγγελέας του Δικαστηρίου της
Ε.Ε. σημείωσε στις προτάσεις του
ότι η οδηγία 2013/32 επιτρέπει τον
χαρακτηρισμό μιας χώρας ως ασφα-
λούς, μόνο εάν αφορά στο σύνολο
της εδαφικής της επικράτειας, με
ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις προσ-
δοκίες της Λευκωσίας, η οποία ανέ-
λαβε πρωτοβουλία και επιχειρεί να
πείσει τους εταίρους της στην Ε.Ε.,
να χαρακτηρίσουν κάποιες περιοχές
της Συρίας ως ασφαλείς, προκει-
μένου να δρομολογηθεί η έναρξη
της επιστροφής Σύρωνπροσφύγων,
στις εν λόγω περιοχές.

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», τις προτάσεις του γενικού
εισαγγελέα της Ε.Ε. προσυπέγρα-
ψαν η Γερμανία, καθώς και η Κο-
μισιόν, που παρενέβησαν τόσο
στην ακροαματική διαδικασία, ενώ-

πιον του Δικαστηρίου, όσο και γρα-
πτώς. Ειδικότερα, οι προτάσεις του
γενικού εισαγγελέα, που είθισται
να αποτελούν πυξίδα και συνεπώς
να ακολουθούνται από το Δικαστή-
ριο της Ε.Ε., με ελάχιστες εξαιρέσεις,
αφορούν σε προδικαστικό ερώτημα
δικαστηρίου της Τσεχίας, υπό το

φως απόφασης που έλαβε η Πράγα,
χαρακτηρίζοντας τη Μολδαβία ως
ασφαλή χώρα, όχι όμως και την
Υπερδνειστερία, που νομικά και
πολιτικά αποτελεί τμήμα της μολ-
δαβικής επικράτειας, αλλά έχει αυ-
τοανακηρυχθεί «ανεξάρτητη» και
ελέγχεται από παραστρατιωτικές
οργανώσεις που υποστηρίζονται
από τη Μόσχα.

Ο γενικός εισαγγελέας του Δι-
καστηρίου Ε.Ε., αναλύοντας τη
θέση του, εξήγησε μεταξύ άλλων
ότι «η εξέταση του γράμματος των
σχετικών διατάξεων της οδηγίας
2013/32, του νομοθετικού τους
πλαισίου, καθώς και της νομοθε-
τικής προθέσεως που επιδιώκει η
οδηγία 2013/32, έχει ως αποτέλεσμα
ότι η οδηγία αυτή επιτρέπει τον
χαρακτηρισμό ως ασφαλούς χώρας
καταγωγής μόνο σε ολόκληρη εδα-
φική βάση», με ό,τι αυτό συνεπά-
γεται. Η θέση λοιπόν που εξέφρασε
ο γενικός εισαγγελέας, αν και αφορά
τη Μολδαβία και την Υπερδνειστε-
ρία, τείνει να δημιουργήσει ένα
σημαντικό «προηγούμενο», εάν βε-
βαίως υιοθετηθεί τελικά από το Δι-
καστήριο της Ε.Ε., το οποίο ανα-
μένεται σύντομα να λάβει την από-
φασή του. Σε μια τέτοια περίπτωση,
το «προηγούμενο» θα επεκταθεί
και σε άλλες περιπτώσεις, περιλαμ-
βανομένης και της Συρίας, μπλο-
κάροντας οριστικά τις επιδιώξεις
της Λευκωσίας που επιθυμεί τον
χαρακτηρισμό κάποιων περιοχών
της εν λόγω χώρας ως «ασφαλών»,

προκειμένου να εξασφαλίσει την
απαραίτητη νομιμοποίηση η προ-
σπάθειά της για επιστροφή Σύρων
προσφύγων.

Όπως δε γίνεται κατανοητό,
στη βάση των προτάσεων του γε-
νικού εισαγγελέα του Δικαστηρίου
της Ε.Ε. δεν είναι νομικά εφικτός
ο κατακερματισμός μιας χώρας σε
ζώνες ασφαλών περιοχών και σε
ζώνες μη ασφαλών περιοχών. Ως
εκ τούτου, μια τέτοια προσέγγιση,
διαχωρισμού δηλαδή κρατών σε
ζώνες και χαρακτηρισμού κάποιων
ως ασφαλών και κάποιων άλλων
ως μη ασφαλών, δεν μπορεί να γίνει
αποδεκτή, καθώς θεωρείται ότι αν-
τίκεται στην οδηγία 2013/32.

Ο γενικός εισαγγελέας Νίκος Αι-
μιλίου επεσήμανε μάλιστα ενώπιον
του Δικαστηρίου της Ε.Ε. ότι ο ορι-
σμός της επίμαχης έννοιας της
ασφαλούς χώρας αναφέρεται σε
κράτος στο οποίο, γενικώς και διαρ-
κώς, δεν υφίσταται κανένας από
τους κινδύνους που προσδιορίζον-
ται στην εν λόγω έννοια. Υποστή-
ριξε δεότι η χρήση του επιρρήματος
«εν γένει» στο πλαίσιο νομοθετικής
πράξεως η οποία, στην έννομη τάξη
της Ένωσης, οριοθετεί το δικαίωμα
ασύλου, υποδηλώνει, ότι «η προ-
ϋπόθεση αυτή πρέπει να πληρούται
στο εσωτερικό της οικείας χώρας
στο σύνολό της και όχι μόνο σε
τμήμα αυτής (ούτε μόνο σε σημαν-
τικό τμήμα της)».

Όλα αυτά που τέθηκαν από τον
γενικό εισαγγελέα του Δικαστηρίου

Ε.Ε. δεν αφήνουν καμιά αμφιβολία
ότι η προσπάθεια της Λευκωσίας
για χαρακτηρισμό κάποιων περιο-
χών της Συρίας ως «ασφαλών», κα-
θίσταται πλέον εξαιρετικά δύσκολη
και θα έχει την ίδια τύχη με την
κίνηση της Τσεχίας στην περίπτω-
ση της Μολδαβίας (νοουμένου βε-
βαίως ότι το Δικαστήριο θα υιοθε-
τήσει τις προτάσεις του γενικού
του εισαγγελέα). 

Σημειώνεται ότι στην παρέμβα-
σή της στο Δικαστήριο της Ε.Ε., η
Ολλανδία στήριξε τη θέση της Τσε-
χίας, ενώ στο αντίθετο ακριβώς
στρατόπεδο βρέθηκαν Γερμανία
και Κομισιόν, που προσυπέγραψαν
τις προτάσεις του γενικού εισαγ-
γελέα του Δικαστηρίου. Η Κομισιόν
σημείωσε, μάλιστα, μεταξύ άλλων,
ότι «οι ουσιαστικές προϋποθέσεις
για τον εθνικό χαρακτηρισμό», ως
ασφαλούς χώρας καταγωγής, «πρέ-
πει να πληρούνται όσον αφορά το
σύνολο του εδάφους μιας χώρας».

Η Κομισιόν θεώρησε ότι εξαί-
ρεση στον κανόνα αυτό μπορεί να
υπάρξει μόνο σε περιοχές στις οποί-
ες ένα κράτος δεν ασκεί αποτελε-
σματικό έλεγχο, υποστηρίζοντας
ότι αυτές οι περιοχές θα μπορούσαν
να χαρακτηριστούν ως μη ασφα-
λείς. Κάτι με το οποίο πάντως δια-
φώνησε ο γενικός εισαγγελέας του
Δικαστηρίου Ε.Ε., εμμένοντας στη
θέση ότι ο καθορισμός μιας χώρας
ως «ασφαλούς» καταγωγής, εκτεί-
νεται στο σύνολο της επικράτειάς
της. Χωρίς εξαιρέσεις. 

Νομικό φρένο στη Λευκωσία
για τη Συρία 

Καμιά χώρα δεν μπορεί να χαρακτηρισθεί εν μέρει ασφαλής
λένε γενικός εισαγγελέας Δικαστηρίου Ε.Ε., Κομισιόν και Γερμανία

Δύσκολη
η θέση

της Κύπρου 

Επανειλημμένα το τελευταίο
διάστημα, η Λευκωσία και ο
αρμόδιος υπουργός Εσωτερι-
κών, Κωνσταντίνος Ιωάννου,
επιχείρησαν να πείσουν τους
εταίρους τους στην Ε.Ε., προ-
κειμένου να συναινέσουν στον
χαρακτηρισμό κάποιων περιο-
χών στη Συρία, ως «ασφαλών»,
ώστε να δρομολογηθεί η δυνα-
τότητα επιστροφής Σύρων
προσφύγων, υπό το φως των
αντικειμενικά μη διαχειρίσι-
μων αριθμών προσφύγων και
μεταναστών που έχουν κατα-
κλύσει την Κύπρο. Ο ΥΠΕΣ επι-
σκέφθηκε τη Δανία και την
Τσεχία, ενώ πρόσφατα έγινε
και υπουργική σύσκεψη αριθ-
μού κρατών-μελών στη Λευ-
κωσία. Όπως έλεγε στην «Κ»
ξένη διπλωματική πηγή, «η κυ-
πριακή κυβέρνηση επιχείρησε
να εξασφαλίσει τη συναίνεση
εταίρων στην Ε.Ε., ώστε να δη-
μιουργηθεί μια πλατφόρμα
πιέσεων και να ανοίξει ο δρό-
μος για τον χαρακτηρισμό κά-
ποιων περιοχών της Συρίας ως
ασφαλών». Σύμφωνα με την
ίδια ξένη διπλωματική πηγή, η
προσπάθεια τής Λευκωσίας
«προσκρούει σε αρκετούς
σκοπέλους, γεγονός που δεν
επιτρέπει αισιοδοξία για την
υλοποίησή της, στην παρούσα
χρονική περίοδο». Η ίδια πηγή
παρέπεμψε τόσο στις «προτά-
σεις του γενικού εισαγγελέα
του Δικαστηρίου της Ε.Ε., όσο
και στο γεγονός ότι η Κομισιόν,
αλλά και το ισχυρότερο κράτος
της Ε.Ε. (σ.σ. Γερμανία), έχουν
περίπου την ίδια προσέγγιση».
Όπως χαρακτηριστικά ανέφε-
ρε, «αυτή ακριβώς η σύγκλιση
των προτάσεων του γενικού ει-
σαγγελέα και των θέσεων της
Κομισιόν, αλλά και της Γερμα-
νίας, και κυρίως η κοινή τους
αντίληψη ότι δεν είναι εφικτός
ο χαρακτηρισμός μόνο κάποι-
ων περιοχών μιας χώρας, απο-
σπασματικά, ως ασφαλών, έχει
εκ των πραγμάτων τεράστια
σημασία και τείνει να δημιουρ-
γήσει ένα νομικό και πολιτικό
προηγούμενο, για κάθε περί-
πτωση». Παράλληλα, σύμφωνα
με την ίδια πηγή, θα πρέπει να
συνυπολογιστεί η τοποθέτηση
ανθρωπιστικών/μη κυβερνητι-
κών οργανώσεων, που θεω-
ρούν επικίνδυνη και μη ρεαλι-
στική τη θέση της Λευκωσίας
για χαρακτηρισμό κάποιων πε-
ριοχών της Συρίας ως ασφα-
λών. Στην ίδια περίπου γραμμή
είναι και τα αρμόδια όργανα
του ΟΗΕ. Όλα αυτά, εξήγησε η
ίδια πηγή, «λειτουργούν μάλ-
λον αποτρεπτικά στις επιδιώ-
ξεις της Λευκωσίας, στην πα-
ρούσα τουλάχιστον χρονική
περίοδο που διανύουμε». 

Ο γενικός εισαγγελέας Νίκος Αιμιλίου επεσήμανε ενώπιον του Δικαστηρίου της Ε.Ε. ότι ο ορισμός της επίμαχης έννοιας της ασφαλούς χώρας, αναφέρεται σε κράτος
στο οποίο, γενικώς και διαρκώς, δεν υφίσταται κανένας από τους κινδύνους που προσδιορίζονται στην εν λόγω έννοια.

<<<<<<<

Η θέση που εξέφρασε
ο γενικός εισαγγελέας
της Ε.Ε., αν και αφορά
τη Μολδαβία και
την Υπερδνειστερία,
τείνει να δημιουργήσει
ένα σημαντικό «προ-
ηγούμενο», εάν βεβαίως
υιοθετηθεί τελικά από
το Δικαστήριο της Ε.Ε.
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Συνέντευξη στον ΜΑΡΙΟ ΧΡΙΣΤΟΦΗ

Τους λόγους κατά τους οποίους κα-
τέρχεται υποψήφιος στις εκλογές
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης αλλά
και τις αλλαγές που επιδιώκει να
πραγματοποιήσειστοννεοσύστατο
Δήμο Παραλιμνίου – Δερύνειας –
Φρενάρου– Αχερίτουσε περίπτωση
εκλογής του, αναφέρει σε συνέν-
τευξή του στην «Κ» ο υποψήφιος
για τη δημαρχία Γιώργος Νικολέτ-
τος. Επίσης τονίζει ποιο είναι για
εκείνον το διακύβευμα των εκλογών
και πως κάποιοι υποψήφιοι αν συμ-
περιφέρονταν αλλιώς, ο ΔΗΣΥ θα
είχε προοπτική συντριπτικής νίκης. 

–Γιατί κατέρχεστε υποψήφιος
στις επικείμενες εκλογές της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης;

–Η απόφασή μου καθορίστηκε
από την αγάπη μου για τον τόπο
που γεννήθηκα, που ανδρώθηκα
και πέτυχα επαγγελματικά, και την
ευγνωμοσύνη που νιώθω γι’ αυτά
που μου έχει δώσει. Θέλω αυτή την
αγάπη να τη μετατρέψω σε προ-
σφορά στον τόπο μου και τους αν-
θρώπους του. Σε συνδυασμό με
την κρισιμότητα της μετάβασης
σε ένα διαφορετικό καθεστώς, όπως
προκύπτει από τη μεταρρύθμιση
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης και
επειδή η εμπειρία μου στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση είναι μεγάλη, εφόσον
διετέλεσα δημοτικός σύμβουλος
και αντιδήμαρχος του Δήμου Πα-
ραλιμνίου για δεκαπέντε χρόνια
και έχω πλήρη εικόνα από πρώτο
χέρι και αντίληψη και των προβλη-
μάτων και των προοπτικών της πε-
ριοχής, θεωρώ ότι ο νέος δήμος
χρειάζεται αυτές τις εμπειρίες για
να μεταβεί στη νέα εποχή επιτυχώς. 
–Ποιες οι προκλήσεις από τη με-
ταρρύθμιση της Τοπικής Αυτο-

διοίκησης; Πιστεύετε πως προ-
κύπτουν δυσκολίες με τη συνέ-
νωση τεσσάρων περιοχών, Πα-
ραλιμνίου - Δερύνειας - Φρενάρου
και Αχερίτου, ως προς την υλο-
ποίηση του έργου σας;

–Πολλοί ισχυρίζονται ότι η συ-
νένωση τεσσάρων περιοχών πα-
ρουσιάζει ανομοιογένεια. Αυτό που
άλλοι θεωρούν δυσκολία, την ποι-
κιλία και ανομοιογένεια, εμείς θα
τη μετατρέψουμε σε πλεονέκτημα
και προοπτική.Θα αντιμετωπίσουμε
χωριστά την κάθε είδους περιοχή,
για να μπορούμε να επιλύσουμε τα
διαφορετικά προβλήματα με δια-
φορετικές μεθόδους και λύσεις,
αλλά θα αντιμετωπίσουμε τον νέο
δήμο ως ένα ενιαίο σύνολο, που

θα μπορεί να αναπτύσσει όλες τις
πτυχές της δράσης του και να προ-
σφέρει, τόσο στους δημότες όσο
και στους επισκέπτες και αυτούς
που θέλουν να επενδύσουν στον
τόπο μας, ένα πολυποίκιλο, ενδια-
φέρον σύνολο.
–Τι θα θέλατε να αλλάξετε στον
δήμο, σε περίπτωση εκλογή σας;

–Για εμένα η ανάπτυξη δεν είναι
μονοδιάστατη. Ανάπτυξη είναι και
η άνθηση της τουριστικής βιομη-
χανίας και των επιχειρήσεων του

επισιτιστικού τομέα και των δρα-
στηριοτήτων που σχετίζονται άμε-
σα με τον τουρισμό, ανάπτυξη είναι
και η προώθηση της αγροτικής οι-
κονομίας, ανάπτυξη είναι και η
βελτίωση του επιπέδου διαβίωσης
των δημοτών μας. Γι’ αυτό, στο
προεκλογικό μου πρόγραμμα κα-
λύπτω όλο το φάσμα αυτού που
προανέφερα ως ανάπτυξη. Στο πρό-
γραμμά μου καταγράφονται με λε-
πτομέρεια όλοι οι στόχοι, που ξε-
κινούν από την επιδίωξή μας οι δη-

μότες μας –και ειδικότερα οι νέοι
μας– να μπορούν να δραστηριο-
ποιηθούν επαγγελματικά στον τόπο
τους, για να παραμείνουν εδώ και
να έχουμε ένα δήμο που να σφύζει
από ζωή, και φτάνουν μέχρι την
ανάπλαση όλων των πλατειών και
ειδικότερα των πλατειών που είναι
τα ιστορικά κέντρα των δημοτικών
διαμερισμάτων, τη δημιουργία πάρ-
κων, παιχνιδότοπων, την κατάρτιση
προγραμμάτων κοινωνικής δράσης,
την αναβάθμιση της ψυχαγωγίας,

της παροχής υπηρεσιών υγείας,
την παιδεία κ.λπ.

Όμως, το κυριότερο πρόβλημα
είναι ότι γενικά η επαρχία Αμμο-
χώστου ποτέ δεν έπαιρνε από την
κεντρική, εκτελεστική εξουσία,
έστω και μέρος από αυτά που δίνει
τόσες δεκαετίες στην Κύπρο. Η πε-
ριοχή μας, που στηρίζει την οικο-
νομία μέσω της τουριστικής και
επισιτιστικής βιομηχανίας, που
συμβάλλει τα μέγιστα στην αύξηση
του ποσοστού αυτάρκειας της Κύ-
πρου σε αγροτικά προϊόντα, αισθά-
νεται απόλυτως δικαιολογημένα
παραμελημένη. Αυτό, θα επιδιώξω
να αλλάξει. Κυρίως, διεκδικώντας
από την κεντρική εξουσία, την επί-
λυση των προβλημάτων που είναι
αρμοδιότητα της εκτελεστικής
εξουσίας και δεν είναι στο χέρι της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
–Ένα από τα μεγάλα ζητήματα
στην περιοχή της ελεύθερης Αμ-
μοχώστου, είναι η ποιότητα του
τουρισμού. Θεωρείτε πως ήρθε
ο καιρός για να αλλάξει πλεύση
η στρατηγική μας; 

–Ένα από τα σημαντικότερα
προβλήματα που αντιμετωπίζει η
κύρια πηγή εισοδήματος της κυ-
πριακής πολιτείας και κοινωνίας,
δηλαδή ο τουρισμός, είναι η επο-
χικότητα. Τόσα χρόνια τουριστικών
εμπειριών και ενασχόλησης με το
τουριστικό προϊόν, και δεν κατα-
φέραμε να καταστήσουμε την Κύ-
προ τουριστικό προορισμό για όλο
τονχρόνο και για τις τέσσερεις επο-
χές. Δεν μπορέσαμε να επιμηκύ-
νουμε την τουριστική περίοδο, παρά
την απουσία ακραίων, χειμωνιάτι-
κων καιρικών φαινομένων.Δεν μπο-
ρούμε να βασιζόμαστε πάντα στο
δίδυμο ήλιος - θάλασσα. Γι’ αυτό,
στο πρόγραμμά μας προτείνουμε
με λεπτομέρεια τρόπους προώθησης

εναλλακτικών μορφών τουρισμού,
όπως αθλητικό τουρισμό, πολιτι-
στικό και θρησκευτικό τουρισμό,
συνεδριακό τουρισμό, γαστρονο-
μικό τουρισμό και αγροτουρισμό,
που θα καταστήσουν την περιοχή
μας πόλο έλξης και τουριστικό προ-
ορισμό για όλο τον χρόνο.
–Ο χειρισμός ανάδειξης των υπο-
ψηφίων για την Τοπική Αυτοδι-
οίκηση προκάλεσε σοβαρές εσω-
κομματικές τριβές στον ΔΗΣΥ.
Θεωρείτε πως έπρεπε να γίνει
καλύτερη διαχείριση προσώπων
και ενδιαφερόμενων υποψηφίων;
Θα στοιχίσουν αυτοί οι χειρισμοί
στο κόμμα; 

–Ήταν η άποψήμου και την εξέ-
φρασα δημόσια και στο Πολιτικό
Γραφείο, ότι θα έπρεπε να ακολου-
θηθεί η διαδικασία ψηφοφορίας,
όπου θα ψήφιζαν τα μέλη και όσοι
έχουν δικαίωμα ψήφου. Η απόφαση
του κόμματος ήταν να διενεργηθούν
ποσοτικές και ποιοτικές μετρήσεις
για όλες τις θέσεις. Σεβάστηκα την
απόφαση της ηγεσίας του κόμματός
μας και έθεσα στον εαυτό μου υπό
τις διαδικασίες που αποφασίστηκαν.
Δυστυχώς, κάποιοι έθεσαν τις προ-
σωπικές τους φιλοδοξίες πάνω από
το καλό, όχι μόνο του κόμματος,
αλλά κυρίως της περιοχής και των
κατοίκων της. Για εμένα, το διακύ-
βευμα των εκλογών, δεν είναι η
προσωπική εκλογική επιτυχία του
οποιουδήποτε υποψήφιου. Η εκλογή
δεν είναι θέμα εκπλήρωσης προ-
σωπικών φιλοδοξιών ή και βολέ-
ματος. Κάποιοι, δεν σκέφτονται με
αυτόν τον τρόπο. Αν δεν συμπερι-
φέρονταν με αυτό τον τρόπο, θα
μιλούσαμε τώρα για προοπτική συν-
τριπτικής νίκης του υποψήφιου,
που στηρίζεται και από τον ΔΗΣΥ.
Ωστόσο, είμαι βέβαιος πως η προ-
σπάθειά μας θα είναι νικηφόρα.

ΓΙΩΡΓΟΣ ΝΙΚΟΛΕΤΤΟΣ, υποψήφιος δήμαρχος Παραλιμνίου - Δερύνειας - Φρενάρου - Αχερίτου

Η ανομοιογένεια θα γίνει πλεονέκτημα
Κάποιοι έθεσαν τις φιλοδοξίες τους πάνω από το καλό της περιοχής και των κατοίκων της

Στο πρόγραμμά μου καταγράφονται με λεπτομέρεια όλοι οι στόχοι, που ξε-
κινούν από την επιδίωξή μας οι δημότες μας να μπορούν να δραστηριοποι-
ηθούν επαγγελματικά στον τόπο τους, για να παραμείνουν εδώ και να έχου-
με ένα δήμο που να σφύζει από ζωή. 

<<<<<<<

Το διακύβευμα των
εκλογών δεν είναι η προ-
σωπική εκλογική επιτυ-
χία του οποιουδήποτε
υποψήφιου. Η εκλογή
δεν είναι θέμα εκπλήρω-
σης προσωπικών φιλο-
δοξιών ή και βολέματος.

Συνέντευξη στον ΠΑΥΛΟ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Τονίζοντας ότι κατέχει την ιδιαι-
τερότητα του μόνου υποψήφιου
ατόμου με αναπηρία και με την πε-
ποίθηση πως δεν είναι τα άτομα
με αναπηρία ανίκανα, αλλά οι κοι-
νωνίες ανίκανες να τα ενσωματώ-
σουν δημιουργικά και παραγωγικά,
η Θέμιδα Ανθοπούλου διεκδικεί
μία θέση στην Ευρωβουλή, όπου,
κατά την άποψή της «δίνονται οι
μεγάλες μάχες, αποφασίζονται οι
μεταρρυθμίσεις που θα οδηγήσουν
στην ισότιμη και χωρίς διακρίσεις
πρόσβαση στην υγεία, την παιδεία,
την εργασία, σε μια οικονομία που
δεν θα ευημερούν μόνο οι αριθμοί
μα κι οι άνθρωποι. Χωρίς διακρίσεις
πρόσβαση στα θεμελιώδη ανθρώ-
πινα δικαιώματα».

–Τα τελευταία χρόνια έχετε ενερ-
γή εμπλοκή στις διεκδικήσεις
των ατόμων με αναπηρίες, τόσο
μέσα στη Βουλή όσο και σε άλλα
επίπεδα. Πιστεύετε ότι από το
βήμα της Ευρωβουλής μπορείτε
να προσφέρετε περισσότερα για
αυτά τα ζητήματα; 

–Είμαι γενική γραμματέας της
Παγκύπριας Οργάνωσης Αποκα-
τάστασης Αναπήρων και μέσα από
τον εθελοντισμό, ζώντας την πραγ-
ματικότητα της κοινωνίας, αγωνί-
ζομαι ενάντια στο άδικο, την πε-
ριθωριοποίηση, τις ανισότητες, τις
χρόνιες παθογένειες, προσπαθώ
για τη δόμηση μιας συμπεριληπτι-
κής κοινωνίας με ενσυναίσθηση.
Καταφέραμε την τροποποίηση της
νομοθεσίας των ιατροσυμβουλίων,
ώστε να μην επαναξιολογούνται
μόνιμες μη αναστρέψιμες αναπη-
ρίες, τώρα επιχειρούμε για την ετοι-
μασία της νέας ενιαίας νομοθεσίας
για την αναπηρία, την εισαγωγή
του μαθήματος της ενσυναίσθησης
στα σχολεία, την ενιαία συμπερι-
ληπτική εκπαίδευση. To 80% της

νομοθεσίας προέρχεται από την
Ευρώπη. Εκεί δίνονται οι μεγάλες
μάχες, αποφασίζονται οι μεταρ-
ρυθμίσεις που θα οδηγήσουν στην
ισότιμη και χωρίς διακρίσεις πρό-
σβαση στην υγεία, την παιδεία,
την εργασία, σε μια οικονομία που
δεν θα ευημερούν μόνο οι αριθμοί
μα κι οι άνθρωποι. Χωρίς διακρίσεις
πρόσβαση στα θεμελιώδη ανθρώ-
πινα δικαιώματα. Επομένως, ναι,
το Ευρωκοινοβούλιο αποτελεί ένα
καθοριστικό βήμα διαμόρφωσης
πολιτικής. Γι’ αυτό, παρότι δεν είμαι
πολιτικός, είμαι υποψήφια ευρω-
βουλεύτρια. 
–Ποια είναι τα μεγαλύτερα προ-
βλήματα που εντοπίζετε για αυτά
τα θέματα στην Κύπρο, τόσο σε
επίπεδο εργασίας όσο και σε άλλες
εκφάνσεις της κοινωνίας;

–Σε κάθε σύγχρονο ευνομού-
μενο κράτος, το κόστος αναπηρίας

κάθε πολίτη πρέπει να καλύπτεται
από την Πολιτεία. Στην Κύπρο
ωστόσο, διεκδικούμε ακόμη τα αυ-
τονόητα! Μόλις το 0,7% του ΑΕΠ
μας αφορά παροχές για την ανα-
πηρία, την ώρα που ο αντίστοιχος
μέσος όρος στην Ε.Ε. είναι στο 2%.
Η ανεπαρκέστατη κρατική πρόνοια
οδηγεί τον κόσμο μας στη φτωχο-
ποίηση και τον κοινωνικό απο-
κλεισμό. Το τσουβάλιασμα του κό-
σμου της αναπηρίας στο ΕΕΕ με
τα παράλογα εισοδηματικά κριτή-

ρια, αποτελούν γάγγραινα. Την
ίδια ώρα, η αγορά εργασίας δεν εί-
ναι ιδιαίτερα φιλική. Το κράτος
οφείλει να δώσει κίνητρα για ερ-
γοδότηση ΑμεΑ. Σε ό,τι αφορά την
ενιαία συμπεριληπτική εκπαίδευση,
για να κατοχυρωθεί ότι κάθε παιδί
θα λαμβάνει εκπαίδευση, ανάμεσα
στο σύνολο, βάσει των εξατομικευ-
μένων αναγκών του, πρέπει να
υπάρξει ξεκάθαρη νομοθετική ρύθ-
μιση. Η παροχή κρατικής πρόνοιας
στα παιδιά βάσει της διαβάθμισης

της αναπηρίας τους, τους αποστερεί
τη δυνατότητα να εξελιχθούν, οδη-
γώντας πολλούς γονείς στην οικο-
νομική εξαθλίωση. Η νέα αυτή νο-
μοθεσία πρέπει να μη βασίζεται σε
οποιεσδήποτε διακρίσεις. Οφείλει
να θωρακίσει τα παιδιά μας και τους
γονείς τους, οφείλει να φέρει στο
προσκήνιο τη γυναίκα με αναπηρία
που είναι απούσα από κάθε πολιτική,
τα άτομα με ψυχικές αναπηρίες που
αισθάνονται εγκαταλελειμμένα.
Επιπρόσθετα, τα συμφέροντα και

τα τεράστια κενά στον χώρο της
υγείας αποδεικνύουν την αναγκαιό-
τητα εφαρμογής του MedicalAudit.
Όντας μέσα στα πράγματα, οφείλω
να πω πως είναι σημαντικό ότι έχου-
με ένα πρόεδρο της Δημοκρατίας
που αντιλαμβάνεται τις τεράστιες
συστημικές στρεβλώσεις, αναλαμ-
βάνοντας να τις διορθώσει. Πεποί-
θησή μου είναι πως δεν είναι τα
άτομα με αναπηρία ανίκανα. Οι κοι-
νωνίες είναι ανίκανες να ενσωμα-
τώσουν δημιουργικά και παραγω-
γικά την αναπηρία. Ακούγομαι απαι-
σιόδοξη. Πάραυτα είμαι εκ φύσεως
θετικός άνθρωπος. Για να αλλάξουν
τα κακώς κείμενα, οφείλουμε με
γενναιότητα να τα θέσουμε στις
πραγματικές τους διαστάσεις. Οι
κοινωνίες αλλάζουν, εμείς τις αλ-
λάζουμε. Στο χέρι μας είναι να κα-
θαρίσουμε το σαθρό τοπίο, επιλέ-
γοντας πρόσωπα νέα, αξιόλογα,
προπάντων καθαρά, μακριά από
οποιοδήποτε κατεστημένο.  
–Αυτές τις μέρες, με αφορμή την
υπόθεση του Θανάση Νικολάου,
ζητήσατε έμπρακτη εφαρμογή
του κράτους δικαίου. Πώς αξιο-
λογείτε το επίπεδό του στη χώρα
μας; 

–Προσωπικά, έδωσα μεγάλο
αγώνα για τη δικαίωσή μου μετά
το εργατικό ατύχημα, που μου στέ-
ρησε την αρτιμέλεια. Γνωρίζω από
πρώτο χέρι πως όταν απέναντί σου
έχεις το κατεστημένο, πρέπει να
αποδείξεις ότι δεν είσαι ελέφαντας,
πριν να δικαιωθείς. Παρακολουθώ
εδώ και χρόνια την τραγική ιστορία
του Θανάση που έγινε παιδί όλων
μας. Όπως είπα κατ’ ιδίαν στην κυ-
ρία Ανδριάνα, ο δικός της αγώνας
μού έδινε μεγάλη δύναμη. Έχουν
γίνει βήματα σε ό,τι αφορά το κρά-
τος δικαίου. Κι επειδή μιλάμε για
συμπερίληψη, εμένα με δικαίωσε
ένας δημόσιος κατήγορος που είναι
τυφλός, ο Γιώργος Προδρόμου, και
μία γυναίκα δικαστής, η Μύρια Λοΐ-

ζου, που έβλεπαν κατάματα μόνο
την αλήθεια. Από την άλλη, πρω-
τόδικα, δικαιώθηκα εννέα χρονιά
μετά, η κυρία Ανδριάνα μετά από
19 χρόνια, η Ευδοκία Λοΐζου του
ΡΙΚ μετά από 17 ολόκληρα χρόνια.
Ολοκληρωτικό κράτος δικαίου ση-
μαίνει η δικαιοσύνη να μην περνά
διά πυρός και σιδήρου, μέχρι την
επικράτησή της. 
–Σε περίπτωση μη εκλογή σας,
θα παραμείνετε ενεργή στις τάξεις
της ΔΗΠΑ;

–Δεν λειτουργώ ποτέ μου ευκαι-
ριακά. Ανεξαρτήτως αποτελέσματος,
θα παραμείνω η Θέμιδα, που προ-
σπαθεί για την πρόσβαση κάθε συ-
νανθρώπου μας σε ένα καλύτερο
αύριο. Από εκεί και πέρα, με τον
Μάριο Καρογιάν, έχουμε πει ότι θα
κινηθούμε δυναμικά προς τα θέματα
κοινωνικής πολιτικής, προσβασι-
μότητας και συμπερίληψης. 
–Είστε η μόνη γυναίκα στο ψη-
φοδέλτιο της ΔΗΠΑ, σε μία εποχή
που το ζητούμενο είναι η ισότητα
των φύλων στην πολιτική σκηνή.
Πώς το σχολιάζετε;

–Το 40% της απερχόμενης Ευ-
ρωβουλής απαρτίζεται από γυναί-
κες. Ευρωκοινοβούλιο, Ευρωπαϊκή
Επιτροπή, Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα, ηγούνται από γυναίκες.
Πάραυτα, η Κύπρος επέλεξε το
2019, έξι άντρες ευρωβουλευτές.
Πιστεύω σε ικανούς ανθρώπους,
δεν θεωρώ όμως ότι η ικανότητα
είναι αποκλειστικά γένους αρσε-
νικού. Κατέχω και μία άλλη μονα-
δικότητα. Είμαι το μόνο άτομο με
αναπηρία, υποψήφιο για την Ευ-
ρωβουλή. Και θεωρώ ωφέλιμο να
αναφέρω πως στην Ευρώπη δεν
υποτιμούν την αναπηρία, τη σέ-
βονται. Πιστεύω στη συμβολή της
γυναικείας δυναμικής και της δυ-
ναμικής της διαφορετικότητας στην
πρόοδο του συνόλου, και με τιμά
που φίλοι και συνεργάτες με θεω-
ρούν, βαρύ πυροβολικό. 

ΘΕΜΙΔΑ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΥ, υποψήφια ευρωβουλεύτρια ΔΗΠΑ

Επιτακτική ανάγκη προοδευτικών αλλαγών
Τα άτομα με αναπηρία δεν είναι ανίκανα, οι κοινωνίες είναι ανίκανες να την ενσωματώσουν δημιουργικά και παραγωγικά 

«Στο χέρι μας είναι να καθαρίσουμε το σαθρό τοπίο, επιλέγοντας πρόσωπα
νέα, αξιόλογα, προπάντων καθαρά, μακριά από οποιοδήποτε κατεστημένο».

<<<<<<<

Μιλώντας για συμπερί-
ληψη, εμένα με δικαίωσε
ένας δημόσιος κατήγο-
ρος που είναι τυφλός,
και μία γυναίκα δικα-
στής, που έβλεπαν κατά-
ματα μόνο την αλήθεια.
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«Μπορείτε να θεωρείτε την
Κύπρο, κράτος-μέλος της
Ε.Ε., ως τον πρέσβη σας στις
Βρυξέλλες και προσβλέπω
στις διαβουλεύσεις μας, έτσι
ώστε να ενδυναμώσουμε

ακόμη περισσότερο τις σχέσεις μας», ανέ-
φερε χαρακτηριστικά ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης προβαίνοντας σε ένα πρωτοφανές
άνοιγμα προς τον εμίρη του Κατάρ, στο
πλαίσιο του οποίου θέτει ουσιαστικά το
κυπριακό κράτος στις υπηρεσίες του Ταμίμ
μπιν Χαμάντ Αλ Θανί, προκειμένου να λει-
τουργήσει ως στήριγμα στις όποιες, εντός
της Ε.Ε., φιλοδοξίες της Ντόχα. 

Η Κύπρος λοιπόν επί των ημερών Χρι-
στοδουλίδη είναι έτοιμη να καταστεί ο
πρεσβευτής του Κατάρ στην Ε.Ε. Του γνω-
στού Κατάρ, αυτού που πρωταγωνίστησε
στο σκάνδαλο Κατάργκεϊτ, με τους εξίσου
γνωστούς χρηματισμούς ευρωβουλευτών
και επισήμων της Ε.Ε., τις πολύκροτες συλ-
λήψεις και τα στοιχεία που καταδεικνύουν
ότι το επίσημο Κατάρ, σε πολιτικό επίπεδο,

ήταν αυτό που μοίραζε πετροδόλαρα και
πετροευρώ στις Βρυξέλλες, δωροδοκώντας
και εξευτελίζοντας το ευρωπαϊκό οικοδό-
μημα. Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης είναι
προφανώς έτοιμος να ξεχάσει την Εύα Καϊ-
λή, τον σύντροφό της Φραντσέσκο Τζόρτζι
και τον Αντόνιο Παντσέρι, μερικούς από
τους πρωταγωνιστές του Κατάργκεϊτ. Αλλά
και να παραγράψει το σκάνδαλο που τα-
ρακούνησε ολόκληρη την Ε.Ε. και τους
θεσμούς της, προκειμένου να ενσαρκώσει
εκ μέρους ολόκληρου του κυπριακού κρά-
τους τον ρόλο του πρεσβευτή του Κατάρ
στην Ε.Ε.

Κι αυτό είναι ακριβώς το πλέον μεμπτό
στοιχείο που απορρέει μέσα από την το-
ποθέτηση του κ. Χριστοδουλίδη. Το γεγονός
ότι ο εκλεγμένος πρόεδρος της Κύπρου
δεν διστάζει να θέσει το κυπριακό κράτος
στις υπηρεσίες του κάθε εμίρη. Αυτό άλ-
λωστε πρότεινε. Και μάλιστα δημοσίως.
Θέτοντας το κυπριακό κράτος στη διάθεση
του Κατάρ και φλερτάροντας ουσιαστικά
με την ανάληψη ρόλου «πρέσβη» των Κα-

ταριανών στην Ε.Ε. Αυτών που είναι σε
θέση να μοιράζουν πετροδόλαρα και θα
μπορούσαν, εάν επιθυμούσαν, να ρίξουν
μερικά και στην Κύπρο. Αν και πιθανότατα
ούτε αυτό θα μπορούσε να σώσει την πα-
ρούσα κυβέρνηση από την πολιτική της
μιζέρια.

Εάν λοιπόν ο κ. Χριστοδουλίδης αναλάβει
τελικά ρόλο πρεσβευτή του Κατάρ στην
Ε.Ε., όπως προθυμοποιήθηκε, τι να υπο-
θέσουμε ότι θα κάνει; Μήπως θα τον δούμε
σε ρόλο Καϊλή, να υπερασπίζεται στο Ευ-
ρωπαϊκό Συμβούλιο το Κατάρ, το οποίο
έχει καταρρίψει κάθε ρεκόρ παραβίασης
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, με αποκορύ-
φωμα την περίοδο του Μουντιάλ; Ο πρό-
εδρός μας θυμάται ότι η Διεθνής
Αμνηστία κατηγόρησε το Κατάρ ότι υπέβαλε
εργάτες σε «καταναγκαστική εργασία»; Ή
μήπως ξέχασε τις αναφορές για τις απάν-
θρωπες συνθήκες που επέβαλε το κράτος
του Κατάρ και σύμφωνα με την εφημερίδα
Guardian, είχαν ως αποτέλεσμα να χάσουν
τη ζωή τους 6.500 εργάτες από Ινδία, Πα-

κιστάν, Νεπάλ, Μπαγκλαντές και Σρι Λάνκα,
στη διάρκεια των ετών 2010-2020;

Και πώς ακριβώς θα ενσαρκώσει ο πρό-
εδρός μας τον πρεσβευτή του Κατάρ στην
Ε.Ε. και τι θα πει για τον ρόλο της Ντόχα;
Για τα 220 και πλέον δισεκατομμύρια που
ξόδεψε η χώρα για το Μουντιάλ, τη δωρο-
δοκία επισήμων της Ε.Ε., ενώ την ίδια ώρα
διέθετε μόλις 275 δολάρια μηνιαίο μισθό
στους ξένους εργάτες, χιλιάδες εκ των
οποίων έχασαν τη ζωή τους, καθώς υπο-
βάλλονταν σε «καταναγκαστική εργασία»,
εργαζόμενοι νυχθημερόν στα μουντιαλικά
έργα των Καταριανών.

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα έπρεπε
να γνωρίζει ότι κάποιες οντότητες και κά-
ποιες συμπεριφορές δεν μπορούν να τυγ-
χάνουν υπεράσπισης, ούτε και εξωραϊσμού,
ανεξαρτήτως ανταλλαγμάτων που θα μπο-
ρούσαν να δοθούν. Και μία από αυτές τις
περιπτώσεις είναι το Κατάρ. Το οποίο έχει
τόσο λερωμένη τη φωλιά του, που όποιος
επιθυμεί να καταστεί πρεσβευτής του,
εκτίθεται αυτομάτως και ο ίδιος. 

Και δυστυχώς, ο κ. Χριστοδουλίδης εκτέ-
θηκε. Όχι μόνο προσωπικά, γιατί αυτό δεν
θα μας ενοχλούσε ιδιαίτερα. Αλλά, ως εκ-
πρόσωπος του ύπατου θεσμού. Ως εκλεγ-
μένος πρόεδρος της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, καθώς επέδειξε, στο ανώτατο επίπεδο,
προθυμία να θέσει το κυπριακό κράτος
στις υπηρεσίες του κάθε εμίρη, ανεξαρτήτως
του «μαύρου ρόλου» του Κατάρ και της
ηγεσίας του. Ο κ. Χριστοδουλίδης, λοιπόν,
μπορεί να ονειρεύεται να καταστεί ο πρε-
σβευτής του Κατάρ στην Ε.Ε., αλλά οι ανα-
φορές του δίπλα στον εμίρη δημιούργησαν
την εικόνα ενός κυπριακού κράτους που
βρίσκεται στα όρια της πολιτικής κακο-
μοιριάς. Έχοντας έναν ηγέτη που δεν θα
διστάσει να υπερασπίσει την καταπάτηση
θεμελιωδών ανθρωπίνων δικαιωμάτων και
τη δωροδοκία αξιωματούχων της Ε.Ε.,
απλώς και μόνο γιατί προσβλέπει σε κρα-
τικές οικονομικές συμφωνίες με τους Κα-
ταριανούς. Η λέξη ντροπή είναι λίγη. 

Ο εμίρης και η πολιτική μας κακομοιριά 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Οι δημοσκοπήσεις καταγράφουν μια νέα
πολιτική πραγματικότητα, με αποκλίσεις
μεν, αλλά σε κάθε περίπτωση κοντά στη
μεγάλη εικόνα της ερχόμενης Κυριακής.
Το μόνο βέβαιο είναι πως η 10η Ιουνίου
δεν θα βρει κανένα κόμμα ανεπηρέαστο.

Με θετικό ή αρνητικό τρόπο. Σε παγκύπρια κλίμακα ή
σε τοπικό επίπεδο. Οι επερχόμενες εκλογές φαίνεται ότι
θα διαταράξουν τις έως τώρα ισορροπίες, με αποτέλεσμα
ο κομματικός χάρτης της επόμενης μέρας να είναι ου-
σιαστικά διαφοροποιημένος. Μια ανάσα βεβαίως πριν
από το τελικό αποτέλεσμα, αυτό που μπορούμε να κρίνουμε
ή να αναλύσουμε δεν είναι τα κόμματα ως συμπαγείς
ενότητες αλλά τους «παίκτες». Τους επικεφαλής δηλαδή
και το πολιτικό διακύβευμα για τον καθένα ξεχωριστά.

Στο μέτωπο των λεγόμενων «μικρών» το κομματικό
τοπίο μοιάζει με κινούμενη άμμο. Αν δικαιωθούν οι προ-
βλέψεις των δημοσκόπων, είναι απορίας άξιον τι επιφυ-
λάσσει το μέλλον σε πολιτικούς όπως ο Σιζόπουλος, ο
Περδίκης ή ο Καρογιάν. Ο πρώτος χρεώνεται όχι απλώς
την καθίζηση των ποσοστών ενός ιστορικού κόμματος,
αλλά κυρίως τον κατακερματισμό της ταυτότητάς του. Τι
είδους σοσιαλιστικό κόμμα είναι αυτό που πολεμά ένα
Σύστημα Υγείας με κοινωνικό πρόσημο; Και τι είδους δη-
μοκρατικό κόμμα του κεντρώου χώρου είναι όταν συναν-
τιέται με τη ρητορική της Ακροδεξιάς και των ακραίων
εθνικιστών στο εθνικό θέμα; Ο Σιζόπουλος έπαιξε σκληρό
κομματικό παιχνίδι απέναντι στην εσωκομματική του
αντιπολίτευση και ήρθε η ώρα να πάρει τον λογαριασμό.
Η ΕΔΕΚ στα χέρια του μοιάζει με σκιά του παλιού της
εαυτού και αν οι ψηφοφόροι συμπεριφερθούν στην κάλπη
όπως και στις δημοσκοπήσεις είναι σίγουρο πως δεν θα
περάσει αλώβητος από το τσουνάμι της επόμενης μέρας.

Αντίστοιχη τύχη θα έχει και ο Γιώργος Περδίκης,
παρόλο που στη δική του περίπτωση είναι αμφίβολο αν
απόμεινε κανείς για να τον αμφισβητήσει. Οι Οικολόγοι
φυλλορροούν, νιώθοντας την ανάσα του νεοσύστατου
Volt στον σβέρκο τους. Η αποχώρηση της Ξάνθου και η
μπλαζέ αντιμετώπισή της από την ηγεσία ανέδειξε το
μεγαλύτερο πρόβλημα των Κυπρίων Πρασίνων: τον πο-
λιτικό μικρομεγαλισμό τους. Ο Περδίκης, χωρίς καμία
συναίσθηση των πολιτικών του κυβικών, χρεώνεται αλ-
λοπρόσαλλες επιλογές στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και
την πιο φαιδρή πρόταση που έγινε σε αυτές τις εκλογές:
τη συνεργασία με το «φαινόμενο Φειδίας» για το ψηφο-
δέλτιο των ευρωεκλογών. Αν η κάλπη τον τιμωρήσει, θα
αναμένουμε λογικά, από στοιχειώδη ευθιξία και μόνο,
να συνταξιοδοτηθεί πολιτικά. 

Ο Μάριος Καρογιάν είναι μια εντελώς διαφορετική
περίπτωση. Ούτε χρεώνεται με κραυγαλέα λάθη κι ούτε,
για να είμαστε δίκαιοι, εκτέθηκε με ακραίες επιλογές. Το
ερώτημα στη δική του περίπτωση είναι υπαρξιακό: να
υπάρχει η ΔΗΠΑ ή να μην υπάρχει; Έτσι κι αλλιώς
πρόκειται για ένα κόμμα που δεν εκφράζει κάποιου είδους
ιδεολογική ανάγκη, αλλά κεφαλαιοποιεί μια πολιτική
συγκυρία. Ένα πελατειακό κόμμα, αμιγώς προσωποκεν-
τρικό, που αν πατώσει στην κάλπη ο αρχηγός του θα πε-
ράσει μοιραία στο περιθώριο παροπλισμένος.

Τα πράγματα με το αδελφό ΔΗΚΟ είναι εξίσου σοβαρά,
αλλά για εντελώς διαφορετικούς λόγους. Η πίεση που
δέχεται το κόμμα από το ΕΛΑΜ δεν έχει να κάνει με την
επάρκεια του αρχηγού αλλά με τη νέα κοινωνικοπολιτική
πραγματικότητα. Θα μείνει ο Νικόλας ανεπηρέαστος από
το «χειρότερο σενάριο», να βρεθεί δηλαδή στην τέταρτη
θέση; Θεωρητικά όχι και φυσικά δεν είναι τυχαίο ότι
κάποιοι διακινούν το όνομα της Χριστιάνας Ερωτοκρίτου
στη μάχη της διαδοχής. Η πραγματικότητα βέβαια είναι
πως ο Νικόλας συνεχίζει να έχει ισχυρά κομματικά ερεί-
σματα που μάλλον θα του επιτρέψουν να απορροφήσει
τους κραδασμούς.

Για τους δύο «μεγάλους παίκτες» δεν φαίνεται το όποιο
εκλογικό αποτέλεσμα να επηρεάζει την κομματική τους
επικυριαρχία. Ο μεν Στέφανος ηγείται ενός κόμματος με
τα λιγότερα εσωτερικά μέτωπα ανοιχτά. Η δε Αννίτα
μπορεί να έχει πολλά μέτωπα να διαχειριστεί, κυρίως σε
τοπικό επίπεδο, συνεχίζει όμως να απολαμβάνει υψηλή
δημοτικότητα, η οποία λειτουργεί και σαν ασπίδα για
τους δελφίνους. Η πρωτιά είναι περισσότερο θέμα γοήτρου,
αλλά το αληθινό διακύβευμα αφορά στο ποσοστό που
θα τους επιτρέψει να διατηρήσουν τον πρωταγωνιστικό
τους ρόλο και την επόμενη ημέρα.

Οι παίχτες
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Θλιβερή η επιστροφή στην τακτική της
πόλωσης, και αναφέρομαι στην προσπάθεια
του ΔΗΣΥ να ανακινήσει το δίπολο Δεξιάς-
Αριστεράς με απώτερο στόχο να συσπει-
ρώσει τους οπαδούς του και να ανακόψει
τις διαρροές προς το ΕΛΑΜ. Και με την

προσδοκία βέβαια ότι θα είναι πρώτο κόμμα, έστω κι αν
την πρωτιά του θα τη χρωστά σε ένα ποσοστό αξιοθρήνητο.
Για να πετύχει λοιπόν αυτούς τους «φοβερούς» στόχους
ο ΔΗΣΥ, θεώρησε ορθό και πρέπον να επιδοθεί στην πό-
λωση εναντίον του ΑΚΕΛ, φέρνοντας στο προσκήνιο θε-
ματικές που όχι μόνο είναι εξαντλητικά χιλιοειπωμένες,
αλλά αποτελούν σοβαρό λόγο να αισθάνεται ο ψηφοφόρος
υποτίμηση –και πάλι– της νοημοσύνης του.

Διότι όταν επιστρατεύεται ακόμα και ο κ. Κασουλίδης,
προκειμένου να μας υπενθυμίσει πως το ΑΚΕΛ «πετούσε
πέτρες στις προσπάθειες του Κληρίδη για την ένταξή
μας στην Ε.Ε.», λες και δεν το ξέρουμε ή ότι μια ενδεχομένη
πρωτιά του ΑΚΕΛ στις ευρωεκλογές «θα έπληττε την
αξιοπιστία της Κύπρου», λες και δεν διαθέτει ο ψηφοφόρος
την κρίση να αποφασίσει αν θα την έπληττε ή όχι, τότε
πρόκειται για πολιτική ένδεια, την οποία ο ΔΗΣΥ επιχειρεί
να καμουφλάρει ανεπιτυχώς με αντιπαραθέσεις τοξικού
χαρακτήρα, ανίκανος να «διαβάσει» τη σημερινή ψυχο-
λογία των ψηφοφόρων, η οποία αποστρέφεται την το-
ξικότητα και δη, την επιτηδευμένη.

Για να το θέσω αλλιώς, ο κόσμος έχει μπουχτίσει από
μεθόδους προκατασκευασμένων αντιπαραθέσεων που
στόχο έχουν την εξυπηρέτηση πρόσκαιρων μικροκομ-
ματικών συμφερόντων και ποσώς την ουσιαστική πα-
ράθεση πολιτικών θέσεων και αντιθέσεων. Και είναι
πραγματικά ακατανόητο ότι τα παραδοσιακά κόμματα
ακόμα αδυνατούν να μιλήσουν μια άλλη γλώσσα, με ένα
άλλο λεξιλόγιο, το οποίο να αποδεικνύει πως επιτέλους
κατάφεραν να επαναπροσδιοριστούν και να ωριμάσουν
πολιτικά.

Ο σκεπτόμενος ψηφοφόρος αυτό που επιζητεί σήμερα
δεν είναι να του θυμίζει ο ΔΗΣΥ ότι το ΑΚΕΛ ήταν ενάντια
στην ένταξη της χώρας μας στην Ε.Ε., ούτε και ότι στο
ΑΚΕΛ «κόλλησε η βελόνα 50 χρόνια πίσω», όπως είπε ο
κ. Κασουλίδης αναφερόμενος στις θέσεις που υιοθετεί
το κόμμα ότι «η Ε.Ε. πρέπει να γίνει ένωση των λαών
και όχι του μεγάλου κεφαλαίου», συμπληρώνοντας το
«χαριτωμένο» ότι, τέτοιες θέσεις τού «θυμίζουν τα φοι-
τητικά του χρόνια».

Εκείνο που επιζητεί ο ψηφοφόρος είναι να αρθρώσει
ο ΔΗΣΥ ένα καθαρό πολιτικό λόγο και όχι ψηφοθηρικές
κουβέντες του καφενέ, οι οποίες να εξαντλούνται στα
φοιτητικά χρόνια του κ. Κασουλίδη ή στην απροθυμία
του ΔΗΣΥ να αποδεχτεί και να παραδεχτεί τα ολέθρια
λάθη που τον απομάκρυναν από τον ίδιο του τον εαυτό.
Ο καθαρός πολιτικός λόγος, ωστόσο, είναι αποτέλεσμα
αυτοκριτικής και πολιτικής τόλμης να διαχωρίσεις τη
θέση σου από θέσεις που σε φθείρουν, παρασύροντάς
σε σε αλλοπρόσαλλες συμπεριφορές τις οποίες υιοθετείς
μόνο και μόνο για να μη λερωθεί η εικόνα μιας επίπλαστης
ενότητας που επιλέγεις εμμονικά να περιφέρεις, κοροϊ-
δεύοντας τον εαυτό σου αλλά και τους ψηφοφόρους.
Και αν το μόνο που έχει να προτάξει σήμερα ο ΔΗΣΥ
είναι το ξεθάψιμο αντιακελικών ή άλλων συνδρόμων,
τότε λυπούμαι να διαπιστώσω πως τελικά εκεί όπου κόλ-
λησε η βελόνα δεν είναι στα φοιτητικά χρόνια του κ.
Κασουλίδη αλλά στην αδυναμία τού κόμματος να προ-
χωρήσει στην επόμενη του μέρα, ανακτώντας τις δυνάμεις
του, την αξιοπρέπειά του και την επαφή του με την
πραγματικότητα, ώστε να διαγνώσει πως εκείνο που
επείγει είναι ένας ουσιαστικός πολιτικός λόγος που να
μπορεί να σταθεί χωρίς τα δεκανίκια της πόλωσης ή της
παρελθοντολογίας και βέβαια μακριά από την επιδερ-
μικότητα της εικόνας, που είναι και το κυρίαρχο πρόβλημα
της πολιτικής μας σκηνής.

Όταν λοιπόν ένα κόμμα καταφεύγει σ’ αυτού του
είδους τις σκουριασμένες τακτικές, ο ψηφοφόρος είναι
σε θέση πλέον να υποψιαστεί πως εκείνο που στην πραγ-
ματικότητα συμβαίνει είναι πως πίσω από τις κολλημένες
βελόνες κρύβονται κολλήματα και κωλύματα του ίδιου
του κόμματος, τα οποία αντί να τα επιλύσει αντιμετω-
πίζοντάς τα, ψάχνει αλλού το φταίξιμο.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Κόλλησε όντως
η βελόνα

elenixenou11@gmail.com

Διαδηλωτές κρατούν πλακάτ που γράφει: «Λάβετε αποφάσεις, μην κόβετε δέντρα» κατά τη διάρ-
κεια της εθνικής συγκέντρωσης για την Απεργία για το Κλίμα «Παρασκευές για το μέλλον» στο Βε-
ρολίνο. Διαδηλώσεις θα πραγματοποιηθούν σε περισσότερες από 80 γερμανικές πόλεις. 

Ο Βρετανός ταξιδιωτικός συγγραφέας
Robert Byron κάποτε έγραψε: «Η ιστο-
ρία σ’ αυτό το νησί είναι σχεδόν υπερ-

βολικά άφθονη. Μπορεί να προκαλέσει σε
κάποιον ενός είδους διανοητική δυσπεψία».
Οφείλω να ομολογήσω ότι αυτή την αφθονία
(πέραν της ιστορικότητας όπου, όντας με-
γαλωμένος στην πιο αρχαία πόλη της Κύπρου,
την έζησα στο πετσί μου) κατά τη διάρκεια
της προεκλογικής εκστρατείας που διανύουμε,
πήρα και μια άφθονη γεύση από την πολιτι-
στική δραστηριότητα την οποία απορρόφησα
και χώνεψα με μεγάλη ευχαρίστηση.

Μέσα σ’ αυτούς τους μήνες, ακολουθώντας
το πολιτιστικό γίγνεσθαι της Λάρνακας πιο
εντατικά, είχα την ευκαιρία να παρακολου-
θήσω έξι πολύ αξιόλογες θεατρικές παρα-
στάσεις, παραστάσεις χορού, κονσέρτα, δύο
βραδιές ποίησης, εγκαίνια ζωγραφικής, γλυ-
πτικής μέχρι και βραδιά όπερας.

Συγκεκριμένα στη βραδιά της όπερας, με
το πέρας του έργου συνέλαβα τον εαυτό μου
να συζητά με φίλους στα σκαλιά του Δημοτικού
Θεάτρου Λάρνακας για τα σκηνικά της Κάρμεν
του Μπιζέ, για τα κοστούμια, τη μουσικότητα
και τις ερμηνείες. Μάλιστα σε κάποια στιγμή,
ένας φίλος με αυτοσαρκασμό αναφώνησε
«Μα πού βρισκόμαστε ρε παιδιά; Στη Σκάλα
ή στη Σκάλα του Μιλάνο;».

Κι όμως βρισκόμαστε στη Σκάλα της Κύ-
πρου, τη Λάρνακα, που εδώ και πολλά χρόνια
μας φωνάζει για την προοπτική της, για την
ικανότητά της να γεννήσει ακόμη περισσό-
τερη τέχνη, να φιλοξενήσει ακόμη περισσό-
τερο πολιτισμό, και γιατί όχι, πολύ σύντομα,
να στεφθεί ως η επόμενη πολιτιστική πρω-
τεύουσα της Ευρώπης.

Το κέντρο της Λάρνακας έχει το σωστό
μέγεθος και τη σωστή τοπογραφική διαρ-
ρύθμιση (τρεις παράλληλοι δρόμοι από το
παραλιακό μέτωπο) για να καταστεί ένας ελ-
κυστικότατος πολιτιστικός προορισμός. Μπο-
ρεί ο δημότης, ο τουρίστας, ο φοιτητής, ο
περιηγητής, να περπατά στο εμπορικό κέντρο
της πόλης και να ανταμώνει κάθε λογής τέχνη.
Μπορεί σε αυτούς τους τρεις δρόμους να κα-
θιερωθούν διαφόρων ειδών πολιτιστικές δρά-
σεις όπως φεστιβάλ φωτογραφίας, installa-
tions, ακόμα και πιο διαδραστικά δρώμενα
τύπου Common Ground –όπως διοργανώθηκε
πρόσφατα από την επιτροπή του Larnaca
2030 συνεισφέροντας και ουσιαστικά στην

οικονομική αναβίωση του εμπορικού κέντρου.
Εξαιρετικής σημασίας είναι και η μελλοντική
ανέγερση του νέου Δημοτικού Θεάτρου στον
παραλιακό δρόμο Δεκέλειας, σε γη που πα-
ραχωρήθηκε στον δήμο βάσει του σχεδίου
περιοχής, το ανεγερθέν πάρκο καλλιτεχνών
«Μεσόγειος» στον τουρκομαχαλλά, και το
πολυδύναμο κέντρο πολιτισμού στον χώρο
του πρώην κοινοτικού κέντρου στην περιοχή
Φανερωμένης. 

Όλα αυτά, καταμαρτυρούν το εξής: Ότι
η πνευματική και αισθητική ευρωστία μιας
πόλης είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με την
ποσότητα και την ποιότητα των καλλιτεχνών
που δραστηριοποιούνται στην πόλη αυτή.

Και ευτυχώς στη Λάρνακα, η καλλιτεχνική
άνθιση, τα τελευταία χρόνια, είναι περισσότερο
από εμφανής. Ο δήμος με τις αποφάσεις και
τις δράσεις του φαίνεται ότι αντιλαμβάνεται
πλήρως την αναγκαιότητα. Σε καμία περί-
πτωση, όμως, δεν πρέπει να εφησυχάζει, γι’
αυτό και οφείλει να στηρίζει τους καλλιτέχνες
κατά τρόπο ειλικρινή και εποικοδομητικό.
Γιατί πέραν απ’ οτιδήποτε άλλο, η στήριξη
προς την καλλιτεχνική κοινότητα είναι μια
επένδυση με πολλαπλά οφέλη τόσο για τον
δήμο όσο και για τους κατοίκους, και όχι σπα-
τάλη πόρων και χρημάτων όπως μια σχολή
σκέψης, διαμηνύει. Μπορεί «η αγάπη», «η
έγνοια» και η «ανάπτυξη» για μια πόλη να
σημαίνει για πολλούς διαφορετικά πράγματα
και πολλές φορές εκ διαμέτρου αντίθετα,
αλλά τουλάχιστον ας συμφωνήσουμε όλοι
στα εντελώς βασικά.

Το νέο Δημοτικό Συμβούλιο της πόλης
οφείλει να θέσει δύο τουλάχιστον κοινούς,
αδιαπραγμάτευτους στόχους: α) προσήλωση
στο ανθρώπινο πρόσωπο της πόλης και β)
περαιτέρω συντονισμός, φαντασία και ενερ-
γοποίηση των καλλιτεχνών, όπου διαμέσου
τους θα παραχθεί έργο με αισθητικό κέρδος
για το σύνολο των δημοτών. Όπως κάθε νοι-
κοκυριό έτσι και ο δήμος, οφείλει να προ-
στατεύσει και τα «χρυσαφικά» και τα «αση-
μικά» του, δηλαδή τους δημότες και τον πο-
λιτισμό του. Αν εδραιωθούν αυτά, τότε το
μέλλον εξασφαλίζεται ως λαμπρό, και μόνο
τότε μπορούμε να μιλήσουμε για ολοκληρω-
τική αλλαγή και πραγματική ελπίδα.

Ο κ. Αντρέας Καυκαλιάς είναι υποψήφιος
δημοτικός σύμβουλος.

Του ΑΝΤΡΕΑ ΚΑΥΚΑΛΙΑ

Αφθονία ιστορικότητας 
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Τ ην αχίλλειο πτέρνα της εκ-
παίδευσης δεν χρειάζονταν
οι απογοητευτικές επιδόσεις

των Ελλήνων μαθητών στον δια-
γωνισμό της PISA για να την αντι-
ληφθούμε. Αυτό που ονομάζουμε
παιδεία είναι στην πραγματικότητα
ένας μηχανισμός αποθήκευσης
πληροφοριών ο οποίος ισοπεδώνει
κάθε δημιουργική ικμάδα του εφή-
βου. Δεν τον εκπαιδεύει ούτε να
τις αξιολογεί ούτε να τις ιεραρχεί.
Τι θα πει είμαι καλός στην Ιστορία;
Θα πει ότι έχω την ικανότητα να
απομνημονεύω δεκάδες σελίδες
από το βιβλίο της Ιστορίας από το
οποίο αντλείται η εξεταστέα ύλη
και από το οποίο εξαρτάται η προ-
αγωγή μου ή η εισαγωγή μου σε
κάποια πανεπιστημιακή σχολή.
Δεν αναφέρομαι τυχαία στην Ιστο-
ρία. Δεν τη διδάσκουν ιστορικοί.
Τη διδάσκουν φιλόλογοι, ακόμη
και καθηγητές Γαλλικών. Οπότε κι
αυτοί χρησιμοποιούν ως βοήθημα
το βιβλίο, το οποίο δεν έχουν την
επιστημονική επάρκεια να κρίνουν.
Το ακολουθούν κατά γράμμα δί-
νοντας το καλό παράδειγμα στους
μαθητές τους. Το αποτέλεσμα είναι
ότι μετά το πέρας της δοκιμασίας
ο έφηβος ακούει Ιστορία και το
βάζει στα πόδια. Και με ποιον τρόπο
διδάσκεται η λογοτεχνία; Σαν μά-
θημα ανατομίας στο νεκροτομείο.
Πληροφορίες για τη δομή των κει-

μένων. Η αισθητική δύναμη και η
γλωσσική πλαστική είναι καλυμ-
μένες κάτω από τον ποδόγυρο, σαν
τους γυναικείους αστραγάλους στη
βικτωριανή εποχή.

Το ζητούμενο είναι η κατανόηση
κειμένου. Τι θα πει κατανόηση κει-
μένου; Θα πει ότι διαβάζω ένα κεί-
μενο ή ακούω έναν αρθρωμένο λόγο
και έχω τα εργαλεία να αξιολογήσω
τις πληροφορίες και τη σκέψη που
τις συνέχει, κοινώς να τις αφομοι-
ώσω, να τις κάνω δικές μου και να
απορρίψω ό,τι περισσεύει. Αν μά-
λιστα συνυπολογίσουμε στα σμήνη
των πληροφοριών το Διαδίκτυο και
την κοινωνική δικτύωση, αντιλαμ-
βανόμαστε ότι έχουμε να αντιμε-
τωπίσουμε έναν Λεβιάθαν. Επικεν-
τρώνουμε την προσοχή μας στα
fake news. Παραγνωρίζουμε όμως
τη σημασία της πληροφορίας που
είναι μεν αληθινή αλλά δημιουργεί
μια στρεβλή αντίληψη της πραγ-
ματικότητας. Κοινώς την κατανόηση
κειμένου.

Ειλικρινά θα χαιρόμουν αν κά-
ποιοι εκπαιδευτικοί μπορούσαν να
με διορθώσουν, ακόμη και να με
διαψεύσουν. Αν κάποιοι με έπειθαν
ότι η αντίδραση των συνδικαλιστών
τους στην PISA δεν εντάσσεται στη
γνωστή φοβική τους αντίδραση
απέναντι σε οποιαδήποτε αξιολό-
γηση του έργου τους. Μπορώ να
συζητήσω οποιαδήποτε επιφύλαξη

απέναντι στον τρόπο του διαγωνι-
σμού. Εκείνο που δεν μπορώ να συ-
ζητήσω είναι τη στάση όσων υπο-
στηρίζουν ότι η εκπαίδευση χρει-
άζεται μόνον μερικές διορθωτικές
κινήσεις. Και ότι, για παράδειγμα,
οι Πανελλαδικές είναι ο καλύτερος
τρόπος αξιολόγησης. Χωρίς να λαμ-
βάνουν υπόψη τους ότι οι Πανελ-
λαδικές αξιολογούν το ήδη υπάρχον
σύστημα της παθητικής αποστή-
θισης.

Τι μέλλει γενέσθαι; Ιδέα δεν έχω.
Το μόνο που ξέρω είναι ότι η εκ-
παίδευση χρειάζεται να βγει απ’ το
νεκροτομείο. Οι αναπηρίες της απει-
λούν τη χώρα, όπως την απειλεί και
το δημογραφικό. Λένε ορισμένοι
ότι τα αποτελέσματα των Πανελ-
λαδικών είναι ο καλύτερος τρόπος
αξιολόγησης των σχολικών μονά-
δων. Ακόμη κι αν παρακάμψουμε
τη σημασία των φροντιστηρίων και
των ιδιαιτέρων, αναρωτιέμαι πώς
δεν τους περνάει απ’ το μυαλό πως
οι Πανελλαδικές αξιολογούν ως επί
το πλείστον την ικανότητα απο-
στήθισης των υποψηφίων. Πάντως
δεν αξιολογούν τις δημιουργικές
τους ικανότητες. Η μέση εκπαίδευση
και οι Πανελλαδικές είναι ένα κλειστό
σύστημα που αναπαράγει τον εαυτό
του.

Δεν είμαι εκπαιδευτικός. Ομως
η εκπαίδευση δεν ανήκει στους εκ-
παιδευτικούς. Είναι κοινωνικό αγαθό,

όπως και η υγεία, και μας αφορά
όλους. Οταν διαπιστώνουμε πως εί-
μαστε λειτουργικά αναλφάβητοι
στην κατανόηση κειμένου, σημαίνει
ότι δεν μαθαίνουμε να διαβάζουμε.
Και πώς μάθαμε, όσοι μάθαμε να
διαβάζουμε; Με την ανάγνωση της
λογοτεχνίας – με την ευρεία σημασία
του όρου. Από την αναβάθμιση της
λογοτεχνικής ανάγνωσης, του με-
γάλου θησαυροφυλακίου και της
γλώσσας αλλά και της σκέψης, οφεί-
λει να ξεκινήσει η ανάταξη της
μέσης εκπαίδευσης. Ποιος όμως θα
αναλάβει το έργο; Επί δεκαετίες
τώρα οι διδάσκοντες είναι χρήστες
εγχειριδίων ανατομίας. Πόσοι μπο-
ρούν να μεταδώσουν στους μαθητές
τους τη γοητεία της «Λέσχης» του
Τσίρκα ή του Ζορμπά; Τους λέω
γιατί μου προσάπτουν ότι αναφέ-
ρομαι συνέχεια στον Βιζυηνό και
στον Παπαδιαμάντη. Για να τη με-
ταδώσουν πρέπει να την έχουν αι-
σθανθεί οι ίδιοι. Κι αυτοί όμως είναι
παιδιά ενός σχολείου που αδιαφο-
ρούσε για τη λογοτεχνία.

Η κατανόηση κειμένου είναι
θέμα δημοκρατίας. Η δημοκρατία
στηρίζεται στην πειθώ. Χωρίς κα-
τανόηση δεν λειτουργεί η πειθώ.
Οπότε μην απορείτε αν οι νεότεροι,
και όχι μόνον, είναι τόσο ευάλωτοι
απέναντι στον λαϊκισμό. Δεν ευθύ-
νεται μόνον το Διαδίκτυο. Ευθύνεται
και η εκπαίδευση.

Η κατανόηση κειμένου είναι ζήτημα δημοκρατίας
Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ 

Η Ψυχολογία αναγνωρίζει την
ασυγκράτητη παρόρμηση
του Είναι, όταν φθάνει σε

αδιέξοδο, να παράγει αυτοστιγμεί
έναν Μύθο, προς «παρα-Μυθίαν»
του. Πρόκειται για μια σχεδόν ανεν-
συνείδητη δράση.

Ετσι και στον φόβο του θανάτου,
το κάθε άτομο ενδέχεται να παρα-
γάγει παραμυθίες ποικίλες, όπως
κυρίως το «άλλο» εκείνο εξωλογικό
συστατικό του Είναι, που βαφτί-
σθηκε «ψυχή». 

Ωστόσο, ένα σημαντικό τμήμα
των συνανθρώπων μας δεν ικανο-
ποιείται μ’ αυτήν την παραμυθία.
Αμφιβάλλουν τόσο πολύ, ώστε ανα-
ζητούν άλλης κατηγορίας «παρα-
μυθίες», συμβατότερες ει δυνατόν
με τις απαιτήσεις του Λόγου. Η πιο
ακραία είναι μια οιονεί παρηγοριά,
την οποία δίνει η αξιοπρέπεια της
στωικότητας – η καρτερική ατα-
ραξία μπροστά σε ένα αναπόφευκτο
γεγονός.

Υπάρχει ωστόσο και μια άλλη
(θα την έλεγα κάπως πλουσιότερη)
κατηγορία στάσεων έναντι του θα-
νάτου, που φιλοδοξούν να είναι
και συμβατές με την επιστήμη. Σ’
αυτήν την κατηγορία υπάγονται
και τα ερωτήματα των Τσαμ και
Ουάιτσον, τα οποία μας πρόσφερε
γενναιόδωρα ο κ. Ηλ. Μαγκλίνης
στην «Καθημερινή» (18.05.24): «Εί-
ναι πιθανή η ζωή μετά τον θάνατο,
βάσει των νόμων του σύμπαντος;».
Και απαντούν, εστιάζοντας «στην

πληροφορία για το πώς είναι η διά-
ταξη των σωματιδίων μας, η οποία
συνιστά την ύπαρξή μας – μια πλη-
ροφορία που δεν χάνεται όταν το
σώμα μας πεθαίνει, αλλά παραμένει
κωδικοποιημένη στην κβαντική
κατάσταση του σύμπαντος». Κι
εγώ μεν δεν πείθομαι για την επι-
στημονικότητα αυτής της άποψης
– ιδίως μετά την ανάγνωση του
πρόσφατου βιβλίου του Στ. Τραχανά
«Ο Κύκλος» (ΠΕΚ, 2024).

Ας μου επιτραπεί, όμως, να νο-
μίζω ότι η ύπαρξή μας δεν περι-
γράφεται μόνο με τη διάταξη των
σωματιδίων μας, αλλά με τα εξής
τρία: α) Τα σωματίδια αυτά καθαυτά,
β) τη διάταξή τους και γ) τη λει-
τουργία τους. Η διάκριση αυτή μά-
λιστα συνεπάγεται μια σημαντική
διεύρυνση των μετά τον θάνατο
συνεπειών. Πράγματι, η αποσύν-
θεση των σωματιδίων μου δεν συ-
νιστά «φθορά»: Η τροφοδότηση
των ζωντανών οργανισμών (μικρο-
βίων και φυτών) είναι μια δίκαιη
επιστροφή των χημικών στοιχείων
που είχα δανεισθεί απ’ τη φύση,
τρεφόμενος με τα θανατικά προ-
ϊόντα φυτών και ζώων. Γεγονός
που είναι μια πρώτη φανέρωση
του ευεργετικού προσώπου του
θανάτου ως ανακυκλικού «Ετερο-
μορφιστή». Κι όσο εγώ τρεφόμουν
με τα θανατικά προϊόντα φυτών
και ζώων, (θα έπρεπε να) ήμουν
ευγνώμων προς το φαινόμενο του
θανάτου· τώρα που συμμετέχω στο

ίδιο καθολικό φαινόμενο, πώς γί-
νεται να ξεχάσω ότι τα (άλλωστε
δανεικά) υλικά των σωματιδίων
μου επιβιώνουν πλέον σε ζωντα-
νούς οργανισμούς! Είμαστε άραγε
τόσο κακομαθημένοι, ώστε να μη
μας συγκινεί αυτή η υπέροχη φυ-
σική πραγματικότητα;

Ας είμαστε, όμως, λίγο πιο ειλι-
κρινείς: Ολα τούτα, για να έχουν
ψυχολογικό αποτέλεσμα, απαιτούν
μια πολύχρονη διανοητική παρά-
δοση, που δεν την έχομε. Εμάς,
σήμερα, εκείνο που μάλλον μας
πονάει, είναι ένα καίριο επακόλουθο
της διακοπής μιας «λειτουργίας»
των σωματιδίων μας – και εννοώ
την απώλεια της αυτοσυνειδησια-
κότητας. Εδώ, η πίστη στην έννοια
μιας ειδικώς δημιουργημένης προ-
σωπικώς για μένα «ψυχής» (προ
της γεννήσεώς μου, όπως και μετά
τον θάνατό μου) συνιστά μια τέλεια
παραμυθίαν – είπαμε όμως να σχο-
λιάσομε τις θέσεις εκείνων που
διατηρούν αμφιβολίες περί αυτής.
Και αναζητούν απόψεις, ει δυνατόν,
πιο συμβατές και με την επιστήμη. 

Λοιπόν, ως γνωστόν, ένα ση-
μαντικό φιλοσοφικό ρεύμα (κυρίως
κατά τα τελευταία σαράντα χρόνια),
με τη βοήθεια και των νευροεπι-
στημών, καλλιεργεί την άποψη
πως πιθανότατα το Εγώ δεν είναι
«πράγμα», δεν δίδεται· αλλά δο-
μείται και αναδύεται σταδιακά κατά
τη βρεφική ηλικία, και συντηρείται
συνεχώς καθ’ όλον τον βίο, με τις

ίδιες σχέσεις: προς τον αντικειμε-
νικό κόσμο, προς τα έμβια όντα
και προς τα εσωτερικά χαράγματα
της βιολογικής μηχανής του σώ-
ματος. 

Αν η άποψη αυτή αληθεύει, τότε
το Εγώ δεν συνιστά «ιδιοκτησία»,
αλλά ήταν μια υπερσυστημική ιδιό-
τητα, τεράστιας σημασίας. Που
προσφέρει το προνόμιο να βλέπομε
βαθιά μέσα στο σύμπαν, αλλά που
ενέχει ανάλογη αστάθεια, όση και
οι χημικές ενώσεις του σώματος.
Οπότε, αφού το Εγώ δεν είναι πράγ-
μα «σταθερόν και ιδιόκτητον», θα
είναι ηπιότερος κι ο πόνος της απώ-
λειάς του. Μπορεί αυτός ο πόνος
να αντισταθμίζεται πλήρως απ’ τη
σεμνή αίσθηση συμμετοχής «μας»
στον αέναο συμπαντικό ετερομορ-
φισμό, σε γιγαντιαίες χωρικές και
χρονικές κλίμακες – που θα μπο-
ρούσαν να παραγάγουν ακόμη και
μιαν αίσθηση ιερότητας: Εχετε
σκεφθεί πόσο γρήγορα μια μαύρη
τρύπα καταπίνει ολόκληρα ηλιακά
συστήματα και πόσο ενίοτε γεννάει
νέα αστρικά πλήθη; Αν μη τι άλλο,
η εστίαση της προσοχής μας στα
συμπαντικά φαινόμενα μας προάγει
σε μια σιωπηρή σεμνότητα και σε
περιστολή της εγωιστικής απαίτη-
σης για «προσωπική» εξαίρεση απ’
τους συμπαντικούς νόμους της Δη-
μιουργίας.

Ο κ. Θ. Π. Τάσιος είναι ομότιμος καθηγη-
τής του ΕΜΠ.

Ο συμπαντικός ετερομορφισμός κι εμείς
Του Θ. Π. ΤΑΣΙΟΥ

Οι πολίτες-τουρίστες
και οι «νοικοκυραίοι»

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Πόσο εξοργιστικοί
είναι οι συμπολίτες
μας που με απαρά-
μιλλη ελαφρότητα
στο δίλημμα «κάλπη
ή παραλία» επιλέ-

γουν –χωρίς δεύτερη σκέψη– την
παραλία. Και άντε να καταλάβω
τους πιτσιρικάδες που αρνούνται
να πάρουν οτιδήποτε στα σοβαρά
και δεν θεωρούν πολύ σημαντική
την ψήφο τους. Εκείνους τους
αστούς ψηφοφόρους πολυτελείας

ομολογώ ότι δεν τους καταλαβαίνω.
Το έκαναν στις δεύτερες εθνικές
εκλογές του 2019, αλλά και σε πολ-
λές άλλες περιπτώσεις στο παρελ-
θόν. Τώρα όμως δεν είχαν καμία
δικαιολογία, γιατί η επιστολική ψή-
φος τούς έδινε το δικαίωμα να ψη-
φίσουν και να πάνε στην παραλία
ή στο νησί ή όπου αλλού θέλουν.
Και όμως τους ακούς να λένε χα-
σκογελώντας: «Σιγά που θα πάω
να ψηφίσω, δεν χάνω το Σαββατο-
κύριακό μου με τίποτα».

Ελάχιστα, ή μάλλον καθόλου,
ενδιαφέρει αν και τι θα ψήφιζαν.
Δεν πρόκειται ωστόσο για ανθρώ-
πους που δεν έχουν στον ήλιο μοίρα
και κατέληξαν στο συμπέρασμα
πως ό,τι και να ψηφίσουν, τίποτα

δεν θα αλλάξει στη ζωή τους. Δεν
είναι, με άλλα λόγια, αντισυστημική
η απόφασή τους να μην πάνε στις
κάλπες. Αποτυπώνει έναν βαθύ κυ-
νισμό, αδιαφορία και την πεποίθηση
πως «κάποιος άλλος θα κάνει το
καθήκον του αντί για εμάς».

Το παράδοξο είναι ότι κάμποσοι
από αυτούς απολαμβάνουν, με νε-
οπλουτίστικο τρόπο είναι η αλήθεια,
την ευημερία που έχει φέρει η πο-
λιτική σταθερότητα και τα τελευταία
χρόνια διακυβέρνησης.

Οπως και στην οικονομική τους
δραστηριότητα, νιώθουν ότι η χώρα
τούς χρωστάει, αλλά εκείνοι δεν
της χρωστάνε τίποτα. Και ως συ-
νήθως, είναι οι «νοικοκυραίοι» που
θα πάνε, θα ψηφίσουν, θα στερη-
θούν ένα μπάνιο και θα περιμένουν
ώρα στην ουρά και στη ζέστη για
να κάνουν αυτό που πρέπει. Θα
μπορούσαν και αυτοί να εκλογι-
κεύσουν την αποχή λέγοντας πως
οι επιλογές υποψηφίων από ορι-
σμένα κόμματα εξουσίας είναι απελ-
πιστικές, αν όχι τραγικές. Δεν το
κάνουν όμως, ψάχνουν με αγωνία
να δουν «αν υπάρχει κάποιος που
να αξίζει». Δεν μπερδεύουν ποτέ
τον χαβαλέ με την επιλογή των αν-
θρώπων που θα μας εκπροσωπή-
σουν ή θα κυβερνήσουν. Μας έχουν
σώσει στο παρελθόν από αχρεί-
αστες περιπέτειες και απέδειξαν
το τσαγανό τους όταν λοιδορήθη-
καν όσο δεν πήγαινε σε εκείνο το
δραματικό δημοψήφισμα του 2015.
Ας ελπίσουμε ότι η πολιτική ελα-
φρότητα δεν θα καθορίσει την έκ-
βαση αυτών των εκλογών. Οσο για
εμάς όλους, κάτι που μπορούμε και
πρέπει να κάνουμε είναι να θυμί-
ζουμε στους πολίτες-τουρίστες ότι
το να ζεις σε αυτόν τον τόπο προ-
ϋποθέτει ότι τηρείς και μερικές,
ελάχιστες υποχρεώσεις.

Εχουν περάσει πολ-
λά χρόνια από τότε
που το αποτέλεσμα
των εκλογών στο
Ηνωμένο Βασίλειο
αναμενόταν με παγ-

κόσμιο ενδιαφέρον. Ηταν η εποχή
που η παρουσία του Βρετανού πρέ-
σβη σε ένα από τα μεγάλα σπίτια
της Αθήνας αποτελούσε μείζον κοι-
νωνικό γεγονός της χρονιάς.

Μια φαινομένη ηρεμία της αγ-
γλικής πολιτικής εκλαμβανόταν
τότε ως αιλουροειδής νωχέλεια
του πάνθηρος και ανέμεναν οι πάν-
τες τον τρόπο με τον οποίο θα
εφορμούσε επί σκηνής ο λέων ο
βρετανικός. Αλλά η εποχή του λόρ-

δου Πάλμερστον έχει περάσει εδώ
και ενάμιση αιώνα. Το ενδιαφέρον
είναι ότι η πολιτική τάξη της Βρε-
τανίας έχει συνείδηση αυτού του
γεγονότος και μόνον ενίοτε ανα-
λαμβάνει πρωτοβουλίες δυναμι-
κότερης εμπλοκής της Δύσεως και
ειδικότερα των ΗΠΑ, όπως στις
περιπτώσεις του ρωσοουκρανικού
πολέμου ή της στρατιωτικής συμ-
μαχίας στον Ειρηνικό Ωκεανό. Ο
κ. Ρίσι Σούνακ είναι ο πρώτος ασια-
τικής καταγωγής πρωθυπουργός
της Βρετανίας, μη χριστιανός, ιν-
δουιστής στο θρήσκευμα, και ο
πρώτος πολιτικός αυτής χώρας
στον οποίο ο νέος βασιλεύς Κάρο-
λος Γ΄ έδωσε εντολή σχηματισμού
κυβερνήσεως.

Μικρός το δέμας πλην όμως μα-
χητής, ο κ. Σούνακ δεν δίστασε να
προκηρύξει πρόωρες εκλογές για
την 4η Ιουλίου, περίοδο διακοπών
των πολιτών του Ηνωμένου Βασι-
λείου, κατά παράβαση των ισχυου-
σών παραδόσεων. Κάτι λιγότερο

από ογδόντα βουλευτές του Συν-
τηρητικού Κόμματος κατέστησαν
σαφές ότι δεν πρόκειται να είναι
υποψήφιοι. Η απόφαση του κ. Σού-
νακ να επαναφέρει –εάν επανε-
κλεγεί στην εξουσία– την υποχρε-
ωτική στρατιωτική θητεία, που
είχε θεσπισθεί το 1947 και καταρ-
γήθηκε το 1960, προκάλεσε έκπλη-
ξη. Οι δημοσκοπήσεις προεξοφλούν
σαρωτική κατίσχυση των Εργατι-
κών υπό τον σερ Κιρ Στάρμερ, «Ιπ-
πότη του Τάγματος του Bath» που
αντιδρώντας στον χαρακτηρισμό
των αντιπάλων του, που τον απο-
καλούν «σερ Νυσταλέο», δήλωσε
πριν από λίγες μέρες πως είναι «σο-
σιαλιστής».

Καθ’ όσον αφορά τη χώρα μας,
η πρώτη επίσκεψη που πραγμα-
τοποίησε πρωθυπουργός της Βρε-
τανίας στην Ελλάδα από το 1958
ήταν η Μάργκαρετ Θάτσερ, τον
Σεπτέμβριο του 1980. Το γεγονός
ότι μετέβη από την Αθήνα στη Γι-
ουγκοσλαβία, όπου εκτός από τις
συνομιλίες με τους ηγέτες της χώρας
αυτής είχε συνάντηση στα Σκόπια
με τον εκεί πρωθυπουργό Π. Ποπόφ,
προκάλεσε δυσαρέσκεια της κυ-
βερνήσεως Ράλλη.

Στις 26 Ιουνίου 2018, ο τότε
πρωθυπουργός Αλέξης Τσίπρας
πραγματοποίησε επίσκεψη εργα-
σίας στο Λονδίνο κατόπιν προ-
σκλήσεως της πρωθυπουργού Τε-
ρέζα Μέι, η οποία στο πλαίσιο της
πολιτικής Global Britain είχε ιδι-
αίτερο ενδιαφέρον για το μέλλον
των Δυτικών Βαλκανίων.

Επ’ ευκαιρία άλλων επισκέψεων,
συνομιλίες με τους Βρετανούς ομο-
λόγους τους είχαν στην πρωθυ-
πουργική κατοικία ο Κώστας Ση-
μίτης με τον Τόνι Μπλερ το 2002
και ο Κυριάκος Μητσοτάκης με
τον Μπόρις Τζόνσον το 2021.

Τον Νοέμβριο 2023, ο κ. Σούνακ
ακύρωσε συνάντησή του με τον
κ. Μητσοτάκη, που είχε προηγου-
μένως καλέσει στην ελληνική πρε-
σβεία στο Λονδίνο τον σερ Στάρμερ,
με τον οποίο προσβλέπει να έχει
παραγωγικότερες συνομιλίες περί
της επιστροφής των Γλυπτών του
Παρθενώνα. Τα άλλα θέματα τα
συζητάει η Αθήνα με άλλους.

Οι εκλογές στο Η.Β.
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Γ Ν Ω Μ Ε ΣΚυριακή 2 Ιουνίου 2024

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr

<<<<<<

Ας ελπίσουμε ότι η πο-
λιτική ελαφρότητα
όσων στο δίλημμα
«κάλπη ή παραλία»
επιλέγουν την παρα-
λία, δεν θα καθορίσει
την έκβαση αυτών των
εκλογών.

<<<<<<

Ο Ελληνας πρωθυ-
πουργός προσβλέπει να
έχει παραγωγικότερες
συνομιλίες με τον σερ
Κιρ Στάρμερ περί της
επιστροφής των Γλυ-
πτών του Παρθενώνα.
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Ο χρόνος έχει τη δική
του σημασία. Ο τέως
πρόεδρος του ΔΗΣΥ Αβ.
Νεοφύτου, σύμφωνα με
ρεπορτάζ στην «Καθη-
μερινή» (24/5), «έριξε

ευθέως το γάντι προς Αναστασιάδη -
Χριστοδουλίδη με τις αναφορές του
για το ξενοδοχείο Peninsula της Νέας
Υόρκης τον Σεπτέμβριο του 2018»
(συνέντευξη Νεοφύτου, podcast Le-
galmatters, 22/5). Ο Αβ. Νεοφύτου ζή-
τησε από τους τέως και νυν προέδρους
«να επιβεβαιώσουν τη συνάντηση
που έγινε στο εν λόγω ξενοδοχείο στη
Νέα Υόρκη». Η παρέμβαση αυτή «επα-
νέφερε στο προσκήνιο και τον «άτυπο»
διάλογο Χριστοδουλίδη -Τσαβούσο-
γλου στην έδρα του ΟΗΕ το 2019,
όταν ο Ν. Χριστοδουλίδης είπε ενώπιον
τηλεοπτικών συνεργείων στον Μ.
Τσαβούσογλου «να δώσουν τα χέρια
για λύση διζωνικής, δικοινοτικής ομο-
σπονδίας. Θα συμφωνήσετε στους
όρους αναφοράς; Γιατί χρειάζεται
πριν, η άτυπη πολυμερής;». Ο Μ. Τσα-
βούσογλου απάντησε: «πρώτα χρει-
άζεται να συμφωνήσουμε το τι θα δια-
πραγματευθούμε». Ο Ν. Χριστοδου-
λίδης απάντησε «γνωρίζουμε τι θα
διαπραγματευθούμε». Ο Μ. Τσαβού-
σογλου ξαναρώτησε «ποια θα είναι η
λύση», ισχυριζόμενος ότι «πέρυσι
(2018) ο πρόεδρος Αναστασιάδης στη
συνάντηση που είχε μαζί του, παρου-
σία του κ. Χριστοδουλίδη, «μίλησε
για συνομοσπονδία» (Πηγή: «Καθη-
μερινή», 24/5)

Η σταδιακή αποκάλυψη πραγμάτων
δείχνει πως όλα συγκλίνουν προς την
ίδια κατεύθυνση. Πρώτα ο Ν. Ανα-
στασιάδης μίλησε στον ΥΠΕΞ της

Τουρκίας για «δύο κράτη» την παρα-
μονή της (υποτίθεται) μεγάλης δια-
πραγμάτευσης που θα γινόταν υπό
τον Α. Γκουτέρες στο Κραν Μοντάνα
(7/2017). Ακολούθησε νέα συνάντηση
Αναστασιάδη - Τσαβούσογλου στην
παρουσία Χριστοδουλίδη στη Νέα
Υόρκη ένα χρόνο μετά, Σεπτέμβριος,
2018, Peninsula. Η επόμενη χρονιά
(2019) έφερε τη θεατρική παράσταση
Χριστοδουλίδη μπροστά στον Τσα-
βούσογλου με ανοικτές κάμερες, προ-
φανώς κατ’ εντολή Αναστασιάδη, για
να δείξει στους ιθαγενείς ότι «τώρα
δεν έχει δύο κράτη, τώρα έχουμε επι-
στροφή στην ΔΔΟ. Είδετε; Το είπα
και στον Τσαβούσογλου!». Επί του
ιδίου θέματος ο Μ. Τσαβούσογλου
«υποστήριξε ότι ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης τού είπε στο Κραν Μοντάνα
ότι η καλύτερη λύση είναι η λύση δύο
κρατών, και πως αργότερα στη Νέα
Υόρκη τού είπε να προχωρήσουν με
συνομοσπονδία. Κατηγόρησε μάλιστα
τον πρόεδρο Αναστασιάδη πως άλλα
λέει στον ίδιο, άλλο στον Τ/κ ηγέτη
Μουσταφά Ακιντζί, άλλα στην ειδική
αντιπρόσωπο του γ.γ. του ΟΗΕ Τζέιν
Χολ Λουτ και άλλα στην Ελλάδα» (Πη-
γή: «Καθημερινή», 22/7/19).

Οι δύο (Αναστασιάδης, Χριστοδου-
λίδης) έκαναν την εκτίμηση ότι τώρα
δεν υπάρχει επιστροφή στο ίδιο πλαί-
σιο Γκουτέρες, η βάση του είχε ήδη
αποδιοργανωθεί με τις καλά υπολο-
γισμένες αλλοπρόσαλλες στροφές
Αναστασιάδη (δύο κράτη, αποκεν-
τρωμένη, νέα συνταγματική δομή
κ.λπ.). Αφού οι δύο εκτίμησαν ότι το
ευθυγραμμισμένο με τις ουσιώδεις
πτυχές της ΔΔΟ πλαίσιο του γ.γ. είχε
εκτροχιαστεί, έκαναν «στροφή» στη

γενικολογία περί ΔΔΟ και έστησαν
τη συνάντηση στο ξενοδοχείο με Τσα-
βούσογλου, για να αποσείσουν/μει-
ώσουν το βάρος από τυχόν μελλοντικές
αποκαλύψεις. 

Συμβαίνουν περίεργα πράγματα
σήμερα. Γιατί δεν πείθει ο Ν. Χριστο-
δουλίδης, όταν απέναντι βρίσκεται
ένας Τατάρ; Οι διεθνείς παίκτες γνω-
ρίζουν, οι πρέσβεις των χωρών-μελών
της Ε.Ε. τυγχάνουν ενημέρωσης από
τα Η.Ε. Γνωρίζουν ότι ο Ν. Χριστο-
δουλίδης ήταν «δίδυμο» με Αναστα-
σιάδη σε κάθε μικρή ή μεγάλη κίνηση
για εκτροχιασμό των συνομιλιών. Η
αξιοπιστία είναι μεγάλη υπόθεση –η
απώλειά της, επίσης. Επί του ιδίου θέ-
ματος μίλησε ο πρώην πρόεδρος της
Επιτροπής Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ (Πηγή:
ΚΥΠΕ, 29/5) με αφορμή την συμπλή-
ρωση 20 χρόνων από την ένταξη της
Κύπρου στην Ε.Ε.: 

Πρώτα μιλάει για τη Σύνοδο Κο-
ρυφής για την Κύπρο στο Κραν Μον-
τάνα: «Θεωρώ πως το κύριο πρόβλημα
δεν ήταν ο Ερντογάν και δεν ήταν ο
Ακιντζί, αλλά ο νότος του νησιού, γιατί
δεν ήταν έτοιμος να κάνει το άλμα».
Συνέχισε, επαναλαμβάνοντας πως
απογοητεύτηκε καθώς «επένδυσα αρ-
κετό από τον χρόνο μου στο θέμα
αυτό, έχοντας διμερείς επαφές». Ανα-
φερόμενος στην ηγεσία της ε/κ πλευ-
ράς σημείωσε πως, «αν και συμπαθώ
και αγαπώ αυτούς στον νότο, δεν έκα-
ναν αρκετές προσπάθειες να εξηγή-
σουν πως αυτή ήταν η στιγμή για το
άλμα, και ούτε τα άλλα κόμματα στο
νησί το έκαναν».

Ο Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ υπήρξε ένας
εκ των τελευταίων μεγάλων Ευρω-
παίων ηγετών με κύρος και επιρροές.

Έβλεπε τη μεγάλη εικόνα, ενεργούσε
ως πρόεδρος με στρατηγική σκέψη.
Η άποψή του μετρά. 

Ο Ζαν-Κλοντ Γιούνκερ διόρισε προ-
σωπικό απεσταλμένο στο Κυπριακό
τον Πίτερ Βαν Νούφελ, ο οποίος συμ-
μετείχε στις συνομιλίες στο αεροδρό-
μιο Λευκωσίας, διαμένοντας επί διετία
στη νήσο (2015-17). 

Στη Σύνοδο για την Κύπρο στη Γε-
νεύη (1/17), ο Γιούνκερ ανακοίνωσε
εντός της Συνόδου οικονομική βοήθεια
για την επίλυση της τάξης των 3,2
δισ. ευρώ –η είδηση αυτή δημοσιεύ-
τηκε στο ΚΥΠΕ. Η Ε.Ε. ήταν παρούσα
στο πιο υψηλό επίπεδο, σε όλες τις
Συνόδους για την Κύπρο. Ήταν όλοι
εκεί, ο πρόεδρος της Επιτροπής με
τον απεσταλμένο Βαν Νούφελ και
ομάδα από τεχνοκράτες. Ενώ ήταν
όλοι εκεί, ο Ν. Αναστασιάδης και οι
συνεργάτες του σηκώθηκαν και έφυ-
γαν και από το Μον Πελεράν και από
το Κραν Μοντάνα. Εφτά χρόνια μετά
ο Ν. Χριστοδουλίδης μιλάει για «απε-
σταλμένο»!

Ο πολύπειρος Γιούνκερ έζησε την
στρατηγική της διασύνδεσης των ευ-
ρωτουρκικών με την επίλυση του Κυ-
πριακού, αυτής που άλλαξε το ρου
των πραγμάτων –1999, 2006. Λέει τι
πρέπει να κάνουμε: «τρόπους να επα-
νασυνδεθούμε με τον κ. Ερντογάν
στο Κυπριακό». Είναι ακριβώς το ίδιο
θέμα που ανέφερε δημόσια η Μαρία
Άνχελα Ολγκίν: «Σε ό,τι αφορά τα κί-
νητρα, η κυβέρνηση Χριστοδουλίδη
έχει μία πολύ καθαρή εικόνα και ξέρει
τι θα μπορούσε να ξεκλειδώσει τη δια-
δικασία» (Πηγή: «Καθημερινή» 13/5).

Το μυστικό του Peninsula
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Πολίτες μπροστά από τις προεκλογικές πινακίδες της αντιπολίτευσης «Εμείς η δύναμη του λαού» (Α) και «Λίστα του λαού» στο Βελιγράδι.
Οι αυτοδιοικητικές εκλογές της Σερβίας έχουν προγραμματιστεί για την Κυριακή 2 Ιουνίου 2024, με σημαντικό διχασμό της αντιπολίτευσης

www.larkoslarkou.org.cy

Η περίπτωση της παραδοχής Πελεκάνου
πως ποτέ δεν συμφωνούσε με τη διζωνική,
δικοινοτική, ομοσπονδία, όντας ο ίδιος
εκπρόσωπος Τύπου μιας κυβέρνησης –
υπό τον Αναστασιάδη– η οποία διαχρονικά
τη στηρίζει, δεν είναι μόνο ένα χαρακτη-

ριστικό παράδειγμα για το πώς δουλεύει, επαγγελματικά,
ο πολιτικός αριβισμός στην Κύπρο, αλλά κι ένα ανα-
στοχαστικό σχόλιο για την ανακολουθία στην Κύπρο. 

Στην Κύπρο η ανακολουθία –ιδίως στην πολιτική
ζωή του τόπου– δεν είναι καινούργιο φαινόμενο. Υπήρξε
και θα συνεχίζει να υφίσταται ως ένα από τα βασικά
δομικά προβλήματα του πολιτικού μας συστήματος,
τόσο σε ιδεολογικό επίπεδο όσο και σε επίπεδο πολιτικής
πρακτικής –από την πορεία που ακολουθούν πολιτικοί
μέχρι βασικά, ψυχολογικά και αναπτυξιακά αίτια που
καθορίζουν διάσημους –και μη– πολιτικούς μας άνδρες.
Από την Ένωση στον συμβιβασμό της Ανεξαρτησίας
και από τον ανένδοτο μέχρι τα συνθήματα περί επι-
στροφής και απελευθέρωσης, το Κυπριακό –ως η σύγ-
χρονη ιστορία μας μετά τη δεκαετία του ’50 αλλά και
ως άλυτο εθνικό θέμα– αποτελεί το κλασικότερο πα-
ράδειγμα ανακολουθιών. Ανακολουθίες που χτίστηκαν,
εκφράστηκαν και πολιτικοποιήθηκαν πότε ως ξεχωριστά
ιδεολογικά αφηγήματα και πότε ως τα στοιχεία εκείνα
που δημιούργησαν και αυτονόμησαν ολόκληρες πολιτικές
σε επίπεδο σχεδιασμού και εφαρμογής. 

Ως προς τα ποιοτικά τους χαρακτηριστικά, στην
Κύπρο διακρίνεις τους ανακόλουθους σε τρεις κατηγορίες.

Στη μία κατηγορία είναι
εκείνοι, συνήθως, που
είναι επαγγελματίες πο-
λιτικοί: Είτε ανήκουν,
από μικρή ηλικία, σε κά-
ποιο κόμμα και ανελίσ-
σονται είτε –με αριβι-
σμό– πατάνε από κόμμα
σε κόμμα με σκοπό την
επαγγελματική αποκα-
τάσταση μέσω της πο-
λιτικής (ή την αλλαγή
στρατοπέδου, όταν τα…
κουκιά δεν βγούνε), η
εξουσία για αυτούς πα-
ραμένει αυτοσκοπός.

Όπως και η ανειλικρίνεια. Μετά έχεις εκείνη την κατηγορία
που παραμένει, διαχρονικά, συγχυσμένη ως προς τα
όρια της ιδεολογικής της αφετηρίας σε σχέση με τον
πολιτικό της βίο ή τον τρόπο που πολιτεύεται: Εδώ υπάρ-
χουν συνήθως αυτοί που ως πιουρίστες του πατριωτισμού
ή της εργατικής τάξης καθαρολογούν καθημερινώς για
την ιδεολογία τους, αλλά όταν αυτή κρίνεται στο πραγ-
ματικό «σφαγείο της τάβλας» δεν τη ματώνουν την τάβλα
τους και κατ’ επέκταση ξεχνάνε αμέσως όσα κήρυτταν.
Τέλος, υπάρχει και μία κατηγορία –μεταξύ των οποίων,
σε μεγάλο βαθμό, η νέα γενιά των πολιτικών μας– που
συνδυάζουν τα ως άνω χαρακτηρηστικά των δύο κατη-
γοριών: Περνώντας τα μέσα από μια εμφανέστατα επι-
φανειακή προσέγγιση, η οποία ανάγει την εικόνα σε
Ευαγγέλιο, τη Μεταπολιτική στον μοναδικό τρόπο του
πολιτεύεσαι και τη γνωσιακή και μορφωτική ένδεια σε
νόρμα. Εδώ η ανακολουθία είναι τόσο εμφανής που δεν
σε εκνευρίζει ή ενοχλεί, αλλά σε κάνει, απλώς, να κοκ-
κινίζεις από ντροπή –του είδους εκείνου της ετεροντρο-
πής– και παράλληλα σε απογοητεύει βαθιά. 

Οι ανακόλουθοι είναι η πλειοψηφία του πολιτικού
μας προσωπικού στην Κύπρο. Για την ακρίβεια, ήταν
σχεδόν πάντα αν αναλογιστεί κανείς τη σύγχρονη πο-
λιτική μας Ιστορία. Φυσικά εντός όλων των κομμάτων,
διαχρονικά και από την Αριστερά ως τη Δεξιά, υπάρχουν
και αξιόλογες φωνές, αλλά όμως αποτελούν εξαίρεση.
Όπως υπάρχουν, επίσης, και πολιτικά σκεπτόμενοι
συμπολίτες μας, που ωστόσο είτε απέχουν συνειδητά
από την πολιτική, είτε συμβιβάζονται με το ισχύον πο-
λιτικό μας προσωπικό. Η ανακολουθία αυτή όσο επιβιώνει
τόσο θα καθορίζει όσο και θα μετασχηματίζει το πολιτικό
μας σύστημα. Με ένα τελικό αποτέλεσμα πριν από την
τελική της επικράτηση ως τάση καθολικά. Την πολιτική
άνοδο και την καθιέρωση, στον κομματικό χάρτη, του
λαϊκισμού και της μετριότητας. Είναι σχεδόν αναπό-
φευκτο.

Οι ανακόλουθοι
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Κατά κάποιον πα-
ράδοξο τρόπο, πριν
από μερικές ημέρες
επανήλθε στην επι-
καιρότητα το Κραν
Μοντανά, και οι βο-

λιδοσκοπήσεις που πολλές και δια-
σταυρωμένες μαρτυρίες θέλουν
να έγιναν από τον τέως πρόεδρο
Αναστασιάδη προς την τουρκική
πλευρά για λύση συνομοσπονδίας
ή δύο κρατών. Και λέω παράδοξο
γιατί το Κυπριακό δεν είναι στην
ατζέντα της προεκλογικής, κανένα
μεγάλο κόμμα δεν θέλει να το εν-
τάξει στην προεκλογική, και ως εκ
τούτου και αυτή τη φορά η συζή-
τηση που ξεκίνησε εξανεμίστηκε
σχεδόν αμέσως.

Η αναφορά έγινε από τον Αβέ-
ρωφ Νεοφύτου στο podcast «Legal
Matters», αλλά φαίνεται πως δεν
ήταν μια ευθεία και ξεκάθαρη απο-

κάλυψη, αλλά μια ρητορική έκκλη-
ση να ερωτηθεί ο τέως πρόεδρος
Αναστασιάδης και ο νυν πρόεδρος
Χριστοδουλίδης τι συζητήθηκε και
με ποιους συναντήθηκαν στο ξε-
νοδοχείο Peninsula της Νέας Υόρ-
κης τον Σεπτέμβριο του 2018.

Ωραία η ίντριγκα, αλλά η δήλωση
είναι γνωστό πολιτικό κλισέ της
τάξης που άρχει της ε/κ κοινότητας.
«Ας μας πουν οι άλλοι, δεν θα τα
πω εγώ, δεν είναι της ώρας, αλλά
άμα ανοίξω το στόμα μου πολλοί
θα χάσουν τον ύπνο τους» και άλλες
τέτοιες ρητορικές μανούβρες που
στην ουσία δεν εξυπηρετούν την
αλήθεια αλλά την αποστολή ενός
τακτικιστικού πολιτικού μηνύματος,
ενδεχομένως για να ασκηθεί πίεση
ώστε κάποιος άλλος παίκτης στην
πολιτική σκακιέρα να συμπεριφερ-
θεί διαφορετικά. 

Όμως στην πράξη αυτό που λέ-

γεται είναι το τίποτα, βάζοντας
τον καταγγέλλοντα στην ίδια θέση
με αυτόν που καταγγέλλει, και προ-
καλώντας δύο ερωτήματα. Αν δεν
υπάρχουν στοιχεία, γιατί εμείς ως
κοινή γνώμη να πάρουμε σοβαρά
τον καταγγέλλοντα; Και αν υπάρ-
χουν στοιχεία και συγκεκριμένα
πράγματα που μπορούν να ειπω-
θούν, πότε θα ειπωθούν επιτέλους;

Είμαστε μια χώρα που διοικείται
από νομικούς και λογιστές, οπότε

πάντα μετράμε τα λόγια μας αντί
να επιλέγουμε τη ρήξη. Το ζήτημα
δεν είναι να προειδοποιούμε με
εθνικά τσουνάμι για να μπορούμε
μετά να λέμε πως ελέαμεν τα. Αλλά
να τα αποτρέπουμε. Και αν χρει-
άζονται ρήξεις που να θέτουν σε
κίνδυνο πολιτικές καριέρες, ας εί-
ναι. Η κατηγορία Αβέρωφ δεν άφη-
σε το σημάδι της στην ειδησεο-
γραφία, όχι μόνο γιατί δεν ήταν
κατηγορία αλλά έμμεση αναφορά,
αλλά και γιατί το ότι είναι πλέον
γνωστό πως ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης εξερεύνησε την ιδέα… λι-
γότερο ομοσπονδιακών λύσεων
στο Κυπριακό μετά το Κραν Μον-
τανά. Και δεν ενοχλεί την πλει-
οψηφία της κοινής γνώμης. Ή αν
την ενοχλεί, δεν την ενοχλεί αρ-
κετά. Άλλωστε ο κ. Αναστασιάδης
επανεκλέχθηκε με τη συνδρομή
ΜΜΕ και πολιτικών που στη συ-

νέχεια θυμήθηκαν πως έπρεπε
ίσως να είχαν επιφέρει τη ρήξη.

Δεν θα έπρεπε λοιπόν να μας
εκπλήσσει η πρόσφατη αναφορά
του πρώην προέδρου της Κομισιόν,
Ζαν Κλοντ Γιούνκερ, στο ΚΥΠΕ
και στον γράφοντα, πως το πρό-
βλημα στην τελευταία διαδικασία
διαπραγμάτευσης ήταν πως η ε/κ
πλευρά δεν ήταν έτοιμη να κάνει
το άλμα.

Τα γνωρίζουμε όλα αυτά, γνω-
ρίζουμε πως μέχρι και οι φίλοι μας
εκτός Κύπρου αυτό κατάλαβαν το
2017, και αυτό που δεν άρεσε σε
διάφορους είναι πως ακούστηκε
και καταγράφηκε χωρίς προσπάθεια
τήρησης ίσων αποστάσεων. Γνω-
ρίζουμε πως ο πρόεδρος Αναστα-
σιάδης ενσάρκωσε, ίσως σε μια
στιγμή αδυναμίας, το ερώτημα που
στοιχειώνει τον μέσο Ε/κ στο Κυ-
πριακό –«μήπως τελικά καλλύτερα

τζείνοι ποτζεί τζιαι εμείς ποδά;».
Από την ελληνική προσαρμογή

του «Wicked Messenger» του
Μπομπ Ντίλαν από τον Διονύση
Σαββόπουλο, έχει μείνει η κατάληξη
«αφού δεν είχε νέα ευχάριστα να
πει καλύτερα να μην μας πει κα-
νένα». Αυτό θα έλεγε ενδεχομένως
η ε/κ πολιτική τάξη στον κ. Γιούν-
κερ. Θα μπορούσε όμως να αντι-
στραφεί ώστε να αφορά και τον κ.
Νεοφύτου και όσους μένουν μέχρι
τα μισά του πολιτικού ξεκαθαρί-
σματος λογαριασμών που χρειάζε-
ται για να αποδοθούν ευθύνες για
την αποτυχία στο Κραν Μοντανά
σε αυτούς που δεν πίεσαν την
Τουρκία και την άφησαν να ξεφύ-
γει. Αφού δεν είχε νέα δυσάρεστα
να πει, καλύτερα να μη μας πει κα-
νένα.

Καλύτερα να μη μας πει κανένα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

υπάρχουν, επίσης,
και πολιτικά σκεπτό-
μενοι συμπολίτες
μας, που ωστόσο είτε
απέχουν συνειδητά
από την πολιτική,
είτε συμβιβάζονται
με το ισχύον πολιτι-
κό μας προσωπικό.

<<<<<<<

Το ζήτημα δεν είναι να
προειδοποιούμε με εθνι-
κά τσουνάμι για να μπο-
ρούμε μετά να λέμε
πως ελέαμεν τα. Αλλά
να τα αποτρέπουμε.
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Το 1974, ο Timothy
Gallway, πτυχιούχος
Παιδαγωγικής του
Πανεπιστημίου του
Χάρβαρντ και για
πολλά χρόνια προπο-

νητής του τένις στο πανεπιστήμιο
αυτό, εξέδωσε ένα βιβλίο με τίτλο
«Το εσωτερικό παιχνίδι του τένις».
Ο Gallway ξεκίνησε παρατηρώντας
τους παίκτες την ώρα που παίζουν.
Όλοι έχουμε δει σπουδαίους παίκτες
να εκνευρίζονται με ένα κακό χτύ-
πημα, να ωρύονται εντός του γη-
πέδου, να πετάνε μπαλάκια ή και
ρακέτες, ή και να σπάνε ρακέτες
με οργή στο δάπεδο.

Όσοι παίζουν τένις στους διά-
φορους ομίλους μπορούν να φέρουν
στο μυαλό τους πρόχειρα παρα-
δείγματα συμπαικτών να ασκούν
δριμεία κριτική στον εαυτό τους,
χαρακτηρίζοντας τον άχρηστο,
άσχετο, ανίκανο ή και ηλίθιο, μετά
από ένα λάθος χτύπημα. Σε κάθε
περίπτωση, παρατηρεί ο Gallway,
φαίνεται σαν ο εαυτός μας να απευ-
θύνεται σε κάποιον άλλο. Αυτός ο
κάποιος στον οποίον οι παίκτες συ-
νειδητά απευθύνονται είναι εκείνος

που βρίσκεται στο γήπεδο του τένις
και παίζει στην ουσία το εξωτερικό
παιχνίδι, αυτό που όλοι βλέπουμε.
Αντίθετα, το αθέατο εσωτερικό παι-
χνίδι είναι αυτό «που παίζεται μέσα
στο μυαλό του παίκτη, ο οποίος
προσπαθεί να αντισταθεί σε εμπόδια
όπως τα κενά προσοχής, η νευρι-
κότητα, η αβεβαιότητα και η αυτο-
καταδίκη. Με δυο λόγια, το εξωτε-
ρικό παιχνίδι παίζεται για να ξεπε-
ράσουμε τις συνήθειες του μυαλού
που εμποδίζουν τη βέλτιστη επί-
δοση» (Εκδ. Opera, Αθήνα 2019).
Ο συγγραφέας, με βάση τον διάλογο
τον οποίο οι παίκτες ανοίγουν με
τον εαυτό τους κατά τη διάρκεια
του παιχνιδιού, ονομάζει «εαυτό 1»
το συνειδητό κομμάτι του εαυτού
μας που ασκεί κριτική στον «εαυτό
2», το μη συνειδητό κομμάτι του
εαυτού μας, το εκπαιδευμένο σώμα
μας δηλαδή που παίζει τένις. Η κρι-
τική, οι παροτρύνσεις, οι οδηγίες
που δίνει ο εαυτός 1 στον εαυτό 2
κατά τη διάρκεια του ματς, εμπο-
δίζουν στην ουσία τον εαυτό 2 να
παίξει το καλύτερό του τένις. Επο-
μένως για να κερδίζει ο παίκτης
του τένις το εξωτερικό παιχνίδι,

πρέπει πρώτα να τιθασεύσει τον
ενσυνείδητο και κριτικό εαυτό του
στο εσωτερικό παιχνίδι.

Ο συγγραφέας παρουσιάζει διά-
φορους τρόπους με τους οποίους
ένας παίκτης μπορεί να αποκοιμίσει
το συνειδητό κομμάτι του εαυτού
του κατά τη διάρκεια του ματς ώστε
το μη συνειδητό κομμάτι του να
παίξει το πραγματικό τένις, αυτό
που μπορεί καλύτερα να παίξει και
όχι αυτό που φαντάζεται ή που πι-
στεύει ότι πρέπει να παίξει ο συνει-
δητός εαυτός. Μάλιστα, ο εαυτός 1
έχει την τάση να κοιτάζει αφ’ υψηλού

τον ταπεινό εαυτό 2, να τον εξευ-
τελίζει, να τον μειώνει, τη στιγμή
που ο εαυτός 2 καταβάλλει φιλότιμες
προσπάθειες να κερδίσει τον εξω-
τερικό του αντίπαλο. Το φαινόμενο
που παρατηρεί ο συγγραφέας δεν
ισχύει μόνο για το παιχνίδι του τένις.
Ισχύει για κάθε δυαδική σχέση όπου
το ένα μέρος διαδραματίζει τον ρόλο
του κριτή και το άλλο του κρινόμε-
νου. Ισχύει πρωτίστως για τη σχέση
ανάμεσα στους γονείς και τα παιδιά
τους, όπως και ανάμεσα στους δα-
σκάλους και τους μαθητές τους.
Πολύ συχνά γονείς και δάσκαλοι
ξεχνούν ότι έχουν απέναντί τους
την πιο εξελιγμένη βιολογική μηχανή
της φύσης, προικισμένης με αξιο-
θαύμαστες ικανότητες μάθησης,
μίμησης κι αυτοβελτίωσης. Πέρα
από την ταπεινότητα που οφείλει
να επιδεικνύει ο κριτής, είτε πρό-
κειται για τον εαυτό 1 στο τένις,
είτε πρόκειται για τον δάσκαλο ή
τον γονέα στο σχολείο ή στο σπίτι,
οφείλει επίσης να αποδεχθεί τον
παράπλευρο και συχνά αρνητικό
ρόλο τον οποίο παίζει ο ίδιος κατά
τη διαδικασία της μάθησης. 

Ο Descartes μάς έμαθε ότι κάθε

άνθρωπος διαθέτει έμφυτη την ικα-
νότητα για λογική σκέψη. Τα δε παι-
διά παρουσιάζουν μια θαυμαστή
ικανότητα να μαθαίνουν στα πρώτα
δύο-τρία χρόνια της ζωής τους μια
τεράστια γκάμα από δεξιότητες,
ικανότητες, πληροφορίες και γνώ-
σεις. Μαθαίνουν να περπατούν
χωρίς να τους έχει εξηγήσει κάποιος
πώς να το κάνουν. Μαθαίνουν να
μιλούν χωρίς να τους έχει διδάξει
κάποιος τους κανόνες της ομιλίας.
Όσες δε γλώσσες ακούσει το παιδί
να μιλάνε γύρω του, τόσες θα μιλή-
σει. Αυτό αποδεικνύει ότι η φύση
κάνει καλά τη δουλειά της, διδάσκει
με ορθό τρόπο τα παιδιά, γιατί τα
διδάσκει με τη δική της μέθοδο.
Από τη στιγμή βέβαια που αναλαμ-
βάνει την εκπαίδευσή τους ο γονέας,
ο δάσκαλος ή ο εαυτός 1, η διδα-
σκαλία και η μάθηση συχνά παρε-
κτρέπονται από τη φυσική μέθοδο
με τα ολέθρια αποτελέσματα που
γνωρίζουμε από τις διάφορες διαρ-
κείς αξιολογήσεις. Ο συγγραφέας,
σε ό,τι αφορά τη διδασκαλία του
τένις, προτείνει ένα εναλλακτικό
μοντέλο εκμάθησης, πιο κοντά στη
φυσική μέθοδο. Αντί να εξηγήσεις

για παράδειγμα σε έναν μαθητή με
λόγια και υποδείξεις πώς να χτυ-
πήσει την μπάλα, τον προτρέπεις
να παρατηρήσει κάποιον που το
κάνει σωστά, έπειτα να φανταστεί
τον εαυτό του να το κάνει σωστά,
και τέλος να προσπαθήσει να επα-
ναλάβει την εικόνα αυτή. Κάθε φορά
που θα κάνει μια σωστή κίνηση, ο
δάσκαλος του τένις θα ενθαρρύνει
τον μαθητή του να συγκρατεί την
αίσθηση που του άφησε η κίνηση
αυτή. Σκοπός πλέον για τον μαθητή
είναι η αναπαραγωγή της αίσθησης
της σωστής κίνησης. Αν τα παιδιά
μαθαίνουν με εντυπωσιακούς ρυθ-
μούς μέσω των εικόνων και των αι-
σθήσεων, τότε γιατί οι ενήλικες
επιμένουν να χρησιμοποιούν ως
κύριο μέσο διδασκαλίας την περι-
γραφική γλώσσα; Άραγε με μια κα-
τάλληλη χρήση των δυνατοτήτων
που προσφέρουν οι υπολογιστές
και η τεχνητή νοημοσύνη, θα μπο-
ρούσαμε να επιστρέψουμε στη μέ-
θοδο με την οποία διδάσκει η φύση;      

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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26 Μαΐου: Μνήμη Αγίου Συνεσίου
Των ΑΝΔΡΕΑ ΡΑΟΥΝΑ και ΙΩΑΝΝΑΣ ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ

Ξυπνάς πρωί, πριν
πλακώσει το κυκλο-
φοριακό χάος, αρά-
ζεις σε μια καφετέρια
με φίλους, απολαμ-
βάνεις κουβέντα και

καφέ, δίπλα από ένα πολυσύχναστο
δρόμο, λίγο πριν μπεις στο μαγκα-
νοπήγαδο της δουλειάς. Απολαμ-
βάνεις τον πρωινό ήλιο και την
καλή παρέα και διώχνεις το ψυχο-
πλάκωμα και τα «καμώματα» των
εξουσιών. Τα αυτοκίνητα κινούνται
με ρυθμούς χελώνας και οι οδηγοί,
με ελάχιστες εξαιρέσεις, κάνουν
το λεγόμενο «σκρολάρισμα» στα
κινητά τηλέφωνα. Δηλαδή χαζεύουν
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης,
βλέπουν τα ηλεκτρονικά τους τα-
χυδρομεία και ενίοτε απολαμβάνουν
και κάποια βίντεο. Συχνά πυκνά
και οι καλές νεανίδες κατεβάζουν
το σκιάδιο με τον καθρέπτη του
αυτοκινήτου και αρχίζουν το βάψιμο
και τον καλλωπισμό. 

Η απλή ερώτηση στους «καλούς»
οδηγούς είναι, γιατί παρανομείτε;
Η απλή απάντηση είναι, «γιατί αδια-
φορεί το κράτος το οποίο δεν λύνει
το κυκλοφοριακό χάος». Φυσικά
ποτέ δεν παρανομεί το κράτος,
αφού αυτό φτιάχνει τους νόμους.
Υπομονετικά οι οδηγοί προχωρούν
ακόμη ένα βήμα και λένε ότι για
να εισέλθεις το πρωί στη Λευκωσία,
πρέπει να περιμένεις στην ουρά
για 30 έως 45 λεπτά ή και περισ-
σότερο. Και προσθέτουν χαμογε-
λώντας: «προσπαθούμε να διασκε-
δάσουμε την τρέλα  του κυκλο-
φοριακού χάους. Ούτε ενοχλούμε
κανένα, ούτε κινδυνεύει κανένας
και όταν καθυστερούμε μας κορ-
νάρουν. Την ίδια ώρα προστατεύου-
με τους εαυτούς μας, από τα νεύρα
μας και από τα ψυχοφάρμακα». Σε
δρόμους όπου η κίνηση είναι λο-
γική, όπου υπάρχουν κυκλοφορια-
κοί κόμβοι, τα ίδια άτομα λένε: «εί-
μαστε διπλά προσεκτικοί και έχουμε
και το τηλέφωνο συνδεδεμένο με
το κεντρικό σύστημα του αυτοκι-
νήτου, σε περίπτωση κατά την
οποία κάποιος τηλεφωνήσει». 

Ανάλογη είναι η «τρέλα» και στον
αυτοκινητόδρομο με τις τρεις λω-
ρίδες, ο οποίος οδηγεί στη Λευκωσία.
Οι οδηγοί κατά κανόνα επιλέγουν
τη μεσαία λωρίδα, παρά τη νομο-
θεσία η οποία επιβάλλει τη χρήση
της αριστερής λωρίδας, και μόνο
σε περίπτωση προσπεράσματος
μπορεί να γίνεται η χρήση των άλλων
δύο λωρίδων. Αν ρωτήσει κάποιος
τους οδηγούς γιατί παρανομείτε θα
πάρει απλώς την απάντηση ότι: «η
αριστερή λωρίδα, είναι συνήθως
ανακατωμένη  λόγω των φορτη-

γών. Είναι γεμάτη λακκούβες και
επιδιορθώσεις και άσε αν βρεθείς
πίσω από κανένα φορτηγό, κινδυ-
νεύεις από τις πετρούλες που πέ-
φτουν στον δρόμο». Η λύση των λε-
ωφορείων και το περίφημο «park

and ride» θα μπορούσε να ήταν μια
λύση, αλλά και πάλι ο «ήλιος και οι
μπόρες» από την μια, και η αργή
και ακανόνιστη κίνηση των λεω-
φορείων από την άλλη, δεν επιτρέ-
πουν στους πολίτες να συμμεριστούν
τον ενθουσιασμό των αρμόδιων. 

Οι περισσότεροι οδηγοί επιλέ-
γουν ψηλά αυτοκίνητα τύπου
«SUV», παρόλο που η Κύπρος έχει
μικρές αποστάσεις και σχεδόν παν-
τού, δρόμους με άσφαλτο. Η απάν-
τηση είναι και πάλι απλή. Οι δρόμοι
έχουν πολλές παγίδες, τα αναχώ-
ματα τσακίζουν σπονδυλικές στήλες
και αυτοκίνητα, ενώ η ασφάλεια
πάντα προέχει. Υπάρχουν και αυτοί
οι οποίοι επιλέγουν τα ψηλά αυτο-
κίνητα για να σταθμεύουν στα πε-
ζοδρόμια, αλλά και αυτοί έχουν μια
λογική, αφού δεν υπάρχουν χώροι
στάθμευσης για όλα τα αυτοκίνητα.
Πρόταση για να έχουν όλες οι πο-
λυκατοικίες δύο χώρους στάθμευ-
σης για κάθε διαμέρισμα, δεν μπό-
ρεσε να περάσει από τη Βουλή,
αφού τα «συμφέροντα» ήταν πολλά. 

Στο ίδιο έργο θεατές και με το
ΓεΣΥ, για το οποίο οι δημοσκοπή-
σεις λένε ότι το 90% των πολιτών
είναι ικανοποιημένοι. Την ίδια ώρα,
οι στατιστικές λένε ότι ένας στους
τρεις πολίτες διατηρεί και ιδιωτική
ασφάλεια, πληρώνοντας διπλά,
γιατί απλώς δεν εμπιστεύεται το
ΓεΣΥ και φοβάται ότι σύντομα θα
καταρρεύσει, όπως ο Συνεργατι-
σμός, οι τράπεζες, οι Κυπριακές
Αερογραμμές και άλλες δημόσιες
επιχειρήσεις. Από πού να αγγίξει
κάποιος την εκπαίδευση και να
μην «καεί». Οι περισσότεροι εκ-
παιδευτικοί, οι οποίοι υπηρετούν
στο Δημόσιο, στέλνουν τα παιδιά
τους στα πανάκριβα ιδιωτικά σχο-
λεία. Τι άλλο θέλει κάποιος για να
καταλάβει ότι κάτι πάει στραβά και
με το σύστημα εκπαίδευσης; 

Και στραβός είναι ο γιαλός και
στραβά αρμενίζουν διαχρονικά οι
άνθρωποι της εξουσίας σε αυτό
τον τόπο. Δεν εξηγείται διαφορετικά
αυτή όλη η «τρέλα» στους δρόμους,
στη διοίκηση, στη γραφειοκρατία
και σε κάθε έκφανση της ζωής.
Όλα ξεκινούν από τα «γερασμένα»
μυαλά, τα οποία ακόμη διοικούν
τον τόπο και εμποδίζουν τη σύγ-
χρονη τεχνολογία να πολεμήσει
τη γραφειοκρατία. Αντί η διοίκηση
να υπηρετεί τους πολίτες, οι πολίτες
υπηρετούν τη διοίκηση, η οποία
ζητάει δεκάδες χαρτιά, απλώς και
μόνο για να επιβεβαιώσει την εξου-
σία της. Ευτυχώς ουδείς αναντικα-
τάστατος και σύντομα ίσως η νέα
γενιά θα μπορέσει επί των «ερει-
πίων» να στήσει ένα νέο σύστημα
διοίκησης, φιλικό προς τους φορο-
λογούμενους πολίτες, οι οποίοι
είναι πρώτα και πάνω απ’ όλα, άν-
θρωποι.

Δρόμοι για κινητά
τηλέφωνα
Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Το εσωτερικό παιχνίδι 

Ο Άγιος Συνέσιος, είναι ο πο-
λιούχος άγιος της κωμόπο-
λης Ριζοκαρπάσου, σε αυ-

τόν είναι αφιερωμένη η κύρια εκ-
κλησία της κοινότητας που βρί-
σκεται στη κεντρική πλατεία του
χωριού. Ο ναός αυτός είναι ένας
από τους ορθόδοξους ναούς που
λειτουργούν συστηματικά μετά
το 1974 στα κατεχόμενα εδάφη
χωρίς να βεβηλωθεί ή να μετα-
τραπεί σε τζαμί λόγω της παρα-
μονής του ιερέα Ζαχαρία Γεωργίου
στην κοινότητα και των Ελληνο-
κύπριων εγκλωβισμένων. 

Ο ναός χρονολογείται στον
12ο αιώνα μ.Χ. και χαρακτηρίζεται
ως ένα από τα σημαντικότερα εκ-
κλησιαστικά μνημεία ιστορικής
αξίας της κοινότητας. Είναι χτι-
σμένος δίπλα από τη σπηλιά που
ασκήτεψε και αγίασε ο επίσκοπος
Συνέσιος. Η σπηλιά ως σήμερα
μνημονεύεται στις προφορικές
μνήμες των κατοίκων της κοινό-
τητας ως ο «σπήλιος τ’ Αη Συνέ-
ση». Πέρα της τοπικής προφορι-
κής παράδοσης, πληροφορίες για
τον βίο του Άγιου δίνει ο χρονο-
γράφος Λεόντιος Μαχαιράς, ο
οποίος τον σημειώνει ως επίσκοπο
Καρπασίας στο έργο του Χρονικό:
«Φίλωνος, Συνεσίου και Σωσικρά-
τους επισκόπου Καρπασαίων»,
στην παράγραφο 30, χωρίς να
προσδιορίζει με ακρίβεια τη χρο-
νολογία που έζησε καθώς και ο
ιστοριογράφος Φλώριος Βουστρό-
νιος. Στο ίδιο πλαίσιο ο Καρπα-

σίτης Μοναχός Ακάκιος, το 1733,
συνέγραψε τον βίο του Αγίου Συ-
νεσίου σημειώνοντας και τις ενέρ-
γειες του αγίου για την αντιμε-
τώπιση των αιρέσεων. Ο Ακάκιος
αφιέρωσε το χειρόγραφό του,
στον ναό της Άγιας Τριάδας Ρι-
ζοκαρπάσου προς τιμή των πέντε
αγίων της Καρπασίας: του Φίλω-
νος, του Συνέσιου, του Θύρσου,
της Φωτεινής και του Σωζόμενου,
το χειρόγραφό αυτό εκδόθηκε
αυτούσιο, το 1948, από την Εται-
ρεία Κυπριακών Σπουδών με έξο-
δα της Ιεράς Μονής Αποστόλου
Ανδρέα. 

Η αρχική εκκλησία αποτελεί
το ανατολικό τμήμα του σημερι-
νού ναού και είχε διαστάσεις 9x9
μ., σε αυτή περιλαμβάνεται η κεν-
τρική όσο και η βόρεια αψίδα του
ναού, οι οποίες είναι ημικυκλικές
τόσο εσωτερικά όσο και εξωτε-
ρικά, ενώ η νότια αψίδα κατεδα-
φίσθηκε περί τις αρχές του 20ού
αιώνα, προκειμένου να κτιστεί
το καμπαναριό. 

Η σημερινή μορφή του ναού
αποτελεί μια επέκταση που έγινε
επί αρχιεπισκόπου Κύπρου Σω-
φρονίου, τον 19ο αιώνα, και απο-
τελείται από δύο συνεχόμενους,
εγγεγραμμένους σταυροειδείς με
τρούλλο ναούς. Ο τρούλλος της
αρχικής εκκλησίας είναι κυλιν-
δρικός και έχει τέσσερα παράθυρα,
κατά τα τέσσερα σημεία του ορί-
ζοντα, και είναι στηριγμένος στις
καμάρες του σταυρού, οι οποίες

είναι ημικυλινδρικές. Αξιοπρόσε-
χτοι είναι οι τέσσερις πεσσοί που
στηρίζουν τις καμάρες και τον
τρούλλο στο κέντρο της εκκλη-
σίας, στο βόρειο αλλά και στον
νότιο τοίχο της εκκλησίας δια-
γράφονται τυφλά τόξα –το ίδιο
αρχιτεκτονικό μοτίβο με τα τόξα
υπάρχει και στην παραθαλάσσια
εκκλησία του Αγίου Φίλωνος, στην
ενορία Αγίας Τριάδας. Παράλληλα
και οι αψίδες διακοσμούνται με
τυφλά τόξα, όπως οι αψίδες της
εκκλησίας του Αγίου Φίλωνος. 

Η αρχική εκκλησία χρονολο-
γείται γύρω στον 12ο αιώνα μ.Χ.
και οι νεότερες προσθήκες, κα-
τεδάφιση δυτικού τοίχου, δημι-
ουργία νέας θύρας, δημιουργία
νέου παράθυρου γύρω στα τέλη
του 19ου αιώνα. Ενδέχεται την
ίδια περίοδο η αρχική λιθοδομή
να καλύφθηκε εξωτερικά με ασβε-
στοχρίσματα. Στο εσωτερικό του
ναού δεν διασώζονται τοιχογρα-
φίες ενώ το εικονοστάσι και οι
εικόνες της εκκλησίας κατασκευά-
σθηκαν κατά τα νεότερα χρόνια.

Μετά την τουρκική εισβολή
του 1974, ο ναός συντηρήθηκε
από την Τεχνική Επιτροπή για
την Πολιτιστική Κληρονομιά και
παραδόθηκε στους πιστούς στις
28 Νοεμβρίου 2022, το έργο υλο-
ποιήθηκε με την οικονομική αρω-
γή της Εκκλησίας της Κύπρου και
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Στο ίδιο πλαίσιο, με ενέργειες
του Ριζοκαρπασίτη προέδρου της

Τεχνικής Επιτροπής για την Πο-
λιτιστική Κληρονομιά, δρα Σώτου
Κτωρή, συντηρήθηκε πρόσφατα
και η εκκλησία του Αρχάγγελου
στο Ριζοκάρπασο, ενώ δρομολο-
γήθηκαν οι διαδικασίες για συν-
τήρηση και άλλων ναών της κα-
τεχόμενης κοινότητας. 

Η μνήμη του Αγίου Συνεσίου
εορτάζεται στις 26 Μαΐου, αλλά
πριν από την προσφυγοποίηση
μεγάλου μέρους του ντόπιου πλη-
θυσμού η μεγάλη πανήγυρις του
Αγίου Συνεσίου εορταζόταν στο
Ριζοκάρπασο κατά την βδομάδα
της Λαμπρής, όταν πλήθος κόσμου
έφθανε μαζικά στην κοινότητα
για να προσκυνήσει τον άγιο και
να κάνει τα ψώνια του.

Μετά το 1974 καθιερώθηκε με
συλλογικές ενέργειες του σωμα-
τείου «Το Ριζοκάρπασον» και των
υπόλοιπων οργανωμένων συνό-
λων της κοινότητας ο εορτασμός
της μνήμης του Αγίου Συνεσίου
με εκκλησιασμό στον ιερό ναό
Αγίου Ραφαήλ και Αγίου Βασιλείου
στο Καλό Χωριό Λάρνακας και με
συνεστίαση στην πόλη της Λάρ-
νακας, ο θεσμός αυτός τα τελευ-
ταία χρόνια παράκμασε. Με το
άρθρο αυτό στοχεύουμε την έναρ-
ξης μιας σειράς ενεργειών που
προγραμματίζουμε για την επα-
ναδραστηριοποίηση των οργα-
νωμένων συνόλων, την αναθέρ-
μανση των σχέσεών μας και –κυ-
ρίως– των δεσμών μας με τη γε-
νέθλια γη.

<<<<<<

Πολύ συχνά γονείς και
δάσκαλοι ξεχνούν ότι
έχουν απέναντί τους την
πιο εξελιγμένη βιολογι-
κή μηχανή της φύσης,
προικισμένης με αξιο-
θαύμαστες ικανότητες
μάθησης, μίμησης κι
αυτοβελτίωσης.
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Η ράβδος και το σκήπτρο 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Τον Σεπτέμβριο του 1966 ο αρχιε-
πίσκοπος Μακάριος και ο βασιλιάς
Κωνσταντίνος συναντήθηκαν στο
όρος Σινά, στον εορτασμό των 1.400
χρόνων από την ίδρυση της μονής
της Αγίας Αικατερίνης. Ήταν ένα
ταξίδι που, επικοινωνιακά τουλά-
χιστον, σφράγισε την προσωπική
τους σχέση, αλλά από τις μεταγε-
νέστερες αφηγήσεις των δύο, δια-
φαίνεται ότι μεταξύ των δύο υπέ-
βοσκε ένας ανταγωνισμός, που πή-
γαζε από τους δύο διαφορετικούς
κόσμους από τους οποίους προέρ-
χονταν. Ήταν ένας ανταγωνισμός
μεταξύ μιας φτασμένης και αυτό-
φωτης πολιτικής προσωπικότητας
και μιας ετερόφωτης και άπειρης,
η οποία όμως επιχειρούσε αγωνιω-
δώς να εμφανίζεται πολιτικά πιο
μεστωμένη. Η σημαντική διαφορά
ηλικίας επίσης έπαιζε ρόλο στη με-
ταξύ τους σχέση. Ο 53χρόνος Μα-
κάριος επεδίωκε να εμφανίζεται
εξίσου –αν όχι και περισσότερο–
ακμαίος από τον Κωνσταντίνο, ο
οποίος στον τομέα του αθλητισμού
πέτυχε πολύ περισσότερα από την
πολιτική. Αυτό που μοιράζονταν οι
δύο ήταν μια υπερμεγέθη αυτοε-
κτίμηση. «Είμαι ο πρώτος βασιλιάς
που έρχεται εδώ μετά τον [αυτο-
κράτορα] Ιουστινιανό που το έχτι-
σε», είπε κάποια στιγμή ο Κωνσταν-
τίνος στον Μακάριο, ενώ, σύμφωνα
με τις περιγραφές που είτε ο ίδιος
ο Κύπριος ιεράρχης, είτε το περι-
βάλλον του έκανε, ήταν «ο επιση-
μότερος προσκεκλημένος του Μο-
ναστηριού. Δεύτερος στον κατάλογο
των επισήμων, ήταν ο βασιλέας
των Ελλήνων Κωνσταντίνος».

Πατριάρχης
Σύμφωνα με τις περιγραφές του

ίδιου του Κωνσταντίνου «κάποια
στιγμή ο Μακάριος μού ζήτησε να
μιλήσουμε ιδιαιτέρως.

- Μεγαλειότατε, να τα πούμε λίγο;
- Βεβαίως.
- Κοιτάξτε να δείτε, εγώ πρέπει να
φύγω από την Κύπρο.
Κεραυνός εν αιθρία.
- Με συγχωρείτε, αλλά πού θα πά-
τε;
- Δεν ξέρω, αλλά πρέπει να φύγω.
Ή θα πεθάνω ή πρέπει να φύγω.
Λύσις του Κυπριακού με εμένα δεν
υπάρχει και τώρα νομίζω ότι είναι
μια καλή ευκαιρία.
- Και ποια είναι αυτή η ευκαιρία;
- Πέθανε ο πατριάρχης και θα πρέπει
να εκλεγεί καινούργιος, οπότε σκε-
φτόμουν μήπως μεσολαβούσατε
εσείς στον Νάσερ να με υποστηρίξει
να γίνω εγώ ο επόμενος πατριάρχης
Αλεξανδρείας.
Σύμφωνα με τον αιγυπτιακό νόμο,
ο πατριάρχης εκλέγεται από τους
λαϊκούς και τους κληρικούς, πάντα
όμως με τη σύμφωνη γνώμη της
κυβέρνησης. Δεν πίστευα στ’ αυτιά
μου. Μα ήταν δυνατόν; Το έλεγε
σοβαρά; Ο Μακάριος να μου ζητάει
να εγκαταλείψει την Κύπρο για να
γίνει πατριάρχης Αλεξανδρείας στη

χώρα του Νάσερ! Του απάντησα:
- Μακαριότατε, με συγχωρείτε που
θα σας τα πω ωμά…
- Όπως πάντα, μεγαλειότατε!
- Σας ξέρω πάρα πολύ καλά. Αυτή
τη στιγμή αντιπροσωπεύω το ελ-
ληνικό έθνος. Δεν επιτρέπεται να
πάω να μιλήσω στον Νάσερ, να τον
πείσω και ύστερα από λίγο να έλ-
θετε να μου πείτε ‘Άλλαξα γνώμη’.
Αυτά δεν γίνονται. Θα είμαστε εδώ
τρεις ημέρες. Θα περάσουμε καλά,
θα το σκεφθείτε και αν μου πείτε
στο τέλος ‘Το θέλω!’, εγώ θα το
κάνω και να είστε σίγουρος πως ο
Νάσερ θα το δεχτεί».

Αλλαξε γνώμη
Δεν φαίνεται να έγινε άλλη συ-

ζήτηση για το θέμα όσο οι δύο βρί-
σκονταν στο Σινά. Επέστρεψαν

μαζί στο Κάιρο, με το ελικόπτερο
του Νάσερ. Όταν έφτασαν, λίγο
προτού κατεβούν από το ελικόπτερο
«νιώθω ξαφνικά ένα χέρι να πιάνει
τον καρπό μου. Γυρίζω σαστισμένος
και βλέπω τον Μακάριο να με κοι-
τάζει και να μου λέει: ‘Άλλαξα γνώ-
μη… Δεν θέλω να μιλήσετε’. Κα-
τάλαβα ότι μιλάει για το ζήτημα
του Πατριαρχείου». Δεν εντοπί-
στηκε οποιαδήποτε άλλη αναφορά
που να επιβεβαιώνει το περιστατικό
όπως το περιγράφει ο Κωνσταντί-
νος. Ο θρόνος του πατριάρχη Αλε-
ξάνδρειας έμεινε κενός από το 1966
μέχρι το 1968.

Βουνό του Μωυσή
Ο ανταγωνισμός μεταξύ των δύο

είναι εξόφθαλμος στις περιγραφές
για την ανάβαση και την κατάβασή
τους από το βουνό του Μωυσή, το
οποίο βρίσκεται πάνω από το μο-

ναστήρι, σε ύψος 2.285 μέτρων.
Εκεί, στην άγρια, πανέμορφη, αυ-
στηρή και επικίνδυνη κορυφή, σύμ-
φωνα με τη βιβλική αφήγηση, πα-
ρέλαβε τις Δέκα Εντολές από τον
Θεό ο Μωυσής. Οι περιγραφές του
Κωνσταντίνου περιλαμβάνονται
στην αυτοβιογραφία του. Του Μα-
καρίου είναι μέρος της βιογραφίας
που έγραψε ο Άντρος Παυλίδης, η
οποία στηρίζεται σε διηγήσεις του
ίδιου του ιεράρχη και του στενού
του κύκλου, είναι ιδιαίτερα θετική
και σε κανένα σημείο δεν περιλαμ-
βάνει την παραμικρή κριτική προ-
σέγγιση.

Οι αναμνήσεις των δύο είναι αν-
τιφατικές ως προς την ανάβαση
στο βουνό. Ο βασιλιάς θυμόταν ότι
«ανεβήκαμε με καμήλες. Το θέαμα
από την κορυφή ήταν μαγευτικό.
Βλέπεις από τη μία μεριά το Εϊλάτ
του Ισραήλ και από την άλλη την
Άκαμπα της Ιορδανίας. Υπό κανο-
νικές συνθήκες εκεί επικρατεί μια
απίστευτη ησυχία και ηρεμία. Όταν
όμως πήγαμε εμείς, μιλούσαν οι ιε-
ρείς, μιλούσαν οι ντόπιοι οδηγοί,
μιλούσαν οι δημοσιογράφοι. Εκεί
που θα έπρεπε να βασιλεύει η πε-
ρισυλλογή επικρατούσε πανδαι-
μόνιο. Ήταν όμως τέτοια η επιθυμία
μου να απολαύσω για δύο λεπτά
την ηρεμία εκείνου του τόπου και
τόση η οχλαγωγία, που εντελώς
αυθόρμητα φώναξα «Why don’t
you all shut up?» (Γιατί δεν σκάτε
όλοι!). Σώπασαν… Η ησυχία στο
μέρος εκείνο έγινε με μιας τόσο
δυνατή που την αισθανόσουν μέσα
σου. Ίσως γι’ αυτό τόσοι άγιοι άν-
θρωποι βγήκαν από την έρημο
σκέφτηκα».

Η άλλη εκδοχή
Αυτή ήταν η κατά Κωνσταντίνο

Ανάβασις. Ο Μακάριος θυμόταν αλ-
λιώς τα πράγματα και σίγουρα σ’
αυτά δεν υπήρχαν καμήλες. «Μετά
τη λειτουργία, ο Μακάριος πλησίασε
τον βασιλέα Κωνσταντίνο και του
έδειξε την κορυφή του Μωυσή. 

- Λοιπόν, μεγαλειότατε;
- Τι;
- Δεν θ’ ανεβούμε;
- Εκεί πάνω;
- Μα βέβαια!».
Σύμφωνα με τον βιογράφο του,

«ο Μακάριος, μόλις αντίκρυσε το

πανύψηλο και κατάξερο αλλά με-
γαλοπρεπές βουνό, είχε αισθανθεί
την επιθυμία να πατήσει στην κο-
ρυφή του. Είναι η επιθυμία που αι-
σθάνεται ο πραγματικός λάτρης
της φύσης, ο θαυμαστής της ομορ-
φιάς και ο αληθινός φίλος των βου-
νών. Μα στην περίπτωση αυτή
ήταν και κάτι άλλο. Ήταν σαν τάμα
το ν’ ανέβει μέχρι την κορυφή του
Θεοβάδιστου Όρους. 

Ο βασιλέας χαμογέλασε και εί-
πε:

- Μακαριώτατε, ξέρετε το υψόμετρο
του βουνού αυτού;
- Το ξέρω.
- Και θα προσπαθήσετε ν’ ανεβείτε
μέχρις εκεί; 
- Μαζί θ’ ανέβουμε.
- Αλλά βλέπετε πως δεν υπάρχει
κανένας δρόμος. Μονάχα ένα άσχη-
μο μονοπάτι…
- Ωραία. Θ’ αναρριχηθούμε.
- Αλλά είναι δύσκολο.
Ήταν η σειρά του αρχιεπισκό-

που να χαμογελάσει:
- Μεγαλειότατε, αντιλαμβάνομαι
πως στο μυαλό σου στριφογυρίζει
η σκέψις αν εγώ είμαι ή όχι εις
θέσιν να σκαρφαλώσω μέχρις εκεί
πάνω.
- Αλλά…
- Σε προκαλώ όμως: Θ’ ανέβουμε
και θα κατέβουμε μαζί. Κι οποίος
φθάσει πρώτος…
Ο βασιλέας βέβαια ήταν πολύ

πιο νέος από τον αρχιεπίσκοπο,
ήταν αθλητικός, έκανε πολύ συχνά
σπορ και είχε υποστεί μια καλή εκ-
παίδευση. Γέλασε.

- Ελπίζετε πως θα κερδίσετε;
- Θα δούμε. Λοιπόν;
- Δεκτός.
- Ξεκινούμε τότε…
Ξεκίνησαν. Μερικοί άλλοι τους

ακολούθησαν, μα γρήγορα έμειναν
πίσω. Η ανάβαση ήταν πραγματικά
πάρα πολύ δύσκολη και κοπιαστική.
Ο Κωνσταντίνος ήταν πολύ γερός
στην πεζοπορία και στην αναρρί-
χηση, μα σύντομα είδε με έκπληξη
πως ο αρχιεπίσκοπος –που ήταν
πια 53 χρονών– ήταν σε θέση να
τον συναγωνιστεί.

Ανέβαιναν, διαβαίνοντας μέσα
από βράχους και ανοίγματα, μέσα
στα φαράγγια και δίπλα από γκρε-
μούς. Ύστερα από πραγματικό μόχ-
θο, κατόρθωσαν να φτάσουν μαζί

στην κορυφή. Κάθισαν στον βράχο
να ξαποστάσουν, περιμένοντας και
τους υπόλοιπους που σκαρφάλω-
ναν, να φτάσουν ως εκεί ψηλά».

Η κατάβαση
Αυτά που οι μακαριακές περι-

γραφές αποδίδουν στην ανάβαση,
ο Κωνσταντίνος τα θυμάται στην
κατάβαση. «Αφού μείναμε κάποια
λεπτά στην κορυφή, αρχίσαμε να
κατεβαίνουμε. Με έκπληξη είδα
ότι ο Μακάριος άρχισε να τρέχει.
Ήθελε να δείξει σε όλους πόσο
γρήγορος είναι και ότι ‘ως γιος τσο-
πάνη’, όπως έλεγε ότι είναι, ήξερε
να κατεβαίνει τις πλαγιές. Φοβή-
θηκα ότι θα έπεφτε.

- Μακαριότατε, σας παρακαλώ, μην
τρέχετε! του φώναξα. Είμαι 26 ετών.
Όσο γρήγορα και να πάτε και όσο
γιος τσοπάνου και να είστε, δεν
πρόκειται να φτάσετε κάτω πριν
από εμένα».
Ο βασιλιάς φαίνεται να αποδίδει

όλη την ανταγωνιστική διάθεση
στον Μακάριο, έστω και αν τον
προκαλεί πως, ό,τι και να κάνει
«δεν πρόκειται να φτάσετε κάτω
πριν από εμένα».

Εχουμε νικητή
Οι δύο περιγραφές συμπίπτουν

μόνο στο ότι η κατάβαση έγινε με
τα πόδια. Κατά τα άλλα, η μακα-
ριακή ανάμνηση είναι πιο λεπτο-
μερής και στο τέλος αναδεικνύει
και νικητή. «Αφού ξεκουράστηκαν,
κι αφού στο μεταξύ ανέβηκαν και
δύο-τρεις άλλοι ως πάνω εκεί, ο
Μακάριος κι ο Κωνσταντίνος πήραν
τον δρόμο της επιστροφής. Η κα-
τάβαση δεν είναι περισσότερο εύ-
κολη, ούτε λιγότερο επικίνδυνη
από την ανάβαση. Μα ο Μακάριος
προηγήθηκε τώρα και κράτησε τη
διαφορά μέχρι το τέρμα. Κέρδισε
το στοίχημα από τον Κωνσταντίνο
με μικρή διαφορά.

Ο βασιλέας τού έδωσε συγχα-
ρητήρια και σχολίασε.

- Δεν πίστευα πως μπορείτε ν’ αν-
τέξετε τόσο πολύ, μακαριότατε…
Ο αρχιεπίσκοπος απάντησε:

- Μπορεί να πήρες, σαν βασιλέας,
μία πρώτης τάξεως εκπαίδευση.
Φαίνεται όμως, ότι το να φυλάει
κανείς κατσίκια στην Πάφο, είναι
ακόμα καλύτερη εκπαίδευση…».

«Ασυνήθιστος παπάς»
Ο Κωνσταντίνος πήγε οδικώς

από το Κάιρο στο Σινά –μια δια-
δρομή 12 ωρών– διότι η ελληνική
κυβέρνηση δεν είχε εμπιστοσύνη
ούτε στο ρωσικό ελικόπτερο, ούτε
στον Αιγύπτιο πιλότο που έθεσε
στη διάθεσή του ο πρόεδρος της
Αιγύπτου Γκαμάλ Άμπντελ Νάσερ.
Ο Μακάριος, από την άλλη, δέχθηκε
την αιγυπτιακή φιλοξενία και ήταν
ήδη στο μοναστήρι όταν έφθασε
ο άναξ. 

«Φτάσαμε επιτέλους στο όρος
Σινά», θυμάται στην αυτοβιογραφία
του ο Κωνσταντίνος. «Εκεί μας πε-
ρίμενε πλήθος ρασοφόρων, μεταξύ
αυτών και ο Μακάριος. Ύστερα
από ένα τόσο μεγάλο ταξίδι μέσα
στην έρημο, ήμουν κάτασπρος από
την άμμο. Βλέποντάς με ο Μακάριος
σχεδόν τρόμαξε:

- Φαντάζομαι, μεγαλειότατε, ότι θα
θέλετε να πάτε στο μπάνιο.
- Ναι, μακαριότατε. Θα ήθελα να
πλυθώ λίγο.
- Μην αργήσετε μόνο, γιατί πρέπει
να πάμε στη δοξολογία.
Αφού πήγαμε στη δοξολογία,

κάλεσα τον Μακάριο στο κελί στο
οποίο με φιλοξενούσε η Μονή να
τα πούμε λίγο. Και αυτός, όπως και
ο γέρος [σ.σ. Γεώργιος Παπανδρέου],
ήταν πολύ καλός στην παρέα.

- Μακαριότατε, αύριο που θα γίνει
η λειτουργία, θα ήθελα να δώσω
ένα δώρο στην κάρα της Αγίας Αι-
κατερίνης.
- Γιατί; με ρώτησε σαν να του έλεγα
κάτι εξαιρετικά πρωτοφανές.
- Μα, μακαριότατε, απ’ όσο ξέρω
είμαι ο πρώτος βασιλιάς που έρχεται
εδώ μετά τον Ιουστινιανό που το
έχτισε και θεώρησα ότι είναι υπο-
χρέωσή μου να δώσω ένα δώρο.
- Και τι δώρο είναι αυτό;
- Ένα περιδέραιο με διαμάντια της
βασίλισσας Άννας-Μαρίας και ένα
σταυρό με διαμάντια. Θα ήθελα να
ξέρω πότε να τα δώσω.
- Μπορώ να τα δω;
- Βεβαίως.
Έβγαλα το βελούδινο κουτί από

τη βαλίτσα μου και το έδωσα στον
Μακάριο. Το άνοιξε με τα μακριά
του δάχτυλα και, όπως έβγαλε το
περιδέραιο, τα καντήλια που φώ-
τιζαν το δωμάτιο το έκαναν να
αστράφτει ακόμη περισσότερο. Εν-
τυπωσιασμένος όπως ήταν, με ρω-
τάει: ‘Σαν πολύ δεν είναι για μία
αγία;’. Ασυνήθιστος παπάς ο Μα-
κάριος… 

Την επόμενη ημέρα το παρέδω-
σα όπως είχα αποφασίσει. Βρίσκεται
ακόμη με την κάρα της Αγίας Αι-
κατερίνης και λόγω ενός δικού τους
περίεργου πρωτοκόλλου το δεί-
χνουν μόνο σε ορθόδοξους προ-
σκυνητές και επισκέπτες».

Βιβλιογραφία: Μαλούχος Π. Γεώρ-
γιος (συγγραφική αρωγή) «Βασι-
λεύς Κωνσταντίνος, Χωρίς Τίτλο»,
Τόμος Β, εκδόσεις Το Βήμα, 2015.
Παυλίδης Άντρος «Μακάριος Γ»,
Εκδόσεις Χρ. Ανδρέου, 1981.

Η «Κατά Μακάριον»
και η «Κατά

Κωνσταντίνον» Ανάβασις    
Το ανέβασμα και το κατέβασμα του Μεγαλειοτάτου

και του Μακαριωτάτου στο Ορος Σινά το 1966

<<<<<<<

Οι δύο περιγραφές
συμπίπτουν μόνο
στο ότι η κατάβαση έγινε
με τα πόδια. Κατά τα άλ-
λα, η μακαριακή ανά-
μνηση είναι πιο λεπτο-
μερής και στο τέλος ανα-
δεικνύει και νικητή!

Ο ανταγωνισμός μεταξύ αρχιεπισκόπου Μακαρίου και βασιλιά Κωνσταντίνου είναι εξόφθαλμος στις περιγραφές για την ανάβαση και την κατάβασή τους
από το βουνό του Μωυσή, το οποίο βρίσκεται πάνω από το μοναστήρι, σε ύψος 2.285 μέτρων.
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Θα αυξηθεί η εκλογική δύναμη 
των ακροδεξιών κομμάτων σε 
όλη την Ευρώπη; Τι θα σημαίνει 
δεξιά «στροφή» του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου για πολιτικές όπως 
η πράσινη μετάβαση ή το μετα-
ναστευτικό; Πώς θα ανταποκρι-
θεί η Ευρώπη στις προκλήσεις 
του οικονομικού και γεωπολιτι-
κού ανταγωνισμού και πώς θα 
συνεχίσει τη στήριξης της Ου-
κρανίας για όσο χρειαστεί; Θα 
εξασφαλίσει τη «στρατηγική αυ-
τονομία» της ή τελικά «μπορεί να 
πεθάνει», όπως προειδοποίησε 
πρόσφατα ο Εμανουέλ Μακρόν 
θέτοντας ευθέως το διακύβευμα 
των ευρωπαϊκών εκλογών. Τα 
κριτήρια βέβαια με τα οποία θα 
ψηφίσουν οι περίπου 400 εκατ. 
Ευρωπαίοι πολίτες στις επικεί-
μενες ευρωεκλογές είναι κυρίως 
εθνοκεντρικά, με βασικό ίσως ση-
μείο σύγκλισης την ανησυχία γύ-
ρω από το κόστος ζωής ή και τη 
γεωπολιτική αστάθεια λόγω των 
πολέμων σε Ουκρανία και Μέση 
Ανατολή, όπως αποτυπώθηκε στο 
Ευρωβαρόμετρο του Απριλίου.    

Σε κάθε περίπτωση, τα απο-
τελέσματα των εκλογών –που 
θα διεξαχθούν από τις 6 έως τις 
9 Ιουνίου σε όλη την Ε.Ε.– θα 
αποτελέσουν τη βάση για τον 
νέο πενταετή θεσμικό κύκλο εί-
τε σε επίπεδο προσώπων, που θα 
ηγηθούν στα ευρωπαϊκά θεσμικά 
όργανα, είτε σε πολιτικές προτε-

ραιότητες. Πρόκειται για τη 10η 
εκλογική διαδικασία ανάδειξης 
των μελών του Ευρωκοινοβου-
λίου, που πλέον θα αριθμεί 720 
ευρωβουλευτές, και την πρώτη 
μετά το Brexit.  

Η συμμετοχή  

«Κλειδί» –όπως κάθε φορά– 
αποτελεί η συμμετοχή στις ευρω-
εκλογές, που συνήθως δεν προ-
καλούν ενδιαφέρον, ιδιαίτερα 
όταν δεν διεξάγονται ταυτόχρο-
να με εθνικές ή αυτοδιοικητικές 
εκλογές. Το 2019 πάντως η συμ-
μετοχή έφθασε το 50,7%, υψη-
λότερη κατά 8 μονάδες από το 
2014. Αρκετοί αναλυτές θεωρούν 
ότι οι ψηφοφόροι ενεργοποιή-
θηκαν στη «σκιά» της ανόδου 
ακραίων δυνάμεων, που απει-
λούσαν τότε με έξοδο χωρών από 
την Ε.Ε. Πέντε χρόνια αργότε-
ρα, η ρητορική της πλειονότη-
τας των ακροδεξιών δυνάμεων, 
όπως της Εθνικής Συσπείρωσης 
(RN) της Μαρίν Λεπέν, έχει αρκε-
τά μετριαστεί ελκύοντας και όχι 
απωθώντας ψηφοφόρους, περι-
λαμβανομένης και της ηλικιακής 
ομάδας 18-24 ετών. Μετά τον 
πρόσφατο αποκλεισμό της 
Εναλλακτικής για τη 
Γερμανία (AfD) από 
την ευρωομάδα 
Ταυτότητα και 
∆ημοκρατία 

(ID), η Ακροδεξιά φαίνεται ότι 
πέφτει στην πέμπτη θέση στο 
Ευρωκοινοβούλιο. Το «άνοιγμα» 
μετεκλογικής συνεργασίας και 
συνένωσης της Μαρίν Λεπέν 
προς την Τζόρτζια Μελόνι, το 
κόμμα της οποίας, Αδέλφια της 
Ιταλίας, ανήκει στην εθνικιστική, 
δεξιά ομάδα των Συντηρητικών 
και Μεταρρυθμιστών (ECR), μπο-
ρεί ωστόσο να επιφέρει αλλαγή 
στους πολιτικούς συσχετισμούς 
εντός του Ευρωκοινοβουλίου, εις 
βάρος του κεντροδεξιού Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόμματος (ΕΛΚ). 

Σύμφωνα με τις προβλέψεις 

των τελευταίων δημοσκοπήσεων, 
η εικόνα του επόμενου Ευρωκοι-
νοβουλίου καταγράφεται ως εξής: 
Το ΕΛΚ διατηρεί σε μεγάλο βαθ-
μό τις έδρες του (σε σχέση με το 
2019) παραμένοντας πρώτη πολι-
τική δύναμη. Οι Σοσιαλιστές και 
∆ημοκράτες (S&D) υποχωρούν 
(με αποκλεισμό του σλοβακικού 
Smer). Την τρίτη θέση διεκδικούν 
η συμμαχία των Φιλελευθέρων 
(Renew) και το ECR. Η ακροδεξιά 
ID –χωρίς πλέον την ΑfD– ανα-
μένεται να λάβει έως 68 έδρες 
(από 73), ενώ οι Πράσινοι φαί-
νεται ότι εκλέγουν περί τους 41 
ευρωβουλευτές (από 74), με την 
Αριστερά να περιορίζεται στις 
32-38 έδρες (από 41).   

Τα βασικά συμπεράσματα εί-
ναι ότι οι δύο ευρωομάδες δεξι-
ότερα του ΕΛΚ, ECR και ID –εάν 
συνεργαστούν μετεκλογικά–, θα 
φθάσουν συνολικά έως και τις 
144 έδρες. Υπάρχουν βέβαια και 
κόμματα που παραμένουν εκτός 
των δύο ευρωομάδων, όπως η 
AfD, που αναμένεται να εκλέξει 
16 ευρωβουλευτές, και το ουγγρι-
κό Fidesz του Βίκτορ Ορμπαν, 10 
ευρωβουλευτές. Συνολικά, όλο 

το φάσμα της Ακροδεξιάς 
μπορεί να ξεπεράσει 

σε αριθμό ευρωβου-
λευτών εκείνους 
του ΕΛΚ.  

Β ά σ ε ι 

των προγνωστικών, σημαντι-
κή απώλεια εδρών θα έχουν οι 
Πράσινοι και οι Φιλελεύθεροι. 
Επομένως, το μετριοπαθές «κέ-
ντρο» στο Ευρωκοινοβούλιο θα 
αποδυναμωθεί, παρά το γεγονός 
ότι θα υπάρξει ξεκάθαρα πλειο-
ψηφία των φιλοευρωπαϊκών δυ-
νάμεων, με τη διαμόρφωση με-
τεκλογικής συμμαχίας ωστόσο 
να παραμένει «πρόκληση». Παρ’ 
όλα αυτά, καμία συμμαχία δεν 
φαίνεται εφικτή χωρίς το ΕΛΚ, 
ενώ το ίδιο ισχύει και για τους 
Σοσιαλδημοκράτες.   

Η προεδρία της Κομισιόν 

Για την εκλογή της υποψήφι-
ας του ΕΛΚ στην προεδρία της 
Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν θα απαιτηθούν τουλάχι-
στον τα 3/4 των ψήφων των Σο-
σιαλδημοκρατών μαζί με το ΕΛΚ 
και τους Φιλελευθέρους, ενώ η 
ψήφος παραμένει μυστική. Θα 
χρειαστεί επομένως τη στήρι-
ξη είτε των Πρασίνων είτε του 
ECR. Γι’ αυτό, άλλωστε, η Φον 
ντερ Λάιεν επιμένει να μην απο-
κλείει συνεργασία τουλάχιστον 
στο Ευρωκοινοβούλιο με το κόμ-
μα της Τζόρτζια Μελόνι, γεγονός 
που αποτελεί «κόκκινη γραμμή» 
για Σοσιαλδημοκράτες και Πρα-
σίνους. Το 2019 ήταν η υπόσχε-
ση της Πράσινης Συμφωνίας που 
έδωσε λόγο στήριξης στη Φον 
ντερ Λάιεν στο Ευρωκοινοβούλιο 
από το όλο το φάσμα των φιλοευ-
ρωπαϊκών πολιτικών δυνάμεων. 
Ερώτημα παραμένει τι θα μπο-
ρούσε να υποσχεθεί πλέον για 
να εξασφαλίσει την ψήφο και του 
ECR, χωρίς να παραβιάζει τα όρια 
συνεργασίας που ήδη θέτουν οι 
εν δυνάμει μετεκλογικοί εταίροι 
του ΕΛΚ, Σοσιαλδημοκράτες και 
Φιλελεύθεροι.     

Τι δείχνουν 
τα γκάλοπ

28 Μαΐου 2024

Εκτιμήσεις από τις τελευταίες 
δημοσκοπήσεις

720
ευρωβουλευτές 

για την περίοδο 2024-2029

Ευρωπαϊκό 
Λαϊκό Κόμμα

Σοσιαλδημο-
κράτες

Συντηρητικοί 
και Μεταρ-
ρυθμιστές

Ταυτότητα και 
Δημοκρατία

Ανένταχτοι
βουλευτές

Κόμματα που δεν 
ανήκουν σε Κ.Ο.

Πράσινοι 

Αριστερά

4
Συμμαχία

Φιλελεύθεροι

Η ΕΥΡΩΠΗ 

ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ

Της ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ  

«Βαβέλ» 400 εκατ. ψηφοφόρων
Ενισχυμένη, αλλά διεσπαρμένη, Ακροδεξιά δείχνουν οι δημοσκοπήσεις για την ανάδειξη των 720 ευρωβουλευτών 

32
41

55

57

68
7580

143

165
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Ας υποθέσουμε ότι είμαι ο Κασ-
σελάκης ή ο Ανδρουλάκης. Τι 
μπορώ να κάνω για να νικήσω 
τον Μητσοτάκη; ∆εν γνωρίζει την 
απάντηση αυτή. Γνωρίζει όμως 
τι πρέπει να κάνει ο ίδιος για να 
τους νικήσει. «Τις εκλογικές νίκες 
δεν μας τις έδωσαν μόνο οι πολί-
τες που παραδοσιακά υποστηρί-
ζουν τη Ν.∆., αλλά και οι πολίτες 
που αυτοπροσδιορίζονται ότι βρί-
σκονται πιο κοντά σε αυτό που 
αποκαλούμε κεντρώο χώρο. Υπη-
ρετούμε με συνέπεια τις ανάγκες 
και αυτών των πολιτών και γι’ αυτό 
θεωρώ πολύ δύσκολο η Ν.∆. να 
μην είναι πρώτη δύναμη στον χώ-
ρο του πολιτικού κέντρου. Το Κέ-
ντρο δεν είναι επικοινωνία. Είναι 
εκσυγχρονιστικές μεταρρυθμιστι-
κές πολιτικές που υλοποιούμε». 
Μια από αυτές τις πολιτικές ήταν 
ο γάμος ομοφύλων. Επέμενε στη 
μεταρρύθμιση αυτή έχοντας και 
την υποστήριξη του ΣΥΡΙΖΑ και 
του ΠΑΣΟΚ. Τον έχουν καλέσει σε 
γάμο ομοφύλων; «Σε επισκέψεις 
μου σε πλατείες έχουν έρθει κά-
ποιοι και με έχουν καλέσει στον 
γάμο τους. Πάντως ο Κασσελάκης 
δεν με κάλεσε». Ορισμένοι απο-
ρούν γιατί δεν επικρατεί συνωστι-
σμός στα δημαρχεία. Γιατί οι εν-
διαφερόμενοι δεν σπεύδουν; «Αν 
δεν γίνονται πολλοί γάμοι ομοφύ-
λων, τότε αυτό καταδεικνύει ότι 
δεν καταστράφηκαν οι παραδοσι-
ακοί δεσμοί της ελληνικής οικογέ-

νειας», λέει χαμογελώντας.

Ο καθένας αναρωτιέται για κάτι 
διαφορετικό όσον αφορά τις προ-
θέσεις του. Για παράδειγμα, κά-
ποιοι ευσεβείς ανησυχούν μήπως 
στην αναθεώρηση του Συντάγμα-
τος (η σχετική συζήτηση θα ξεκι-
νήσει το 2025) θα αναθεωρηθεί 
ή θα καταργηθεί το άρθρο 3 και 
η προμετωπίδα του Συντάγματος 
«Εις το όνομα της Αγίας και Ομο-
ουσίου και Αδιαιρέτου Τριάδος». 

Σωστά ανησυχούν; 
«Oχι, δεν το θεωρώ καθόλου απα-
ραίτητο. Τα ζητήματα Κράτους 

- Εκκλησίας μπορούμε να τα συ-
ζητήσουμε, αλλά δεν εντάσσω το 
άρθρο 3 στην ομάδα των θεμάτων 
αυτών». Προφανώς, η «Παναγία 
με το θείο βρέφος» έχει διώξει 
κάθε τέτοια σκέψη από το πρωθυ-
πουργικό γραφείο (αν υποθέσου-

με ότι υπήρχε ποτέ).

To Κέντρο 
μάς έδωσε 
τις νίκες

Τι δεν 
θα αλλάξει 

στο Σύνταγμα

Η Παναγία παρακολουθεί τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη στο γραφείο 
του να συμπληρώνει το παζλ της 
διακυβέρνησης. Μιλάμε φυσικά 
για την «Παναγία με το θείο βρέ-
φος» του Κωνσταντίνου Παρ-
θένη. Ο πίνακας συνδυάζει την 
ορθόδοξη θεοσέβεια με το κίνη-
μα αρ νουβό, εξ ου και η ρέου-
σα μορφή της Παναγίας και του 
θείου βρέφους. 

«Η Παναγία σε μοντέρνα εκ-
δοχή», παρατηρεί ο πρωθυπουρ-
γός. «Iσως αυτός ο πίνακας να 
λέει από μόνος του την ιστορία 
της νεότερης Ελλάδος». Oπως 
επίσης μπορεί να λέει και την 
ιστορία της νεότερης Νέας ∆η-
μοκρατίας. Της Ν.∆. που συνδυ-
άζει το κλασικό με το μοντέρνο, 
τη ∆εξιά με το Κέντρο, το gov.
gr με τον φράχτη στον Eβρο, 
την επενδυτική βαθμίδα με τα 
μη κρατικά ΑΕΙ. 

Πράγματι, ο πίνακας αυτός 
μπορεί να λέει πολλά. Τι λέει 
όμως για τον ίδιο; Επιζητεί την 
ευλογία του θείου ή τον κρέμα-
σε στον τοίχο ως ένα διπλό νεύ-
μα στους διαφωτιστές και στη 
«∆εξιά του Κυρίου»; 

Συχνά διακρίνουμε στους ορ-
θολογιστές μια σιωπηλή κλίση 
προς την πίστη. Η τετράγωνη 
λογική μπορεί να συμπληρώ-
νεται από φετίχ. Ο Μητσοτά-
κης αποδίδει σημασία σε κάποια 
αντικείμενα – και δεν αναφε-
ρόμαστε μόνο στα 2-3 κομπο-
σκοίνια που συχνά φοράει στον 
καρπό ή στο κεχριμπαρένιο κο-
μπολόι του. Κάθε αντικείμενο 
που διαθέτει (π.χ. το ρολόι του) 
έχει συναισθηματική αξία. «Πρό-
κειται για δώρα από μέλη της 
οικογένειάς μου». 

Ο σταυρός 
και η τύχη

Κορνίζες με οικογενειακές φω-
τογραφίες είναι τοποθετημένες 
πάνω στο γραφείο του με τέτοιο 
τρόπο που μοιάζουν σαν να σχη-
ματίζουν ένα προστατευτικό τό-
ξο. ∆εν αποχωρίζεται ποτέ ένα 
σταυρό που φοράει στο στήθος 
του πάνω από 20 χρόνια. «Είναι 
δώρο της Μαρέβας και δεν βγαί-
νει ποτέ», λέει αναφερόμενος 
στη σύζυγό του Μαρέβα Γκρα-
μπόφσκι-Μητσοτάκη. Ακόμη κι 
όταν ο σταυρός βγαίνει για λίγα 
λεπτά (π.χ. για μια τυπική ιατρι-
κή εξέταση), θα τον βάλει προ-
σεκτικά στην τσέπη του πα-
ντελονιού του μέχρι να τον 
ξαναφορέσει. ∆εν θα τον 
δώσει σε κανέναν άλλον.  

Ο Μητσοτάκης δίνει την 
εντύπωση ότι θέλει να εξορί-
σει την τύχη απ’ όλα όσα κάνει, 
ότι θέλει μέσα από τον ορθολο-
γισμό και την εργασιομανία να 
προσδιορίζει πλήρως τα απο-
τελέσματα κάθε πρωτοβουλίας 
του. Αυτό λίγο-πολύ ισχύει. Πα-
ράλληλα όμως σέβεται την τύχη. 
«Η τύχη έχει τεράστια σημασία 
και δεν μπορείς να την εξορίσεις 
ποτέ τελείως». 

Οι επικριτές του λένε ότι είναι 
τυχερός. Οι υποστηρικτές του 
απαντούν ότι χτίζει την τύχη 
του. Οι προληπτικοί τον κατη-
γορούν ότι φέρνει την ατυχία 
(πανδημία, πόλεμος, κρίσεις). 
Οι ορθολογιστές απαντούν ότι 
αντιμετωπίζει τις κρίσεις καλύ-
τερα από άλλους. 

Παρά τη ρετσινιά περί γκα-
ντεμιάς (που την έκανε βίντεο 
στο TikTok και την ξόρκισε με 
επιτυχείς αθλητικές προγνώ-
σεις για ΠΑΟΚ, ΠΑΟ και Ολυ-
μπιακό), αυτή η πενταετία έχει 
αποδείξει ότι η γκαντεμιά έχει 
πέσει ολόκληρη στο κεφάλι των 
αντιπάλων του. Μήπως έχει κά-
ποιο κρυφό γούρι; «Ακόμη κι αν 
είχα, νομίζεις ότι θα σου το έλε-
γα;». Σε άλλο σημείο της συζή-
τησης αφήνει να εννοηθεί ότι 
αν υπάρχει κάποιο γούρι, αυτό 
είναι ο σταυρός του. 

Παραδέχεται ότι είναι άνθρω-
πος των αριθμών. «Πιστεύω πολύ 
στη δύναμη των δεδομένων και 
στην αξία της λογικής ανάλυσης. 
Γι’ αυτό και επιμένω πολύ σε συ-
στήματα αξιολόγησης και μέτρη-
σης. Και δεν αναφέρομαι μόνο 
στις δημοσκοπήσεις». Μελετάει 
το έργο προκατόχων του. Επικε-
ντρώνεται κυρίως στα λάθη τους 
έτσι ώστε να μην τα επαναλάβει. 

Πάντως τίποτα δεν μπορεί 

να σε προετοιμάσει για το αξί-
ωμα. Τον Νοέμβριο του 2022 η 
Τζόρτζια Μελόνι βρισκόταν μό-
λις ένα μήνα στην πρωθυπουρ-
γία της Ιταλίας και έπεσε πάνω 
στον Μητσοτάκη στις Βρυξέλ-
λες. «Κυριάκο, θα είναι πάντα 
τόσο δύσκολο;». «Τζόρτζια, θα 
γίνει ακόμη πιο δύσκολο προ-
τού γίνει πιο εύκολο...». 

Μέσα στην πρέσα του Μαξί-
μου, ο πολυσυζητημένος αυτοέ-
λεγχος του Μητσοτάκη έχει τις 
εξαιρέσεις του. Μπορεί να γίνει 
φωνακλάς. «Φωνάζω σπάνια, 
αλλά ακριβώς επειδή το κάνω 
σπάνια νομίζω ότι είναι απο-
τελεσματικό». Τελικά κρύβει ή 
δεν κρύβει τα συναισθήματά 
του; «∆εν τα κρύβω και δεν νο-
μίζω ότι είναι απαραίτητο να 
τα κρύβω».

Αθλείται σχεδόν κάθε μέρα. 
«Για μένα ο αθλητισμός είναι 
απαραίτητη ψυχολογική εκτό-
νωση, είναι τρόπος για να καθα-
ρίσει το μυαλό μου». Προσέχει 
τον ύπνο και τη διατροφή του 
και κρατάει πάντα ένα μικρό 
ποσοστό χρόνου για την οικο-
γένειά του και για τις δραστηρι-
ότητες που αγαπά. «Hμουν πά-
ντα πειθαρχημένος. Για μένα η 
πειθαρχία δεν είναι ασκητισμός. 
Είναι ο τρόπος που έχω για να 
κάνω αυτά που θέλω».

Είναι τόσο πειθαρχημένος 
ώστε κάποιοι διέδωσαν ότι στο 
πρωινό του τρώει μόνο επτά 
αμύγδαλα και ποτέ οκτώ. Γε-
λάει. «∆εν μετράω τα αμύγδαλα 
ένα ένα, απλώς τρώω λίγα». Και 
τι αθλήματα κάνει; «Τένις, πο-

δόσφαιρο και λίγο μπάσκετ. Οχι 
με πολιτικούς. Μόνο με φίλους 
εκτός πολιτικής. Για τένις πη-
γαίνω αργά το βράδυ στον Ομι-
λο Αντισφαίρισης, δίπλα στους 
Στύλους Ολυμπίου ∆ιός».

Το κινητό 
που δεν κλείνει 

Τα Σάββατα, όποτε μπορεί, παίζει 
ποδόσφαιρο σε ένα πρωτάθλημα 
αποφοίτων σχολείων. «Η ομάδα 
μου έχει προκριθεί στον τελι-
κό στο αντίστοιχο Conference 
League». ∆εν αθλείται δημοσίως. 
Εξαίρεση έκανε το Πάσχα όταν 
βγήκε για ποδήλατο «για να κά-
ψει το αρνί», όπως είπε. Γνωρίζει 
πολλούς Ελληνες που θα έκαναν 
το ίδιο; «Ναι, γνωρίζω πολλούς 
που αισθάνθηκαν την ανάγκη να 
αθληθούν μετά το αρνί». 

Τα κινητά είναι μάστιγα. Χτυ-
πούν διαρκώς. Κλείνει ποτέ το 
δικό του; «Από τη στιγμή που 
υπάρχουν παιδιά που ζουν στο 
εξωτερικό, το κινητό μου δεν 
κλείνει ποτέ, ούτε μπαίνει στο 
αθόρυβο. Αν όμως και τα τρία 
παιδιά μου είναι στο σπίτι, τό-
τε το κλείνω». Και πώς ενημε-
ρώνεται αν τύχει κάτι έκτακτο; 
«Υπάρχει το τριψήφιο, που αν 
χτυπήσει τη νύχτα ξέρεις ότι 
δεν είναι για καλό». 

Πρόσφατα απέκτησε έναν 
δεύτερο αριθμό και συσκευή 
κινητού. Νόμιζε ότι έτσι μπορεί 
να περιοριστούν οι πολλές κλή-
σεις. Εχει διατηρήσει το παλιό 
κινητό, αλλά το τσεκάρει ελάχι-

στα. Τελικά όσοι είχαν τον πα-
λιό αριθμό έχουν και τον και-
νούργιο. «Εκανα μια τρύπα στο 
νερό». 

Ξεπέρασε τον Κωνσταντίνο 
Μητσοτάκη σε χρόνο παραμο-
νής στην εξουσία. Τι άλλο απο-
μένει να επιτύχει; «∆εν κυνηγάω 
τα ρεκόρ, αλλά μερικές φορές η 
Ιστορία τα φέρνει έτσι ώστε οι 
δυνατότητες κάποιου πολιτικού 
να συναντιούνται με τις ανά-
γκες της κοινωνίας. Μπορεί σε 
κάποια άλλη χρονική συγκυρία 
αυτά τα οποία πρέσβευα να με 
καθιστούσαν περίπου αδιάφορο. 
Στη δεδομένη συγκυρία, όμως, 
η πραγματικότητα αποφάσισε 
διαφορετικά». 

Τι πρέπει να κάνει ώστε οι 
άνεμοι να παραμείνουν ούρι-
οι σε τρία χρόνια από σήμερα; 
«Πρέπει να συνεχίσω να κάνω 
αυτό που πιστεύω ότι κάνω κα-
λά. Η Ελλάδα πρέπει να συνεχί-
σει να κάνει μεγάλα άλματα εκ-
συγχρονισμού. Ο μεγαλύτερος 
κίνδυνος τη δεύτερη τετραετία 
είναι να χαλαρώσεις ή να θεω-
ρήσεις ότι η δύσκολη δουλειά 
έχει γίνει». 

Οταν ήταν αρχηγός της αντι-
πολίτευσης έλεγε ότι οκτώ χρό-
νια στην πρωθυπουργία αρκούν. 
Τώρα πάμε στα δώδεκα; Ζυγίζει 
την απάντησή του. ∆εν προτί-
θεται να φύγει, αλλά δεν θέλει 
να κατηγορηθεί ότι επιδιώκει 
να ριζώσει στην εξουσία. «Αυ-
τό που με ενδιαφέρει είναι να 
κερδίσει η Ν.∆. τις εκλογές του 
2027 και προφανώς θα είμαι επι-
κεφαλής. Αυτό που είναι επίσης 
βέβαιο είναι ότι θα υπάρξει ζωή 
για μένα μετά την πολιτική, αρ-
κεί να έχω την υγεία μου».

Ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης 
ήταν στη Βουλή έως τα 85 του, το 
2004. Ο Κυριάκος θα είναι έστω 
έως τα 75 του, το 2043; Θεωρεί 
ότι η απάντηση είναι αυτονόητη. 
«Θα το απέκλεια ότι θα είμαι στην 
πολιτική σε 20 χρόνια. ∆εν έχω 
κανένα ενδιαφέρον να παραμεί-
νω στην πολιτική όταν κλείσει ο 
κύκλος της πρωθυπουργίας μου».

«Θα πω όχι»
Μήπως αυτός ο κύκλος κλείσει πο-
λύ σύντομα; Μήπως σηκωθεί και 

φύγει ένα πρωί του φθινοπώ-
ρου; Το όνομά του παίζει 
στην Ευρώπη για τη θέση 
του προέδρου της Κομισιόν, 
αν δεν «περπατήσει» η ανα-

νέωση της θητείας της Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν. «Το απο-
κλείω». Μα αν του προταθεί; Θα 
την αρνηθεί; «Θα είναι τιμή για 
τη χώρα και για μένα, αλλά θα πω 
“όχι” ακόμη κι αν μου προταθεί. 
∆εν υπάρχουν αναντικατάστατοι 
πολιτικοί, αλλά πιστεύω ότι έχω 
χτίσει μια σχέση εμπιστοσύνης με 
τον ελληνικό λαό που δεν μου επι-
τρέπει να αποδεχθώ μια θέση πέ-
ρα από αυτή που ο λαός με έταξε».

Η επιστολή 
για την ακρίβεια

Φλέγον ζήτημα και στις ευρωε-
κλογές παραμένει η ακρίβεια. Ο 
Μητσοτάκης διέκρινε ότι πρόκει-
ται για άλλο ένα ελληνικό πρό-
βλημα που, πέρα από τις κυβερ-
νητικές παρεμβάσεις (αυξήσεις 
εισοδημάτων, έλεγχοι στην αγο-
ρά κ.λπ.), μπορεί να έχει (έστω εν 
μέρει) μια ευρωπαϊκή λύση. Με 
το επιχείρημα ότι οι πολυεθνικές 
δεν πρέπει να θέτουν γεωγραφι-
κούς περιορισμούς ως προς τον 
ανεφοδιασμό του λιανεμπορί-
ου, έστειλε σχετική επιστολή 
στην πρόεδρο της Κομισιόν. Η 
αντιπολίτευση αντέδρασε. «Εί-
ναι ένα προεκλογικό πυροτέχνη-
μα», είπαν. 

∆έχεται κριτική ότι θα έπρεπε 
να στείλει νωρίτερα την επιστο-
λή. «Οπως εξήγησα και στη Βου-
λή, τώρα φάνηκε τόσο εμφατικά 
η συμμετοχή των αθέμιτων πρα-
κτικών κάποιων πολυεθνικών 
στον ευρωπαϊκό πληθωρισμό. 
Τώρα αναδείχθηκε το πρόβλη-
μα σε Ολλανδία, Τσεχία, Ελλάδα, 
∆ανία. Κυρίως όμως, τώρα δια-
μορφώνεται η ατζέντα της επό-
μενης πενταετίας της Ενωσης. 
Τώρα, συνεπώς, πρέπει να κα-
ταγραφεί και ως προτεραιότητά 
της. ∆εν είναι, άλλωστε, τυχαίο 
ότι έγινε αμέσως δεκτή από την 
Επιτροπή, σε συνδυασμό με τις 
εκθέσεις Ντράγκι και Λέτα για 
την Ενιαία Αγορά».

Του ΠΑΥΛΟΥ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Δεν κυνηγάω τα 
ρεκόρ, αλλά μερικές 
φορές η Ιστορία τα 
φέρνει έτσι ώστε 
οι δυνατότητες 

κάποιου πολιτικού να 
συναντιούνται με τις 

ανάγκες 
της κοινωνίας. 

Μπορεί σε κάποια 
άλλη χρονική 

συγκυρία αυτά τα 
οποία πρέσβευα να με 
καθιστούσαν περίπου 

αδιάφορο.

Θέλω η Ν.Δ.
να κερδίσει
και το 2027

Ο κίνδυνος χαλάρωσης στη δεύτερη τετραετία. 
Το ενδεχόμενο να του προταθεί η προεδρία της Κομισιόν. 

Η Παναγία, το γούρι και το ποδήλατο μετά το αρνί

Κυριάκος Μητσοτάκης

Η ΕΛΛΑΔΑ 

ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Οι Αμερικανοί λένε ότι, στην εξου-
σία, αν θέλεις φίλο πάρε σκύλο. 
Ο Μητσοτάκης πήρε τον Πίνατ. 
Τον ενοχλεί που μόνο ένας σκύ-
λος μπορεί να είναι φίλος; «Εχω 
τρεις σκύλους», απαντάει, αλλά 
διευκρινίζει ότι οι τρεις σκύλοι 
δεν είναι οι μόνοι φίλοι του. «Εχω 
φίλους, αλλά είναι εκτός πολιτι-
κής. Πιστεύω πάρα πολύ στην 
έννοια της φιλίας. Πιστεύω πολύ 
στις σχέσεις εμπιστοσύνης και 
αμοιβαίας εκτίμησης και στην πο-
λιτική. Πιστεύω ότι με κάποιους 
από τους συνεργάτες μου όταν 
φύγω από την πολιτική θα μπο-
ρέσουμε να γίνουμε πολύ καλοί 
φίλοι. Αλλά αυτή τη στιγμή είναι 
πολύ δύσκολο να υπάρχει και φι-
λία όταν υπάρχει σχέση ιεραρ-
χική. Η φιλία από τη φύση της 
επιβάλλει ισότητα. Είναι δύσκο-
λο να υπάρχει ισότητα σε μια ιε-
ραρχική δομή. Αλλά είναι βέβαιο 
ότι με κάποιους συνεργάτες μου 
όταν φύγω από την πολιτική θα 
είμαστε πάρα πολύ καλοί φίλοι».

∆εν ισχύει δηλαδή η εντύπω-
ση ότι θυσιάζει υπουργούς και 
συνεργάτες με μεγάλη ευκολία; 
«Σε αυτές τις θέσεις οι παραιτή-
σεις όλων είναι στη διάθεση του 
πρωθυπουργού, αλλά όλοι οι συ-
νεργάτες μου γνωρίζουν ότι τους 
υποστηρίζω πολύ. Γνωρίζουν επί-
σης ότι έχω υψηλές απαιτήσεις. 
Και θα πω ακόμη ότι πιστεύω 
στις κίτρινες κάρτες. Σπανίως 
βγαίνει κόκκινη. Συνήθως προ-
ηγούνται κίτρινες». Οι κόκκινες 
πάντως, όταν βγαίνουν, βγαίνουν 
ακαριαία. «Οταν έχει γίνει κάποιο 
λάθος και προσπαθείς να το μπα-
λώσεις και να το κρύψεις, τότε 
κάνεις τα πράγματα χειρότερα. 
Καλύτερα να βγεις να το πεις, να 
αναλάβεις το όποιο κόστος και 
να προχωρήσεις».

«Η Δικαιοσύνη 
κινείται»

Οι υποθέσεις των υποκλοπών και 
των Τεμπών εξακολουθούν να 
παράγουν μάγμα αντιδράσεων, 
όσο κι αν στις περυσινές εθνι-

κές εκλογές δεν καταγράφηκαν 
οι κραδασμοί που πολλοί προέ-
βλεπαν. Αντί να ζεματίσουν την 
κυβέρνηση, οι ψηφοφόροι μαύρι-
σαν την αντιπολίτευση. Σήμερα 
οι υποθέσεις εξακολουθούν να 
ερευνώνται από τη ∆ικαιοσύνη. 
Ο σεβασμός στις αποφάσεις της 
∆ικαιοσύνης είναι επιβεβλημέ-
νος, όσο και αν ελάχιστοι έχουν 
τυφλή εμπιστοσύνη στη δέσμευ-
ση της ∆ικαιοσύνης να παραμέ-
νει τυφλή. 

«Η ανεξάρτητη ∆ικαιοσύνη 
είναι η μόνη η οποία μπορεί ν’ 
αναδείξει την αλήθεια σε τέτοιες 
υποθέσεις», υπογραμμίζει ο Μη-
τσοτάκης. «Μακριά από κόμμα-
τα ή άλλες σκοπιμότητες. Μπο-
ρώ, μάλιστα, να πω ότι κινείται 
πολύ γρήγορα αν αναλογιστού-
με ότι η σχετική διαδικασία για 
το Μάτι ξεπέρασε τα έξι χρόνια. 
Καθώς, λοιπόν, ο σχετικός διά-
λογος έχει εξαντληθεί, το μόνο 
που θα επαναλάμβανα είναι να 
σταθούμε ψύχραιμα, υπεύθυνα 
και σε απόσταση από ιστορί-
ες συνωμοσίας, περιμένοντας 
την κρίση της ∆ικαιοσύνης και 
μόνο».

Για όσους την παρακολου-
θούν εξ αποστάσεως η εξουσία 
μοιάζει συναρπαστική, αλλά για 
τους γνωρίζοντες είναι ζόρικη 
υπόθεση. Κάποιοι λένε ότι εξου-
σία σημαίνει μοναξιά. «Ναι, η 
εξουσία σημαίνει μοναξιά, αλ-
λά από την άλλη είμαι τυχερός. 
Εχω εξαιρετικούς συνεργάτες, 
καταπληκτική οικογένεια και 

πολύ καλούς φίλους κι έτσι δεν 
αισθάνθηκα τη μοναξιά όπως 
άλλοι πολιτικοί». 

Προσθέτει ότι η εξουσία απαι-
τεί και μια διαρκή προσπάθεια 
να μην παίρνουν τα μυαλά σου 
αέρα. «Πρέπει να είσαι προσγει-
ωμένος και ρεαλιστής. Σε αυτό 
με βοηθάει πολύ η Μαρέβα και 
όλη η οικογένειά μου».

Στον χαρακτήρα του έχει 
εντοπίσει ένα μειονέκτημα. Για 
πολλά χρόνια δεν αισθανόταν 
άνετα με την κριτική, ούτε τώ-
ρα αισθάνεται άνετα, αλλά το 
έχει αναγνωρίσει ως κάτι που 
πρέπει να αλλάξει. «∆εν ήμουν 
καλός στο να δέχομαι κριτική 
και αυτό είναι κάτι που το δου-
λεύω. Παλεύω να το αλλάξω, αλ-
λά έχω δρόμο ακόμη».  

Ο κλυδωνισμός των παραδο-
σιακών οικογενειακών δεσμών, 
που κάποιοι λένε ότι προκα-
λείται από τον νόμο για την 
ισότητα στον γάμο, είναι ένας 
φόβος πολλών δεξιών υπερπα-
τριωτών. Ισως για να χρυσώ-
σει το χάπι του υπερβάλλοντος 
εκσυγχρονισμού ο Μητσοτά-
κης έβαλε στο ευρωψηφοδέλ-
τιο τον Φρέντη Μπελέρη. «Οχι, 
δεν επιλέχθηκε η υποψηφιό-
τητα αυτή για να εξευμενίσω 
κάποιους. Ηταν μια πράξη βα-
θιά πολιτική, πράξη αναγνώ-
ρισης της σημασίας που απο-
δίδω στην εθνική μειονότητα 
μέσα από την υποψηφιότητα 
ενός ανθρώπου που αντιμετω-
πίστηκε άδικα από το αλβανικό 

κράτος. Μάλιστα έχουμε δύο 
Βορειοηπειρώτες υποψηφίους, 
έχουμε και τον Πύρρο ∆ήμο».

Και τώρα, τι; Μετά τις ευ-
ρωεκλογές προτεραιότητα εί-
ναι η επιτάχυνση στην αντι-
μετώπιση των διαρθρωτικών 
προβλημάτων της Οικονομί-
ας. Να συνεχιστούν η ανάπτυ-
ξη, οι επενδύσεις και η μείωση 
της ανεργίας. Με τον βασικό 
μισθό να φτάσει το 2027 στα 
1.500 ευρώ και τον κατώτατο 
στα 950 μετά το πέρασμα του 
πληθωριστικού κύματος. Με 
διαρκή αποκλιμάκωση του δη-
μοσίου χρέους και ταυτόχρονη 
ανακούφιση από φόρους. Προ-
τεραιότητα αποτελεί, επίσης, 
το νέο ΕΣΥ και η εμβάθυνση 
των τομών στην Παιδεία, αλ-
λά και ο έλεγχος του Μετανα-
στευτικού, όπως βέβαια και η 
ενίσχυση της Εθνικής Αμυνας 
και της διπλωματικής επιρροής 
της χώρας. 

«Ευρώπη παντού»
«Στόχος είναι να γίνουμε Ευρώ-
πη παντού. Να καλύψουμε το 
χαμένο έδαφος, τη μεγάλη υστέ-
ρηση της Μεταπολίτευσης που 
δεν είναι άλλη από τη συγκριτική 
απόκλιση από την Ευρώπη κυρί-
ως στα ζητήματα οικονομίας και 
ποιότητας ζωής». Επιμένει ότι τα 
τελευταία σαράντα χρόνια δεν 
εκμεταλλευτήκαμε την Ευρώπη 
όσο θα μπορούσαμε. 

«Μερικές φορές αισθάνομαι 
ότι η Ελλάδα που θέλουμε να 
δημιουργήσουμε είναι σαν αυ-
τά τα τεράστια παζλ των δέκα 
χιλιάδων τεμαχίων. Αρχίζεις και 
βάζεις διάφορα κομμάτια, αλλά 
δεν βγάζει νόημα. Συνεχίζεις 
και κάποια στιγμή λες: “Τώρα 
καταλαβαίνω τι δείχνει αυτό το 
παζλ”. Ετσι αισθάνομαι. Οτι τώ-
ρα είμαστε στη μέση. Οτι τώρα 
αρχίζει και αχνοφαίνεται η με-
γάλη εικόνα». Το παζλ στο γρα-
φείο του Μητσοτάκη, λοιπόν, 
αρχίζει να βγάζει νόημα. Πάντα 
υπό το βλέμμα της μοντέρνας 
Παρθένου.

Μερικές φορές αισθά-
νομαι ότι η Ελλάδα 

που θέλουμε να δημι-
ουργήσουμε είναι σαν 
αυτά τα τεράστια παζλ 
των δέκα χιλιάδων τε-
μαχίων. Αρχίζεις και 
βάζεις διάφορα κομ-

μάτια, αλλά δεν βγάζει 
νόημα. Συνεχίζεις και 

κάποια στιγμή λες: 
«Τώρα καταλαβαίνω τι 

δείχνει αυτό 
το παζλ».
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Καφές, κομπολόι και iMac. Oπως 
και η Ν.∆., ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης συνδυάζει το παραδοσιακό 
με το σύγχρονο. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης συνομιλεί με τον Παύλο Παπαδόπουλο στο πρωθυπουργικό γραφείο, υπό το βλέμμα της «Παναγίας με το θείο βρέφος» του Κωνσταντίνου 
Παρθένη. «Iσως αυτός ο πίνακας να λέει από μόνος του την ιστορία της νεότερης Ελλάδος», σχολίασε ο πρωθυπουργός. 
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Προτιμώ κίτρινες
κάρτες. Κόκκινη
βγάζω σπανίως

Σίγουρα δεν πολυδιασκεδάζει με 
τις αρρυθμίες που εκδηλώνο-
νται στα Βαλκάνια εσχάτως. Τι 
θα κάνει εάν η πρόεδρος και η 
κυβέρνηση της Βόρειας Μακε-
δονίας εξακολουθήσουν να απο-
καλούν τη χώρα τους «Μακεδο-
νία»; «Από την πρώτη στιγμή 
δήλωσα με απόλυτο τρόπο πως 
η συγκεκριμένη στάση της προ-
έδρου και της νέας κυβέρνησης 
του γειτονικού μας κράτους εί-
ναι παράνομη, απαράδεκτη και 
προκλητική. Κάτι που επίσης 
συμμερίζονται τόσο η Ευρωπαϊ-
κή Ενωση όσο και οι Ηνωμένες 
Πολιτείες. Από τη συμπεριφορά, 
λοιπόν, των Σκοπίων θα εξαρτη-
θεί κι ο δρόμος τους προς την 
Ευρώπη και την πρόοδο. Κάτι 
το οποίο νομίζω ότι θέλει και ο 

ίδιος ο λαός αυτής της χώρας. 
∆ρόμος, ωστόσο, που περνάει 
από την Αθήνα».

Είναι η Ελλάδα έτοιμη να 
ασκήσει βέτο στην ενταξιακή 
πορεία της Αλβανίας και της Βό-
ρειας Μακεδονίας; «H Αλβανία 
αντιμετωπίζει ζητήματα κρά-
τους δικαίου και δημοκρατίας, 
κρατώντας φυλακισμένο τον 
εκλεγμένο δήμαρχο Χειμάρρας, 
Φρέντη Μπελέρη. Ενώ, όπως 
είπα, η νέα ηγεσία της Βόρειας 
Μακεδονίας παραβιάζει μια δι-
εθνή συνθήκη. Συνεπώς, είναι 
ζητούμενο και για τις δύο χώρες 
η συμμόρφωση στα κοινοτικά 
δεδομένα».

∆ηλαδή; Βέτο; «Πιστεύω ότι 
και εσείς αντιλαμβάνεστε πως 
οι διπλωματικοί χειρισμοί μας 

δεν μπορούν να γίνονται αντι-
κείμενο μιας πρόωρης δημόσιας 
συζήτησης. Μένω, λοιπόν, στις 
θέσεις που έχω ήδη εκφράσει 
για το ευρωπαϊκό τους μέλλον. 
Οπως και με την πεποίθηση ότι 
γρήγορα οι γείτονές μας θα αντι-
ληφθούν ότι και η δική τους ευ-
ημερία περνάει μέσα από τη συ-
νεργασία τους με την Ελλάδα».

Συχνά υποτιμούμε τα ελλη-
νοτουρκικά. Εχουμε εξοικειω-
θεί. Τα προσπερνάμε. Αλλά δεν 
είναι εύκολη υπόθεση να ηγεί-
σαι μιας χώρας με ζήτημα εθνι-
κής ασφάλειας. «Κάποιες φορές, 
όταν υπάρχει ένταση είναι δύ-
σκολο. Ζήσαμε τρία χρόνια συ-
νεχόμενης έντασης. Οταν φτά-
σεις στο σημείο να θέσεις τις 
Ενοπλες ∆υνάμεις της χώρας 

σου σε καθεστώς υψίστης ετοι-
μότητας, τότε το στομάχι σου 
σφίγγεται. Αλλά ευτυχώς φαί-
νεται ότι αυτές τις εποχές τις 
έχουμε αφήσει πίσω μας. ∆εν 
θα πω με απόλυτη βεβαιότητα 
ότι τις αφήσαμε πίσω μας “για 
τα καλά”, αλλά το γεγονός ότι 
έχουμε 15 μήνες ηρεμίας στο 
Αιγαίο είναι μια πολύ καλή έν-
δειξη ότι έχει διάθεση η Τουρ-
κία να οδηγηθεί σε μια κανονι-
κοποίηση των σχέσεων».

Στη διαχείριση των ελληνο-
τουρκικών βοήθησε η «μητσο-
τακική» ψυχραιμία. «∆εν μπο-
ρείς να μην είσαι ψύχραιμος. 
Οφείλεις να είσαι ψύχραιμος. 
Και τις λίγες στιγμές που μπο-
ρεί να χάσεις την ψυχραιμία σου 
πρέπει να φροντίσεις να σου 

συμβεί κατ’ ιδίαν ή στο σπίτι 
σου. Υπήρχαν τέτοιες στιγμές. 
Αλλά αν εσύ δεν είσαι ψύχραι-
μος, τότε τι θα πουν οι συνεργά-
τες σου; Η ψυχραιμία δεν είναι 
επιλογή στην πολιτική. Είναι 
μονόδρομος. Είναι από τα χαρα-
κτηριστικά που αν δεν τα δια-
θέτεις, καλύτερα να μην κάνεις 
αυτή τη δουλειά».

Τώρα οι συναντήσεις με τον 
Ερντογάν έχουν γίνει μάλλον 
βαρετές, με την καλή έννοια 
φυσικά. Ούτως ή άλλως ο Μη-
τσοτάκης δεν τα πάει καλά με 
το δράμα, γενικότερα. «Πάντα 
επέμενα στην αποδραματοποί-
ηση της πολιτικής. Να γίνονται 
τα πράγματα χωρίς θόρυβο. Χω-
ρίς να είμαστε ανά πάσα στιγμή 
σε σύγκρουση».

Ο δρόμος προς την Ε.Ε. περνάει από την Αθήνα

Η μπίρα 
και το TikTok

Το μεγαλείο 
και το γελοίο

Η καλύτερη
στιγμή

Ενας αστικός μύθος λέει ότι προ 
δύο ετών μια μυστική δημοσκόπη-
ση έδειξε ότι αν ο μέσος Ελληνας 
ήθελε να βγει για μια μπίρα, θα 
προτιμούσε να βγει με τον Αλέξη 
Τσίπρα και όχι με τον Μητσοτάκη, 
αλλά αν ο Μητσοτάκης και ο Τσί-
πρας ήταν παιδίατροι, θα επέλε-
γε ασυζητητί να πάει το παιδί του 
στον Μητσοτάκη. Μήπως γι’ αυτό, 
άραγε, μπήκε τόσο ορεξάτος στο 
TikTok; Γιατί θέλει να γίνει η πρώ-
τη επιλογή του μέσου Ελληνα και 

στις εξόδους για μπίρες; 
«Αισθάνομαι ότι είμαι φυσιολο-
γικός άνθρωπος, δεν παίρνω τον 
εαυτό μου πάντα στα σοβαρά, μου 
αρέσει να κάνω πλάκες, αλλά και 
να αυτοσαρκάζομαι. Το TikTok 

μού έδωσε τη δυνατότητα να δεί-
ξω κι αυτή την πλευρά του χαρα-
κτήρα μου. ∆εν το κάνω μόνο για 
αμιγώς πολιτικούς - εκλογικούς 
λόγους, αλλά γιατί πραγματικά το 

διασκεδάζω».

Παρά τις ανάγκες της προεκλογι-
κής περιόδου αποφεύγει να κριτι-
κάρει τους αντιπάλους του. Περι-
ορίζεται απλώς σε ένα εύγλωττο 
σχόλιο. «Συχνά η πολιτική προ-
σελκύει ανθρώπους που έχουν 
μεγάλη ιδέα για τον εαυτό τους... 
ανθρώπους που νομίζουν ότι τα 
ξέρουν όλα, που πιστεύουν ότι 
μπορούν με μια κίνηση να αλλά-
ξουν τον κόσμο. ∆εν λέω, πρέπει 
να έχεις πίστη, αλλά οι Γάλλοι λέ-
νε ότι το μεγαλείο από το γελοίο 
το χωρίζει ένα βήμα και αυτό το 
βήμα μερικές φορές είναι δυσδι-

άκριτο σε κάποιους...».

Ο Μητσοτάκης είναι ακόμη νέος, 
αλλά έχει γράψει αρκετά χιλιόμε-
τρα. Αραγε για ποιο πράγμα είναι 
περισσότερο υπερήφανος; «Για 
εκείνο που είμαι πραγματικά υπε-
ρήφανος είναι για τα τρία παιδιά 
μου. Μετά από αυτό είναι πολλές 
οι στιγμές. Μία στιγμή που θα ξε-
χώριζα είναι η ομιλία μου στο Κο-
γκρέσο στις 17 Μαΐου 2022. Είχα 
πλήρη αίσθηση ότι κάτι τέτοιο δεν 
γίνεται συχνά, μάλλον δεν γίνεται 
ποτέ. Είναι μια στιγμή που έδωσε 
υπερηφάνεια στους Ελληνες. Με-
τά μια περίοδο που φάγαμε πολύ 
ξύλο, αποδείξαμε ότι μπορούμε 

καλύτερα».

ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΛΒΑΝΙΑ ΚΑΙ ΤΗ ΒΟΡΕΙΑ ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ

Η ΕΛΛΑΔΑ 

ΑΠΟΦΑΣΙΖΕΙ
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Με το κλείσιμο της κάλπης των ευ-
ρωεκλογών ξεκινάει επισήμως η 
«μάχη» για τα πρόσωπα που θα 
ηγηθούν των ευρωπαϊκών θεσμι-
κών οργάνων για τον επόμενο 
πενταετή κύκλο. Τα στοιχήμα-
τα δίνουν και παίρνουν εδώ και 
καιρό στη «φούσκα» των Βρυ-
ξελλών για το εάν θα παραμεί-
νει η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν 
επικεφαλής της Κομισιόν, για το 
ποιος θα αναλάβει τα ηνία του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου και εάν 
η Ρομπέρτα Μέτσολα θα συνε-
χίσει ως πρόεδρος του Ευρωπα-
ϊκού Κοινοβουλίου.

Το 2019, όταν αναλάμβανε για 
πρώτη φορά την προεδρία του 
εκτελεστικού οργάνου της Ε.Ε., 
η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν ευ-
αγγελιζόταν μια «γεωπολιτική» 
Κομισιόν. Σήμερα, ο πόλεμος 
στην Ουκρανία και η μάχη της 
Ευρώπης έναντι διαρκών κρίσε-
ων υπαγορεύουν ήδη τις προ-
τεραιότητές της: στήριξη (για 
όσο χρειαστεί) της Ουκρανίας 
έναντι της Ρωσίας, προετοιμα-
σία επόμενης διεύρυνσης, με-
τασχηματισμός της οικονομίας 
και προπάντων ενίσχυση της κοι-
νής άμυνας και ασφάλειας. Η τε-
λευταία επιτακτική ανάγκη ανα-
θεωρεί μάλιστα τα θεμέλια του 
κοινού ευρωπαϊκού πρότζεκτ δι-
αφύλαξης της ειρήνης.

Την επαύριον των ευρωεκλο-
γών ξεκινάει το «κλασικό πα-
ζάρι» των Βρυξελλών για την 
ηγεσία της Ε.Ε. Βασικοί παράγο-
ντες που καθορίζουν τις σχετι-
κές διαπραγματεύσεις –που πα-
ραπέμπουν ενίοτε στο παιδικό 
παιχνίδι «μουσικές καρέκλες»– 
είναι: οι πολιτικοί συσχετισμοί 
που θα προκύψουν (ποιες θα 
είναι οι πρώτες πολιτικές δυνά-
μεις, πώς θα καταλήξει ο διαμοι-
ρασμός εδρών στο Ευρωπαϊκό 

Κοινοβούλιο και οι μετεκλογικές 
συνεργασίες), η εξισορρόπηση 
φύλων και η γεωγραφική κατα-
νομή, εξηγεί στην «Κ» Ευρωπαί-
ος διπλωμάτης.

Πρώτο επίσημο «ραντεβού» 
για αξιολόγηση των εκλογικών 
αποτελεσμάτων και πιθανών 
υποψηφίων η 17η Ιουνίου, με 
δείπνο των 27 Ευρωπαίων ηγε-
τών στις Βρυξέλλες και ενώ θα 
έχουν ήδη προηγηθεί ανεπίση-
μες συνομιλίες –στο περιθώριο 
της συνάντησης των ηγετών του 
G7 σε ιταλικό θέρετρο της Απου-
λίας– με οικοδέσποινα την Τζόρ-
τζια Μελόνι, η χώρα της οποίας 
ασκεί την προεδρία του G7 και 
τη συμμετοχή της προέδρου της 
Κομισιόν και του προέδρου του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου. ∆εύτε-
ρη φάση του «παζαριού» αναμέ-
νεται στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
στις 27-28 Ιουνίου με βασικό στό-
χο την έγκριση των προέδρων 
των τριών θεσμικών οργάνων: 
Κομισιόν, Συμβουλίου και Κοι-

νοβουλίου. Στην ενδεχόμε-
νη περίπτωση που κατά τη 
διάρκεια του διημέρου δεν 
ολοκληρωθούν επιτυχώς οι 
διαπραγματεύσεις, η συζή-
τηση θα μεταφερθεί για τον 
Σεπτέμβριο, αν και μοιάζει 
απίθανο σενάριο, λόγω της 
χρονικής «πίεσης» ολοκλή-
ρωσης του τρέχοντος θεσμι-
κού κύκλου την 1η Nοεμβρί-
ου και της σύγκλησης της 
πρώτης ολομέλειας του 
Ευρωκοινοβουλίου 
στις 16 Ιουλίου.

Αν και ποτέ κα-
νείς δεν μπορεί 
να είναι σίγουρος 
–η «ανατροπή» το 
2019 με την τε-
λική επιλογή της 
Φον ντερ Λάιεν 
έναντι του επικε-
φαλής υποψηφίου 
του Ευρωπαϊκού 
Λαϊκού Κόμματος 
(ΕΛΚ) Μάνφρεντ 
Βέμπερ για την 
προεδρία της 
Κομισιόν είναι 
άλλωστε χαρα-
κτηριστική–, 
αναλυτές και 
Ευρωπαίοι δι-
πλωμάτες προ-
βλέπουν για την 
«Κ» τα πρόσωπα 
που θα ηγηθούν 
των ευρωπαϊκών 
θεσμών την επό-
μενη πενταετία.

Τα «στοιχήματα»

Η Γερμανίδα νυν πρόεδρος 
της Κομισιόν Ούρσουλα φον 
ντερ Λάιεν παραμένει το φαβο-
ρί για να ηγηθεί του εκτελεστι-
κού οργάνου της Ε.Ε. έναντι των 
υποψηφίων αντιπάλων της άλ-
λων πολιτικών ευρωομάδων, αν 
και η πλατφόρμα προγνωστικών 
Range δίνει περίπου 70%  (έναντι 
85% προηγουμένως) πιθανότητα 
επανεκλογής της. 

Οι προβλέψεις βασίζονται στο 
γεγονός ότι το ΕΛΚ, του οποίου 
αποτελεί την «εκλεκτή» υποψή-
φια –σύμφωνα με όλες τις δημο-
σκοπήσεις– θα βγει πρώτο και 
παραδοσιακά θα επιδιώξει να 
κρατήσει την προεδρία της Κομι-
σιόν. Πέραν των δημοσκοπήσε-
ων, η Φον ντερ Λάιεν παραμένει 
αντικειμενικά η καλύτερη υπο-
ψήφια, επισημαίνει ο Βολφάνγκο 
Πίκολι, συμπρόεδρος και σύμ-
βουλος πολιτικού κινδύνου της 
εταιρείας Teneo, καθώς ηγήθηκε 
αποτελεσματικά σε δύσκολες πε-
ριόδους (πανδημία, ενεργειακή 
κρίση, πόλεμος στην Ουκρανία), 
παρά το γεγονός ότι επί της ου-
σίας αδιαφορούσε για τη γνώμη 
του κολεγίου της και βασιζόταν 
στη μικρή ομάδα συμβούλων της 
υπό τον στενό συνεργάτη της 
Μπγιορν Ζάιμπερτ. Λόγω και 
των ιδιαίτερων συνθηκών 
της προηγούμενης πενταε-
τίας έγινε αδιαμφισβήτητα 
το «πρόσωπο της Ευρώπης», 

συμπληρώνει Ευρωπαίος διπλω-
μάτης, κάτι που δεν κατόρθωσαν 
προκάτοχοί της.

Σύμβουλος της γαλλικής κυ-
βέρνησης, εξάλλου, προσθέτει 
ότι παραμένει ισχυρή υποψη-
φιότητα, παρά τα διαρκή δημο-
σιεύματα που θέλουν τον Εμα-
νουέλ Μακρόν να προτείνει τον 
Μάριο Ντράγκι για τη θέση της. 
Βέβαια, ο ίδιος προσθέτει ότι τί-
ποτα δεν αποτελεί «λευκή επιτα-
γή» και ότι όλα θα εξαρτηθούν 
από τις δεσμεύσεις και τις προ-
τεραιότητες της νέας πενταετί-
ας, καθώς ο Γάλλος πρόεδρος 
έχει ήδη περιγράψει πρόσφα-
τα στη Σορβόννη τις προκλή-
σεις της επόμενης μέρας για 
την Ευρώπη. Βασικό παρά-
γοντα στην τελική απόφαση 
του Μακρόν –που άλλωστε 
ήταν εκείνος που την έχρισε 
«βασίλισσα» το 2019– θα εί-
ναι το χαρτοφυλάκιο που θα 
δώσει στη Γαλλία (είτε της 
Αμυνας είτε των Επεν-
δύσεων - Οικονομίας) 
και εάν στο γραφείο 
της προστεθεί άνθρω-

πος του Γάλλου προέδρου, με το 
όνομα του πρώην συμβούλου του 
Αλεξάντρ Αντάμ να ακούγεται 
εσχάτως στους διαδρόμους του 
Μπερλεμόντ. Λίγοι είναι εκεί-
νοι που θεωρούν ότι ο λόγος του 
συμπατριώτη της καγκελαρίου 
Ολαφ Σολτς θα έχει ιδιαίτερη 
βαρύτητα στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο, αν και πρόσφατα υπήρ-
ξαν σαφείς προειδοποιήσεις του 
προς το ΕΛΚ και τη Φον ντερ 
Λάιεν να μη συνεργαστούν με 
κανένα κόμμα της Ακροδεξιάς 
ή της εθνικιστικής ∆εξιάς που 
αντιπροσωπεύει η ευρωομάδα 
των Συντηρητικών και Μεταρ-
ρυθμιστών (ECR) όπου ανήκει 
το κόμμα της Τζόρτζια Μελόνι. 
Με τουλάχιστον 12 ηγέτες –που 
ανήκουν στο ΕΛΚ εντός του Συμ-
βουλίου– η έγκριση της Φον ντερ 
Λάιεν φαίνεται εξαιρετικά πι-
θανή, όμως η ακόλουθη εκλογή 
της στο Ευρωκοινοβούλιο δεν θα 
είναι «περίπατος», συμφωνούν 
αναλυτές και διπλωμάτες,  καθώς 
εκεί η υποψήφια πρόεδρος δεν 
μπορεί να υποσχεθεί τα πάντα 
στους πάντες.

Εφόσον είναι μυστική η ψη-
φοφορία, κανένας υποψήφιος 
δεν μπορεί να είναι σίγουρος ότι 
θα ψηφιστεί ακόμη και από μέλη 
του ίδιου του κόμματός του, με 

αναλυτές να δίνουν πρόσφατα 
40% πιθανότητα εκλογής της. 
Ο Αλμπέρτο Αλεμάνο, καθηγη-
τής ∆ικαίου της Ε.Ε. στο Πανε-
πιστήμιο HEC του Παρισιού, 
υπενθυμίζει εξάλλου ότι και οι 
Γάλλοι δεξιοί του Ρεπουμπλικα-
νικού κόμματος, αλλά και το ιτα-
λικό κεντροδεξιό κόμμα Φόρτσα 
Ιτάλια δεν επιθυμούν ανανέω-

ση της θητείας της. Παρά 
το γεγονός ότι οι δημο-
σκοπήσεις δείχνουν 
ότι το ΕΛΚ μπορεί να 
σχηματίσει «πλειοψη-
φία φον ντερ Λάιεν» 
μαζί με τους Σοσια-
λιστές και τη φιλε-
λεύθερη - κεντρώα 
συμμαχία Renew, η 
έγκρισή της παρα-
μένει «οριακή». Ο 
Ιταλός καθηγητής, 
άλλωστε, υπενθυ-
μίζει ότι το 2019 
εξελέγη με μόλις 
εννέα ψήφους δι-
αφορά. Για τον 
λόγο αυτό, άλ-
λωστε, και στα 
τρία ντιμπέιτ 
μεταξύ των 
βασικών υπο-
ψηφίων για 
την προεδρία 
της Κομισιόν, 
η Ούρσουλα 
φον ντερ Λά-
ιεν αρνήθηκε 
να αποκλείσει 
συνεργασία με 

την ευρωομάδα 
ECR της Τζόρτζια Με-

λόνι εντός του Ευρωκοινο-
βουλίου. Η αποστροφή της 

στο τελευταίο ντιμπέιτ ήταν μά-
λιστα χαρακτηριστική: «Θα είμαι 
ξεκάθαρη. (...) Μιλάω για μέλη 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 
Θέλω να δω σε ποια ομάδα θα 
βρεθούν. Και μετά θα εργαστού-
με με εκείνες τις ομάδες που εί-
ναι ξεκάθαρα φιλοευρωπαϊκές, 
υπέρ της Ουκρανίας, εναντίον 
του Πούτιν και υπέρ του κρά-
τους δικαίου».

Η Γερμανίδα πολιτικός εμ-
φανίζεται έτοιμη να δώσει ίσως 
την πιο σημαντική πολιτική «μά-
χη» της ζωής της –για να παρα-
μείνει στο Μπερλεμόντ– στην 
«αρένα» του Ευρωκοινοβουλίου. 
Υπέρ της λειτουργεί πάντως η 
τρέχουσα γεωπολιτική ανατα-
ραχή σε παγκόσμιο επίπεδο, από 
τον πόλεμο στην Ουκρανία έως 
τη Μέση Ανατολή και την 
ανατολική Ασία και η 
πιθανή εκλογή του 
Ντόναλντ Τραμπ 
στις ΗΠΑ, σημει-
ώνει σύμβουλος 
της γαλλικής κυ-
βέρνησης. Ανανέωση της 
θητείας της Φον ντερ Λάιεν θα 
σημάνει συνέχεια και σταθερό-
τητα σε ένα όλο και πιο ασταθές 
πολιτικό και γεωπολιτικό περι-
βάλλον, προσθέτει.

Εναλλακτικά σενάρια

Στη ζωή –όπως και φυσικά 
στην πολιτική– υπάρχουν πά-
ντα και οι ανατροπές, όπως συ-
νέβη εξάλλου το 2019. Για τον 
Βολφάνγκο Πίκολι, πάντως, «η 
μόνη περίπτωση να ακουστεί 
εναλλακτικό πρόσωπο έναντι της 
Φον ντερ Λάιεν θα συμβεί εάν 
εκτροχιαστεί η υποψηφιότητά 
της στο Ευρωκοινοβούλιο». Πα-
ρά το γεγονός ότι ουσιαστικά δεν 
διεξάγονται επίσημα διαπραγμα-
τεύσεις για ένα τέτοιο σενάριο, 
δύο ονόματα βρίσκονται ήδη στο 
«κάδρο» λόγω κυρίως των συνε-
χιζόμενων σχετικών δημοσιευ-
μάτων: των πρωθυπουργών της 
Ελλάδας Κυριάκου Μητσοτάκη 
και Κροατίας Αντρέι Πλένκο-
βιτς - αμφότεροι ισχυροί ηγέ-
τες εντός του ΕΛΚ. Ευρωπαί-
οι διπλωμάτες και αναλυτές, 

ωστόσο, σημειώνουν ότι 
οι χώρες τους είναι 

αφενός μικρής 
ισχύος, αφε-
τέρου ο δεύ-
τερος μόλις 
σχημάτισε κυ-
βέρνηση και ο 

πρώτος έχει ξεκαθαρίσει ότι δεν 
τον ενδιαφέρει μια τέτοια θέση.

Το κυριότερο όμως –επισημαί-
νουν οι ίδιες πηγές–, εάν απορρι-
φθεί η υποψηφιότητα Φον ντερ 
Λάιεν, στο Ευρωκοινοβούλιο θα 
προκληθεί «ντόμινο» (domino 
effect) και για τις άλλες ανώτατες 
θέσεις στα ευρωπαϊκά θεσμικά 
όργανα. Υπογραμμίζουν παράλ-
ληλα τους παράγοντες: των πολι-
τικών δυνάμεων, της γεωγραφίας 
και της εξισορρόπησης φύλων.

 Κοινοβούλιο και Συμβούλιο

Ακριβώς αυτοί οι παράγοντες 
θα δώσουν πιθανότατα πολιτική 
«συνέχεια» στο Ευρωκοινοβού-
λιο για τη Ρομπέρτα Μέτσολα, 
εξηγούν αναλυτές. Η Μαλτέζα 
πολιτικός του ΕΛΚ θα συνεχίσει 
για ακόμη 2,5 χρόνια θητείας, 
την οποία πιθανότατα θα «μοι-
ραστεί» με κάποιον ή κάποια πο-
λιτικό από την ευρωομάδα των 
Σοσιαλιστών (όπως συνέβη και 
το 2019).

Το όνομα του Πορτογάλου τέ-
ως πρωθυπουργού Αντόνιο Κό-
στα παραμένει «φαβορί» για το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Οι Σοσι-
αλιστές –αυτή τη φορά– επιμέ-
νουν να πάρουν τη θέση αυτή, 
που έλαβαν το 2019 οι Φιλελεύ-
θεροι, σημειώνουν αναλυτές. 
Ο Κόστα –παρά την εμπλοκή 

του ονόματός του σε σκάνδα-
λο– εκτιμάται ως επιλογή που 
θα βρει σύμφωνες τις περισσό-
τερες ευρωπαϊκές πρωτεύουσες, 
περιλαμβανομένης και της Βου-
δαπέστης. Σε αντίθετη περίπτω-
ση υπάρχει η εναλλακτική της 
∆ανής πρωθυπουργού Μέτε Φρέ-
ντρικσεν, ενώ η πρόσφατη πο-
λιτική αναταραχή στην Ισπανία 
αφήνει εκτός «κάδρου» τον Πέ-
δρο Σάντσεθ, εκτιμά Ευρωπαίος 
διπλωμάτης.

Εάν ο Κόστα θα είναι ο νέ-
ος πρόεδρος του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, τότε για τη θέση 
του επικεφαλής της ευρωπαϊ-
κής διπλωματίας, θέση που κα-
τέχει ο Ισπανός Ζοσέπ Μπορέλ, 
ή του νέου επιτρόπου Αμυνας 
και Ασφάλειας απομένουν δύο 
«κουτάκια» να τσεκαριστούν – 
για να ικανοποιηθούν και άλλες 
πολιτικές ευρωομάδες και η γε-
ωγραφική ισορροπία: οι φιλε-
λεύθεροι (Renew), το ECR (αν 
βγει τρίτο), αλλά και η κεντρι-
κή - ανατολική Ευρώπη. Για τις 
θέσεις αυτές ακούγονται καιρό 
τα ονόματα της Εσθονής πρωθυ-
πουργού Κάγια Κάλας (Renew), 
του Πολωνού υπουργού Εξωτε-
ρικών Ράντοσλαβ Σικόρσκι (ΕΛΚ) 
και του Τσέχου πρωθυπουργού 
Πιετρ Φιάλα (ECR).  
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Το παιχνίδι των θρόνων
Τα «φαβορί» και οι καραμπόλες σε περίπτωση που θα παρακαμφθεί μετεκλογικά η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
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Μάριο Ντράγκι

Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν

Αντόνιο Κόστα

Πέδρο Σάντσεθ

Ρομπέρτα Μέτσολα

Η Γερμανί-
δα νυν πρόε-
δρος της Κομι-
σιόν Ούρσουλα 
φον ντερ Λάιεν 
παραμένει το 
φαβορί για να 
ηγηθεί του εκτε-
λεστικού ορ-
γάνου της Ε.Ε., 
παρά τα συνεχή 
δημοσιεύματα 
που θέλουν τον 
Εμανουέλ Μα-
κρόν να προτεί-
νει τον Μάριο 
Ντράγκι για τη 
θέση της. 

Η Ρομπέρτα 
Μέτσολα θα 
συνεχίσει για 
ακόμη 2,5 χρό-
νια τη θητεία της 
στην προεδρία 
του Ευρωκοινο-
βουλίου. Σε ό,τι 
αφορά το Ευρω-
παϊκό Συμβού-
λιο, ως φαβορί 
προβάλλει ο 
Πορτογάλος τέ-
ως πρωθυπουρ-
γός Αντόνιο Κό-
στα, ενώ εκτός 
«κάδρου» φαί-
νεται να μένει ο 
Ισπανός πρωθυ-
πουργός Πέδρο 
Σάντσεθ, εξαιτί-
ας της πολιτικής 
αναταραχής στη 
χώρα του.





Κ Ο Σ Μ Ο Σ

Οι τηλεοπτικοί δημοσιογράφοι που 
ανακοίνωσαν τη δικαστική από-
φαση εις βάρος του τέως προέ-
δρου Ντόναλντ Τραμπ, επανέλα-
βαν 34 φορές τη λέξη «ένοχος». 
Οι New York Times έφτιαξαν ένα 
ολόκληρο γράφημα με τις κατηγο-
ρίες εναντίον του και την ετυμη-
γορία «guilty». Η πρώην ΥΠΕΞ Χί-
λαρι Κλίντον, αγαπημένος στόχος 
του Τραμπ, ξεκίνησε την ομιλία 
της το ίδιο βράδυ με ένα στραβό 
χαμόγελο και την ερώτηση «συ-
νέβη κάτι σήμερα;». 

Η αλήθεια είναι ότι την Πέ-
μπτη τα μεσάνυχτα (ώρα Ελλά-
δας) συνέβη κάτι πρωτόγνωρο 
στην Ιστορία των ΗΠΑ: Για πρώτη 
φορά πρώην πρόεδρος της χώρας 
καταδικάστηκε για ποινικό αδίκη-
μα. Ηταν άλλος ένας τίτλος ντρο-
πής που προστέθηκε στα αρνητι-
κά «παράσημά» του, χωρίς αυτό 
όμως να επηρεάζει την κάθοδό 
του στις εκλογές του Νοεμβρίου, 
αφού το αμερικανικό σύνταγμα 
δεν απαγορεύει σε καταδίκους 
να βάζουν υποψηφιότητα ούτε 
να ασκούν την προεδρία. 

Οι προτεραιότητες

Το μεγάλο ερώτημα είναι κατά 
πόσον η ετυμηγορία εις βάρος του 
θα επηρεάσει την απόφαση των 
ψηφοφόρων, ειδικά όσων αμφι-
ταλαντεύονται και πιθανότατα θα 
κρίνουν το αποτέλεσμα της ανα-
μέτρησης. Η πιθανότερη απάντη-
ση είναι πως τα άλλα ζητήματα 
–η οικονομία, το κόστος ζωής, οι 
αμβλώσεις και η μετανάστευση– 
θα είναι τελικά τα βασικά κριτή-
ρια όταν οι πολίτες προσέλθουν 
στην κάλπη. 

Ο Ντέιμον Αντερσον, 27 ετών 
από το Ουισκόνσιν, δηλώνει εμ-
βρόντητος στο ρεπορτάζ της 
USAToday, που προσπάθησε να 
καταγράψει τις αντιδράσεις ανα-
ποφάσιστων μετά την απόφαση. 
Ο νεαρός κάτοικος του Μιλγου-
όκι δεν είχε ψηφίσει τον Τραμπ 
το 2016 ή το 2020, αλλά εσχάτως 
φλέρταρε με αυτή την ιδέα. Υπό 
το πρίσμα των νέων εξελίξεων, 
όμως, προτιμά να μην ψηφίσει 
και του φαίνεται αδιανόητο ότι 
το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα επι-
μένει στην υποψηφιότητα Τραμπ. 
«∆εν μπορούν πλέον να τον κατε-
βάσουν υποψήφιο, έτσι δεν είναι; 
Εχει καταδίκη. ∆εν μπορεί να γί-
νει πρόεδρος». 

Σύμφωνα με τον πολιτικό συ-
ντάκτη των Τάιμς της Νέας Υόρ-
κης (ΝΥΤ), Νέιτ Κον, ο Τραμπ 
«εξαρτάται από την ψήφο πολλών 
νέων, μη λευκών ψηφοφόρων,  οι 
οποίοι ενδέχεται να αποδειχθούν 
λιγότερο πιστοί από όσους βρέ-
θηκαν εξαρχής στο πλευρό του». 
Σε όλες τις πρόσφατες δημοσκο-
πήσεις ένα μικρό, πλην ζωτικής 
σημασίας για την έκβαση των 
εκλογών, μέρος των ανεξάρτη-
των, αναποφάσιστων, μετριο-
παθών ψηφοφόρων δήλωνε ότι 
δεν πρόκειται να ψηφίσει τον 
Τραμπ σε περίπτωση καταδίκης. 
∆εν αποκλείεται η μετακίνηση 
αυτού του μικρού τμήματος του 
εκλογικού σώματος να οδηγήσει 
τελικά στην επανεκλογή του Τζο 
Μπάιντεν. Τον Οκτώβριο, με βά-
ση έρευνα των ΝΥΤ, το ποσοστό 
των υποστηρικτών του Τραμπ 
που δήλωνε ότι θα ψηφίσει τελι-
κά τον Μπάιντεν αν ο τέως πρό-
εδρος κριθεί ένοχος, ήταν 7%, 
ένα ποσοστό διόλου αμελητέο. 

Μέχρι τώρα οι περισσότερες 
από τις πολιτείες - κλειδιά, οι 
οποίες αναμένεται να κρίνουν 
τον ένοικο του Λευκού Οίκου, 
κλίνουν οριακά προς την πλευρά 
του Τραμπ. Πολιτικοί αναλυτές 
πιστεύουν ότι το 6% του εκλο-
γικού σώματος σε έξι πολιτείες 
(Αριζόνα, Τζόρτζια, Μίσιγκαν, Νε-

βάδα, Πενσιλβάνια και Ουισκόν-
σιν) είναι αυτό που θα καθορί-
σει τον επόμενο πρόεδρο, καθώς 
μια έβδομη, η Βόρεια Καρολίνα, 
θεωρείται πως γέρνει προς τους 
Ρεπουμπλικανούς, ενώ οι υπό-
λοιπες 43 είναι είτε σταθερά εί-
τε πιθανά υπέρ του ενός ή του 
άλλου υποψηφίου. Τα επιτελεία 
των δύο υποψηφίων αναμένεται 
δηλαδή να ρίξουν τις δυνάμεις 
και τα κονδύλια που έχουν στη 
διάθεσή τους σε αυτές τις έξι πο-
λιτείες. Μόνο στο Ουισκόνσιν ο 
πρόεδρος Τζο Μπάιντεν έχει προ-
βάδισμα 2% έναντι του Τραμπ, 
ενώ στις υπόλοιπες υπολείπεται 
του Ρεπουμπλικανού αντιπάλου 
του από 3% έως 12%!

Αυτοθυματοποίηση

Οποιαδήποτε πρόβλεψη για τη 
συμπεριφορά των ψηφοφόρων 
τον Νοέμβριο είναι προς το πα-
ρόν παρακινδυνευμένη. Ο Τραμπ 
αναμένεται να παίξει τον προσφι-
λή ρόλο του μάρτυρα, που κατα-
διώκεται από ένα αέναο κυνή-
γι μαγισσών και να βάλει τους 
υποστηρικτές του στη θέση του. 
«Αν μπορούν να το κάνουν αυτό 
σ’ εμένα, μπορούν να το κάνουν 
στον καθένα», διακήρυξε ο τέως 

πρόεδρος των ΗΠΑ στην πρώτη 
του ομιλία μετά τη δίκη. «∆εν εί-
ναι ευχάριστος ο ρόλος μου, αλλά 
κάποιος πρέπει να τον παίξει». 

Την επικοινωνιακή στρατηγι-
κή του εξήγησε στο New Yorker ο 
βραβευμένος με Πούλιτζερ, Ντέ-
ιβιντ Ρέμνικ: «Η θυματοποίησή 
του, λέει στους υποστηρικτές του, 
είναι η δική σας θυματοποίηση. 
Είμαι εσείς! Η εκδίκησή μου θα 
είναι η δική σας. Καθώς συνε-
χιζόταν η δίκη κατάφερε να εκ-
μεταλλευτεί οικονομικά αυτό το 
αφήγημα. Η συγκέντρωση δω-
ρεών αυξήθηκε, ειδικά από τους 
μικρούς δωρητές. Οπως ανέφερε 
το Politico, η δικαστική του περι-
πέτεια ίσως είναι το πιο αποτελε-
σματικό του εργαλείο». 

Πράγματι, την επομένη της κα-
ταδίκης το επιτελείο του συγκέ-
ντρωσε 34,8 εκατ. δολάρια, κα-
ταρρίπτοντας κάθε προηγούμενο 
ρεκόρ. Σε πρόσφατη έρευνα των 
ΝΥΤ οι συμμετέχοντες εμφανί-
στηκαν εξάλλου διχασμένοι κατά 
πόσον μια δίκη του Τραμπ μπο-
ρεί να είναι δίκαιη ή όχι. Υπάρ-
χει δηλαδή πρόσφορο έδαφος για 
τον ίδιο και τους συνεργάτες του 
να πείσουν μερίδα του εκλογικού 
σώματος ότι η διαδικασία ήταν 
αμφισβητούμενης αξιοπιστίας. 

Το εντυπωσιακότερο στοιχείο 
είναι πως οι αλλεπάλληλες δίκες 
εις βάρος του οδηγούν τελικά σε 
συσπείρωση του κόμματός του 
γύρω από το πρόσωπό του, ακό-
μη και των εσωκομματικών του 
αντιπάλων, όπως της πρώην κυ-
βερνήτη της Νότιας Καρολίνας 
Νίκι Χέιλι, που διεκδίκησε κι εκεί-
νη το χρίσμα, αλλά και του επι-
κεφαλής της ρεπουμπλικανικής 
μειοψηφίας στη Γερουσία, Μιτς 
Μακόνελ, με τον οποίο είχε έρ-
θει σε σύγκρουση λόγω της αμφι-
σβήτησης του αποτελέσματος το 
2020 και της επιδρομής στο Κα-
πιτώλιο τον Ιανουάριο του 2021. 

Παράλληλα, ενδεικτικές για τις 
διεθνείς συμμαχίες που θα συ-
νάψει σε περίπτωση εκλογικής 
του νίκης είναι οι δηλώσεις συ-
μπαράστασης από ηγέτες, όπως 
ο Ούγγρος πρωθυπουργός Βίκτορ 
Ορμπαν, ο Ιταλός ακροδεξιός Μα-
τέο Σαλβίνι αλλά και το Κρεμλίνο. 
«Ο Ντόναλντ Τραμπ που γνωρίζω 
είναι ένας έντιμος άνθρωπος. Ως 
πρόεδρος έβαζε πάντα την Αμε-
ρική πάνω απ’ όλα, εξασφάλισε 
τον σεβασμό σε όλο τον κόσμο 
και χρησιμοποίησε αυτόν τον σε-
βασμό για να οικοδομήσει την 
ειρήνη. Αφήστε τους Αμερικα-
νούς να βγάλουν την ετυμηγορία 
τους τον Νοέμβριο. Συνέχισε τον 
αγώνα, πρόεδρε!» έγραψε στο Χ 
ο πρώτος.

Η τακτική Μπάιντεν

«Ολα αυτά γίνονται από τον 
Μπάιντεν και τους ανθρώπους 
του», κατήγγειλε ο Τραμπ μιλώ-
ντας από τον ουρανοξύστη που 
φέρει το όνομά του στο Μανχά-
ταν. Το επιτελείο Μπάιντεν, όμως, 
ακολουθεί προσεκτική στάση, 
αφού γνωρίζει ότι η όξυνση και 
η πόλωση ευνοούν τον Τραμπ. Αν 
ο πρόεδρος μιλούσε αμέσως μετά 
την απόφαση, θα τροφοδοτούσε 
το συνωμοσιολογικό αφήγημα 
του αντιπάλου του ότι η δίωξή 
του είναι πολιτική. «Υπάρχει μό-
νο ένας τρόπος να κρατήσουμε 
τον Ντόναλντ Τραμπ μακριά από 
το Οβάλ γραφείο. Η κάλπη», ήταν 
η πρώτη αντίδραση του Λευκού 
Οίκου, ενώ στελέχη των ∆ημο-
κρατικών επαναλάμβαναν απλώς 
πως το συμπέρασμα είναι ότι ο 
νόμος είναι ίδιος για όλους. Αυτή 
η αφοσίωση στους θεσμούς και 
το κράτος δικαίου έχει στόχο να 
υπογραμμίσει στα μάτια των ψη-
φοφόρων ποιο είναι το πραγματι-
κό διακύβευμα στην επικείμενη 
αναμέτρηση. 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Μετατρέπει
την καταδίκη σε 
όπλο πόλωσης

Το 6% του εκλογικού 
σώματος σε έξι πολιτείες 

(Αριζόνα, Τζόρτζια, 
Μίσιγκαν, Νεβάδα, 
Πενσιλβάνια και 

Ουισκόνσιν) είναι αυτό 
που θα καθορίσει

τον επόμενο πρόεδρο.

Την επομένη της δικαστικής απόφασης –της πρώτης 
που καταδίκασε πρώην Αμερικανό πρόεδρο για ποινικό αδίκημα– 

το επιτελείο του Τραμπ συγκέντρωσε 34,8 εκατ. δολάρια. 
Οι ποινικές του περιπέτειες συσπειρώνουν τη βάση του. 

Πόσο πιθανό είναι να αποθαρρύνουν τους πιο 
μετριοπαθείς ψηφοφόρους;
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Ο Ντόναλντ Τραμπ λίγο μετά την καταδίκη του από το δικαστήριο της Νέας Υόρκης. Ο τέως πρόεδρος των 
ΗΠΑ από την πρώτη στιγμή επιχείρησε να αποκομίσει πολιτικό όφελος ακόμη και από αυτή την περιπέτεια, 
υποδυόμενος τον «μάρτυρα». «Αν μπορούν να το κάνουν αυτό σ’ εμένα, μπορούν να το κάνουν στον καθένα», 
διακήρυξε στην πρώτη του ομιλία μετά τη δίκη.

Εκκρεμούν
άλλες 3 δίκες

Το σκίτσο του Τζον Κούνεο 
για το εξώφυλλο του περιο-
δικού New Yorker, που θα κυ-
κλοφορήσει στις 10 Ιουνίου. 
Αυτό που απομένει να φανεί 
είναι κατά πόσον η καταδίκη 
του Τραμπ θα επηρεάσει το 
εκλογικό σώμα.

Η καταδίκη του Ντόναλντ 
Τραμπ από το δικαστήριο της 
Νέας Υόρκης στο πρωτοσέλι-
δο της «Ουάσιγκτον Ποστ». Οι 
ένορκοι έκριναν τον τέως πρό-
εδρο των ΗΠΑ ένοχο και για 
τις 34 κατηγορίες.

Τρεις υποθέσεις εκκρεμούν 
εις βάρος του Τραμπ, οι 

οποίες θεωρείται απίθανο να 
ολοκληρωθούν πριν από τις 
εκλογές. Οι δύο πρώτες εκ-
δικάζονται σε ομοσπονδιακά 
δικαστήρια στη νότια Φλόρι-
ντα και την Ουάσιγκτον και 
η τρίτη σε πολιτειακό στην 

Τζόρτζια. 

Τα απόρρητα έγγραφα 

H δίκη για την προβληματική δι-
αχείριση και αποθήκευση απορ-
ρήτων εγγράφων επρόκειτο να 
αρχίσει στις 20 Μαΐου, αλλά η 
δικαστής που προΐσταται της 
διαδικασίας την ανέβαλε επ’ 
αόριστον. Ο Τραμπ μέσω των 
συνηγόρων του έχει ζητήσει να 
τεθεί στο αρχείο η υπόθεση, 
επικαλούμενος εκδικητική προ-
σαγωγή και προεδρική ασυλία. 

 

Οι εκλογές του 2020

Η δεύτερη υπόθεση αφορά το σχέ-
διο Τραμπ να εμποδίσει την παρά-
δοση της εξουσίας μετά τις εκλογές 
του 2020. Στο πλαίσιο της παραπο-
μπής του από δικαστήριο της Ουάσι-
γκτον, του απαγγέλθηκαν τέσσερις 
κατηγορίες τον περασμένο Αύγου-
στο. Ο Τραμπ έχει προσφύγει στο 
ανώτατο δικαστήριο, ισχυριζόμενος 
ότι προστατεύεται από προεδρική 
ασυλία και η απόφαση του σώματος 
αναμένεται να εκδοθεί εντός των 

προσεχών εβδομάδων. 

Οι εκλογές στην Τζόρτζια

Ο Τραμπ αντιμετωπίζει 10 κατηγορί-
ες σε πολιτειακό επίπεδο, που απορ-
ρέουν από την προσπάθειά του να 
ανατρέψει το εκλογικό αποτέλεσμα 
του 2020 στην Τζόρτζια. Η διαδικα-
σία καθυστερεί μετά την ανακάλυψη 
ότι η εισαγγελέας στην υπόθεση, Φά-
νι Ουίλις, προσέλαβε για την έρευνα 
έναν ειδικό εισαγγελέα με τον οποίο 

διατηρούσε ερωτική σχέση. 
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Σύντροφοι στη ζωή και την ανά-
λυση, παρά τις διαφωνίες τους. 
Η Αν-Μαρί Σλότερ και ο Αντριου 
Μόραβτσικ είναι διακεκριμένοι 
καθηγητές ∆ιεθνών Σχέσεων του 
Πρίνστον, με πλούσιο συγγρα-
φικό έργο και παρουσία στα δι-
εθνή media. Επισκέφθηκαν την 
Αθήνα για να συμμετάσχουν σε 
συζήτηση εργασίας με αντικείμε-
νο τις αμερικανικές και τις ευρω-
παϊκές εκλογές, την οποία συν-
διοργάνωσαν το ΕΛΙΑΜΕΠ, το 
Πρίνστον και το Seeger Center for 
Hellenic Studies. Η προϋπηρεσία 
τους στην αμερικανική κυβέρνη-
ση συμπληρώνει το προφίλ τους 
ως κατάλληλων να υποδεχθούν 
μια σειρά από φλέγοντα ερωτή-
ματα, τα οποία κλήθηκαν να απα-
ντήσουν σε συνάντηση με την 
«Κ». Πού κερδίζει και πού χάνει η 
εξωτερική πολιτική του Μπάιντεν; 
Ποια πρόσωπα θα εμπιστευθεί ο 
Τραμπ αν επιστρέψει στον Λευκό 
Οίκο και πώς θα διαμορφωθούν οι 
σχέσεις των ΗΠΑ με την Ευρώπη; 
Είναι θεμιτές οι αντιδράσεις Αμε-
ρικανών φοιτητών για τις εξελίξεις 
στη Μέση Ανατολή;

Εκλογικός αντίκτυπος

Οι επιλογές της κυβέρνησης 
Μπάιντεν στην εξωτερική πολι-
τική θα είναι ένα από τα στοιχεία 
που θα κρίνουν τις επιδόσεις των 
∆ημοκρατών στην κάλπη του Νο-
εμβρίου. «Κερδίζει στην Ουκρα-
νία, χάνει στη Μέση Ανατολή. Η 
αποχώρηση από το Αφγανιστάν 
ανήκει επίσης στα μείον, ως προς 
τον τρόπο με τον οποίο υλοποι-
ήθηκε. Στη Μέση Ανατολή χάνει 
και προς τις δύο κατευθύνσεις. 
Από τη μια, ασκώντας πιέσεις 
στον Νετανιάχου και αφήνοντας 
ανοιχτό το σενάριο αναστολής 
της παροχής οπλισμών, κατα-
γράφει απώλειες στην εβραϊκή 
επιχειρηματική κοινότητα, όπως 
υποδηλώνει και η δήλωση στήρι-
ξης του Σβάρτσμαν (σ.σ. CEO της 
Blackstone) στον Τραμπ. Από την 
άλλη, χάνει επίσης στα αριστερά 
του, για τους ακριβώς αντίθετους 
λόγους», επισημαίνει η Αν-Μαρί 
Σλότερ.

Στον αντίποδα, είναι δημοφι-
λής στις ΗΠΑ η άποψη του Τραμπ 
ότι η Ευρώπη θα πρέπει να πλη-
ρώσει περισσότερα για τη δική 
της άμυνα; «Ναι. Μην ξεχνάμε 
ότι και ο Ομπάμα είχε πει το ίδιο 
πράγμα. Είναι ευρέως δημοφιλές 
σε όλες τις πτέρυγες του πολιτικού 
φάσματος στις ΗΠΑ ότι η Ευρώπη 
θα πρέπει να πληρώσει περισσό-
τερα». Βεβαίως, συμπληρώνει ο 
Αντριου Μόραβτσικ στην τοπο-
θέτηση της Σλότερ, «η θέση αυτή 
αποκτάει άλλη διάσταση αν διε-
ρωτηθεί κανείς από πού θα κό-
ψει αυτά τα χρήματα η Ευρώπη 
για να αυξήσει τον αμυντικό της 
προϋπολογισμό και αν μέσω αυ-
τών των περικοπών θα γινόταν 
πράγματι ασφαλέστερη». Και οι 
δυο τους τονίζουν, σε κάθε περί-
πτωση, ότι η Ευρώπη έχει αναλά-
βει σημαντικό ρόλο στη στήριξη 
της Ουκρανίας, γεγονός που θα 
πρέπει να συνυπολογιστεί στη 
συμβολή της.

Προκύπτει όμως, διά στόμα-
τος της Αν-Μαρί Σλότερ, μια νέα 
παράμετρος η οποία πιθανώς θα 
κρίνει την ίδια τη σχέση των ΗΠΑ 
με την Ευρώπη στο εγγύς μέλλον. 
«Οι ΗΠΑ γίνονται πλέον μια νέα 
χώρα. Βασικός λόγος είναι η δη-
μογραφική τους εξέλιξη. Οταν 
κοιτάζεις τις πανεπιστημιουπό-
λεις, διαπιστώνεις ότι οι λευκοί 
Αμερικανοί δεν αποτελούν πια 
την πλειονότητα. Τα επόμενα 
χρόνια, έως και 35% των Αμερι-
κανών θα είναι ισπανόφωνοι, οι 
οποίοι θα στρέφουν το ενδιαφέ-
ρον τους στα νότια της χώρας. 

Προσωπικά, είμαι μισή Βελγίδα. 
Ο Αντριου είναι μισός Ούγγρος. 
Και προφανώς αυτό πηγαίνει πλέ-
ον πολλά χρόνια πίσω. Οι νέες οι-
κογένειες στις ΗΠΑ προέρχονται 
τώρα από το Μεξικό, το Εκουα-
δόρ, τη Γουατεμάλα και τη Λατι-
νική Αμερική. Και ένα άλλο 20% 
κατάγεται από την Αφρική, την 
Ινδία, την Κίνα και την Ασία. Εί-
ναι άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν 
τις ίδιες μνήμες. ∆εν είναι ότι θα 
γίνουν αντιευρωπαίοι. Ομως, θα 
έχουν άλλες προτεραιότητες. Ας 
θυμηθούμε τον Ομπάμα, ο οποίος 
κίνησε τη διαδικασία της στρο-
φής στην Ασία».

Επιστρέφουμε όμως στον 
Τραμπ και την Ουκρανία. Ποιον 
θα πιέσει, αν επανεκλεγεί; Τον 
Πούτιν ή τον Ζελένσκι; Η Σλότερ 
δεν έχει δεύτερες σκέψεις. «Τον 
Ζελένσκι. Θα περιορίσει δραστικά 
κάθε βοήθεια που θα μπορεί να 
ελέγξει. Ενα μεγάλο μέρος του πα-
κέτου που κατάφερε να περάσει ο 
Μπάιντεν δεν θα μπορέσει να το 
παρεμποδίσει. Ομως, σίγουρα δεν 
θα επιτρέψει νέα βοήθεια στην 
Ουκρανία. ∆εν θα πρέπει να ξε-
χνάμε ότι η βάση του Τραμπ είναι 
όλο και πιο ανοιχτή απέναντι σε 
προσωπικότητες όπως ο Πούτιν 
και ο Ορμπαν, οι οποίοι για τους 
ανθρώπους αυτούς αντιπροσω-

πεύουν καλύτερους καιρούς και 
αξίες από το παρελθόν. Εδώ θα 
πρέπει να διακρίνουμε το εξής: 
Η υποστήριξη της Ουκρανίας εί-
ναι δημοφιλής στις ΗΠΑ. Ομως, 
όταν οι Ρεπουμπλικανοί θέτουν το 
ερώτημα “προτιμάς να ξοδέψου-
με αυτά τα δολάρια για να ασφα-
λίσουμε τα σύνορα της Ουκρανί-
ας με τη Ρωσία ή τα σύνορα των 
ΗΠΑ με το Μεξικό;”, εκμαιεύουν 
μια διαφορετική απάντηση από 
την κοινή γνώμη. Ηταν ενδεικτι-
κή η στιγμή που εκπρόσωπος των 
Ρεπουμπλικανών στη ∆ιάσκεψη 
του Μονάχου για την Ασφάλεια, 
είπε σε κάποιον Ουκρανό από το 
κοινό: “∆εδομένης της ανησυχίας 
σας για τα δικά σας σύνορα, θα 

καταλάβετε τους φόβους μας για 
τα δικά μας σύνορα”».

Η σχέση με το ΝΑΤΟ

Τελικά, πόσο πιθανό είναι ένα 
σχίσμα ΗΠΑ και Ευρώπης μέσω 
της διατλαντικής συμμαχίας, αν 
επανεκλεγεί ο Τραμπ; Ηρθε η σει-
ρά του Αντριου Μόραβτσικ. «Είναι 
λιγότερο πιθανό απ’ ό,τι πιστεύ-
ουν πολλοί στην Ευρώπη. Κι αυ-
τό διότι το ΝΑΤΟ είναι εξαιρετικά 
χρήσιμο, όπως και φθηνό για τις 
ΗΠΑ, υπηρετώντας πολλούς σκο-
πούς πέραν της άμυνας της Ευρώ-
πης. Το ΝΑΤΟ τούς επιτρέπει να 
προβάλλουν την ισχύ τους –με-
ταφορά στρατευμάτων, κ.ά.– στη 
Μέση Ανατολή και την Αφρική. 
Είναι δύσκολο να σκεφθεί κανείς 
πώς η Αμερική θα μπορούσε να 
έχει παρουσία οπουδήποτε στον 
κόσμο, εκτός από την Ανατολική 
Ασία, χωρίς το ΝΑΤΟ. Αυτό που θα 
κάνει ο Τραμπ αν επανεκλεγεί θα 
είναι να εξαντλήσει τα περιθώρια 
σε όσα θέματα μπορεί να δράσει 
μονομερώς. Θα περιορίσει τη χρη-
ματοδότηση στην Ουκρανία, την 
οποία πάντως θα χρειάζεται αν θέ-
λει να πετύχει μια συμφωνία. Επι-
πλέον, πιθανότατα θα μειώσει σε 
ρητορικό επίπεδο –με ένα tweet, 
για παράδειγμα– τη δέσμευση στο 
άρθρο 5 του ΝΑΤΟ για τη συλλο-

γική άμυνα, λέγοντας “δεν θα σας 
προστατεύσω αν δεν πληρώσε-
τε το 2% του ΑΕΠ στην άμυνα”. 
Εδώ όμως θα πρέπει να λάβουμε 
επίσης υπόψη ότι υπάρχουν χώ-
ρες ενταγμένες σε αμερικανικά 
προγράμματα, όπως τα F-35, οι 
οποίες θα μπορούσαν δι’ αυτής 
της οδού να ασκήσουν επιρροή 
στον Τραμπ. Θα μπορούσαν, για 
παράδειγμα, να βγουν μπροστά οι 
Πολωνοί και να του πουν: “Αγο-
ράζουμε από εσάς όλον αυτόν τον 
στρατιωτικό εξοπλισμό. Αν θέλεις 
να αυξήσει η Ευρώπη άμεσα τις 
δαπάνες της, τότε θα στραφού-
με σε ευρωπαϊκά προϊόντα. Και 
πήγαινε αν θέλεις να μιλήσεις με 
την General Dynamics γι’ αυτό».

Και ποια πρόσωπα θα εμπι-
στευθεί ο Τραμπ σε μια δεύτερη 
θητεία του; «Θα πρέπει να θυμη-
θούμε ότι στο τέλος της πρώτης 
θητείας του κατάφερε σε μεγάλο 
βαθμό να φέρει στη διοίκηση αν-
θρώπους που επιθυμούσε. Προσω-
πικότητες στο στυλ του Στέφεν 
Μίλερ (σ.σ. σκληροπυρηνικός συ-
νεργάτης του Τραμπ, που ρίχνει 
βάρος στις αντιμεταναστευτικές 
πολιτικές). ∆ουλεύει επίσης στε-
νά με ανθρώπους του Heritage 
Foundation. Στην πρώτη θητεία 
του δεν κατάφερε να πετύχει όσα 
ήθελε, υπό την πίεση και του Κο-
γκρέσου. Ισως θα είναι διαφορε-
τικά σε μια δεύτερη θητεία. Το 
αξιοσημείωτο πάντως είναι ότι 
ακόμη και άνθρωποι που εργά-
στηκαν στο πλευρό του ως πιστοί 
συνεργάτες του έστρεψαν στη συ-
νέχεια τα βέλη τους εναντίον του, 
μιλώντας για τον εγωισμό και την 
επικινδυνότητά του. Μέχρι και ο 
Τζον Μπόλτον».

Η  Σλότερ και ο Μόραβτσικ 
συμφωνούν στην παραδοχή ότι 
ο Τραμπ δεν θα είχε κανέναν 
ενδοιασμό αν το Ισραήλ κατα-
λάμβανε ολόκληρη τη διαφιλονι-
κούμενη περιοχή σε μια δεύτε-
ρη θητεία του. Σπεύδουν ωστόσο 
να τονίσουν ότι ταυτόχρονα δια-
τηρεί στενές σχέσεις με τη Σα-
ουδική Αραβία, υπενθυμίζοντας 
την εμπλοκή του γαμπρού του 
σε hedge fund το οποίο χρημα-
τοδοτούν Σαουδάραβες. Εξάλλου, 
«πάντα ήθελε ένα Νομπέλ Ειρή-
νης και αν έβρισκε έναν τρόπο 
να το πετύχει δεν θα λογάριαζε 
κανέναν».

Στα campus

Μόραβτσικ και Σλότερ δεί-
χνουν όμως να αποκλίνουν σε 
ένα άλλο θέμα που έχει κάνει αί-
σθηση διεθνώς. «Οι διαδηλώσεις 
στα αμερικανικά πανεπιστήμια 
από κοντά είναι διαφορετικές σε 
σχέση με το πώς εμφανίζονται 
στα media, τα οποία κάλυψαν και 
κόσμο που βρισκόταν έξω από τις 
πανεπιστημιουπόλεις και γενικώς 
αναζήτησαν μια ιστορία για το 
κοινό τους. Ηταν διαδηλώσεις κα-
τά βάση ειρηνικές, αν εξαιρέσεις 
ένα σπασμένο παράθυρο στο Κο-
λούμπια και ένα άτομο που δήλω-
σε ότι απειλήθηκε», παρατηρεί ο 
Μόραβτσικ, προκαλώντας την πα-
ρέμβαση της Σλότερ: «Αυτό ήταν 
προτού καταλάβουν το κτίριο, το 
οποίο έσπασαν στη συνέχεια». 
Η ίδια έλαβε την ανταπάντηση 
ότι «αυτό συνέβη αφού μπήκε η 
αστυνομία στο πανεπιστήμιο» και 
ούτως καθεξής, σε έναν ευρύτε-
ρο διάλογο για τις εξελίξεις στη 
Μέση Ανατολή και τις προεκτά-
σεις τους, αντιπροσωπευτικό του 
debate που είναι σε εξέλιξη στην 
Αμερική.

Το βέβαιο είναι ότι μια νέα τά-
ξη πραγμάτων αναδύεται μέσα 
από έναν «πολυπολικό, πολυμερή» 
και σίγουρα περίπλοκο κόσμο, ο 
οποίος βρίσκεται τώρα μπροστά 
σε δύο ορόσημα που θα κρίνουν 
πολλά για τη συνέχεια: εκλογές 
στην Ευρώπη και τις ΗΠΑ.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ H νέα Αμερική 
δεν θα στρέφεται
προς την Ευρώπη

«Τα επόμενα χρόνια, 
έως και 35%

των Αμερικανών
θα είναι ισπανόφωνοι, 
οι οποίοι θα στρέφουν 

το ενδιαφέρον τους 
στα νότια της χώρας», 
αναφέρει η Αν-Μαρί 

Σλότερ.

Πώς οι δημογραφικές αλλαγές στις ΗΠΑ θα επηρεάσουν 
τον γεωπολιτικό τους προσανατολισμό. Ποιες ανατροπές πρέπει 

να περιμένουν σε περίπτωση επανεκλογής του Τραμπ 

Η Αν-Μαρί Σλότερ υπο-
γραμμίζει πως ο Μπάιντεν 
στο ζήτημα της Μέσης Ανα-
τολής καταγράφει απώλειες 
και προς τις δύο κατευθύν-
σεις. «Από τη μια, ασκώντας 
πιέσεις στον Νετανιάχου, 

καταγράφει απώλειες στην 
εβραϊκή επιχειρηματική κοι-
νότητα. Από την άλλη, χάνει 
επίσης στα αριστερά του, 
για τους ακριβώς αντίθε-

τους λόγους».

Ο Αντριου Μόραβτσικ 
εκτιμά ότι εάν ο Τραμπ επι-
στρέψει στον Λευκό Οίκο 
«θα περιορίσει τη χρηματο-
δότηση προς το Κίεβο» και 
όσον αφορά το ΝΑΤΟ «θα 
μειώσει –πιθανότατα με ένα 
tweet– τη δέσμευση στο 
άρθρο 5 του ΝΑΤΟ για τη 
συλλογική άμυνα, εάν δεν 
αυξήσουν οι Ευρωπαίοι τις 
αμυντικές δαπάνες τους».
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Οπαδοί του Τραμπ έξω από το ανώτατο πολιτειακό δικαστήριο της Νέας Υόρκης. Με ενδεχόμενη 
επιστροφή του τέως προέδρου στον Λευκό Οίκο, εκτιμάται πως η πολιτική «America first» θα καθο-
ρίσει τη στάση των ΗΠΑ τόσο έναντι της Ευρώπης όσο και σε νατοϊκό επίπεδο.

Τι έπεται
για τον πρώην 
πρόεδρο μετά
την απόφαση

του δικαστηρίου;

1
Θα οδηγηθεί στη φυλακή;

Μάλλον όχι. Τα κακουργήματα 
που τον αφορούν δεν επισύρουν 
ποινή κάθειρξης για όσους έχουν, 
όπως εκείνος, λευκό ποινικό μη-
τρώο. Ο εισαγγελέας Μπραγκ δεν 
αναμένεται να ζητήσει τη φυλά-
κιση του Τραμπ, με την ποινή να 
πρόκειται να απαγγελθεί στις 11 

Ιουλίου.
 

2
Μπορεί ένας καταδικασθείς για 
κακούργημα να γίνει πρόεδρος;

Το σύνταγμα δεν προβλέπει κά-
τι τέτοιο. Το ανώτατο δικαστήριο 
απέρριψε μάλιστα προσπάθεια 
της πολιτείας του Κολοράντο να 
αποκλείσει τον Τραμπ, κρίνοντάς 
την αντισυνταγματική. Αν ο Τραμπ 
καταδικασθεί σε φυλάκιση και 
κερδίσει τις εκλογές, η ποινή θα 
πρέπει να ανασταλεί για τη διάρ-

κεια της θητείας του.
 

3
Μπορεί να ψηφίσει ένας κατα-
δικασμένος για κακούργημα;

Ναι, στη Νέα Υόρκη και στη Φλό-
ριντα, όπου διαμένει μόνιμα ο 

Τραμπ.
 

4
Μπορεί να ασκήσει έφεση;

Ναι. Μπορεί να προσφύγει σε 
εφετείο και στο ανώτατο ακυρω-
τικό δικαστήριο της Νέας Υόρκης, 
όπου θα υποστηρίξει ότι έπεσε 
θύμα κακοδικίας. Η διαδικασία θα 
απαιτήσει μήνες και δεν θα έχει 
ολοκληρωθεί έως τον Νοέμβριο. 
Ο ίδιος είπε πάντως την Παρα-

σκευή ότι πρόκειται να προσβάλει 
την απόφαση.

 

5
Μπορεί ο Τραμπ να χορηγή-

σει προεδρική χάρη στον εαυ-
τό του;

Οχι, γιατί τη δίωξη άσκησε πολι-
τειακός και όχι ομοσπονδιακός 
εισαγγελέας. Μόνο η κυβερνήτης 
της Νέας Υόρκης, η ∆ημοκρατική 
Κάθι Χότσουλ, είναι αρμόδια να 
προσφέρει χάρη. Μετά την ανα-
κοίνωση της καταδίκης, η κυβερ-
νήτης είπε ότι «ουδείς είναι υπε-

ράνω του νόμου».

Οι δύο Αμερικανοί καθηγητές κλή-
θηκαν να μιλήσουν στην Αθήνα από 
το Paul Sarbanes Fund for Hellenism 
and Public Service, που λειτουργεί 
υπο τη διευθυνση του Seeger Center 
for Hellenic Studies και του School 
of Public and International Affairs, 
Princeton University. Οπώς λέει ο 
∆ημήτρης Γόντικας, διευθυντής του 

Seeger Center και του Princeton 
Athens Center, «από την ίδρυση του 
Sarbanes Fund το 2014, αναπτύσ-
σουμε διδασκαλία και έρευνα στο 
Πρίνστον γύρω από θέματα ελληνι-
κής δημόσιας πολιτικής και διεθνών 

σχέσεων».
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Απατεωνιές 
Δεν ήταν και ποτέ διαφορετικά, μα
η αλήθεια είναι ότι περνάν τα χρόνια
και τίποτα δεν λέει ν’ αλλάξει. Ο
βούρκος εις τον οποίο –δεκαετίες
τώρα– βρίσκεται κολλημένη η αθλη-
τική δημοσιογραφία του νησιού, όχι
μόνο δεν υποχωρεί αλλά διατηρεί
τη δυσοσμία και τη βρωμιά, δηλη-
τηριάζοντας την κοινή γνώμη και
την ικανότητα ανάπτυξης της κρι-
τικής σκέψης των πολιτών. 

Και όμως, σε μια εποχή που η δημοσιογραφία
βάλλεται σ’ όλο το φάσμα της, μέσω της εκτενούς
χρήσης των social media, τον καταιγισμό των fake
news και την παρουσία πια του A.I, στην κυπριακή
αθλητικογραφία, δημοσιοσχεσίτες, υποδυόμενοι
τους δημοσιογράφους, χρησιμοποιούν μέχρι και
τακτικές πλαστοπροσωπίας, για να εξυπηρετήσουν
δικά τους συμφέροντα. Είναι δε τέτοια η αποθρά-
συνσή τους, που η συνεχής εξαπάτηση του κοινού
αποτελεί γι’ αυτούς καθημερινή συνήθεια εις την
οποία επιδίδονται, χωρίς ίχνος αξιοπρέπειας!

Η υπογραφή κειμένων, με ονόματα ανύπαρκτων
προσώπων (!) παραμένει συνήθης τακτική για κά-
ποιους «δημοσιογράφους», που ούτε καν λαμβάνουν
υπόψη, ότι μετά ευκολίας μπορούν να πιαστούν με
τη «γίδα στην πλάτη». Είναι τόσο βουτηγμένοι μες
στην διαφθορά, βρίσκεται σε τέτοιο βαθμό η ασυδοσία
στον τρόπο λειτουργίας τους, που ούτε καν διανοή-
θηκαν ότι κάποτε, κάποιος, θα ζητήσει εξηγήσεις
από τον υποτιθέμενο συντάκτη της είδησης. Και
όμως, όταν αυτό συνέβη, όταν άτομα ομάδων ζήτησαν
εξηγήσεις ή ακόμη και συνάντηση με τους δήθεν
αποκαλυπτικούς ρεπόρτερ, η αρχισυνταξία επιδόθηκε
σε διάφορες γελοίες δικαιολογίες, προσπαθώντας
έτσι να συγκαλύψει τη δημοσιογραφική απάτη της. 

Η αλητεία τους είναι διαχρονική, περιλαμβάνει
διαφόρων ειδών ανήθικες τακτικές και φυσικά καμία
σχέση δεν έχει με την δημοσιογραφία. Καπηλευόμενοι
όμως το λειτούργημα, διατηρούνται στο προσκήνιο,
αποτελώντας ταυτόχρονα τον «δούρειο ίππο» του
επαγγέλματος. Η ανταλλαγή υπηρεσιών με τις ομάδες,
η εξάρτησή τους από μάνατζερ, η πλήρης υποδούλωσή
τους σε προέδρους και κάθε παράγοντα, και οι αν-
τιδεοντολογικές τακτικές τους, λειτουργούν εις βάρος
της αδέσμευτης δημοσιογραφίας, του υγιούς αντα-
γωνισμού και της έγκυρης ενημέρωσης του κοινού.
Για χρόνια τώρα… και ακόμη συνεχίζουν!

Καλό, πολύ καλό
το Κόνφερενς Λιγκ...

Το ζήσαμε και αυτό! Την κατάκτηση
ευρωπαϊκού τίτλου από τον Ολυμ-
πιακό Πειραιώς. Κατάκτηση ευρω-
παϊκού τίτλου στην τρίτη κατά σειρά
αξιολόγησης διασυλλογική διοργά-
νωση της ΟΥΕΦΑ. Σαφώς δεν έχει
την αξία και την αίγλη των άλλων
δύο, σαφώς και δεν πρέπει να μει-
ώνεται η αξία και η σημασία της επι-
τυχίας. Μια ματιά στις δύο πρώτες
ομάδες που κέρδισαν τις πρώτες

διοργανώσεις, στις δύο φιναλίστ των προηγούμενων
τελικών, αλλά και των αντίπαλων στη φετινή πορεία
του Ολυμπιακού, είναι ένα ακόμη ενισχυτικό στοιχείο
στην αξιολόγηση τόσο της συγκεκριμένης διοργά-
νωσης, όσο και της σημασίας της επιτυχίας του
Ολυμπιακού, αν υπολογίσει κάποιος τόσο το ποδο-
σφαιρικό εκτόπισμά του, όσο και της χώρας από
την οποία προέρχεται.

Χωρίς να παραγνωρίζονται οικονομικά συμφέ-
ροντα, τηλεοπτικών και όχι μόνο χορηγών για την
ΟΥΕΦΑ, από τη δημιουργία μιας νέας διοργάνωσης,
η... εφεύρεση του Κόνφερενς Λιγκ είχε από την
αρχή συνδεθεί με τη δυνατότητα διάκρισης που
η διοργανώτρια αρχή ήθελε να δώσει και σε ομάδες
που δεν συγκαταλέγονται στις μεγάλες ποδοσφαι-
ρικές δυνάμεις στην Ευρώπη. Η φετινή, τρίτη μόλις
διοργάνωση και η επιτυχία του Ολυμπιακού, απο-
τελεί την καλύτερη απόδειξη ότι ο σκοπός αυτός
μπορεί να εξυπηρετηθεί. Και η επιτυχία του Ολυμ-
πιακού λογικά ανοίγει την όρεξη και για άλλες πο-
δοσφαιρικές δυνάμεις, περίπου της ίδιας δυναμι-
κότητας. 

Όσο και αν θεωρούμε πως βρισκόμαστε «κοντά»
στο ελληνικό ποδόσφαιρο, το κυπριακό ποδοσφαιρικό
εκτόπισμα δεν μπορεί, για την ώρα τουλάχιστον,
να ελπίζει σε ανάλογη επιτυχία. Σε αυτό που μπορεί
να ελπίζουν, ωστόσο, οι κυπριακές ομάδες, είναι η
εξασφάλιση σημαντικών για τα δεδομένα μας εσόδων,
από μια καλή πορεία, σε φάση ομίλων και γιατί όχι
και πιο πέρα, έστω στη διοργάνωση με τα χαμηλότερα
μπόνους από πλευράς ΟΥΕΦΑ.

Αρκεί βέβαια να αξιολογήσουμε σωστά και ρεα-
λιστικά τις δυνατότητές μας, τόσο σε αγωνιστικό
όσο και οικονομικό επίπεδο. Γιατί πριν από λίγα
χρόνια και παρασυρόμενοι κάποιοι από συμμετοχές
και διακρίσεις σε επίπεδο Τσιάμπιονς Λιγκ, κάποιοι
έφθασαν στο σημείο να μην πανηγυρίζουν μια πρό-
κριση σε φάση ομίλων του Γιουρόπα Λιγκ, πολύ πε-
ρισσότερο να ασκούν κριτική, θεωρώντας αποτυχία
οτιδήποτε άλλο πέραν της συμμετοχής στην κορυφαία
διασυλλογική διοργάνωση. 

Αυτά σε μια χώρα που εδώ και χρόνια ψάχνει
αλλά δεν βρίσκει τον τρόπο για το πιο πάνω (ποδο-
σφαιρικό) βήμα και από ομάδες με συνολικό προ-
ϋπολογισμό πιο κάτω από τις ετήσιες απολαβές
ενός ή δύο μόνο παικτών ομάδων άλλων χωρών...

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Σε πέντε εβδομάδες από σήμερα, 38
ημέρες μετά τον χθεσινό (1/6) τελικό
του Champions League στο Γουέμπλεϊ,
αγώνας που ολοκλήρωσε τη διαδρομή
στις τρεις ευρωπαϊκές διοργανώσεις,
για την σεζόν που τέλειωσε, ξεκινάει
–στις 9 Ιουλίου– η νέα σεζόν 2024/25
με τον πρώτο προκριματικό γύρο στην
κορυφαία διοργάνωση συλλόγων στον
κόσμο. Διοργανώσεις που πλέον θα
έχουν νέα μορφή, παρουσιάζοντας η
καθεμιά έναν όμιλο με 36 ομάδες. Ας
δούμε όσο πιο συνοπτικά γίνεται τη
νέα μορφή τους και τις ημερομηνίες
σε αγώνες και κληρώσεις και στις τρεις
διοργανώσεις της UEFA για τη σεζόν
2024/25. 

Champions League
Η μεγαλύτερη αλλαγή αφορά τη φάση
των ομίλων, η οποία θα γίνει με έναν
όμιλο 36 ομάδων. Κάθε ομάδα αντιμε-
τωπίζει οκτώ διαφορετικές ομάδες
(τέσσερις εντός, τέσσερις εκτός). Οι
πρώτοι οκτώ συνολικά προκρίνονται
απευθείας στον γύρο των «16». Οι ομά-
δες που θα τερματίσουν από την ένατη
έως την 24η θα αγωνιστούν στα play-
offsτου γύρου νοκ-άουτ, με τους νικητές
να περνούν στους «16».

Η σεζόν 2024/25 του UEFA Cham-
pions League θα ολοκληρωθεί στην
Allianz Arena του Μονάχου, επιστρέ-
φοντας στη γερμανική πόλη για πρώτη
φορά από το 2012. Η χωρητικότητά
του για τον τελικό θα είναι 67.000.

Οι κληρώσεις

n 1ος προκριματικός: 18 Ιουνίου 2024
n 2ος προκριματικός: 19 Ιουνίου 2024
n 3ος προκριματικός: 22 Ιουλίου 2024
n Play-offs: 5 Αυγούστου 2024
n Φάση ομίλου: 29 Αυγούστου 2024
n Play-offs νοκ-άουτ: 31 Ιανουαρίου
2025
n Γύρος «16», «8», «4»: 21 Φεβρουαρί-
ου 2025

Τα προκριματικά 

n 1ος προκριματικός γύρος: 9/10 και
16/17 Ιουλίου 2024
n 2ος προκριματικός γύρος: 24/23 και
30/31 Ιουλίου 2024
n 3ος προκριματικός γύρος: 6/7 και 13
Αυγούστου 2024
n Play-offs : 20/21 και 27/28 Αυγούστου
2024

Oι ομίλοι

n Αγώνας 1: 17–19 Σεπτεμβρίου 2024
n Αγώνας 2: 1/2 Οκτωβρίου 2024

n Αγώνας 3: 22/23 Οκτωβρίου 2024
n Αγώνας 4: 5/6 Νοεμβρίου 2024
n Αγώνας 5: 26/27 Νοεμβρίου 2024
n Αγώνας 6: 10/11 Δεκεμβρίου 2024
n Αγώνας 7: 21/22 Ιανουαρίου 2025
n Αγώνας 8: 29 Ιανουαρίου 2025

Τα νοκ-άουτ

Play-offs νοκ-άουτ: 12/11 και 18/19 Φε-
βρουαρίου 2025
Γύρος «16»: 4/5 και 11/12 Μαρτίου 2025
Προημιτελικοί: 8/9 και 15/16 Απριλίου
2025
Ημιτελικοί: 29/30 Απριλίου και 6/7
Μαΐου 2025
Τελικός: 31 Μαΐου 2025

Europa League
Η διαδρομή 2024/25 θα είναι η 54η σε-
ζόν αυτής της διασυλλογικής διοργά-
νωσης, η 16η από τότε που μετονο-
μάστηκε από κύπελλο UEFA σε Europa
League και η πρώτη με τη νέα μορφή.
Ξεκινά στις 11 Ιουλίου 2024 και θα
διαρκέσει μέχρι τον τελικό στις 21
Μαΐου 2025. 

Η μεγαλύτερη αλλαγή είναι στη
φάση των ομίλων, η οποία θα γίνει
με έναν όμιλο 36 ομάδων. Κάθε ομάδα
αντιμετωπίζει οκτώ διαφορετικές ομά-
δες (τέσσερις εντός, τέσσερις εκτός).
Οι πρώτοι οκτώ συνολικά προκρίνον-
ται απευθείας στον γύρο των «16». Οι
ομάδες που θα τερματίσουν από την
ένατη έως την 24η θα αγωνιστούν
στα play-offs του γύρου νοκ-άουτ, με
τους νικητές να περνούν στους 16 τε-
λευταίους.

Η σεζόν 2024/25 Europa League θα
ολοκληρωθεί στο EstadiodeSanMamés
στο Μπιλμπάο της Ισπανίας, στις 21

Μαΐου 2025. Το «σπίτι» της Αθλέτικ
Μπιλμπάο έχει χωρητικότητα άνω των
50.000 ατόμων.

Οι κληρώσεις

n 1ος προκριματικός: 18 Ιουνίου 2024
n 2ος προκριματικός: 19 Ιουνίου 2024
n 3ος προκριματικός: 22 Ιουλίου 2024
n Play-offs: 5 Αυγούστου 2024
n Φάση ομίλου: 29 Αυγούστου 2024
n Play-offs νοκ άουτ: 31 Ιανουαρίου 2025
n Γύρος «16», «8», «4»: 21 Φεβρουαρί-
ου 2025

Τα προκριματικά

n 1ος προκριματικός γύρος: 11 και 18
Ιουλίου 2024
n 2ος προκριματικός γύρος: 25 Ιουλίου
και 1 Αυγούστου 2024
n 3ος προκριματικός γύρος: 8 και 15 Αυ-
γούστου 2024
n Play-offs: 22 και 29 Αυγούστου 2024

Oι ομίλοι

n Αγώνας 1: 25/26 Σεπτεμβρίου 2024
n Αγώνας 2: 3 Οκτωβρίου 2024
n Αγώνας 3: 24 Οκτωβρίου 2024
n Αγώνας 4: 7 Νοεμβρίου 2024
n Αγώνας 5: 28 Νοεμβρίου 2024
n Αγώνας 6: 12 Δεκεμβρίου 2024
n Αγώνας 7: 23 Ιανουαρίου 2025
n Αγώνας 8: 30 Ιανουαρίου 2025

Τα νοκ-άουτ

n Play-offs νοκ-άουτ: 13 και 20 Φε-
βρουαρίου 2025
n Γύρος «16»: 6 και 13 Μαρτίου 2025
n Προημιτελικοί: 10 και 17 Απριλίου 2025
n Ημιτελικοί: 1 και 8 Μαΐου 2025
n Τελικός: 21 Μαΐου 2025

Conference League
Η τέταρτη διοργάνωση του UEFA Con-
ference League, και η πρώτη από τότε
που άλλαξε το όνομά της από το UEFA
Europa Conference League, θα ξεκι-
νήσει στις 11 Ιουλίου 2024 και θα διαρ-
κέσει μέχρι τον τελικό στις 28 Μαΐου
2025.

Η μεγαλύτερη αλλαγή είναι στη φά-
ση των ομίλων, η οποία θα γίνει με
έναν όμιλο 36 ομάδων. Κάθε ομάδα
αντιμετωπίζει έξι διαφορετικές ομάδες
(τρεις εντός, τρεις εκτός). Οι πρώτοι
οκτώ συνολικά προκρίνονται απευθείας
στον γύρο των «16». Οι ομάδες που θα
τερματίσουν από την ένατη έως την
24η θα αγωνιστούν στα play-offs του
γύρου νοκ-άουτ, με τους νικητές να
περνούν στους 16 τελευταίους.

Το Stadion Wroc aw στην Πολωνία
θα φιλοξενήσει τον τελικό του 2025,
ο οποίος θα διεξαχθεί στις 28 Μαΐου
2025. Η έδρα της δύο φορές πρωτα-
θλήτριας Πολωνίας Σλασκ Βρότσλαβ
έχει χωρητικότητα άνω των 40.000 φι-
λάθλων. 

Οι κληρώσεις

n 1ος προκριματικός: 18 Ιουνίου 2024
n 2ος προκριματικός: 19 Ιουνίου 2024
n 3ος προκριματικός: 22 Ιουλίου 2024
n Play-offs: 5 Αυγούστου 2024
n Φάση ομίλου: 30 Αυγούστου 2024
n Play-offs νοκ-άουτ: 20 Δεκεμβρίου
2024 (;)
n Γύρος «16», «8», «4: 21 Φεβρουαρίου
2025

Τα προκριματικά

n 1ος προκριματικός γύρος: 11 και 18
Ιουλίου 2024
n 2ος προκριματικός γύρος: 25 Ιουλίου
και 1 Αυγούστου 2024
n 3ος προκριματικός γύρος: 8 και 15 Αυ-
γούστου 2024
n Play-offs: 22 και 29 Αυγούστου 2024

Oι ομίλοι

n Αγώνας 1: 3 Οκτωβρίου 2024
n Αγώνας 2: 24 Οκτωβρίου 2024
n Αγώνας 3: 7 Νοεμβρίου 2024
n Αγώνας 4: 28 Νοεμβρίου 2024
n Αγώνας 5: 12 Δεκεμβρίου 2024
n Αγώνας 6: 19 Δεκεμβρίου 2024

Τα νοκ-άουτ

n Play-offs νοκ-άουτ: 13 και 20 Φε-
βρουαρίου 2025
n Γύρος «16»: 6 και 13 Μαρτίου 2025
n Προημιτελικοί: 10 και 17 Απριλίου
2025
n Ημιτελικοί: 1 και 8 Μαΐου 2025
n Τελικός: 28 Μαΐου 2025

UCL, Europa και Conference:
Από ομίλους σε πρωταθλήματα 
Η νέα μορφή και οι ημερομηνίες σε αγώνες και κληρώσεις στις τρεις διοργανώσεις της UEFA

Οι 4 εκπρόσωποι της Κύπρου
Ο πρωταθλητής ΑΠΟΕΛ θα αρχίσει την ευρωπαϊκή πορεία του στον β’ προ-
κριματικό γύρο του Τσάμπιονς Λιγκ (23 ή 24/7) και θα είναι στους ισχυρούς
μόνο στον γύρο αυτό (β΄). Με μια πρόκριση του (σε τρεις προσπάθειες), ο

«θρύλος» εξασφαλίζει συμμετοχή του στο πρωτάθλημα του Κόνφερενς Λιγκ
αν και οι «γαλαζοκίτρινοι» φιλοδοξούν (και μπορούν) για… ψηλότερα. Η κυ-
πελλούχος Πάφος FC, η οποία για πρώτη φορά στην ιστορία της θα συμμετά-
σχει σε ευρωπαϊκή διοργάνωση, θα ξεκινήσει στον α’ προκριματικό γύρο του

Γιουρόπα Λιγκ (11/7), εκτός και αν στον αγώνα (1/6), τελικό του Τσάμπιονς
Λιγκ, η Ντόρτμουντ κερδίσει την Ρεάλ Μαδρίτης. Σε αυτή την περίπτωση η
κυπελλούχος μας κερδίζει ένα γύρο. (Μέχρι την ώρα που γράφονταν αυτές

οι γραμές δεν είχε διεξαχθεί ο αγώνας). Η δευτεραθλήτρια ΑΕΚ θα ξεκινήσει
στον β’ προκριματικό του Κόνφερενς Λιγκ (25/7) και θα είναι στους ισχυρούς
μέχρι και τον γ΄ προκριματικό. Από τον β’ προκριματικό του Κόνφερενς Λιγκ

(25/7), θα ξεκινήσει και η τριταθλήτρια Ομόνοια, η οποία θα είναι στους
«ισχυρούς» μέχρι και τα πλέι οφ της νεότερης εκ των τριών διοργανώσεων.

Μπορεί οι πιθανότητες για είσοδο σε κάποιον όμιλο να αυξήθηκαν κάπως για
τις ομάδες που εκπροσωπούν τη χώρα μας, αφού πλέον μπαίνουν περισσό-
τερες ομάδες, ωστόσο ο βαθμός δυσκολίας παραμένει πολύ ψηλός και θα

πρέπει να γίνουν υπερβάσεις για να έχουμε διακρίσεις. 

Και οι τρεις ευρωπαϊκές διοργανώσεις από τη σεζόν 2024/25 θα έχουν νέα μορφή, παρουσιάζοντας η καθεμιά έναν όμιλο με 36 ομάδες.
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Τζίρος 18 δισ. ευρώ
στην κτηματαγορά
Τα 18 δισ. ευρώ προσέγγισε η αξία των
συναλλαγών στην αγορά ακινήτων το
2023 στην Ελλάδα, ποσό αυξημένο κατά
34% σε σύγκριση με το 2022. Συνολικά
πωλήθηκαν 174.475 ακίνητα έναντι
144.033 το 2022, αυξημένα κατά 21,1%,
ενώ σημαντικά αυξημένη είναι και η μέ-
ση αξία των συναλλαγών. Σελ. 12

ΤΕΡΑΣΤΙΑ Η ΣΥΝΕΙΣΦΟΡΑ ΤΗΣ

Πυλώνας της ελληνικής
οικονομίας η ναυτιλία
Η ναυτιλία είναι από τους βασικότερους
παραγωγικούς πυλώνες της ελληνικής
οικονομίας και η άμεση και η έμμεση
συνεισφορά της εκτιμάται ότι κυμαίνον-
ται από 6,5% έως 8% του ΑΕΠ. Τα τε-
λευταία 20 χρόνια, οι εισπράξεις της Ελ-
λάδας από την εμπορική ναυτιλία ξεπέ-
ρασαν τα 263 δισ. ευρώ. Σελ. 9

Κύπρος 3,38% 0,04%

Γερμανία 2,65% 0,06%

Γαλλία 3,13% 0,08%

Ιταλία 3,95% 0,07%

Ισπανία 3,38% 0,03%

Ιρλανδία 3,04% 0,08%

Ελλάδα 3,66% 0,08%

Ην. Βασίλειο 4,35% 0,09%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Καθώς πλησιάζει το καλοκαίρι και οι υψηλές θερμοκρασίες θα οδηγήσουν στα ύψη τη ζήτηση για ενέργεια, οι προβλέψεις για τις τιμές του
φυσικού αερίου τους θερινούς μήνες είναι εξαιρετικά δυσοίωνες. Αιτία θα είναι και πάλι η «τέλεια καταιγίδα» που στοιχειοθετεί ο συνδυασμός
του καύσωνα με τους τυφώνες, καθώς σε πολλές περιοχές του πλανήτη διακόπτουν τις εξαγωγές ενέργειας, ενώ παράλληλα επιδεινώνουν την
ξηρασία και πλήττουν καίρια την παραγωγή υδροηλεκτρικής ενέργειας στη Λατινική Αμερική. Ορισμένοι αναλυτές της αγοράς πιθανολογούν
εκτόξευση των τιμών του φυσικού αερίου κατά 50% στις ΗΠΑ, ενώ μιλώντας για την Ευρώπη και την Ασία, η Citigroup προβλέπει αύξηση από
50% έως 60% μέσα στο καλοκαίρι. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΕΛΙΖΑΜΠΕΘ ΠΑΪΠΕΡ και ΚΈΪΤ ΧΟΛΤΟΝ / REUTERS

Το Εργατικό Κόμμα στη Βρετανία
θα δώσει προτεραιότητα στην οι-
κονομική σταθερότητα εάν κερ-
δίσει στις εκλογές της 4ης Ιουλίου.
Η αρμόδια των Εργατικών για την
οικονομική πολιτική, Ρέιτσελ Ριβς,
διευκρίνισε ότι στόχος τους είναι
να επικεντρωθούν στην τόνωση
επιτυχημένων επιχειρήσεων. Λίγες
μέρες πέρασαν αφότου ο πρωθυ-
πουργός Ρίσι Σούνακ προκάλεσε
σοκ στα κόμματα της αντιπολί-
τευσης αλλά και στους Συντηρη-
τικούς της κυβέρνησής του προ-
κηρύσσοντας πρόωρες εκλογές.
Οι δε Εργατικοί έχουν επανειλημ-
μένως διαμηνύσει στους ψηφο-
φόρους ότι μπορούν να εμπιστευ-
τούν ένα «κόμμα το οποίο έχει
υποστεί αλλαγές για να κυβερνήσει

και πάλι, όντας δεκατέσσερα χρό-
νια εκτός εξουσίας». Επιπλέον η
κ. Ριβς τόνισε ότι θα μπορούσε
το κόμμα να εξασφαλίσει την ανα-
γκαία για τις επενδύσεις σταθε-
ρότητα, ενισχύοντας το επιχεί-
ρημά της με επιστολή υποστήριξης
υπογεγραμμένη από 100 και πλέον
διευθύνοντες συμβούλους βρε-
τανικών ομίλων. «Σταθερότητα,
επενδύσεις, μεταρρύθμιση: θα
ακούτε συχνά αυτές τις τρεις λέ-
ξεις, διότι αποτελούν τα συστατικά
ενός γνήσιου σχεδίου για το μέλ-
λον», πρόσθεσε η επικεφαλής της
οικονομικής πολιτικής των Εργα-
τικών απευθυνόμενη σε ακροα-
τήριο σε εργοστάσιο της Rolls-
Royce.

Επίσης υπογράμμισε πως «οι

Εργατικοί συνιστούν το κόμμα
των βρετανικών επιχειρήσεων»,
προσθέτοντας ότι η ατζέντα τους
για τη διακυβέρνηση θα φέρει το
αποτύπωμα χρόνων δέσμευσης
με μεγάλες και μικρές επιχειρήσεις.
Υπό τον ηγέτη τους, Κιρ Στάρμερ,
οι Εργατικοί αυτή τη στιγμή στις
διεξαγόμενες δημοσκοπήσεις βρί-
σκονται 20 ποσοστιαίες μονάδες

μπροστά από τους Συντηρητικούς,
έχοντας ήδη κινηθεί προς το Κέν-
τρο και εγκαταλείποντας την προ-
σέγγιση της Αριστεράς, όπως είχε
αποπειραθεί ο προηγούμενος επι-
κεφαλής τους, Τζέρεμι Κόρμπιν.
Περιγράφοντας το κόμμα η Ρέι-
τσελ Ριβς τόνισε ότι διάκειται
«υπέρ των εργαζομένων και των
επιχειρήσεων», επαναλαμβάνον-
τας τη δέσμευσή της ότι ο εται-
ρικός φόρος θα διατηρηθεί στα
σημερινά επίπεδα διαρκούσης
της θητείας του επόμενου Κοινο-
βουλίου. Πρόσθεσε ακόμη ότι
είναι υπερήφανη που έλαβε τη
στήριξη νυν και πρώην διευθυ-
νόντων συμβούλων σε ομίλους
του λιανικού εμπορίου, της δια-
φήμισης, των ταξιδίων και των

χρηματοπιστωτικών υπηρεσιών,
οι οποίοι επισήμαναν στην επι-
στολή τους ότι οι Εργατικοί έδειξαν
πως έχουν αλλάξει και ότι πρέπει
να τους δοθεί η ευκαιρία να δια-
μορφώσουν το μέλλον της Βρε-
τανίας.

Η επιστολή ανέφερε: «Χρει-
αζόμαστε επειγόντως μια νέα προ-
οπτική για να απεγκλωβιστούμε
από τη στασιμότητα της τελευ-
ταίας δεκαετίας και ελπίζουμε,
λαμβάνοντας αυτή τη δημόσια
θέση, να πείσουμε και άλλους πως
υφίσταται η ανάγκη αυτή». Οι επι-
χειρηματικές επενδύσεις στη Βρε-
τανία υστερούν σε μεγάλο βαθμό
από τον Ιούνιο του 2016, οπότε
και διεξήχθη το δημοψήφισμα
που οδήγησε τη χώρα εκτός Ε.Ε.

Οι Εργατικοί άλλαξαν

Παθογένειες
στο σύστημα
κατακύρωσης
προσφορών
Αλλάζουν τα κριτήρια

Το πλαίσιο των δημοσίων συμ-
βάσεων φαίνεται να μπάζει. Η
κυβέρνηση προβληματίζεται
για τα κριτήρια στην κατακύ-
ρωση των προσφορών και για
τις παθογένειες του συστήμα-
τος. Ενα από τα βασικά προ-
βλήματα φαίνεται να εντοπί-
ζεται στη λογική των μονοδιά-
στατων οικονομικών κριτηρίων,
βάσει των οποίων κατακυρώ-
θηκαν οι περισσότερες προ-
σφορές. Ετοιμάζονται τώρα αλ-
λαγές στα κριτήρια. Σελ. 6

Η ανατομία 
και οι αριθμοί 
δημοσκοπήσεων
Τα ποσοστά και οι έδρες

Σε ανατομία των τεσσάρων τε-
λευταίων δημοσκοπήσεων για
τις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου
προβαίνει η «Κ». Τι ποσοστά
παίρνει το κάθε κόμμα, πόσες
έδρες εξασφαλίζει και ποιοι είναι
οι επικρατέστεροι. Πάντοτε βέ-
βαια υπάρχει το στατιστικό λάθος
και το μόνο σίγουρο αποτέλεσμα
είναι αυτό της κάλπης. Σελ. 4

ΔΙΕΘΝΗ

Ενώνουν
δυνάμεις για
αντιμετώπιση
των κυρώσεων

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.
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Καύσωνες και τυφώνες εκτοξεύουν τις τιμές φυσικού αερίου

Περιθώρια στο κράτος για παροχή
νέων μέτρων στήριξης, σε περί-
πτωση που χρειαστεί, αφήνει το
πλεόνασμα των 665 εκατομμυ-
ρίων ευρώ το πρώτο τετράμηνο
του τρέχοντος έτους. Τα 665 εκα-
τομμύρια ευρώ αντιστοιχούν στο

2,1% του ΑΕΠ, ενώ είναι αυξη-
μένα κατά 274 εκατ. ευρώ σε σύγ-
κριση με το πλεόνασμα που είχε
παρουσιάσει το κράτος στην αν-
τίστοιχη περίοδο του 2023. Κατ’
αντιστοιχία, τα 391 εκατ. ευρώ
του πρώτου τετραμήνου του 2023

αντιστοιχούσαν στο 1,3% του
ΑΕΠ. Στα τέλη Ιούνιου εκπνέει
το πακέτο μέτρων που ανακοι-
νώθηκε τον περασμένο Μάρτιο,
ύψους περίπου 35 εκατ. ευρώ,
το οποίο για πρώτη φορά μετά
από πολλούς μήνες δεν είχε την

επιδότηση του φορολογικού συν-
τελεστή στις τιμές των καυσίμων
και είχε ως αποτέλεσμα να πα-
ρουσιάζονται στην πραγματική
τους τιμή (πριν το κράτος απορ-
ροφούσε 8,3 σεντ του ευρώ σε
κάθε λίτρο). Μπαίνοντας λοιπόν

στον τελευταίο μήνα μέτρων στή-
ριξης, ανοίγει δειλά-δειλά η συ-
ζήτηση για τις σκέψεις της κυ-
βέρνησης πάνω σε αυτό τον το-
μέα. Από τον Νοέμβριο του 2023
η κυβέρνηση έχει ανακοινώσει
μέτρα περίπου 300 εκατ. Σελ. 4

Δύναμη για νέα στήριξη έχει το κράτος
Το πλεόνασμα των 665 εκατ. ευρώ το πρώτο τετράμηνο αφήνει περιθώρια για νέα μέτρα

<<<<<<

Η στροφή προς το
Κέντρο, η προσέγγιση
των επιχειρήσεων 
και η φιλοεπενδυτική
ρητορική.
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Του ΦΕΛΙΞ ΣΜΙΝΤ*

Η ήπια και μη αναπάντεχη άνοδος
του πληθωρισμού στη Γερμανία
από το 2,4% τον Απρίλιο στο 2,8%
τον Μάιο σε ετήσια βάση απο-
τυπώνει κυρίως τον αντίκτυπο
από τη μείωση στις τιμές των
υπηρεσιών στον κλάδο των με-
ταφορών πέρυσι τον Μάιο. Σε
σύγκριση με τον Απρίλιο η άνοδος
είναι μόλις 0,2%, ενώ η ετήσια
επίδοση δεν αλλάζει την εκτίμησή
μας ότι το τρίτο τρίμηνο εν συ-
νόλω ο πληθωρισμός στη Γερμα-
νία θα υποχωρήσει σχεδόν στο

2%. Πάντως, το 2,8% του Μαΐου
εν συγκρίσει με τη συναινετική
πρόβλεψη των αναλυτών του Blo-
omberg για 2,7% σε ετήσια βάση
δεν θα παρεμποδίσει την ΕΚΤ να
προχωρήσει στην πρώτη της πε-
ρικοπή επιτοκίων κατά 25 μ.β.
την επόμενη εβδομάδα. Το μόνο
ερώτημα που παραμένει είναι
εάν η ΕΚΤ οφείλει μετά την πρώτη
μείωση να αποφασίσει ακόμη μία
στη συνεδρίαση της 18ης Ιουλίου
ή εάν πρέπει να περιμένει έως
ότου μελετήσει τις νέες τριμηνι-
αίες προβλέψεις για την ανάπτυξη
και τον πληθωρισμό στις 12 Σε-
πτεμβρίου. Αυτό, επίσης, θα εξαρ-
τηθεί από τα δεδομένα που θα
δημοσιεύονται και τις προσεχείς
εβδομάδες.

Ωστόσο, ενόσω ο πληθωρισμός
κινείται επί του παρόντος μονό-
πλευρα και οι πιέσεις των μισθών
επιτείνονται, δεν παύουμε να πε-

ριμένουμε ότι τελικώς η ΕΚΤ θα
επιλέξει μια ήπια προσέγγιση.
Οπερ σημαίνει ότι η περικοπή
του κόστους δανεισμού θα είναι
άπαξ και όχι δύο φορές εντός τρι-
μήνου, με το σκεπτικό να διαμορ-
φώσει το επιτόκιο καταθέσεων,
από το 4% σήμερα, στο 3,25%
έως την εκπνοή του 2024. Ανα-
φορικά τώρα με το 2025, εκτιμού-
με ότι θα αποφασισθούν τρεις πε-
ρικοπές επιπλέον, οπότε το επι-
τόκιο καταθέσεων θα φθάσει στο
2,5% μέχρι του χρόνου το καλο-
καίρι. Παρά ταύτα, μια σταθερο-
ποιημένη οικονομία και μια επί-
μονη πίεση από τις μισθολογικές
αυξήσεις ίσως αναγκάσουν και
πάλι την ΕΚΤ να αυξήσει το επι-
τόκιο αυτό στο 3% το 2026. Οι
πρώτες λεπτομέρειες από τον
εθνικό δείκτη τιμών καταναλωτή
της Γερμανίας, τώρα, ο οποίος
ανήλθε στο 2,4% ετησίως το Μάιο,
έναντι του 2,2% τον Απρίλιο, φα-
νερώνουν ότι οι αυξήσεις συγ-
κεντρώνονται στον κλάδο παρο-
χής υπηρεσιών – εκεί οι τιμές ενι-
σχύθηκαν κατά 3,9% σε ετήσια
βάση, μετά το 3,4% του Απριλίου.
Σε μεγάλο βαθμό αυτό μπορεί να
αιτιολογηθεί από έναν νέο μηνιαίο
ναύλο ενιαίας τιμής για το τρένο,
που θεσπίστηκε πέρυσι τον Μάιο.
Το εν λόγω νέο εισιτήριο, που
είναι φθηνό, περιέστειλε τον ετή-
σιο ρυθμό αύξησης στις τιμές των
υπηρεσιών από τον Μάιο του
2023 έως φέτος τον Απρίλιο. Τέλος,
το ασυνήθιστα πρώιμο Πάσχα
και η Πεντηκοστή φέτος παρα-
μόρφωσαν το κανονικό μοτίβο
των τιμών για τα πακέτα ταξιδίων,
αποδυναμώνοντας τον ετήσιο
πληθωρισμό του Απριλίου και ενι-
σχύοντας κατά τι εκείνον του
Μαΐου στη Γερμανία. 

* Ο κ. Φέλιξ Σμιντ είναι οικονομολόγος
της Berenberg Bank.

Βολικός εμίρης 
Δεν «έκλεισαν» άδικα τους δρόμους στη Λευ-
κωσία. Ο εμίρης του Κατάρ ήρθε για να μας
«σώσει» αφού, όπως διαρρέει η πλευρά μας,
ενδιαφέρεται για έργα υποδομής πολλών και
όχι μερικών εκατομμυρίων. Με τη συνολική
επένδυση άνω του 1 δισ., η επένδυση στη Λάρ-
νακα τού έρχεται γάντι, αρκεί να έχουμε νέα έγ-
γραφα προσφορών κάποια στιγμή σύντομα.
Εξάλλου, ο εμίρης του Κατάρ δεν είναι εξοι-
κειωμένος με τις μακρόσυρτες διαδικασίες των
δημόσιων προσφορών και μετά αυτές των εν-
στάσεων. Οι Ισραηλινοί φεύγουν, οι Καταριανοί
έρχονται. Από την πλευρά μας ευχόμαστε το εν-
διαφέρον του εμίρη να είναι ουσιαστικό και όχι
μια βολική συγκυρία για την κυβέρνηση που
βρέθηκε αυτή την περίοδο χωρίς ανάδοχο για
την ανάπτυξη στην Λάρνακα και δέχεται μεγάλη
πίεση από την τοπική κοινωνία. Η Λάρνακα χρει-
άζεται το έργο, και η κυβέρνηση σανίδα σωτη-
ρίας. Win-win που λένε και οι οικονομολόγοι,
αρκεί να μην δούμε το ίδιο έργο σε επανάληψη,
όπως τότε με την επένδυση στον λόφο του Hil-
ton. 

••••
Πρώτη δοκιμασία 
Δύο μεγάλα ζητήματα έχει να διαχειριστεί η κυ-
βέρνηση σε σχέση με την ΠΑΣΥΔΥ, και όλοι
γνωρίζουν την αντίδραση της συγκεκριμένης
συντεχνίας όταν απειλούνται τα συμφέροντά
της. Αυτή τη φορά ο καβγάς θα γίνει για τις προ-
αγωγές πριν την αφυπηρέτηση (νομικό ζήτημα)
και το ταμείο υγείας (δημοσιονομικό ζήτημα), το
οποίο και διατηρείται ακόμα και μετά την εισα-
γωγή του γενικού σχεδίου υγείας. Η ΠΑΣΥΔΥ
απειλεί με κινητοποιήσεις. Η κυβέρνηση από
την άλλη, εμμένει στις θέσεις της και βγάζει
μπροστά τον πολύ «σκληρό δημοσιονομικά»
Μάκη Κεραυνό, για να βγάλει τα κάστανα από
τη φωτιά. Το ερώτημα που παραμένει είναι αν η

κυβέρνηση Χριστοδουλίδη θα διατηρήσει μέχρι
τέλους τη στάση της ή αν θα υπαναχωρήσει μό-
λις πέσουν οι πρώτες κουμπουριές.

••••
Βολικό αφήγημα 
Η ΕΚΤ όταν αυξάνει τα επιτόκια έχει ως στόχο
να «βγάλει» λεφτά από το σύστημα και να μει-
ώσει την κατανάλωση υπέρ της αποταμίευσης.
Για να συμβεί αυτό χρειάζεται οι καταθέτες να
ανταμειφθούν, και η ευθύνη γι’ αυτό ανήκει στις
εμπορικές τράπεζες. Να κάνουν δηλαδή αυτό
που ονομάζεται μετάδοση της νομισματικής πο-
λιτικής στην πραγματική οικονομία. Σε αυτό τον
τομέα η Κύπρος έχει αποτύχει. Ανεξαρτήτως λό-
γων, η κυβέρνηση δεν κατάφερε να πείσει τις
τράπεζες να λειτουργήσουν μακροοικονομικά
και αφέθηκαν να λειτουργήσουν ωφελιμιστικά
εις βάρος της αγοραστικής δύναμης των κατα-

ναλωτών. Τα περί ανεξαρτησίας των τραπεζών
είναι απλά ένα βολικό αφήγημα. 

••••
Ομαδική τύφλωση 
Το ΔΝΤ σε σχετική έκθεση εκφράζει την άπο-
ψη πως «η δυναμική υλοποίηση έργων ενεργει-
ακής υποδομής, μαζί με πρόσθετα μέτρα με-
τριασμού, για την επίτευξη αυτών των στόχων
και συστηματική αξιολόγηση των κλιματικών
κινδύνων μαζί με μια στρατηγική προσαρμογής
για τον περιορισμό του κόστους της κλιματικής
αλλαγής» είναι η ενδεδειγμένη πορεία για την
Κύπρο. Η κυβέρνηση από τη μεριά της χαιρετί-
ζει τη συγκεκριμένη προτροπή γιατί αποτελεί
λέει και κυβερνητική πολιτική. Μας δουλεύουν;
Είδατε καμιά δυναμική υλοποίηση έργων ενερ-
γειακής υποδομής; Είδατε συστηματική αξιολό-
γησή των κλιματικών κινδύνων; Είδατε καμιά
στρατηγική προσαρμογής στους κλιματικούς
κινδύνους; Μάλλον προσπαθούν να μας πεί-
σουν πως τυφλωθήκαμε ομαδικώς και δεν το
ξέρουμε. 

••••
Ανθρωποκεντρική πολιτική 
Η ακρίβεια θερίζει. Κάποιοι συμπολίτες μας βρί-
σκονται σε απόγνωση και χρήζουν άμεσης οικο-
νομικής στήριξης. Τα κυβερνητικά ανακουφιστι-
κά μέτρα κατά της ακρίβειας που ανακοινώθη-
καν το προηγούμενο διάστημα χρήζουν αναθεώ-
ρησης. Η στόχευση των επιδομάτων είναι μια
επιθυμητή ευρωπαϊκή πολιτική. Η οριζόντια λο-
γική των κυβερνητικών μέτρων είναι αναποτελε-
σματική και σπάταλη. Θα ήταν προτιμότερο τα
ίδια κονδύλια να δίνονταν σε αυτούς που τα
έχουν πραγματικά ανάγκη. Ενόψει της επικείμε-
νης αναθεώρησης των μέτρων εντός Ιουνίου,
ελπίζουμε πως η κυβέρνηση θα ασκήσει επιτέ-
λους ουσιαστική και όχι κατ’ όνομα ανθρωπο-
κεντρική πολιτική όπως αρέσκεται να λέει. 

H  Λ E Ξ H
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Μετατρέψιμα χρεόγραφα
Πρόκειται για επενδυτι-
κούς τίτλους (ομόλογα,
αξιόγραφα, ομολογίες,
κ.ά.) με σκοπό τη συγ-
κέντρωση δανειακών
πόρων από επενδυτές,
δηλαδή δανεισμό κεφα-

λαίων από το επενδυτικό κοινό, και οι
οποίοι μπορούν σε συγκεκριμένο χρονι-
κό σημείο να μετατραπούν σε μετοχές
του ίδιου εκδότη.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus Bu-
siness School

Συγκυριακή η αύξηση
πληθωρισμού στη Γερμανία

Στο «κυνήγι» του Τιτανικού
ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ. Σχεδόν ένα χρόνο μετά
την τραγωδία του βαθυσκάφους «Ti-
tan» της εταιρείας OceanGate (Πύλη
του Ωκεανού), ακόμη ένας φιλόδοξος
μεγιστάνας σχεδιάζει να επισκεφθεί
το ναυάγιο του Τιτανικού με υπο-
βρύχιο. Ο δισεκατομμυριούχος Λάρι
Κόνορ, που δημιούργησε την περι-
ουσία του ως κτηματομεσίτης, ανα-
κοίνωσε τα σχέδιά του επιμένοντας
ότι μια κατάδυση στο ναυάγιο του
Τιτανικού είναι εφικτή, εφόσον γίνει
με τα σωστά μέσα. Λίγες ημέρες
μετά την είδηση της εξαφάνισης
του βαθυσκάφους «Titan» τον Ιούνιο
του 2023, ο Κόνορ επικοινώνησε με
τον διευθύνοντα σύμβουλο της εται-
ρείας υποβρυχίων «Τρίτων», Πάτρικ
Λέιχι, ο οποίος είχε ασκήσει δημόσια
κριτική στις ελλείψεις ασφαλείας
της αποστολής του 2023 και είχε
αποκαλέσει «άρπαγα» τον επικεφα-
λής της προσπάθειας και κατασκευα-
στή του μοιραίου βαθυσκάφους. «Ο
Κόνορ μου τηλεφώνησε και μου είπε
ότι πρέπει να κατασκευάσουμε ένα
υποβρύχιο, το οποίο θα είναι ικανό
να φθάσει στο βάθος του Τιτανικού
και θα αποδεικνύει στον κόσμο ότι
μπορεί να γίνει. Ο “Τιτάνας” δεν
ήταν αυτό το όχημα», είπε ο Λέιχι
στην εφημερίδα Wall Street Journal.
Ο Λάρι Κόνορ πραγματοποίησε τον
περασμένο μήνα μαζί με τον Λέιχι
τρεις επιτυχημένες καταδύσεις σε
βάθος κάτω των 2.000 μέτρων στην
Τάφρο των Μαριανών, στον Ειρη-
νικό. Ο ιδρυτής του ομίλου Κόνορ
έχει προσωπική περιουσία άνω των
2 δισ. δολαρίων, την οποία απέκτησε
χάρη στις επενδύσεις του σε πολυ-

τελείς κατοικίες. Η εταιρεία του δια-
χειρίζεται ακίνητη περιουσία ύψους
5 δισ. δολαρίων. 

Ο Κόνορ είναι γνωστός εξερευ-
νητής, έχοντας ταξιδέψει ήδη στην
Τάφρο των Μαριανών, στο βαθύτερο
σημείο στους ωκεανούς της Γης,
και στον Διεθνή Διαστημικό Σταθμό.
Σκοπός του Κόνορ είναι να αποδείξει
ότι η κατασκευή ενός ασφαλούς βα-
θυσκάφους είναι απόλυτα εφικτή

και πως μια τέτοια αποστολή μπορεί
να πραγματοποιηθεί με απόλυτη
ασφάλεια. «Θέλω να δείξω στους
ανθρώπους όλου του κόσμου ότι αν
και ο ωκεανός είναι απίστευτα ισχυ-
ρός, μπορεί να είναι καταπληκτικός,
ευχάριστος και να αλλάξει τη ζωή
σου προς το καλύτερο αν τον βιώσεις
με τον σωστό τρόπο», είπε ο Κόνορ. 

Το ταξίδι του μεγιστάνα προς
τον Τιτανικό θα γίνει με το υποβρύχιο
«Τρίτων» 4000/2 «Εξερευνητής της
Αβύσσου». Το διθέσιο βαθυσκάφος,
κόστους 20 εκατ. δολαρίων, χαρα-
κτηρίζεται από τον κατασκευαστή
του ως το «βαθύτερα καταδυόμενο

ακρυλικό υποβρύχιο», ικανό να φθά-
σει τα 4.000 μέτρα βάθους. 

Ο Λέιχι ίδρυσε την εταιρεία «Τρί-
των» από κοινού με τον Μπρους
Τζόουνς, ο οποίος συνταξιοδοτήθηκε
πρόσφατα. Τον Κόνορ θα συνοδεύει
ο Λέιχι στην κατάδυση προς τον Τι-
τανικό. «Ο Πάτρικ Λέιχι επεξεργα-
ζόταν την αποστολή και σχεδίαζε
τον εξοπλισμό της στο μυαλό του
εδώ και τουλάχιστον μία δεκαετία.
Δεν διαθέταμε, όμως, την αναγκαία
τεχνολογία και τα υλικά. Ενα τέτοιο
υποβρύχιο δεν θα μπορούσε να κα-
τασκευασθεί πριν από πέντε χρόνια.
Μόνο με τη ραγδαία πρόοδο των
τελευταίων πέντε ετών στα συνθε-
τικά υλικά κατέστη δυνατή η κα-
τασκευή του σκάφους», λέει ο Κόνορ. 

Η τραγωδία του 2023 
Στις 18 Ιουνίου 2023, πέντε επι-

βάτες μπήκαν στο μικρό βαθυσκά-
φος της εταιρείας OceanGate με
στόχο να επισκεφθούν το θρυλικό
ναυάγιο σε βάθος 3.800 μέτρων
κάτω από την επιφάνεια του Βόρειου
Ατλαντικού. Επρόκειτο για το τρίτο
ταξίδι του υποβρυχίου στον Τιτανικό,
με κάθε επιβάτη να πληρώνει
250.000 δολάρια για τη μοναδική
εμπειρία. Στο βαθυσκάφος επέβαιναν
ο Βρετανός επιχειρηματίας Χάμις
Χάρντινγκ, ο Πακιστανός μεγιστάνας
Σαζάντα Νταούντ και ο νεαρός γιος
του, ο Γάλλος εξερευνητής και ει-
δήμων του Τιτανικού Πολ-Ανρί Ναρ-
ζολέ και ο επικεφαλής της εταιρείας
OceanGate, Στόκτον Ρας. 

Ο σχεδιασμός και η σύσταση του
βαθυσκάφους είχαν γίνει αντικείμενο

μεγάλης συζήτησης πριν ακόμη από
τη μοιραία κατάδυση, με τους ειδι-
κούς να εκτιμούν ότι το ανθρακό-
νημα και το τιτάνιο δεν προσέφεραν
επαρκή προστασία από την τεράστια
πίεση στα βάθη του ωκεανού. Το
μικρό και εντυπωσιακά ελαφρύ σκά-
φος διέθετε αντί για τιμόνι, ένα χει-
ριστήριο ηλεκτρονικών παιχνιδιών.
Περίπου ενενήντα λεπτά μετά την
έναρξη της κατάδυσής του προς
τον Τιτανικό, το βαθυσκάφος έπαψε

να επικοινωνεί με τα πλοία επιφα-
νείας. Η τεράστια επιχείρηση εν-
τοπισμού και διάσωσης που ακο-
λούθησε διαπίστωσε την ύπαρξη
συντριμμιών του βαθυσκάφους σε
απόσταση 500 μέτρων από την πλώ-
ρη του Τιτανικού, με τους επιβάτες
να ανακηρύσσονται νεκροί στις 22
Ιουνίου. Ορισμένα ανθρώπινα μέλη
βρέθηκαν αργότερα στο σημείο. 

Μετά την τραγωδία, η κατα-
σκευάστρια του βαθυσκάφους κή-

ρυξε πτώχευση, ενώ άλλες εταιρείες
του χώρου ανέφεραν κατακόρυφη
πτώση στις πωλήσεις τους. Ο Λέιχι
είχε κατηγορήσει τότε τον Στόκτον
Ρας για «κυνήγι του χρήματος, χωρίς
να νοιάζεται για τις συνέπειες», κα-
θώς οι πέντε επιβάτες του βαθυ-
σκάφους είχαν εκφράσει αμφιβολίες
για την αξιοπιστία του εξοπλισμού
στον Ρας, ο οποίος είχε σπεύσει να
τους καθησυχάσει. 

REUTERS 

Σημαντικά έργα
υποδομής βρίσκον-
ται στον «αέρα»,
ενώ άλλα αναπτυ-
ξιακά καθυστερούν
προκαλώντας αί-
σθημα αβεβαιότη-
τας σε μια περίοδο
που οι μηχανές
έπρεπε να βρίσκον-
ται στο φουλ. 

<<<<<<

Ο δισεκατομμυριούχος
Λάρι Κόνορ ανακοίνωσε
τα σχέδιά του επιμένον-
τας ότι μια κατάδυση
στο ναυάγιο είναι εφι-
κτή, εφόσον γίνει με τα
σωστά μέσα. 

ΠΗΓΕΣ: Royal Museums Greenwich, Triton, Graphic News / ΦΩΤΟΓΡΑΦΙΕΣ: GemCityFlyer, Triton 

11 Απρ. 1912: 
Ο Τιτανικός αποπλέει 
από το Κουίνσταουν.

15 Απρ. 2.20 π.μ.:
Ο Τιτανικός βυθίζεται500 χλμ. 1

H απόπειρα κατάδυσης σε βάθος 3.800 μέτρων
Ο κτηματομεσίτης από το Οχάιο Λάρι Κόνορ και ο εξερευνητής Πάτρικ Λέιχι, συνιδρυτής των υποβρυχίων «Τρίτων»,

σχεδιάζουν να εξερευνήσουν το ναυάγιο του Τιτανικού μετά το περυσινό δυστύχημα του βαθυσκάφους της Ocean Gate.

Λάρι Κόνορ (αριστερά)
Δεν αποθαρρύνθηκε
από το περυσινό δυστύχημα.
Πάτρικ Λέιχι (δεξιά)
Κατασκευαστής του υποβρυχίου
κόστους 20 εκατ. δολαρίων.

Πλάτος
με ανεπτυγμένα
πτερύγια:

Ακρυλική
σφαίρα

Πτερύγια φωτίζουν το ναυάγιο
για την κινηματογράφηση.
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Εκτιμάται ότι η ΕΚΤ 
θα μειώσει το βασικό
επιτόκιο, από το 4%
σήμερα, στο 3,25%
στα τέλη του τρέχον-
τος έτους.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Πλεόνασμα 665 εκατομμυρίων ευρώ
στο πρώτο τετράμηνο του τρέχον-
τος έτους έχει το κράτος, σε μία
περίοδο που πιθανώς να χρει-
αστούν νέα μέτρα στήριξης μετά
το πέρας του Ιούνιου του 2024. Τα
665 εκατομμύρια ευρώ αντιστοι-
χούν στο 2,1% του ΑΕΠ, ενώ είναι
αυξημένα κατά 274 εκατ. ευρώ σε
σύγκριση με το πλεόνασμα που
είχε παρουσιάσει το κράτος στην
αντίστοιχη περίοδο του 2023. Κατ’
αντιστοιχία, τα 391 εκατ. ευρώ
του πρώτου τετραμήνου του 2023
αντιστοιχούσαν στο 1,3% του ΑΕΠ.

Στα τέλη Ιούνιου εκπνέει το πακέτο
μέτρων που ανακοινώθηκε τον
περασμένο Μάρτιο, ύψους περίπου
35 εκατομμυρίων ευρώ, το οποίο
για πρώτη φορά μετά από πολλούς
μήνες δεν είχε την επιδότηση του
φορολογικού συντελεστή στις
τιμές των καυσίμων, και είχε ως
αποτέλεσμα να παρουσιάζονται
στην πραγματική τους τιμή (πριν
το κράτος απορροφούσε 8,3 σεντ
του ευρώ σε κάθε λίτρο). Μπαί-
νοντας λοιπόν στον τελευταίο
μήνα μέτρων στήριξης, ανοίγει
δειλά-δειλά η συζήτηση για τις
σκέψεις της κυβέρνησης πάνω σε
αυτό τον τομέα. Ο κυβερνητικός
εκπρόσωπος Κωνσταντίνος Λε-
τυμπιώτης ανέφερε εντός της εβδο-
μάδας πως, θα αξιολογηθούν τα

δεδομένα που αφορούν τις τιμές
της ενέργειας και αυτά που αφο-
ρούν τη στήριξη των νοικοκυριών.
Όπως δήλωσε, «η κυβέρνηση σύμ-
φωνα και με τα δημοσιονομικά
δεδομένα, θα αξιολογήσει τυχόν
επιπρόσθετα, ή διαφοροποιήσεις
μέτρων τα οποία έχουν ήδη λη-
φθεί».

Ανατρέχοντας στην πρώτη πα-
ρουσίαση ετήσιου προγραμματι-
σμού της διακυβέρνησης για το
έτος 2024 του προέδρου της Δη-
μοκρατίας Νίκου Χριστοδουλίδη,
τον Ιανουάριο του 2024, είχε ανα-
φερθεί πως εντός του 2024 θα υπήρ-
χαν και άλλα στοχευμένα μέτρα
και δράσεις. Όπως και έγινε τον
περασμένο Μάρτιο. Υπενθυμίζεται
πως, από τον Νοέμβριο του 2023

μέχρι τον Φεβρουάριο του 2024
ισχύ είχαν άλλα μέτρα, άμεσα και
μεσοπρόθεσμα, ύψους 196 εκατ.
ευρώ, ενώ υπήρξε και επέκταση
των συγκεκριμένων για ένα ακόμη
μήνα, δηλαδή μέχρι τον Μάρτιο
του 2024, ύψους 60 εκατ. ευρώ.
Όπως γίνεται αντιληπτό, από τον
Νοέμβριο του 2023 η κυβέρνηση
έχει ανακοινώσει μέτρα περίπου
300 εκατομμυρίων ευρώ, ενώ όπως
φαίνεται από τα δεδομένα, θα πρέ-
πει να έχει «δύναμη πυρός» με πλε-
ονάσματα τα οποία θα της επιτρέ-
πουν να συνεχίσει τυχόντα μέτρα
στήριξης στις ομάδες πληθυσμών
που χρειάζονται. Αξίζει να υπεν-
θυμιστεί πως, ιδιαιτέρως χρήσιμα
αποδείχθηκαν τα πλεονάσματα
που «άφησε» ο υπουργός Οικονο-

μικών κ. Χάρης Γεωργιάδης στον
υπουργό Οικονομικών κ. Κωνσταν-
τίνο Πετρίδη και είχε να εκκινήσει
την παροχή βοηθειών παντός τύ-
που με την έλευση της υγειονομι-
κής κρίσης. Ο κ. Πετρίδης διαχει-
ρίστηκε καταστάσεις και εξωτερι-
κών πιέσεων από τους πολέμους
και «άφησε» με τη σειρά του πλε-
ονάσματα στον υφιστάμενο υπουρ-
γό Οικονομικών Μάκη Κεραυνό,
για να συνεχίσει τη στήριξη που
χρειάζεται λόγω πληθωριστικών
τάσεων και υψηλών τιμών ενέρ-
γειας.

Μπήκε καλά ο χρόνος
Ανατρέχοντας στα δημοσιονο-

μικά αποτελέσματα στους πρώτους
μήνες του έτους ξεχωριστά, πα-

ρουσιάζεται πως, κάθε μήνας είναι
πολύ παραπάνω από τα δεδομένα
του αντίστοιχου διαστήματος του
2023. Τα προκαταρκτικά δημο-
σιονομικά αποτελέσματα για την
περίοδο Ιανουαρίου-Μαρτίου 2024
καταδείκνυαν πλεόνασμα της τά-
ξης των 523 εκατ. ευρώ (1,7% στο
ΑΕΠ) σε σύγκριση με πλεόνασμα
376,4 εκατ. (1,3% στο ΑΕΠ) για
την αντίστοιχη περίοδο του 2023.
Τα δημοσιονομικά αποτελέσματα
του Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου 2024
ήταν περίπου στα μέτρα του πρώ-
του τριμήνου, με πλεόνασμα 534,8
εκατ. ευρώ (1,7% στο ΑΕΠ), σε
σύγκριση με πλεόνασμα 398 εκατ.
ευρώ (1,3% στο ΑΕΠ) για την πε-
ρίοδο Ιανουαρίου-Φεβρουαρίου
2023. Ο Ιανουάριος του έτους

«μπήκε δυνατά» και τα δημοσιο-
νομικά αποτελέσματα κατέδειξαν
πλεόνασμα 455,9 εκατ. ευρώ (1,4%
στο ΑΕΠ) σε σύγκριση με πλεό-
νασμα 368,6 εκατ. ευρώ (1,2% στο
ΑΕΠ) για τον πρώτο μήνα του
2023.

Κατακερματισμός εσόδων
Όπως πληροφορεί η Στατιστική

Υπηρεσία Κύπρου (CyStat), τα συ-
νολικά έσοδα κατά την περίοδο
Ιανουαρίου-Απριλίου 2024 αυξή-
θηκαν κατά 17,3%, ήτοι 650,3 εκατ.
ευρώ και ανήλθαν στα 4,41 δισ.,
σε σύγκριση με 3,76 δισ. την αν-
τίστοιχη περίοδο του 2023. Συγ-
κεκριμένα, οι συνολικοί φόροι επί
της παραγωγής και των εισαγωγών
αυξήθηκαν κατά 146,8 εκατ.
(+10,7%) και ανήλθαν στα 1,52
δισ., σε σύγκριση με 1,37 δισ. το
2023, εκ των οποίων τα καθαρά
έσοδα του ΦΠΑ (μετά την αφαί-
ρεση των επιστροφών) αυξήθηκαν
κατά 101 εκατ. (+10,6%) και ανήλ-
θαν στα 1,05 δισ. σε σύγκριση με
949 εκατ. το 2023. Τα έσοδα από
τη φορολογία στο εισόδημα και
τον πλούτο αυξήθηκαν κατά 161,2
εκατ. ευρώ (+17,5%) και ανήλθαν
στα 1,08 δισ. ευρώ, σε σύγκριση
με 919,5 εκατ. ευρώ το 2023. Οι
κοινωνικές εισφορές αυξήθηκαν
κατά 204,8 εκατ. (+18,2%) και
ανήλθαν στα 1,33 δισ., σε σύγκριση
με 1,12 δισ. το 2023. Οι εισπραχ-
θέντες τόκοι και μερίσματα αυξή-
θηκαν κατά 3,1 εκατ. (+9,2%) και
ανήλθαν στα 36,7 εκατ., σε σύγ-
κριση με 33,6 εκατ. το 2023. Οι
τρέχουσες μεταβιβάσεις αυξήθη-
καν κατά 26,6 εκατ. (+27,1%) και
ανήλθαν στα 124,8 εκατ., σε σύγ-
κριση με 98,2 εκατ. το 2023. Τα
έσοδα από παροχή υπηρεσιών αυ-
ξήθηκαν κατά 91,6 εκατ. (+45,0%)
και ανήλθαν στα 295,2 εκατ., σε
σύγκριση με 203,6 εκατ. το 2023.
Οι κεφαλαιουχικές μεταβιβάσεις
αυξήθηκαν κατά 16,2 εκατ. και
ανήλθαν στα 22,3 εκατ., σε σύγ-
κριση με 6,1 εκατ. το 2023.

Δύναμη πυρός 665 εκατ. έχει το κράτος
Μπαίνουμε στον τελευταίο μήνα που ισχύουν τα μέτρα στήριξης και από ό,τι φαίνεται υπάρχουν περιθώρια με πλεονάσματα

<<<<<<

Από τον Νοέμβριο του
2023 η κυβέρνηση έχει
ανακοινώσει μέτρα πε-
ρίπου 300 εκατ., ενώ
όπως φαίνεται θα πρέ-
πει να έχει «δύναμη πυ-
ρός» με πλεονάσματα
για να τα συνεχίσει. Οπως πληροφορεί η Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου (CyStat), τα συνολικά έσοδα κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Απριλίου 2024 αυξήθηκαν κατά 17,3%, ήτοι

650,3 εκατ. ευρώ.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Οι ευρωπαϊκές εκλογές θα διεξαχ-
θούν στην Κύπρο στις 9 Ιουνίου
2024, από τις 07:00 το πρωί ως τις
18:00 το απόγευμα και οι ψηφο-
φόροι θα εκλέξουν έξι μέλη του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου το 2024,
όπως και στις εκλογές του 2019.
Σύμφωνα με το Δίκαιο της Ε.Ε.,
όλες οι χώρες πρέπει να χρησιμο-
ποιούν συστήματα ψηφοφορίας
που να εξασφαλίζουν αναλογική

εκπροσώπηση, πράγμα που ση-
μαίνει ότι ο αριθμός των εκλεγμέ-
νων μελών από κάθε κόμμα εξαρ-
τάται από το ποσοστό των εκλο-
γικών ψήφων που έλαβε το κόμμα.
Η Κύπρος χρησιμοποιεί ψηφοφο-
ρία με σταυρό προτίμησης, η οποία
δίνει στους ψηφοφόρους τη δυ-
νατότητα να δηλώσουν τις προ-
τιμήσεις τους από τη λίστα του
συνδυασμού κόμματος ή ανεξαρ-
τήτων που επιλέγουν. Καθώς θα
υπάρχουν έξι μέλη του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου από την Κύπρο, κάθε
πολιτικό κόμμα θα πρέπει να συγ-
κεντρώσει τουλάχιστον το 16,66%
των ψήφων για να εξασφαλίσει
μία θέση στο Κοινοβούλιο κατά

την πρώτη κατανομή. Για τη δεύ-
τερη ή τρίτη κατανομή τα κόμματα
ή οι κομματικές συνεργασίες ή τα
ανεξάρτητα ψηφοδέλτια θα πρέπει
να εξασφαλίσουν τουλάχιστον το
1,8% των ψήφων. Και οι τέσσερις
(4) δημοσκοπήσεις του τελευταίου
10ημέρου παρουσιάζουν ο ΔΗΣΥ
να παίρνει δύο έδρες στην Ευρω-
βουλή, δύο έδρες να παίρνει και
το ΑΚΕΛ, ενώ από μία έδρα θα πά-
ρουν ΕΛΑΜ και ΔΗΚΟ. Η διαφορά
μεταξύ ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ δεν ξεπερ-
νά τις δύο μονάδες, κάτι που συ-
ναντά κανείς αντιστοίχως και ανά-
μεσα σε ΕΛΑΜ και ΔΗΚΟ.

Η δημοσκόπηση Pulse
Ξεκινώντας από την «παλαιότε-

ρη» του τελευταίου δεκαημέρου,
δηλαδή αυτή που παρουσιάστηκε
από το κανάλι Omega στις 24 Μαΐου
και τη διενήργησε η εταιρεία Pulse
Market Research, όσον αφορά στην
πρόθεση ψήφου, το 17% καταλαμ-
βάνει το ΔΗΣΥ, το 15,5% καταλαμ-
βάνει το ΑΚΕΛ, και 9% καταλαμ-
βάνει το ΕΛΑΜ. Στο 8% βρίσκουμε
το ΔΗΚΟ, στο 4% βρίσκουμε τον
Φειδία Παναγιώτου, στο 3,5% βρί-
σκουμε το VOLT, στο 3% την ΕΔΕΚ,
στο 2% είναι η ΔΗΠΑ, ενώ από 2%
«πιάνει» το Κίνημα Οικολόγων και
οι «υπόλοιποι» επίσης πιάνουν 2%.
Έτσι, στην αναγωγή επί των διευ-
κρινισμένων – εκτίμησης εδρών,
δύο έδρες παίρνει ο ΔΗΣΥ, δύο το
ΑΚΕΛ, ενώ από μία παίρνουν ΕΛΑΜ
και ΔΗΚΟ. Περνώντας στα πρόσω-
πα, το OMEGA και η Pulse παρου-
σιάζει επικρατέστερο από μεριάς
ΔΗΣΥ τον κ. Λουκά Φουρλά, ενώ
ακολουθούν οι κύριοι Κωνσταντίνος
Πετρίδης και Μιχάλης Χατζηπαν-
τέλα. Στην εκτίμηση εδρών του
ΑΚΕΛ, οι επικρατέστεροι είναι ο κ.
Γιώργος Γεωργίου και η κα Άννα

Θεολόγου, ενώ ακολουθεί ο κ. Νιαζί
Κιζιλγιουρέκ. Από πλευράς ΔΗΚΟ
για Ευρωβουλή, ο επικρατέστερος
είναι ο κ. Κώστας Μαυρίδης, ενώ
από πλευράς ΕΛΑΜ κονταροχτυ-
πιούνται οι κύριοι Γεάδης Γεάδη
και Μάριος Πελεκάνος.

Η δημοσκόπηση Symmetron
Επόμενη δημοσκόπηση, αυτή

της «Κ» στις 26 Μαΐου που διενήρ-
γησε η Symmetron Market Rese-
arch. Στη δημοσκόπηση της «Κ»
για τις ευρωεκλογές το ΔΗΣΥ κα-
ταλαμβάνει 22,8%, το ΑΚΕΛ πολύ
κοντά στο 21,6%, το ΕΛΑΜ στο
10,7% και το ΔΗΚΟ στο 9,1%. Η
ΔΗΠΑ βρίσκεται στο 3,8%, η ΕΔΕΚ
στο 3,3%, το VOLT στο 2,6%, οι Οι-
κολόγοι στο 2,3%, ο Φειδίας Πανα-
γιώτου στο 2,2% και οι υπόλοιποι
βρίσκονται στο 1,3%. Έτσι και σε
αυτή την περίπτωση, δύο οι έδρες
του ΔΗΣΥ, δύο του ΑΚΕΛ και από
μία έχουν ΕΛΑΜ και ΔΗΚΟ. Από

πλευράς προσώπων, η «Κ» με τη
Symmetron «βλέπουν» για τον ΔΗ-
ΣΥ στο 62% να είναι ο κ. Λουκάς
Φουρλάς, ο κ. Μιχάλης Χατζηπαν-
τέλα έχει ένα 33% και ο κ. Κων-
σταντίνος Πετρίδης καταλαμβάνει
31%. Δέκα μονάδες κάτω βρίσκουμε
την κα. Ελένη Σταύρου βάσει της
δημοσκόπησης. Στο ΑΚΕΛ κατα-
λαμβάνει 49% ο κ. Γιώργος Γεωργίου,
η κα. Άννα Θεολόγου βρίσκεται στο
28% και με μία μονάδα διαφορά
είναι ο κ. ΝιαζίΚιζιλγιουρέκ. Αρκετά
κοντά είναι η κ. Σταύρη Καλοψι-
διώτη με 20%. Στα του ΔΗΚΟ και
την 1 έδρα που καταλαμβάνει, ο
επικρατέστερος είναι ο κ. Κώστας
Μαυρίδης με 62%, ενώ στο 26%
βρίσκεται ο κ. Χρύσης Παντελίδης
και στο 24% η κ. Ελένη Θεοχάρους.
Από κοντά με 21%η κ. Κατερίνα
Χριστοφίδου. Τέλος, στο ΕΛΑΜ επι-
κρατέστερος φαίνεται να είναι με
46% ο κ. ΓεάδηςΓεάδηκαι ακολουθεί
κ. Μάριος Πελεκάνος με 37%.

Η δημοσκόπηση RAI
Στη δημοσκόπηση της RAI για

λογαριασμό του ALPHA στις 28
Μάη, καταλαμβάνει 18,2% ο ΔΗΣΥ,
16,8% καταλαμβάνει το ΑΚΕΛ, 8,3%
καταλαμβάνει το ΕΛΑΜ και 6,2%
καταλαμβάνει το ΔΗΚΟ. Ο κ. Φειδίας
Παναγιώτου είναι «πιο ψηλά» από
τις 2 προηγούμενες, στο 5,8%, ενώ
στο 3% συναντάμε το VOLT, στο
2,9% είναι η ΕΔΕΚ, στο 1,8% η ΔΗ-
ΠΑ, στο 1,4% οι Κυνηγοί, επίσης
στο 1,4% οι Οικολόγοι, το Κόμμα
για τα Ζώα παίρνει 0,6% και τα
«υπόλοιπα» κόμματα καταλαμβά-
νουν 0,2%. Στην πρόθεση ψήφου
με αναγωγή βρίσκουμε το ΔΗΣΥ
με 27,3%, το ΑΚΕΛ με 25,3%, το
ΕΛΑΜ με 12,5%, το ΔΗΚΟ με 9,3%
και πολύ κοντά στο ΔΗΚΟ βρίσκεται
ο κ. Φ. Παναγιώτου με 8,7%. Σε επί-
πεδο προσώπων η RAI «βλέπει»
επικρατέστερο τον κ. Λουκά Φουρ-
λά με 53%, τον κ. Μιχάλη Χατζη-
παντέλα με 35% και τον κ. Κων-

σταντίνο Πετρίδη με 19%. Στο 10%
βρίσκεται η κ. Ελένη Σταύρου. Από
πλευράς ΑΚΕΛ 45% καταλαμβάνει
ο κ. Γιώργος Γεωργίου, 32% η κα.
Άννα Θεολόγου, και 21% ο κ. Νιαζί
Κιζιλγιουρέκ. Από πλευράς ΕΛΑΜ
η δημοσκόπηση για λογαριασμό
του ALPHA καταλαμβάνει 38% ο
κ. Γεάδης Γεάδη, 34% ο κ. Μάριος
Πελεκάνος και 25% ο κ. Λίνος Ιωάν-
νης Χατζηγεωργίου. Τέλος, από
ΔΗΚΟ ο κ. Κώστας Μαυρίδης κα-
ταλαμβάνει 45%, ενώ η κ. Ελένη
Θεοχάρους βρίσκεται στο 18% και
ο κ. Λεόντιος Κωστρίκης επίσης
στο 18%.

Η δημοσκόπηση Prime
Και καταλήγουμε στην τελευ-

ταία δημοσκόπηση του τελευταίου
10ημέρου, αυτή της Prime Con-
sulting για λογαριασμό της τηλε-
όρασης του Sigma που παρουσιά-
στηκε στις 30 Μαΐου. Ο ΔΗΣΥ για
τις ευρωεκλογές καταλαμβάνει
22,5%, το ΑΚΕΛ 21,5%, το ΕΛΑΜ
10,5%, το ΔΗΚΟ 10%, η ΕΔΕΚ 3%,
οι Οικολόγοι 3%, η ΔΗΠΑ 2%, το
VOLT 2% και ο Φειδίας Παναγιώ-
του επίσης 2%. Για την Ευρωβουλή
από τον ΔΗΣΥ «βλέπει» η Prime
τον κ. Λουκά Φουρλά με 50%, ενώ
δίνει ένα 37% στον κ. Μιχάλη Χα-
τζηπαντέλα και ένα 28% στον κ.
Κωνσταντίνο Πετρίδη. Στο ΑΚΕΛ
ο κ. Γιώργος Γεωργίου καταλαμ-
βάνει 46%, η κα. Άννα Θεολόγου
28%, η κα. Σταύρη Καλοψιδιώτη
22% και ο κ. Νιαζί Κιζιλγιουρέκ
21%. Στο ΔΗΚΟ για τη μία έδρα
«πολεμά» ο κ. Κώστας Μαυρίδης
καταλαμβάνοντας 70% και ο κ.
Λεόντιος Κωστρίκκης 26%, ενώ
από πλευράς ΕΛΑΜ, ο κ. Γεάδης
Γεάδη καταλαμβάνει 43% και ο κ.
Μάριος Πελεκάνος λίγο πιο κάτω,
στο 39%.

Τι ποσοστά βλέπουν οι δημοσκοπήσεις για Ευρωβουλή
Ο ΔΗΣΥ παίρνει δύο έδρες, δύο και το ΑΚΕΛ, ενώ από μία έδρα παίρνουν ΕΛΑΜ και ΔΗΚΟ - Oι επικρατέστεροι

<<<<<<

Κάθε πολιτικό κόμμα
θα πρέπει να συγκεν-
τρώσει τουλάχιστον
το 16,66% των ψή-
φων για να εξασφαλί-
σει μία θέση στο Κοι-
νοβούλιο κατά την
πρώτη κατανομή.

Σύμφωνα με το Δίκαιο της Ε.Ε., όλες οι χώρες πρέπει να χρησιμοποιούν συστήματα ψηφοφορίας που να
εξασφαλίζουν αναλογική εκπροσώπηση.



Casts of an Island 2024
Μια έκθεση του Cyprus Contemporary Art Center

εγκαινιάζει ένα αριστούργημα βιομηχανικής αρχιτεκτονικής
Ανάθεση: Dimitri Ozerkov  |   Επιλογή έργων και επιμέλεια: Νίκος Χρ. Παττίχης

Διάρκεια έκθεσης: 
02/06 — 31/10/2024

Tρίτη με Σάββατο
11:00 -13:00, 17:00  - 22:00

οι ώρες μπορεί να διαφέρουν+357 96 503997

Old Carob Warehouse,  
Τσιφλικούδια, Συνεργατισμού 27
Λεμεσός 3010, Κύπρος
web: psi.art  instagram: @psi.foundation

CYPRUS
CONTEMPORARY
ART
CENTER



Kυριακή 2 Ιουνίου 2024Ε Π Ι Κ Α Ι Ρ Ο Τ Η ΤΑ6 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η καταγγελία της σύμβασης για
το λιμάνι και τη μαρίνα της Λάρ-
νακας φαίνεται να ήταν η σταγόνα
που ξεχείλισε το ποτήρι που λέ-
γεται συμβάσεις δημοσίων έργων.
Μπροστά στο όχι και τόσο απίθανο
σενάριο να εμφανιστεί και τρίτη
περίπτωση προβληματικής δημό-
σιας σύμβασης, η κυβέρνηση προ-
βληματίζεται και σπεύδει να ανα-
ζητήσει τι δεν πάει καλά με έργα
του Δημοσίου αλλά και έργα που
έχουν χαρακτηριστεί στρατηγικής
σημασίας. Τα όσα είπε δημόσια
προς το τέλος της περασμένης
εβδομάδας ο κυβερνητικός εκπρό-
σωπος Κωνσταντίνος Λετυμπιώτης

αποτελούν μόνο την κορυφή του
κλίματος που επικρατεί στο κυ-
βερνητικό επιτελείο για ένα θέμα
που εάν δεν εντοπιστούν έγκαιρα
οι παθογένειες, ενδεχομένως να
λάβει απρόβλεπτες διαστάσεις.
Πέρα από τις μακροπρόθεσμες και
βραχυπρόθεσμες οικονομικές συ-
νέπειες σε κρατικά ταμεία και τσέ-
πη των πολιτών, το πολιτικό κό-
στος για την κυβέρνηση δεν είναι
αμελητέος παράγοντας, ειδικά αν
υπάρξει και δεύτερη περίπτωση
με την ίδια τύχη που είχε η σύμ-
βαση για το λιμάνι της Λάρνακας.
Ο πολιτικός βραχνάς εντοπίζεται
στο Βασιλικό και στις εύθραυστες
ισορροπίες τόσο σε επίπεδο επα-
φών με το Πεκίνο όσο και με την
κοινοπραξία του έργου. Το κάδρο
της κατάστασης που έχει δημι-
ουργηθεί έρχεται να πιέσουν και
τα όσα συμβαίνουν στο χώρο δη-
μοσίων έργων, μικρότερης εμβέ-
λειας, με κενά και παραλείψεις
που έχουν επισημανθεί το τελευ-
ταίο διάστημα και από την «Κ».

Κριτήρια
Στο κυβερνητικό στρατόπεδο

όλες οι πληροφορίες συγκλίνουν
πως γίνεται αντιληπτή η ύπαρξη
προβληματικών ζητημάτων με τις
δημόσιες συμβάσεις που δεν μπο-
ρούν να αφεθούν στον χρόνο,
όπως γινόταν μέχρι σήμερα. Μά-
λιστα στην προηγούμενη συνεδρία
του Υπουργικού Συμβουλίου, πρό-
εδρος της Δημοκρατίας και υπουρ-
γοί ασχολήθηκαν με το πλαίσιο
που διέπει τις δημόσιες συμβάσεις
κωδικοποιώντας τα ζητήματα που
προκύπτουν και δημιουργούν προ-
βληματισμό. Το πρώτο ζήτημα
αφορά τον βασικότερο όρο που
διέπει το νομοθετικό πλαίσιο προ-
κήρυξης και κατακύρωσης έργων.
Τα κριτήρια. Ένα ζήτημα το οποίο
έχει θίξει το τελευταίο διάστημα
η «Κ» και για το οποίο υπάρχουν
έντονες απόψεις φορέων, όπως το
ΕΤΕΚ, ότι θα πρέπει να υπάρξουν
αλλαγές. Από τη συζήτηση που
διεξήχθη στο Υπουργικό προκύ-
πτουν τα ακόλουθα: Έγινε παρα-

δεκτό ότι σε πολλά έργα την πλά-
στιγγα των αποφάσεων έγειραν
τα οικονομικά κριτήρια και μόνο
των προσφορών. Κατά την κυβέρ-
νηση αυτό σημαίνει πως εταιρείες
εγνωσμένης τεχνογνωσίας δεί-
χνουν απροθυμία να διεκδικήσουν
δημόσια έργα ή αν το πράξουν
διεκδικούν έργα τα οποία στη συ-
νέχεια τα δίνουν υπεργολαβία σε
άλλες εταιρείες με ό,τι αυτό μπορεί
να συνεπάγεται για το έργο.

Γυρίζουν πλάτη
Ένα άλλο ζήτημα που θεωρείται

προβληματικό είναι η αδυναμία
που έχει εντοπισθεί στην προσέλ-
κυση μεγάλων εταιρειών, οι οποίες
ενώ αρχικά δείχνουν ενδιαφέρον
για δημόσια έργα, λαμβάνοντας
τον φάκελο των προσφορών στη
συνέχεια αποχωρούν, με αποτέ-
λεσμα οι διαδικασίες προσφορών
να μην έχουν περιθώρια επιλογών.
Μια τέτοια περίπτωση ήταν τα
όσα είχε υποστηρίξει σε επιστολή
του προς τη Βουλή, τον περασμένο

Φεβρουάριο, ο πρόεδρος του Συν-
δέσμου Υδρογονανθράκων Κύ-
πρου, και είχε αποκαλύψει η «Κ»
για τις διαδικασίες που προηγή-
θηκαν της κατακύρωσης του τερ-
ματικό στο Βασιλικό στην κινεζική
κρατική εταιρεία. Τότε εταιρείες
με τεχνογνωσία σε μεγάλες ενερ-
γειακές υποδομές απέσυραν το
αρχικό τους ενδιαφέρον από την
εμπειρία που είχαν με τις δημόσιες
προσφορές. 

Οι αλλαγές 
Για την ώρα, οι προσπάθειες

της κυβέρνησης επικεντρώνονται
στο να προσπεράσουν τη μονο-
διάστατη λογική που επικρατεί με
τα κριτήρια που διέπουν τις δη-
μόσιες συμβάσεις και να ισχυρο-
ποιήσουν το πλαίσιο που δεν θα
εξασθενίζει το αρχικό ενδιαφέρον
εταιρειών. Στη λογική αυτή στο
τραπέζι βρίσκεται πρώτον η υιο-
θέτηση ενός πλαισίου που θα απο-
τελεί συνδυασμός οικονομικών
και τεχνικών κριτηρίων, θέση την

οποία είχε εκφράσει στην «Κ» ο
γ.γ. του ΕΤΕΚ Ανδρέας Θεοδότου.
Δηλαδή η οικονομική συμφέρουσα
προσφορά να μην αποτελεί τον κα-
θοριστικό παράγοντα κατακύρωσης
ενός έργου. Όπως μας λέχθηκε χα-
ρακτηριστικά, σε δημόσιες προ-
σφορές όπου τα οικονομικά κρι-
τήρια έχουν βαρύνουσα σημασία
υπάρχουν θέματα με πιο σοβαρό
την επάρκεια μιας εταιρείας. Πα-
ράλληλα, σκέψεις υπάρχουν στην
κυβέρνηση να καθιερωθεί μια δια-
δικασία προελέγχουτης ικανότητας
του πιθανού αναδόχου για υλοποί-
ηση του έργου. Δύο μέτρα που αφο-
ρούν κυρίως την πλειοψηφία των
δημοσίων συμβάσεων.

Στρατηγικά έργα
Από τον προβληματισμό που

υπάρχει φαίνεται να εξαιρούνται
έργα στρατηγικής σημασίας όπως
το Βασιλικό ή το λιμάνι της Λάρ-
νακας. Αρμόδιες πηγές υποστή-
ριζαν στην «Κ» πως για μεγάλα έρ-
γα, ενεργειακά και άλλα, πρέπει

να λαμβάνεται υπόψη και ο πολι-
τικός παράγοντας χωρίς ωστόσο
να παραγνωρίζονται τα οικονομικά
κριτήρια και η τεχνική επάρκεια
της ενδιαφερόμενης εταιρείας. Ως
παράδειγμα προβάλλεται η διαδι-
κασία που ακολουθήθηκε με την
αδειοδότηση κάποιων τεμαχίων
της κυπριακής ΑΟΖ όπου η διπλω-
ματία των έργων έπαιξε καθορι-
στικό ρόλο στην παραχώρηση τε-
μαχίων, χωρίς ωστόσο να τίθεται
σε δεύτερη μοίρα η ικανότητα των
εταιρειών να φέρουν εις πέρας το
έργο τους. Από τη λογική αυτή
φαίνεται να εξαιρείται η περίπτωση
της αναδόχου κοινοπραξίας του
Βασιλικού που ναι μεν τα πολιτικά
κριτήρια επικράτησαν χωρίς να
εξετάζεται ενδελεχώς, όπως λέγε-
ται, το υπόβαθρο της εταιρείας σε
ουσιώδη ζητήματα ολοκλήρωσης
του έργου. Διευκρινίζεται πως οι
σκέψεις για πολιτικά κριτήρια αφο-
ρούν μόνο μεγάλα έργα και όχι άλ-
λα, όπως οδικές ή κτιριακές υπο-
δομές.

Πλαίσιο δημοσίων συμβάσεων με τρύπες
Προβληματισμός στην κυβέρνηση για τα κριτήρια προσφορών και κατακύρωσης έργων – Οι αλλαγές που έρχονται

<<<<<<

Αποφασισμένη 
να τερματίσει το φαι-
νόμενο των προβλη-
ματικών συμβάσεων
δημοσίων έργων 
φέρεται να είναι η 
κυβέρνηση, την οποία
την προβληματίζει 
το υφιστάμενο καθε-
στώς με τη λογική των
μονοδιάστατων οικο-
νομικών κριτηρίων. Το γενικότερο θέμα με τις συμβάσεις του Δημοσίου απασχόλησε το Υπουργικό Συμβούλιο στην τελευταία του συνεδρία κατά την οποία εντοπίσθηκαν δύο

σοβαρά ζητήματα-παθογένειες.

Νέος επενδυτής
για Λάρνακα 
μέχρι τέλος 2024

Στις προτεραιότητες της κυ-
βέρνησης είναι να μετρια-
στούν οι επιπτώσεις από την
καταγγελία της σύμβασης για
το λιμάνι Λεμεσού. Όπως εί-
μαστε σε θέση να γνωρίζουμε,
οι οδηγίες του προέδρου της
Δημοκρατίας ήταν μέχρι το τέ-
λος του τρέχοντος έτους να
τρέξει νέος διαγωνισμός και
αν γίνεται να κατακυρωθεί.
Στο άλλο μεγάλο ενεργειακό
έργο στο Βασιλικό, το πρώτο
ζητούμενο για την κυβέρνηση
είναι η Δημοκρατία εκτός από
την ιδιοκτησία να αποκτήσει
και την κατοχή του πλοίου
FSRU «Προμηθέας», το κόστος
του οποίου αν και έχει κατα-
βληθεί αυτό παραμένει αγκυ-
ροβολημένο στη Σιγκαπούρη.
Τα όποια άλλα ζητήματα προ-
κύπτουν θα τα δουν στη συνέ-
χεια λένε κυβερνητικές πηγές.
Ένα από αυτά είναι και το κομ-
μάτι ερευνών για το οποίο έχει
γράψει η «Κ». Στην παρούσα
φάση η κυβέρνηση δεν φέρε-
ται έτοιμη να ανοίξει ένα νέο
ζήτημα, χωρίς ωστόσο να κλεί-
νει την προοπτική ερευνών
στο μέλλον.

Φθηνά δάνεια ύψους 2,2 δισ. ευρώ σε 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις στην Ελλάδα
Μέσω του ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ, άτοκο το 40% του ποσού και επιδότηση επιτοκίου

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Το νέο Ταμείο Επιχειρηματικότητας
ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ ξεκίνησε να λειτουργεί,
προσφέροντας σε μικρομεσαίες
επιχειρήσεις τη δυνατότητα να
λάβουν δάνεια με ευνοϊκούς όρους,
συνολικού εκτιμώμενου ύψους 2,2
δισ. ευρώ, από τις 12 συνεργαζό-
μενες τράπεζες. Μεταξύ άλλων
προβλέπεται άτοκο δάνειο για το
40% του ποσού και επιδότηση επι-
τοκίου έως 3 ποσοστιαίες μονάδες
για 2 χρόνια.

Το ΤΕΠΙΧ χρηματοδοτείται από
το ΕΣΠΑ, με 500 εκατ. ευρώ (με
τη μόχλευση στο τραπεζικό σύ-
στημα εκτιμάται ότι τα δάνεια θα
φτάσουν τα 2,2 δισ. ευρώ). Σύν-
τομα, εξάλλου, όπως ανακοίνωσε
ο αναπληρωτής υπουργός Εθνικής
Οικονομίας και Οικονομικών Νίκος
Παπαθανάσης, θα συσταθεί ένα
ακόμη εργαλείο εγγυοδοσίας για
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που
θα χρηματοδοτηθεί από το Ταμείο
Ανάκαμψης.

Το ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ διαχειρίζεται η Ελ-
ληνική Αναπτυξιακή Τράπεζα,

HDB, και αποτελείται από 2 επι-
μέρους ταμεία, το Ταμείο Εγγυο-
δοσίας και το Ταμείο Δανείων.
Οπως επισημάνθηκε στη συνέν-
τευξη Τύπου, όπου συμμετείχαν
και ο πρόεδρος της HDB Γιώργος
Ζαββός και η διευθύνουσα σύμ-
βουλός του Ισμήνη Παπακυρίλλου,

είναι η πρώτη φορά που παρέχεται
συνδυασμός εγγύησης δανείου
και επιδότησης επιτοκίου.

Συγκεκριμένα:
• Το Ταμείο Εγγυοδοσίας προ-

σφέρει εγγύηση 70%-80% σε επεν-
δυτικά δάνεια 10.000 έως
10.000.000 ευρώ και σε δάνεια κε-
φαλαίου κίνησης και ανακυκλού-
μενης πίστωσης 10.000 έως
500.000 ευρώ. Επίσης, προσφέρει

επιδότηση επιτοκίου 2 ποσοστι-
αίων μονάδων για δύο έτη σε επι-
χειρήσεις της Αττικής και του Νο-
τίου Αιγαίου και 3 ποσοστιαίων
μονάδων σε επιχειρήσεις των υπο-
λοίπων περιφερειών της χώρας.
Για δάνεια έως 50.000 ευρώ δεν
θα απαιτούνται εμπράγματες εξα-
σφαλίσεις.

• Το Ταμείο Δανείων προσφέρει
δάνεια με το 40% του ποσού άτοκο
και επιδότηση επιτοκίου 3% στο
υπόλοιπο 60% για 2 έτη. Οπως είπε
η κ. Παπακυρίλλου, αν και δεν
μπορεί να αναφερθεί συγκεκριμένο
ύψος του επιτοκίου, καθώς εξαρ-
τάται από την πολιτική της κάθε
τράπεζας και το προφίλ της επι-
χείρησης, εκτιμάται ότι η μείωση
φτάνει έως και το 70% τα δύο πρώ-
τα χρόνια. Η διάρκεια των δανείων
για επενδυτικά είναι 2-12 έτη, με
περίοδο χάριτος έως 24 μήνες και
για το κεφάλαιο κίνησης είναι 2-
5 έτη, με περίοδο χάριτος έως 12
μήνες, κατά τους οποίους η επι-
χείρηση δεν πληρώνει κεφάλαιο,
αλλά μόνο τόκους.

Η διαδικασία υποβολής της αί-

τησης χρηματοδότησης περιλαμ-
βάνει 4 βήματα: 1. Καταχώριση
της αίτησης  στο KYC της HDB, 2.
Συμπλήρωση ερωτηματολογίου
αυτοαξιολόγησης της επιχείρησης
σε τρία βασικά κριτήρια, περιβαλ-
λοντικά, κοινωνικά και εταιρικής
διακυβέρνησης, 3. Υποβολή της
αίτησης στο νέο ΟΠΣΚΕ του ΥΠΕ-
ΘΟ και 4. Επίσκεψη στο συνεργα-
ζόμενο τραπεζικό κατάστημα για
την υποβολή φακέλου δικαιολο-
γητικών.

«Στόχος είναι η κάλυψη του
επενδυτικού κενού που δημιούρ-
γησε η οικονομική κρίση, η βελ-
τίωση της ανταγωνιστικότητας
και η δημιουργία νέων και καλύ-
τερα αμειβόμενων θέσεων εργα-
σίας για όλους τους συμπολίτες
μας», είπε ο κ. Παπαθανάσης, προ-
σθέτοντας ότι τα νέα χρηματοδο-
τικά εργαλεία βοηθούν στη «διεύ-
ρυνση της περιμέτρου πρόσβασης
στον τραπεζικό τομέα των μικρο-
μεσαίων επιχειρήσεων, με χαμη-
λότοκα δάνεια και εξασφάλιση της
απαιτούμενης εγγυοδοσίας».

Ο κ. Ζαββός τόνισε τον στρα-

τηγικό ρόλο της HDB και τη δέ-
σμευσή της να καλύψει το επεν-
δυτικό κενό της αγοράς, μέσω της
αξιοποίησης εθνικών και ευρω-
παϊκών πόρων και να εντάξει χι-
λιάδες μικρομεσαίες επιχειρήσεις
στο χρηματοοικονομικό σύστημα.

Οι τράπεζες που συμμετέχουν

στο πρόγραμμα είναι οι εξής: Alpha
Bank, Eurobank, Πειραιώς, Εθνική,
Παγκρήτια, Attica Bank, Optima
Bank, Συνεταιριστική Τράπεζα
Θεσσαλίας, Συνεταιριστική Τρά-
πεζα Καρδίτσας, Συνεταιριστική
Τράπεζα Χανίων, Συνεταιριστική
Τράπεζα Ηπείρου.

Το Ταμείο Εγγυοδοσίας προσφέρει εγγύηση 70%-80% σε επενδυτικά
δάνεια 10.000 έως 10.000.000 ευρώ και σε δάνεια κεφαλαίου κίνησης και
ανακυκλούμενης πίστωσης 10.000 έως 500.000 ευρώ. Επίσης, προσφέρει
επιδότηση επιτοκίου 2 ποσοστιαίων μονάδων για δύο έτη σε επιχειρήσεις
της Αττικής και του Νοτίου Αιγαίου και 3 ποσοστιαίων μονάδων σε
επιχειρήσεις των υπολοίπων περιφερειών της χώρας.

<<<<<<

Στόχος, η κάλυψη του
επενδυτικού κενού που
δημιούργησε η οικονο-
μική κρίση.



Casts of an Island 2024
Ανάθεση:  Dimitri Ozerkov  |   Επιλογή έργων και επιμέλεια: Νίκος Χρ. Παττίχης

Ραϊσσα Αγγελή

Χρίστος Ακορδαλίτης

Κλίτσα Αντωνίου 

Γιάννης Βαρελάς 

Κωστής Βελώνης 

Banu Cennetoglu

Jake και Dinos Chapman 

Θεόδουλος Γρηγορίου 

Αλέξανδρος Γιωρκάτζης 

Emin Cizenel

Χάρις Επαμεινώνδα

Peter Eramian 

Μαρίνα Genadieva 

Mustafa Hulusi

Ελίνα Ιωάννου

Ανδρέας Καλλή 

Στέλιος Καλλινίκου

Λητώ Κάττου 

Γλαύκος Κουμίδης  

Φάνος Κυριάκου 

Κυριακή Κώστα

Μαρία Λοϊζίδου

Άγγελος Μακρίδης

Παναγιώτης Μιχαήλ

Δημήτρης Νεοκλέους 

Λευτέρης Ολύμπιος

Μαρία Περεντού

Βίκη Περικλέους

Πόλυς Πεσλίκας

Έφη Σαββίδου

Κούλα Σαββίδου

Μαρίνα Σιακόλα

Μελίνα Σουκιούρογλου

Σωκράτης Σωκράτους 

Κωνσταντίνος Ταλιώτης

Λευτέρης Τάπας 

Πανίκος Τεμπριώτης

Μαρία Τουμάζου 

Νίκος Χαραλαμπίδης

Μιχάλης Χαραλάμπους

Σάββας Χριστοδουλίδης

Μαριάννα Χριστοφίδου

Celebrating 125 Years Celebraaatttiing 125 Years Sponsored by Driven by

CYPRUS
CONTEMPORARY
ART
CENTER



A Π Ο Ψ Ε Ι Σ Κυριακή 2 Ιουνίου 20248 ●  Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η

Τ
ο κείμενο που ακολουθεί 
σε εισαγωγικά το αντέγρα-
ψα αλλά δεν θυμάμαι από 

πού. Το βρήκα όμως τόσο διαφω-
τιστικό, που θέλω να το μοιραστώ 
μαζί σας. Εξάλλου, λέγεται ότι «η 
αντιγραφή είναι η μεγαλύτερη κο-
λακεία» και έτσι θέλω να ευχαρι-
στήσω τον άγνωστο συγγραφέα.

«Και λίγη πολιτική οικονομία 
σε πρακτική εφαρμογή!!!

Ενας καθηγητής οικονομι-
κών, λοιπόν, σε ένα τοπικό κολέ-
γιο των ΗΠΑ δήλωσε ότι δεν είχε 
αποτύχει ποτέ κάποιος σπουδα-
στής του, αλλά άφησε μετεξετα-
στέα πρόσφατα μια ολόκληρη τάξη.
Αυτή η τάξη επέμενε ότι ο σο-
σιαλισμός θα λειτουργούσε και 
ότι αν κανένας δεν ήταν φτωχός 
και κανένας δεν ήταν πλούσιος, το 
σύστημα θα λειτουργούσε ως ένας 
μεγάλος εξισωτής. Ο καθηγητής εί-
πε «Ο.Κ., θα κάνουμε κι εμείς ένα 
πείραμα σε αυτήν την τάξη με βάση 
τον σοσιαλισμό. Ολοι οι βαθμοί στα 
γραπτά διαγωνίσματα θα υπολογί-
ζονται κατά μέσο όρο και ο καθέ-
νας θα λάβει τον ίδιο βαθμό – έτσι 
κανένας δεν θα αποτύχει αλλά και 
κανένας δεν θα πάρει Α (άριστα)».

Μετά το πρώτο τεστ, οι βαθ-
μοί υπολογίστηκαν κατά μέσο όρο 
και ο καθένας πήρε ένα Β (λίαν κα-
λώς). Οι σπουδαστές που μελέτη-
σαν σκληρά στενοχωρήθηκαν και 
οι σπουδαστές που μελέτησαν λίγο 
ήταν ευτυχείς.

Καθώς το δεύτερο τεστ διεκ-
περαιώθηκε, οι σπουδαστές που 
μελέτησαν ελάχιστα είχαν μελετήσει 
ακόμα λιγότερο και αυτοί που μελέ-
τησαν σκληρά μελέτησαν λιγότερο.
Ο δεύτερος μέσος όρος των δια-
γωνισμάτων ήταν ένα Γ (βάση)!
Μετά το τρίτο τεστ, ο μέσος όρος 
ήταν ένα ∆ (κάτω από τη βά-
ση). Κανένας δεν ήταν ευτυχής.
Καθώς τα τεστ προχωρούσαν, 
τα αποτελέσματα δεν βελτιώνονταν.
Ξεσπούσαν μικροκαυγάδες, οι μα-
θητές κατηγορούσαν ο ένας τον 
άλλο και όλο αυτό το κακό κλίμα 
οδήγησε στο να μη διαβάζει κα-
νένας για το όφελος του άλλου.
Προς μεγάλη τους έκπληξη, ΟΛΟΙ 
ΤΕΛΙΚΑ ΕΜΕΙΝΑΝ ΜΕΤΕΞΕΤΑΣ-
ΤΕΟΙ και έτσι ο καθηγητής τους 
απέδειξε ότι ο σοσιαλισμός εί-
ναι καταδικασμένος να αποτύχει.
Οταν η ανταμοιβή είναι μεγάλη, 
η προσπάθεια των ανθρώπων να πε-
τύχουν είναι μεγάλη, αλλά όταν η 
κυβέρνηση παίρνει όλη την ανταμοι-
βή, κανένας δεν θα προσπαθήσει ή 
θα θελήσει να πετύχει. ∆εν θα μπο-

ρούσε να είναι πιο απλό από αυτό.
Αυτές είναι ενδεχομένως οι 5 
καλύτερες προτάσεις που θα δια-
βάσετε και είναι εφαρμόσιμες στο 
παραπάνω πείραμα:

1. ∆εν μπορείς να οδηγήσεις 
τους φτωχούς σε ευημερία, με 
το να θέσεις εκτός ευημερίας τους 
πλούσιους.

2. Για να λάβει οτιδήποτε ένα 
άτομο που δεν εργάζεται, πρέπει 
κάποιο άλλο άτομο να εργάζεται χω-
ρίς να λαμβάνει.

3. Για να δώσει κάτι η κυβέρ-
νηση σε κάποιον, πρέπει πρώτα 
να το πάρει από κάποιον άλλο.

4. ∆εν μπορείτε να πολλαπλα-
σιάσετε τον πλούτο διαιρώντας 
τον!

5. Οταν οι μισοί νομίζουν ότι 
δεν χρειάζεται να δουλέψουν 
γιατί θα τους φροντίσουν οι άλλοι 
μισοί, και όταν οι μισοί που δου-
λεύουν καταλάβουν ότι δεν χρειά-
ζεται να προσπαθούν γιατί τον κόπο 
τους θα τον καρπωθούν άλλοι, τότε 
πλησιάζει η αρχή του (οικονομικού) 
τέλους για οποιοδήποτε Κράτος».

∆εν γνωρίζω αν η παραπάνω 
εισαγωγή σάς έπεισε για τις κα-
κές συνέπειες του σοσιαλισμού. 
Υπάρχει όμως και μια άλλη παρά-
μετρος που αναδεικνύει ότι κάτι 
σάπιο συμβαίνει στις χώρες που 
έζησαν τον υπαρκτό σοσιαλισμό. 
Παρακαλώ την προσοχή σας στο 
γράφημα.

Εχουν περάσει 25 ολόκλη-
ρα χρόνια από την κατάρρευση 
του υπαρκτού σοσιαλισμού που 
σημαδεύτηκε με το γκρέμισμα 
του τοίχου του αίσχους στο Βε-
ρολίνο, αλλά τα σημάδια στη ζωή 
των κατοίκων αυτών των χωρών 
είναι ακόμα ολοφάνερα. Σε όλο 
τον δυτικό κόσμο το προσδόκι-
μο ζωής είναι μεγαλύτερο από τα 
80 χρόνια, ενώ σε όλες τις χώρες 
της πρώην Σοβιετικής Ενωσης εί-
ναι σημαντικά κάτω από τα 80. 
Προσωπικά, πιστεύω ότι αυτός 
ο χάρτης τα λέει όλα και πολύ 

ξεκάθαρα. Στην ελεύθερη ∆ύση 
με τις ανισότητές της, οι άνθρω-
ποι ζουν καλύτερα και για αυτόν 
ακριβώς τον λόγο ζουν περισσό-
τερο. Η συνηθέστερη ευχή που 
λέμε είναι τα «Χρόνια Πολλά» και 
είναι πραγματικά απορίας άξιο 
γιατί εμείς ακόμα εξακολουθούμε 
να έχουμε νοοτροπία σοβιετίας.

Θέλουμε να είναι τα πάντα 
κρατικά. Ακόμα στα Ανώτατα 
Ιδρύματα, είμαστε η μοναδική 
χώρα που απαγορεύει την ίδρυση 
και λειτουργία ιδιωτικών πανεπι-
στημίων. Και όμως προσπαθούμε 
με νύχια και με δόντια να διατη-
ρήσουμε μια αναχρονιστική διά-
ταξη του Συντάγματος που ουσι-
αστικά τιμωρεί όσους δεν έχουν 
τη δυνατότητα να στείλουν τα 
παιδιά τους σε ένα καλό πανε-
πιστήμιο του εξωτερικού.

Μια πιθανή εξήγηση για τη 
στάση μας βρίσκεται στο γεγο-

νός ότι δεν μας αρέσει η αξιο-
λόγηση και η σύγκριση. Αυτό 
φάνηκε ολοκάθαρα από τα απο-
τελέσματα του διαγωνισμού PISA. 
Οι μαθητές των δημοσίων σχολεί-
ων πάτωσαν κυριολεκτικά, ενώ οι 
μαθητές των ιδιωτικών σχολείων 
είχαν πολύ καλύτερες επιδόσεις, 
και μάλιστα πάνω από τον μέσο 
όρο. Αυτή είναι η καλύτερη από-
δειξη ότι η δημόσια παιδεία μας 
είναι χάλια.

Ποτέ δεν ενδιαφέρθηκα να 
μάθω λεπτομέρειες για τον δια-
γωνισμό αυτόν, αλλά μια αναφο-
ρά του καλού φίλου Πάσχου Μαν-
δραβέλη στο άρθρο του: «Στον 
δρόμο για τον πάτο…» (ΚτΚ 
10/12/2023) μου προξένησε τό-
σο κακή εντύπωση που πραγμα-
τικά δεν πίστευα αυτά που διά-
βαζα. Αντιγράφω από το άρθρο 
αυτό: «Το πρώτο θέμα του διαγω-
νισμού για τα μαθηματικά γυμνα-

σίου ήταν: «Τα ύψη σε cm των 5 
παικτών μιας ομάδας μπάσκετ εί-
ναι: 190, 197, 199, 201, και 203 cm. 
Το μέσο ύψος της ομάδας είναι: Α. 
(190+197+199+201+203) cm; 
Β. 198 cm; Γ. 203 cm; ∆. 199 cm;» 
Σ’ αυτόν τον διαγωνισμό μόλις το 
2% των Ελλήνων μαθητών πήρε λί-
αν καλώς ή άριστα (Level 5 και 6). 
Ο μέσος όρος των 81 χωρών ήταν 
9%. Προφανώς, εμάς μας έφαγε η 
εξειδίκευση ή η αντίληψη ότι «δεν 
πάμε λάθος».

Το πρόβλημα αυτό δεν θέ-
λει ούτε αριθμομηχανή για να 
λυθεί, αλλά μόνο λογική και αυ-
τό είναι που τεκμηριώνει ότι δεν 
πάμε καθόλου καλά. Χωρίς καμία 
αριθμητική πράξη, αλλά μόνον 
διά της «εις άτοπον απαγωγής» 
μπορεί κάποιος να απαντήσει 
άμεσα ότι είναι το 198. Από τις 
τέσσερις πιθανές απαντήσεις μό-
νον δύο μπορούν να αντιπρο-

σωπεύουν τον μέσο όρο: Το 198 
ή το 199. Το 199 είναι ακριβώς 
στο μέσον του 197 και 201. Για 
να είναι ο μέσος όρος το 199 θα 
έπρεπε το 199 να είναι στο μέ-
σον των άλλων δύο παικτών 190 
και 203. Αφού δεν είναι, τότε η 
σωστή απάντηση είναι το 198. 
Βλέπετε, οι αριθμοί δεν μπήκαν 
τυχαία, αλλά από έξυπνους εξε-
ταστές, ώστε να λύνεται σε ελά-
χιστο χρόνο με τη λογική!

Μπορεί να σας κούρασα, αλ-
λά αυτού του είδους τα προβλή-
ματα έχουν σκοπό να αναδείξουν 
αν οι μαθητές σκέφτονται με τη 
λογική. Είναι έξυπνα διατυπω-
μένα ώστε με τη λογική να λύ-
νονται πολύ γρήγορα γιατί στις 
εξετάσεις αυτές έχει πολύ μεγά-
λη σημασία και η ταχύτητα πέρα 
από την ορθότητα.

Πάμε τώρα σε έναν άλλο 
μέσο όρο. Ολοι μιλάνε για ανι-
σότητες και πώς μπορούν να 
εξαλειφθούν. Φθονούμε και κα-
ταριόμαστε τους πλουσίους. Ας 
το αποδεχτούμε. Οι ανισότητες 
δεν μπορούν να εκλείψουν ούτε 
να περιοριστούν. Από καταβολής 
κόσμου υπήρχαν παντού και πά-
ντοτε ανισότητες. Μάλιστα κά-
ποιος μπορεί να ισχυριστεί ότι 
οι σημερινοί «φτωχοί» ζουν πο-
λύ καλύτερα από τους φτωχούς 
των περασμένων χρόνων. Αυτό 
που έχει σημασία είναι να δημι-
ουργείται πλούτος σε μια χώρα. 
Μπορεί να μην κατανέμεται «δί-
καια», αλλά αυτό δεν εμποδίζει 
την άνοδο του βιοτικού επιπέδου 
μιας χώρας. ∆υστυχώς τίποτα στη 
ζωή και στη φύση δεν κατανέμε-
ται «δίκαια». Το κατά κεφαλήν 
εισόδημα των κατοίκων, άλλος 
ένας μέσος όρος, ανεβαίνει και 
έτσι βελτιώνεται η ζωή περισ-
σότερων ανθρώπων.

Θα ολοκληρώσω το σημε-
ρινό κείμενό μου με ένα από-
φθεγμα του Mark Twain που 
βρήκα ότι είναι πολύ αληθινό: 
«Το πρόβλημα της αριστεράς 
είναι ότι οι περισσότεροι που 
έγιναν κομμουνιστές το διάλε-
ξαν από μίσος για τους πλουσί-
ους και όχι από αγάπη για τους 
φτωχούς».

Εξαιρείται ο Κασσελάκης 
που το παίζει αριστερός, για 
χάρη των ακολούθων του, που 
πιστεύουν ότι είναι ο Στέφα-
νος ο θαυματουργός!

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων. 

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Δεν μπορείς 
να οδηγήσεις 
τους φτωχούς 
σε ευημερία, 
με το να θέσεις 
εκτός ευημερίας 
τους πλούσιους.

Η φύση και η βιοποικιλότητα 
αποτελούν το θεμέλιο της 
ζωής στον πλανήτη μας και 

η προστασία τους αποτελεί καίρια 
προϋπόθεση οικολογικής ισορ-
ροπίας, αλλά και της ευημερίας 
και υγείας όλων μας, σε όλο τον 
κόσμο. Παράλληλα, έχουν τερά-
στια οικονομική σημασία. Σύμφω-
να με το Παγκόσμιο Οικονομικό 
Φόρουμ, περισσότερο από το 1/2 
του παγκόσμιου ΑΕΠ εξαρτάται 
σε μεγάλο βαθμό από το φυσικό 
περιβάλλον και τους πόρους του, 
ενώ η αξία των υπηρεσιών που 
προσφέρονται από τη φύση ανέρ-
χεται σε τουλάχιστον 125 τρισ. 
δολάρια ετησίως.

Παρά ταύτα, βρισκόμαστε αντι-
μέτωποι με μια ανησυχητική τά-
ση. Η βιοποικιλότητα μειώνεται 
με επικίνδυνους ρυθμούς, ταχύ-
τερους από κάθε άλλη περίοδο 
στην ανθρώπινη Ιστορία.

Σύμφωνα με έκθεση του ΟΗΕ, 
έως και ένα εκατομμύριο είδη πα-
νίδας και χλωρίδας –από τα οκτώ 
εκατομμύρια που υπολογίζεται ότι 
υπάρχουν στον πλανήτη– αναμέ-
νεται να απειληθεί με εξαφάνιση 
εντός των επόμενων δεκαετιών, 
ενώ ερευνητές εκτιμούν ότι οι 
προγενέστερες μαζικές εξαφανί-
σεις εξάλειψαν άνω του 60% όλων 
των ειδών.

Οι συνέπειες είναι πολυδιάστα-
τες. Οι φυσικές καταστροφές που 
προκαλούνται από την υποβάθμι-
ση των οικοσυστημάτων και την 
κλιματική αλλαγή κοστίζουν, ήδη, 

περισσότερα από 300 δισ. δολά-
ρια ετησίως. Ωστόσο, ανεξάρτητα 
από το γεγονός ότι η απώλεια της 
βιοποικιλότητας μπορεί να αποβεί 
δυσβάστακτη για την παγκόσμια 
οικονομία, η αξία της δεν περιορί-
ζεται μόνο στα οικονομικά οφέλη. 
Είναι σημαντική για την υγεία, τον 
πολιτισμό, την ψυχική ευημερία 
και όλους τους τομείς επιχειρη-

ματικής δραστηριότητας και δεν 
μπορεί πάντα να εκφραστεί με οι-
κονομικούς όρους. Ενδεικτικά, οι 
υπηρεσίες οικοσυστήματος, όπως 
το καθαρό νερό, η επικονίαση, η 
ρύθμιση του κλίματος και ο έλεγ-
χος των παρασίτων, επηρεάζουν 
ιδιαίτερα τη γεωργία, τη δασο-
κομία και τον τουρισμό. Την ίδια 
ώρα, η προστασία της βιοποικι-
λότητας μπορεί να εξασφαλίσει 
μακροπρόθεσμη πρόσβαση σε 
πολύτιμους φυσικούς πόρους. Η 
εξορυκτική βιομηχανία, η βιομη-
χανία τροφίμων και η φαρμακο-
βιομηχανία αποτελούν παραδείγ-

ματα κλάδων που εξαρτώνται από 
αυτούς τους πόρους.

Σε παγκόσμιο επίπεδο, κατά τη 
15η σύνοδο της διάσκεψης των 
μερών της Σύμβασης για τη Βιο-
λογική Ποικιλότητα των Ηνωμέ-
νων Εθνών (COP15), σχεδόν 200 
χώρες συμφώνησαν σε ένα νέο 
σύνολο στόχων για την ανάσχεση 
και την αναστροφή της απώλειας 
της φύσης έως το 2030. Η επιδίω-
ξη αυτή είναι αντίστοιχη με τον 
στόχο του 1,5 βαθμού Κελσίου 
για το κλίμα και αναμένεται να 
επιφέρει ανατροπές σε ένα ευρύ 
φάσμα δραστηριοτήτων σε όλους 

τους τομείς της οικονομίας και της 
κοινωνίας. Οπως η Συμφωνία του 
Παρισιού το 2015 οδήγησε σε ένα 
μεγάλο κύμα δράσης για το κλίμα 
τα επόμενα χρόνια, το νέο πλαίσιο 
για τη βιοποικιλότητα θα επιτα-
χύνει αλλαγές στις εφαρμοζόμε-
νες πολιτικές και αναμένεται να 
αλλάξει τα δεδομένα στον τρόπο 
λειτουργίας των επιχειρήσεων.

Η Ευρωπαϊκή Ενωση έχει θέσει 
την αποκατάσταση της βιοποικι-
λότητας και των οικοσυστημάτων 
ως έναν από τους έξι περιβαλλοντι-
κούς στόχους του κανονισμού της 
ταξινομίας, στο ευρύτερο πλαίσιο 

της βιώσιμης χρηματοδότησης. 
Επιπροσθέτως, ο ευρωπαϊκός νό-
μος για την αποκατάσταση της φύ-
σης, παρά τα όποια εμπόδια και 
καθυστερήσεις στην υιοθέτησή 
του, αποτελεί έναν από τους βασι-
κούς «πυλώνες» της Ευρωπαϊκής 
Πράσινης Συμφωνίας και αναμέ-
νεται να τεθεί σε ισχύ το επόμε-
νο διάστημα.

Η αποτροπή της κατάρρευσης 
οικοσυστημάτων και η ανάσχε-
ση της απώλειας βιοποικιλότητας 
αναδεικνύονται πλέον ως κρίσι-
μοι παράγοντες για τη βιωσιμότη-
τα του πλανήτη, αλλά και για την 
οικονομική επιτυχία των επιχει-
ρήσεων. Υπολογίζεται πως η με-
τάβαση σε επιχειρηματικά μοντέ-
λα που βάζουν σε προτεραιότητα 
τη φύση μπορεί να δημιουργήσει 
ευκαιρίες αξίας 10 τρισ. δολαρί-
ων και 395 εκατ. θέσεις εργασίας 
έως το 2030.

Ηδη, ένας αυξανόμενος αριθ-
μός επιχειρήσεων εντάσσει την 
προστασία των οικοσυστημάτων 
και της βιοποικιλότητας στην εται-
ρική του κουλτούρα. Μεγάλοι χρη-
ματοπιστωτικοί οργανισμοί υιοθε-
τούν κριτήρια χρηματοδότησης 
επενδύσεων, λαμβάνοντας υπόψη 
προσεγγίσεις για τη μείωση ή την 
εξάλειψη των απωλειών στη φύ-
ση. Παράλληλα, οι περιβαλλοντικά 
υπεύθυνες επιχειρήσεις είναι όλο 
και πιο ελκυστικές για τους επεν-
δυτές και μπορεί να έχουν καλύ-
τερη πρόσβαση σε κεφάλαια και 
χαμηλότερο κόστος δανεισμού. 

Αυτό μπορεί να ενισχυθεί και με 
βάση τη βαθμολογία τους σε ESG 
Ratings, τα οποία λαμβάνουν υπό-
ψη με σημαντική βαρύτητα τα θέ-
ματα βιοποικιλότητας.

Η σταδιακή στροφή σε μια οι-
κονομία χαμηλού αποτυπώματος 
άνθρακα, που θα σέβεται το πε-
ριβάλλον, τη φύση και τη βιοποι-
κιλότητα, παραμένει η μοναδική 
κατεύθυνση για ένα βιώσιμο μέλ-
λον. Είναι ωστόσο κρίσιμο να δι-
ασφαλιστεί η ανταγωνιστικότητα 
των επιχειρήσεων που αναλαμβά-
νουν το επιπλέον κόστος της με-
τάβασης στην πράσινη οικονομία, 
ενσωματώνοντας κριτήρια ESG 
στις στρατηγικές τους επιλογές.

Η προστασία του φυσικού κε-
φαλαίου και της βιοποικιλότητας 
των οικοσυστημάτων οφείλει να 
αποτελεί βασική μέριμνα κάθε 
βιώσιμης οικονομίας και ευημε-
ρούσας κοινωνίας. Για εμάς στο 
Συμβούλιο ΣΕΒ για τη Βιώσιμη 
Ανάπτυξη, η δυνατότητα πρόσβα-
σης των επιχειρήσεων σε υγιή και 
ανθεκτικά οικοσυστήματα αποτε-
λεί προϋπόθεση για την οικονομι-
κή τους ανάπτυξη. Είναι ευθύνη 
όλων μας να δράσουμε για να τη 
διασφαλίσουμε, διαμορφώνοντας 
σαφείς κανόνες προστασίας του 
περιβάλλοντος και μέτρησης της 
επίπτωσης των επιχειρηματικών 
δραστηριοτήτων σε αυτό.

 
Ο κ. Ανδρέας Σιάμισιης είναι 
πρόεδρος του Συμβουλίου ΣΕΒ 
για τη Βιώσιμη Ανάπτυξη.

Προϋπόθεση για την ανάπτυξη τα υγιή και ανθεκτικά οικοσυστήματα

Διδάγματα από μέσους όρους

Του ΑΝΔΡΕΑ ΣΙΑΜΙΣΙΗ

Εως και ένα εκατομ-
μύριο είδη πανίδας 
και χλωρίδας –από 
τα οκτώ εκατομμύρια 
στον πλανήτη– ανα-
μένεται να απειληθεί 
με εξαφάνιση.

Η αποτροπή της κατάρρευσης οικοσυστημάτων και η ανάσχεση της απώλει-
ας βιοποικιλότητας αναδεικνύονται πλέον ως κρίσιμοι παράγοντες για τη βιω-
σιμότητα του πλανήτη, αλλά και για την οικονομική επιτυχία των επιχειρήσεων.
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Τα τελευταία 20 χρόνια οι εισπρά-
ξεις της Ελλάδας από την εμπο-
ρική ναυτιλία ξεπέρασαν τα 
263 δισ. ευρώ, μετριάζοντας 
σε μεγάλο βαθμό το εμπορικό 
έλλειμμα της χώρας, σημειώνει 
η ετήσια έκθεση (2023-2024) 
της Ενωσης Ελλήνων Εφοπλι-
στών (EEE) επικαλούμενη στοι-
χεία της Τράπεζας της Ελλάδος. 

Η ναυτιλία, μια αμιγώς διε-
θνής δραστηριότητα, είναι ένας 
από τους βασικότερους παρα-
γωγικούς πυλώνες της ελληνι-
κής οικονομίας και με βάση τα 
στοιχεία της EEE η άμεση και 
έμμεση συνεισφορά της στην 
ελληνική οικονομία εκτιμάται 
ότι κυμαίνεται από 6,5% έως 
8% του Ακαθάριστου Εγχώρι-
ου Προϊόντος. 

«Την ίδια ώρα οι Ελληνες 
πλοιοκτήτες επενδύουν σε 
κλάδους της εθνικής οικονο-
μίας εκτός ναυτιλίας, όπως οι 
νέες τεχνολογίες, οι υπηρεσί-
ες, τα ακίνητα και ο τουρισμός, 
ενώ σημαντική είναι η κοινωνι-
κή προσφορά τους διαχρονικά 
στην Ελλάδα τόσο σε ατομικό 
όσο και σε συλλογικό επίπεδο», 
σημειώνει η έκθεση.

Παράλληλα, το διεθνές εκτό-
πισμα της ελληνόκτητης πο-
ντοπόρου ναυτιλίας είναι εντυ-
πωσιακό: με περισσότερα από 
5.500 πλοία, οι Ελληνίδες και οι 
Ελληνες εφοπλιστές ελέγχουν 
πάνω από το 20% της παγκό-
σμιας χωρητικότητας, καθι-
στώντας τη χώρα μας τη με-
γαλύτερη ναυτιλιακή δύναμη 
στον κόσμο. Επιπλέον, άνω του 
60% της ναυτιλίας που ελέγχε-
ται από την Ευρωπαϊκή Ενωση 
ανήκει σε ελληνικά συμφέρο-
ντα. «Η ναυτιλία συμβάλλει τα 

μέγιστα στην οικονομική ασφά-
λεια της Ευρωπαϊκής Ενωσης 
και για την επίτευξη των κλιμα-
τικών της στόχων, ενώ αποτελεί 
έναν από τους πιο φιλικούς πε-
ριβαλλοντικά τρόπους μεταφο-
ράς, με το χαμηλότερο κόστος 
για τους καταναλωτές», αναφέ-
ρει χαρακτηριστικά η Ενωση 
Ελλήνων Εφοπλιστών. 

Ο ελληνόκτητος στόλος αυ-
ξάνεται και ανανεώνεται δι-
αρκώς, είναι ενεργειακά απο-
δοτικός και εξοπλισμένος με 
περιβαλλοντικά συστήματα τε-
λευταίας τεχνολογίας. Αποτε-
λεί ήδη τον μεγαλύτερο στόλο 
με ικανότητα χρήσης εναλλα-
κτικών καυσίμων στον κόσμο. 
Οι Ελληνες πλοιοκτήτες είναι 
μια βασική κινητήριος δύνα-
μη πίσω από αυτή την τάση, 

καθώς επενδύουν συνεχώς σε 
νέα, μεγαλύτερα και πιο απο-
δοτικά πλοία. 

Σήμερα, τα ελληνικά πλοία 
υπό παραγγελία ανέρχονται σε 
384, με συνολική χωρητικότη-
τα 34 εκατ. dwt, σημειώνοντας 
μάλιστα σημαντική άνοδο σε 
σύγκριση με τα προηγούμενα 
χρόνια. Σε σχέση με το 2023 
τα πλοία υπό παραγγελία είναι 
περισσότερα κατά 60% ως προς 
τον αριθμό και κατά 79% ως 
προς τη χωρητικότητα, ενώ σε 
σύγκριση με το 2021 είναι σχε-

δόν 4 φορές περισσότερα ως 
προς τον αριθμό και πάνω από 
2 φορές σε όρους χωρητικότη-
τας. Η μέση χωρητικότητα ενός 
ελληνόκτητου υπό ναυπήγηση 
πλοίου σήμερα είναι 88.748 dwt 
σε σύγκριση με 62.237 dwt για 
τον παγκόσμιο στόλο. 

Τα υπό παραγγελία πλοία 
των Ελλήνων δεν είναι όμως 
μόνο μεγαλύτερα, αλλά είναι 
επίσης εξοπλισμένα με τελευ-
ταίας τεχνολογίας περιβαλλο-
ντικά συστήματα.

Ωστόσο, «είναι σαφές ότι βρι-

σκόμαστε σε μια μεταβατική 
εποχή, που καλούμαστε να ανα-
μετρηθούμε με νέες προκλή-
σεις και να τις διαχειριστούμε 
ως ευκαιρίες προόδου», ανα-
φέρει στον χαιρετισμό της η 
πρόεδρος της Ενωσης Μελίνα 
Τραυλού. «Η ελληνική ναυτιλία 
προχωράει σ’ αυτή τη νέα επο-
χή, έχοντας μια πολυεπίπεδη 
παρακαταθήκη επιτυχιών και 
επιτευγμάτων σε εθνικό, ευρω-
παϊκό και διεθνές επίπεδο και 
έτσι υποδέχθηκε έναν επικαι-
ροποιημένο, ξεκάθαρο στόχο 

για την ενεργειακή της μετά-
βαση», υπογραμμίζει. Τα κράτη 
που συμμετέχουν στον ∆ιεθνή 
Ναυτιλιακό Οργανισμό (IMO) 
έφτασαν σε συμφωνία για κα-
θαρές μηδενικές εκπομπές αε-
ρίων του θερμοκηπίου από τη 
ναυτιλία κοντά στα μέσα του 
αιώνα. Τόσο η ελληνική όσο και 
η διεθνής ναυτιλιακή κοινότη-
τα υποστηρίζουν τη στρατηγι-
κή του ΙΜΟ, που αποτελεί ένα 
ουσιαστικό βήμα στην αντιμε-
τώπιση της κλιματικής κρίσης.

Για την Ενωση Ελλήνων Εφο-

πλιστών η ανταγωνιστικότητα, 
η οικονομική ασφάλεια και η 
αυτονομία της Ε.Ε. έχουν ως 
προϋπόθεση μια βιώσιμη και 
ανταγωνιστική σε παγκόσμιο 
επίπεδο ευρωπαϊκή ναυτιλία. 
Ομως, «η πρόσβαση σε επαρκή 
και οικονομικά προσιτή ναυτι-
λιακή χρηματοδότηση αποτελεί 
προϋπόθεση γι’ αυτό», αναφέ-
ρει χαρακτηριστικά. Με δεδομέ-
νη τη μεγάλη μείωση της ναυ-
τιλιακής χρηματοδότησης από 
τις εμπορικές τράπεζες στην 
Ε.Ε., ιδίως μετά το 2008, οι ευ-
ρωπαϊκοί θεσμοί καλούνται να 
επιδιώξουν τη δημιουργία ενός 
βιώσιμου συνολικά χρηματοοι-
κονομικού θεσμικού πλαισίου. 
«Απώτερος στόχος θα πρέπει να 
είναι η αύξηση της χρηματοδό-
τησης από εμπορικές τράπεζες 
στις ναυτιλιακές εταιρείες που 
στηρίζονται σ’ αυτή τη μορφή 
δανεισμού, καθώς και η εισα-
γωγή συμπληρωματικών χρη-
ματοδοτικών εργαλείων μέσω 
των κεφαλαιαγορών και εναλ-
λακτικών, κατάλληλων για τη 
ναυτιλία χρηματοοικονομικών 
μέσων», σύμφωνα με την ΕΕΕ. 

Η απαλλαγή του κλάδου 
από τον άνθρακα συνεπάγε-
ται υψηλό κόστος μετάβασης 
και αβεβαιότητα σχετικά με τη 
διαθεσιμότητα εναλλακτικών 
καυσίμων. Οι υφιστάμενες εκτι-
μήσεις δείχνουν ότι θα απαιτού-
νται επιπλέον 8-28 δισ. δολάρια 
κάθε χρόνο για την απανθρα-
κοποίηση των πλοίων έως το 
2050. Επίσης εκτιμάται ότι πε-
ρισσότερες επενδύσεις, με το 
ύψος τους να κυμαίνεται από 
28 έως 90 δισ. δολάρια ετησί-
ως, θα χρειαστούν για την ανά-
πτυξη υποδομών για καύσιμα 
πλήρως μηδενικών εκπομπών 
έως το 2050. 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Κυριαρχεί παγκοσμίως η ελληνική ποντοπόρος
Την τελευταία 20ετία έχει φέρει συνάλλαγμα 263 δισ. ευρώ – Εως και 8% του ΑΕΠ η συνεισφορά της στην οικονομία

Με περισσότερα 
από 5.500 πλοία, 
οι Ελληνες εφοπλιστές 
ελέγχουν πάνω από 
το 20% της παγκόσμιας 
χωρητικότητας.
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Καθώς πλησιάζει το καλοκαίρι και 
οι υψηλές θερμοκρασίες θα οδη-
γήσουν στα ύψη τη ζήτηση για 
ενέργεια, οι προβλέψεις για τις 
τιμές του φυσικού αερίου τους 
θερινούς μήνες είναι εξαιρετικά 
δυσοίωνες. Αιτία θα είναι και πά-
λι η «τέλεια καταιγίδα» που στοι-
χειοθετεί ο συνδυασμός του καύ-
σωνα με τους τυφώνες, καθώς σε 
πολλές περιοχές του πλανήτη δι-
ακόπτουν τις εξαγωγές ενέργειας, 
ενώ παράλληλα επιδεινώνουν την 
ξηρασία και πλήττουν καίρια την 
παραγωγή υδροηλεκτρικής ενέρ-
γειας στη Λατινική Αμερική. Ορι-
σμένοι αναλυτές της αγοράς πιθα-
νολογούν εκτόξευση των τιμών 
του φυσικού αερίου κατά 50% 
στις ΗΠΑ, ενώ μιλώντας για την 
Ευρώπη και την Ασία, η Citigroup 
προβλέπει αύξηση από 50% έως 
60% μέσα στο καλοκαίρι.

Για την παγκόσμια οικονομία 
και τις αγορές υδρογονανθρά-
κων, ο μεγαλύτερος κίνδυνος 
«δεν είναι ούτε ο πόλεμος της 
Ρωσίας με την Ουκρανία ούτε το 
Ιράν, ούτε ο πόλεμος της Χαμάς 
με το Ισραήλ», υπογραμμίζει ο 
Εντουαρντ Μορς, υψηλόβαθμο 
στέλεχος της Hartree Partners LP 
και πρώην επικεφαλής του τομέα 
εμπορευμάτων στη Citigroup. 
Μιλώντας στο Bloomberg, ο 
Μορς επισημαίνει ότι «ο μεγα-
λύτερος κίνδυνος που απειλεί 
όλο τον κόσμο είναι η περίοδος 
των τυφώνων στον Κόλπο του 
Μεξικού». Οι τυφώνες όπως και 
το φαινόμενο Λα Νίνια, που ανα-
μένεται να εκδηλωθεί τον Αύγου-
στο, προκαλούν ακραία ξηρασία 
στο δυτικό και στο νότιο τμήμα 
των ΗΠΑ. ∆ημιουργούνται, έτσι, 
προβλήματα τόσο στην παραγω-
γή όσο και στις εξαγωγές ενέρ-
γειας, λόγω τυφώνων στις ΗΠΑ, 
αλλά και συνθήκες ακραίας ξη-
ρασίας στη Λατινική Αμερική, 
που «αποδεκατίζει» την παρα-
γωγή υδροηλεκτρικής ενέργει-
ας. Ολα δείχνουν πως το 2024 
θα είναι το πιο καυτό έτος στην 
Ιστορία. Ομως, η κλιματική αλλα-
γή τείνει να επιταχύνει διαρκώς 
τον πληθωρισμό καθώς αυξάνει 
το κόστος της ενέργειας και μαζί 
με αυτήν και τις τιμές των τρο-
φίμων και των καυσίμων.

Σύμφωνα με τη Munich Re, το 
περασμένο έτος οι ακραίες καιρι-
κές συνθήκες και οι σεισμοί προ-
κάλεσαν στην παγκόσμια οικο-
νομία συνολικές ζημιές ύψους 
250 δισ. δολ. και ήδη οι πρώτοι 

τέσσερις μήνες του 2024 ήταν οι 
θερμότεροι που έχουν καταγρα-
φεί τα τελευταία 175 χρόνια. Ο 
Γκάρι Κάνινγκχαμ, διευθυντής 
ερευνών αγοράς στην Tradition 
Energy, εκτιμά πως τα προθεσμι-
ακά συμβόλαια φυσικού αερίου 
στις ΗΠΑ ενδέχεται να σημειώ-
σουν άνοδο 4 δολ. ανά εκατ. βρε-
τανικής θερμικής ενότητας. Οπως 
τονίζει ο ίδιος, αυτό θα συμβεί αν 
οι υψηλές θερμοκρασίες οδηγή-
σουν σε εκτεταμένη χρήση των 
κλιματιστικών ικανή να εξαντλή-

σει τα αποθέματα ενέργειας, τα 
οποία προς το παρόν είναι πλή-
ρη. Ο ίδιος εξηγεί ότι, παράλλη-
λα, οι παραγωγοί σχιστολιθικών 
υδρογονανθράκων περιορίζουν 
ήδη την παραγωγή από τα κοιτά-
σματα των ΗΠΑ, επειδή οι τιμές 
έχουν υποχωρήσει και δεν είναι 
πλέον προσοδοφόρες οι εξορύξεις 
του είδους. Στην Ευρώπη, οι πολύ 
υψηλές θερμοκρασίες ενδέχεται 
να οδηγήσουν στο κλείσιμο ορι-
σμένων μονάδων πυρηνικής ενέρ-
γειας της Γαλλίας, αν έχει ανέβει 
πολύ η θερμοκρασία των υδάτων 
από τους ποταμούς που χρειάζο-
νται για την ψύξη τους. Σημειω-
τέον ότι οι μονάδες πυρηνικής 
ενέργειας της Γαλλίας έως τώρα 
παρέχουν το 70% της ηλεκτρικής 
ενέργειας της χώρας. 

Την ίδια στιγμή, οι παρατε-
ταμένοι καύσωνες μπορούν να 
επηρεάσουν τη διεθνή αγορά 
πετρελαίου, από την παραγωγή 
του μέχρι τη φόρτωση, τη με-
ταφορά του και τη διύλιση. Το 

περασμένο καλοκαίρι, κατά τη 
διάρκεια των πυρκαγιών στον 
Καναδά οι εταιρείες εξόρυξης 
πετρελαίου και φυσικού αερίου 
αναγκάστηκαν να μειώσουν την 
παραγωγή κατά 300.000 βαρέλια 
την ημέρα. Οι επιπτώσεις ενδέχε-
ται να είναι τεράστιες φέτος. Στα 
τέλη Απριλίου, στο 63% της επι-
φάνειας της χώρας επικρατούσε 
αφύσικη ξηρασία που αποτελεί 
πρόσφορο έδαφος για ανάλογες 
καταστροφές. Οι υψηλές θερμο-
κρασίες μπορούν, άλλωστε, να 
επηρεάσουν τη μεταφορά του 
πετρελαίου μειώνοντας τον όγκο 
των υδάτων σε υδάτινους δρό-
μους όπως στον ποταμό Ρήνο 
από τον οποίο διέρχεται το εμπό-
ριο πετρελαίου. Σε περίπτωση 
παρατεταμένου καύσωνα δεν 
αποκλείεται να υπάρξει αντίκτυ-
πος και σε άλλες υδάτινες οδούς 
από τις οποίες γίνεται η μεταφο-
ρά υδρογονανθράκων, όπως η 
διώρυγα του Σουέζ.

BLOOMBERG

Στην Ευρώπη, οι πολύ υψηλές θερμοκρασίες ενδέχεται να οδηγήσουν στο κλείσιμο ορισμένων μονάδων πυ-
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Αναλυτές της 
αγοράς αναμένουν 
προβλήματα στην 
παραγωγή και στις 
εξαγωγές ενέργειας, 
λόγω ακραίων 
καιρικών συνθηκών.

Εκτόξευση των τιμών στο φυσικό
αέριο λόγω καύσωνα και τυφώνων 
Αύξηση από 50% έως 60% μέσα στο καλοκαίρι στην Ευρώπη «βλέπει» η Citigroup

ΑΝΑΛΥΣΗ

Οι μπουτίκ των μεγάλων οίκων 
στο Τόκιο είναι πολυσύχναστες 
χάρις στην αυξανόμενη ζήτη-
ση ειδών πολυτελείας και υψη-
λής ραπτικής. Τα στελέχη των 
ομίλων του κλάδου έσπευσαν 
να επισημάνουν την επιστροφή 
των μανιωδών καταναλωτών της 
Κίνας. Αυτό πιο πολύ μοιάζει με 
ευσεβείς πόθους, διότι η σοβαρό-
τερη αιτία είναι το υποτιμημένο 
γιεν. ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι 
η Ιαπωνία «φλέγεται», όπως εί-
πε ο διευθύνων σύμβουλος της 
Prada, Αντρέα Γκουέρα, στο συ-
νέδριο των ομίλων ειδών πολυτε-
λείας και υψηλής ραπτικής των 
Financial Times. Οι πωλήσεις 
της Prada το πρώτο τρίμηνο του 
2024 εκτινάχθηκαν 50% εν συ-
γκρίσει με το 2023. Ο ισχυρότε-
ρος όμιλος του τομέα, ο γαλλικός 
LVMH, εμφάνισε διψήφια αύξη-
ση πωλήσεων το εν λόγω διάστη-
μα, ενώ η Richemont είδε τα ετή-
σια έσοδά της από την Ιαπωνία 
να αυξάνονται 20%, αφαιρουμέ-
νων των συναλλαγματικών επι-

πτώσεων. Οι συγκρίσεις από έτος 
σε έτος είναι ευνοϊκές, επειδή η 
Ιαπωνία άργησε να ανοίξει ξανά 
τα σύνορά της μετά τον κορωνο-
ϊό. Ακόμα κι έτσι, όμως, η κερ-
δοφορία των LVMH, Richemont 
και Prada το 2023 στην Ιαπωνία 
έχει κατά πολύ ξεπεράσει την 
αντίστοιχη το τελευταίο πλήρες 
οικονομικό έτος προ πανδημίας.

Η ιαπωνική ευφορία τροφο-
δοτεί τις προσδοκίες των δυτι-
κών εταιρειών για μια παγκόσμια 
αναζωπύρωση των αγορών της 
Κίνας, κάτι που τα στελέχη των 
ανωτέρω χαιρέτισαν ως έναν από 
τους παράγοντες των θετικών 
αποτελεσμάτων. Αυτά θα ήταν 
καλά νέα για τον κλάδο, διότι τη 
δεδομένη στιγμή αντιμετωπίζει 
προβλήματα. Οι κινεζικές του-
ριστικές δαπάνες, που εξαφάνι-
σε η πανδημία, λειτουργούσαν 
ως η βασική κινητήρια δύναμη 
για την παγκόσμια κατανάλωση. 
Το 2018 το καταναλωτικό κοινό 

της Κίνας πραγματοποίησε πάνω 
από το 70% των αγορών πολυτε-
λών αγαθών στο εξωτερικό, που 
εκτιμάται ότι ανήλθαν σε 85 δισ. 
ευρώ. Στην περίπτωση της Ιαπω-
νίας, το 2019, στο αποκορύφω-
μα της τουριστικής κίνησης από 
την Κίνα, υποδέχθηκε σχεδόν 
10 εκατ. επισκέπτες, ήτοι περί-
που το 1/3 του συνολικού αριθ-
μού αλλοδαπών που εισήλθαν 
στη χώρα τότε. Ωστόσο μέχρι 
στιγμής το 2024, λιγότεροι από 
900.000 άνθρωποι από την Κίνα 
έχουν εισέλθει στη χώρα, τους 
οποίους υπερσκελίζουν όσοι αφί-
χθησαν από τη μικροσκοπική 
Ταϊβάν, βάσει του Εθνικού Ορ-
γανισμού Τουρισμού της Ιαπω-
νίας (JNTO). Τα διεθνή ταξίδια 
από την Κίνα δεν αναμένεται να 
ανακάμψουν πλήρως πριν από 
το 2025 ή ακόμα και αργότερα, 
κατά τους αναλυτές.

Επιπροσθέτως, μεταβάλλο-
νται και οι συμπεριφορές των 
επισκεπτών. Πέρυσι, οι Κινέζοι 
τουρίστες ξόδεψαν μόνο το 38% 
του προϋπολογισμού τους σε 
ψώνια, σε σύγκριση με άνω του 
50% πριν από την πανδημία, 
όπως υπολογίζει ο JNTO. Πολλοί 
προτιμούν πλέον τις αυτοφωτο-
γραφίες (σέλφι) από τα αναμνη-
στικά και τις μικρές αποδράσεις 
από τα ταξίδια μεγάλων απο-
στάσεων. Ο πληθωρισμός και 
τα ακριβότερα αεροπορικά ει-
σιτήρια συνεκτιμώνται στη λή-
ψη καταναλωτικών αποφάσεων, 
σε μια εποχή που οι τιμές των 
ακινήτων, οι μετοχές και άλλα 
περιουσιακά στοιχεία φθίνουν. 

Αναφορικά με τα ταξίδια εσω-
τερικού στην Κίνα, αυτά έχουν 
ήδη ξεπεράσει τα υψηλά προ-
πανδημικά επίπεδα. Μια καλύ-
τερη εξήγηση για την υπερβολή 
της κατανάλωσης στην Ιαπω-
νία είναι πιθανώς το αδύναμο 
γιεν, το οποίο έχει υποχωρήσει 
σε ιστορικά επίπεδα ναδίρ κο-
ντά στα 158 γιεν ανά δολάριο. Η 
κατά κεφαλήν δαπάνη των επι-
σκεπτών στην Ιαπωνία το 2023 
ανήλθε στα υψηλότερα επίπεδα 
δέκα ετών και άνω. Οπότε, οι 
επενδυτές του κλάδου γιορτά-
ζουν με την κατανάλωση αυτή, 
εντούτοις η αδυναμία του γιεν 
μπορεί να μη διαρκέσει και, σε 
κάθε περίπτωση, είναι λιγότερο 
συναρπαστική από την πλήρη 
ανάκαμψη στις απεριόριστες δα-
πάνες των Κινέζων τουριστών. 

Οι εκτιμήσεις
των ομίλων,
ο ρόλος των Κινέζων 
τουριστών και
το υποτιμημένο γιεν.

Σε άνοδο ο κλάδος ειδών
πολυτελείας στην Ιαπωνία

Της ΚΑΤΡΙΝΑ ΧΑΜΛΙΝ/ BREAKINGVIEWS/ REUTERS

Στο τελευταίο μεγάλο «ντιλ» ενός 
κύματος συγχωνεύσεων που σα-
ρώνει την πετρελαϊκή βιομηχα-
νία, η ConocoPhillips θα εξαγορά-
σει τη μικρότερη ανταγωνίστριά 
της, Marathon Oil. Η «έκρηξη» 
στις συμφωνίες και τις εξαγορές 
οδήγησε σε μια ισχυρή ανάκαμ-
ψη των τιμών των εμπορευμά-
των, με τους σημαντικότερους 
παίκτες του κλάδου να ενισχύο-
νται από τα κέρδη-ρεκόρ και τις 
υψηλές τιμές των μετοχών. Ενώ 
οι τιμές είναι περίπου κατά 1/3 

χαμηλότερες από τα επίπεδα του 
2022 μετά την εισβολή της Ρω-
σίας στην Ουκρανία, είναι αρκε-
τά υψηλές ώστε να επιτρέψουν 
στις δυτικές εταιρείες να αποκομί-
σουν κέρδη και να εξαγοράσουν 
ανταγωνιστές. «Η Marathon έχει 
μια βάση περιουσιακών στοιχεί-
ων υψηλής ποιότητας που γειτ-
νιάζουν με τα δικά μας και θα 
οδηγήσουν σε άμεση ενοποίη-
ση και ουσιαστικές συνεργασί-
ες», δήλωσε ο Ράιαν Λανς, διευ-
θύνων σύμβουλος της Conoco. 

Οι επιχειρήσεις της Marathon 
βρίσκονται σε μερικά από τα 
πιο περιζήτητα κοιτάσματα πε-
τρελαίου στο Νέο Μεξικό, στη 
Βόρεια Ντακότα και στο Τέξας, 
ενώ πραγματοποιεί επίσης γεω-
τρήσεις ανοιχτά της Ισημερινής 
Γουινέας, κοντά στα κοιτάσματα 
της Conoco. Ορισμένοι επενδυτές 
θεωρούν ότι η Marathon Oil έχει 
έναν πενιχρό κατάλογο γεωτρή-
σεων κυρίως σε ώριμες λεκάνες 
εξόρυξης και η μετοχή της δια-
πραγματεύεται χαμηλότερα σε 

σχέση με ορισμένους ανταγωνι-
στές της. Ο Γκαμπριέλ Σορμπάρα, 
αναλυτής στην εταιρεία χρηματο-
οικονομικών υπηρεσιών Siebert 
Williams Shank & Co, εκτιμά ότι 
η συμφωνία πιθανότατα προμη-
νύει μια νέα φάση ενοποίησης, 
όπου οι μεγάλες εταιρείες αγορά-
ζουν λιγότερο επιθυμητούς παρα-
γωγούς τώρα που τα κοσμήματα 
του στέμματος έχουν ξεθωριάσει. 
Η βιομηχανία πετρελαίου στις 
ΗΠΑ, τον μεγαλύτερο παραγωγό 
αργού στον κόσμο, αποτελείται 

από πολλές μικρές και μεσαίες 
εταιρείες, οικογενειακές με λίγες 
γεωτρήσεις σε μόνο μία χώρα, 
έως παγκόσμιους γίγαντες όπως η 
ExxonMobil. Η Wall Street αποτι-
μά την ConocoPhillips σε περίπου 
140 δισ. δολάρια, καθιστώντας 
την περίπου 10 φορές μεγαλύ-
τερη από τη Marathon Oil, αλλά 
περίπου στο ένα τέταρτο του με-
γέθους της Exxon. 

Πέρυσι, οι πετρελαϊκοί κο-
λοσσοί πραγματοποίησαν μερι-
κές από τις μεγαλύτερες εξαγορές 

στην Ιστορία, παρά τους αυστη-
ρούς αντιμονοπωλιακούς ελέγ-
χους από την κυβέρνηση Μπάι-
ντεν και τη γενικότερη αστάθεια 
στην αγορά. Τις συγχωνεύσεις 
ενίσχυσε το γεγονός ότι οι εται-
ρείες στοιχημάτισαν πολλά στα 
κοιτάσματα πετρελαίου και φυσι-
κού αερίου των ΗΠΑ, που θεωρού-
νται πιο ελκυστικά για οριζόντια 
γεώτρηση και εξόρυξη σχιστολι-
θικού αερίου, τεχνικές που έχουν 
ανοίξει τεράστια πεδία εκμετάλ-
λευσης. 

Συνεχίζονται οι εξαγορές στη βιομηχανία πετρελαίου των ΗΠΑ 
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Μια διεθνής σκιώδης οικονομία, 
ένας «άξονας διαφυγής από τις 
κυρώσεις», έχει δημιουργηθεί 
από τη συσπείρωση όσων χωρών 
υφίστανται το εμπάργκο και τις 
κυρώσεις των ΗΠΑ, άλλες πολ-
λά χρόνια και άλλες πολύ πρό-
σφατα. Κίνα, Ρωσία, Ιράν, Βενε-
ζουέλα, Βόρεια Κορέα και άλλες 
χώρες έχουν συσπειρωθεί και 
έχουν ενώσει τις δυνάμεις τους 
για να αντιδράσουν στην ασφυ-
ξία που έχουν προκαλέσει στις 
οικονομίες τους οι κυρώσεις και 
για ορισμένες ο διεθνής αποκλει-
σμός που τους έχει επιβάλει η 
Ουάσιγκτον.

Με καθοριστικό τον ρόλο της 
Κίνας, που έχει κατορθώσει να 
αναπτύξει ένα διεθνές δίκτυο 
εμπορικών σχέσεων, οι χώρες 
αυτές σήμερα διαθέτουν την οι-
κονομία κλίμακας που τις θωρα-
κίζει από τα μέτρα της Ουάσι-
γκτον. Εχουν αναπτύξει μεταξύ 
τους σύνθετες οικονομικές και 
εμπορικές σχέσεις και εμπορεύο-
νται τα πάντα, από χρυσό και πε-
τρέλαιο μέχρι drones και πυραύ-
λους. Και οι ανάγκες τους είναι 
συμβατές και συμπληρωματικές. 
Η Κίνα προμηθεύεται πετρέλαιο 
από τρεις σημαντικές πετρελαι-
οπαραγωγούς χώρες-μέλη του 
ΟΠΕΚ, τη Ρωσία, το Ιράν και τη 
Βενεζουέλα, πληρώνοντας βέ-

βαια σε τιμές με μεγάλη έκπτω-
ση. Το 2023 αγόραζε από αυτές 
τις χώρες 11 εκατ. βαρέλια την 
ημέρα. Παράλληλα, Ρωσία, Ιράν 
και Βενεζουέλα αντλούν έτσι τα 
αναγκαία έσοδα για να αγορά-
σουν προϊόντα από την Κίνα ή 
και να ανταλλάξουν μεταξύ τους 
προϊόντα στα οποία έχουν επιβά-
λει κυρώσεις η Ουάσιγκτον και 
οι σύμμαχοί της.

Μιλώντας για το θέμα στη 
Wall Street Journal ο Κίμπερλι 
Ντόνοβαν, στέλεχος της δεξαμε-
νής σκέψης Atlantic Council, πε-
ριγράφει αυτήν τη συσπείρωση 
χωρών ως «άξονα διαφυγής από 
τις κυρώσεις» και επισημαίνει 
πως οι χώρες αυτές χρησιμοποι-
ούν το νόμισμα της Κίνας, αλλά 
σε ορισμένες συναλλαγές και τα 
δικά τους νομίσματα, όπως και 
δικά τους εναλλακτικά συστή-
ματα πληρωμών. Κατορθώνουν 
έτσι να περιορίσουν δραστικά τις 
κυρώσεις και το εμπάργκο, όπως 
και την πρόσβαση των δυτικών 
χωρών σε πληροφορίες για τα δι-
κά τους χρηματοπιστωτικά συ-
στήματα. Οσον αφορά ειδικότερα 
τις στενές οικονομικές σχέσεις 
Κίνας και Ρωσίας, είναι γνωστό 
ότι η Κίνα έχει σε μεγάλο βαθμό 
αναπληρώσει το κενό που έχουν 
αφήσει τα δυτικά προϊόντα και 
ειδικότερα όσα έχουν διπλή χρή-

ση, εμπορική και στρατιωτική.
Ανάλογη διμερή συνεργασία 

έχουν το Ιράν με τη Βενεζουέ-
λα, καθώς η Τεχεράνη προμη-
θεύει το Καράκας με όπλα, ενώ 
του παρέχει τεχνική υποστήρι-
ξη για τις υποδομές του κλάδου 
ενέργειας όπως και άλλα προ-
ϊόντα που υπόκεινται στις κυ-
ρώσεις. Σε αντάλλαγμα, το Κα-
ράκας παρέχει στην Τεχεράνη 
χρυσό από τα μεγάλα αποθέμα-
τα της Βενεζουέλας στον Ορινό-

κο. Σύμφωνα με αξιωματούχους 
της ∆ύσης, πρόκειται για το κατ’ 
εξοχήν εμπόρευμα που είναι δύ-
σκολο να εντοπίσει κανείς ανά 
τον κόσμο και το οποίο δίνει τη 
δυνατότητα σε οποιαδήποτε χώ-
ρα να παρακάμψει το δίκτυο τρα-
πεζικών συστημάτων της ∆ύσης. 
Πρωτίστως όμως ο ρόλος της Κί-
νας είναι καθοριστικός. Οπως 
υπογραμμίζει στη WSJ η Ντά-
να Στρολ, πρώην στέλεχος του 
αμερικανικού υπουργείου Αμυ-
νας και σήμερα συνεργάτιδα του 
Ινστιτούτου της Ουάσιγκτον για 
τη Μέση Ανατολή, «η Κίνα είναι 
ο στρατηγικός ανταγωνιστής που 
θέλει και μπορεί να αναμορφώ-
σει την παγκόσμια τάξη».

Τώρα η Κίνα επελαύνει και 
στις αραβικές χώρες της Μέσης 
Ανατολής, ενισχύοντας τους δε-
σμούς συνεργασίας μαζί τους σε 
ευρύ φάσμα τομέων, από την τε-
χνητή νοημοσύνη, τις πράσινες 
τεχνολογίες μέχρι και τον τομέα 

των χρηματοοικονομικών. Στο 
σινοαραβικό φόρουμ που εγκαι-
νίασε χθες ο Κινέζος πρόεδρος 
στο Πεκίνο, ο Σι Τζινπίνγκ υπο-
δέχθηκε τους ηγέτες των αραβι-
κών χωρών τονίζοντας πως «η 
Κίνα θα συνεργαστεί με τον αρα-
βικό κόσμο για να αναδείξει τις 
μεταξύ μας σχέσεις σε πρότυπο 
για τη διατήρηση της παγκόσμι-
ας ειρήνης και σταθερότητας». 

Η σύσφιγξη των σχέσεων εί-
ναι ήδη ορατή σε σειρά συμ-
φωνιών. Ο κινεζικός κολοσσός 
των ηλεκτρονικών υπολογιστών 
Lenovo συνήψε προσφάτως συμ-
φωνία με το Ριάντ που προβλέ-
πει την πώληση μετατρέψιμων 
ομολόγων 2 δισ. δολ. στο κρα-
τικό επενδυτικό ταμείο της Σα-
ουδικής Αραβίας. Παράλληλα, η 
ναυαρχίδα του σαουδαραβικού 
πετρελαϊκού κλάδου  Aramco 
βρίσκεται σε συνομιλίες με κι-
νεζική εταιρεία πετροχημικών 
καθώς ετοιμάζεται να αγοράσει 

μερίδιο 1,5 δισ. δολ., ενώ η China 
FAW Group συμμετέχει σε κοι-
νοπραξία για την ανάπτυξη ηλε-
κτροκίνητων οχημάτων και φω-
τοβολταϊκών συστημάτων στην 
Αίγυπτο. 

Αναλυτές της UBS υπολογί-
ζουν πως η σύσφιγξη των σχέσε-
ων ανάμεσα στην Κίνα και στις 
χώρες της Μέσης Ανατολής θα 
προσθέσει 400 δισ. δολ. στο πα-
γκόσμιο εμπόριο ενέργειας έως 
το 2030. Ανάμεσα στους προσκε-
κλημένους που παρευρίσκονται 
στο σινοαραβικό φόρουμ ήταν οι 
ηγέτες της Αιγύπτου, των Ηνω-
μένων Αραβικών Εμιράτων, του 
Μπαχρέιν και της Τυνησίας. Οι 
συνομιλίες στο πλαίσιο της συ-
νάντησης επικεντρώνονται κατά 
κύριο λόγο σε θέματα ταχύτα-
τα αναπτυσσόμενων εμπορικών 
σχέσεων και αμοιβαίων επενδύ-
σεων καθώς και σε ζητήματα πε-
ριφερειακής ασφάλειας.

BLOOMBERG, WALL STREET JOURNAL

Το Πεκίνο επελαύνει 
και στις αραβικές 
χώρες της Μέσης 
Ανατολής, ενισχύοντας 
τους δεσμούς 
συνεργασίας μαζί τους 
σε ευρύ φάσμα τομέων.

Οικονομική
συμμαχία χωρών
λόγω κυρώσεων
από τις ΗΠΑ
Καθοριστικός ο ρόλος της Κίνας σε

ένα νέο δίκτυο εμπορικών σχέσεων

Η σύσφιγξη των σχέσεων της Κίνας με αραβικές χώρες είναι ήδη ορατή σε σειρά συμφωνιών. Ο κινεζικός κολοσσός των ηλεκτρονικών υπολογιστών Lenovo 
συνήψε προσφάτως συμφωνία με το Ριάντ, η ναυαρχίδα του σαουδαραβικού πετρελαϊκού κλάδου Aramco βρίσκεται σε συνομιλίες με κινεζική εταιρεία πετρο-
χημικών, ενώ η China FAW Group συμμετέχει σε κοινοπραξία για την ανάπτυξη ηλεκτροκίνητων οχημάτων και φωτοβολταϊκών συστημάτων στην Αίγυπτο.
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Του ΠΡΟΚΌΠΗ ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΆΟΥ

Ακίνητα αξίας περίπου 18 δισ. ευρώ
άλλαξαν χέρια το προηγούμενο
έτος, σύμφωνα με τα στοιχεία της
Ανεξάρτητης Αρχής Δημοσίων
Εσόδων. Μάλιστα, οι πωλήσεις
ακινήτων το 2023 καταγράφουν
αύξηση της τάξης του 34% σε αξία
σε σύγκριση με το 2022, ενώ τα
στοιχεία δείχνουν ότι οι πωλήσεις
θα παραμείνουν σε υψηλά επίπεδα
και το τρέχον έτος.

Ουσιαστικά, οι αγοραπωλησίες
ακινήτων συνεχίζουν να συμβά-
λουν στην ανάπτυξη της ελληνικής
οικονομίας, ανταγωνιζόμενες τις
τουριστικές εισπράξεις, που ανήλ-
θαν το προηγούμενο έτος στα 20,5
δισ. ευρώ.

Το ποσό των 18 δισ. ευρώ αφορά
πωλήσεις διαμερισμάτων, γραφεί-
ων και οικοπέδων. Συνολικά πω-
λήθηκαν 174.475 ακίνητα, έναντι
144.053 το 2022, αυξημένα κατά
21,1%. Η εξέλιξη αυτή δείχνει ότι
η μέση αξία των ακινήτων ενισχύ-
θηκε μέσα σε ένα έτος από 96.000
ευρώ το 2022 στις 106.000 ευρώ
το 2023, ενώ στο πρώτο πεντάμηνο
του έτους καταγράφεται περαιτέρω
αύξηση στις 108.000 ευρώ. Σημει-
ώνεται ότι η αξία των ακινήτων
είναι σημαντικά υψηλότερη, καθώς

σε αρκετές περιπτώσεις –εάν όχι
στις περισσότερες– οι συναλλαγές
γίνονται στα επίπεδα της αντικει-
μενικής αξίας των ακινήτων.

Παράλληλα, τα ανωτέρω στοι-
χεία αφορούν μεταβιβάσεις ακι-
νήτων που έγιναν μόνο μέσω της
ηλεκτρονικής εφαρμογής mypro-
perty, δηλαδή δεν συμπεριλαμβά-
νονται οι μεταβιβάσεις ακινήτων
που έγιναν στις εφορίες, καθώς
και των αγροτεμαχίων.

Επί της ουσίας, τα στοιχεία της

ΑΑΔΕ έρχονται να επιβεβαιώσουν
τις ανοδικές τάσεις που καταγρά-
φονται στις τιμές των ακινήτων
τα τελευταία χρόνια, μεγεθύνοντας
το στεγαστικό πρόβλημα που υπάρ-
χει στη χώρα.

Από τα στοιχεία του Μητρώου

Αξιών Μεταβιβάσεων Ακινήτων
προκύπτει ότι η ψαλίδα μεταξύ
αντικειμενικών αξιών και εμπο-
ρικών τιμών έχει ανοίξει αρκετά,
έπειτα από τρία και πλέον χρόνια
από την εφαρμογή των νέων τιμών
ζώνης στις μεταβιβάσεις ακινήτων.

Οι μεγαλύτερες διαφορές εντοπί-
ζονται κυρίως στις ακριβές περιο-
χές του κέντρου της Αθήνας, των
νοτίων και των βορείων προαστίων
του λεκανοπεδίου. Παράλληλα κα-
ταγράφεται κλείσιμο της ψαλίδας
στις πωλήσεις νέων και παλαιών

ακινήτων. Για παράδειγμα, ένα
διαμέρισμα 246,1 τ.μ. του 4ου ορό-
φου στη Γλυφάδα  αγοράστηκε
στην τιμή των 1,6 εκατ. ευρώ,
6.550 το τετραγωνικό μέτρο, όταν
η αντικειμενική αξία στη συγκε-
κριμένη περιοχή ανέρχεται σε
4.250 ευρώ το τ.μ. Δηλαδή, το συγ-
κεκριμένο ακίνητο πουλήθηκε σε
τιμή κατά 50% μεγαλύτερη της
αντικειμενικής αξίας.

Επίσης, διαμέρισμα στο Μα-
ρούσι 57 τ.μ. 1ου ορόφου πωλή-
θηκε έναντι 166.016 ευρώ ή 2.912
ευρώ το τ.μ., όταν η τιμή ζώνης
στην περιοχή ανέρχεται σε 2.100
ευρώ.

Αλλο διαμέρισμα 157 τ.μ. στον
Δήμο Αθηναίων κατασκευής 1966
πωλήθηκε 500.000 ευρώ, όταν η
αντικειμενική του αξία ανέρχεται
στο ποσό των 423.900 ευρώ.

Επίσης, διαμέρισμα 6ου ορόφου
85,10 τ.μ. στον Δήμο Αθηναίων
πωλήθηκε 375.000 ευρώ ή 4.406
ευρώ το τ.μ., όταν η τιμή ζώνης
στην περιοχή ανέρχεται σε 2.750
ευρώ. Ουσιαστικά η τιμή πώλησης
ήταν υψηλότερη κατά 60% της
αντικειμενικής αξίας.

Ο Δήμος Αθηναίων κρατάει τα
σκήπτρα στις αγοραπωλησίες ακι-
νήτων, καθώς μέσα στους πρώτους
4 μήνες του 2024 άλλαξαν χέρια

1.915 ακίνητα, με τις τιμές που
αναγράφονται στα συμβόλαια να
κινούνται σε πολλές περιπτώσεις
πάνω από τις αντικειμενικές αξίες.
Συγκεκριμένα, διαμέρισμα 213 τ.μ.
του 1ου ορόφου στο Κολωνάκι, το
οποίο κατασκευάστηκε το 1953,
αγοράστηκε στην τιμή των 1,8
εκατ. ευρώ ή 8.450 ευρώ το τ.μ.,
όταν η αντικειμενική αξία στη
συγκεκριμένη περιοχή ανέρχεται
σε 4.250 ευρώ. Το εν λόγω ακίνητο
πωλήθηκε σε τιμή διπλάσια της
αντικειμενικής.

Η έλλειψη χώρων στάθμευσης
έχει εκτινάξει τόσο τη ζήτηση όσο
και τις τιμές πώλησης των πάρ-
κινγκ στα ύψη. Μια θέση πάρκινγκ
των 10-12 τ.μ. στο κέντρο της Αθή-
νας πωλείται κατά μέσον όρο στα
10.000-15.000 ευρώ, ενώ στο Κο-
λωνάκι πάρκινγκ 11 τ.μ. πωλήθηκε
167.000 ευρώ.

Ενας βασικός λόγος που παρα-
μένει  αμείωτο το  ενδιαφέρον στις
μεταβιβάσεις  ακινήτων είναι η
αύξηση του αφορολογήτου ορίου
στις γονικές παροχές και δωρεές
στα 800.000 ευρώ. Οι συγγενείς
της πρώτης κατηγορίας (γονείς,
παππούδες, παιδιά) συνεχίζουν
να μεταβιβάζουν ακίνητα στα παι-
διά ή τα εγγόνια χωρίς να κατα-
βάλουν ούτε ένα ευρώ φόρο.

<<<<<<<

Διαμέρισμα 246 τ.μ. 
στη Γλυφάδα αγορά-
στηκε έναντι 1,6 εκατ.
ευρώ, δηλαδή 6.550 
το τ.μ., όταν η αντικει-
μενική αξία είναι 4.250
ευρώ το τ.μ. 
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Οι εφιάλτες της συνιδιοκτησίας

Πωλήθηκαν 174.475 ακίνητα αξίας 18 δισ. πέρυσι
Η μέση αξία ξεπερνάει φέτος τις 108.000 από 96.000 ευρώ το 2022 – Χάσμα ξανά μεταξύ αντικειμενικών και εμπορικών τιμών

Πολυτελείς κατοικίες 
από Τεχνική Ολυμπιακή
Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Επενδυτικό πρόγραμμα συνολικού
ύψους 60 εκατ. ευρώ έχει θέσει
σε εφαρμογή η Τεχνική Ολυμ-
πιακή, με ιδιαίτερη έμφαση στον
τομέα των πολυτελών κατοικιών,
καθώς σχεδιάζει την ανάπτυξη
τεσσάρων νέων συγκροτημάτων
σε Βουλιαγμένη, Βούλα και Κη-
φισιά. Οπως ανέφερε η διοίκηση
στο πλαίσιο της ετήσιας ενημέ-
ρωσης των αναλυτών, η μεγα-
λύτερη επένδυση, ύψους 22-24
εκατ. ευρώ, προωθείται στην πε-
ριοχή Πηγαδάκια στη Βούλα.
Εκεί σχεδιάζεται η ανάπτυξη
ενός συγκροτήματος κατοικιών
υψηλής πολυτέλειας, συνολικής

επιφανείας 8.700 τ.μ., που θα
πλαισιώνεται και από σημαντική
επιφάνεια κοινόχρηστων χώρων.
Σύμφωνα με τη διοίκηση της
εταιρείας, το έργο πρόκειται να
ξεκινήσει τον προσεχή Σεπτέμ-
βριο, καθώς πριν από μερικές
ημέρες εξασφαλίστηκε η αναθε-
ώρηση της αρχικής οικοδομικής
άδειας. Στόχος είναι η ολοκλή-
ρωση των εργασιών εντός της
επόμενης διετίας, δηλαδή έως
το καλοκαίρι ή το αργότερο μέχρι
τις αρχές του φθινοπώρου του
2026. Το συγκεκριμένο ακίνητο
ήταν μέρος του χαρτοφυλακίου
ενυπόθηκων κόκκινων δανείων
που είχε αποκτήσει προ διετίας
η Τεχνική Ολυμπιακή έναντι τι-
μήματος ύψους 12,5 εκατ. ευρώ.
Πρόκειται για το πακέτο δανείων
της εταιρείας Novamore Ltd.,
που αφορούσε μη εξυπηρετού-
μενα δάνεια με εγγυήσεις ακί-
νητα, συνολικής εκτιμώμενης
αξίας 33 εκατ. ευρώ.

Η Τεχνική Ολυμπιακή προ-
χωράει και την αδειοδοτική δια-
δικασία για την ανάπτυξη τριών
συγκροτημάτων πολυτελών κα-
τοικιών για λογαριασμό της Εκ-
κλησίας της Ελλάδος. Συνολικά
πρόκειται να κατασκευαστούν,
μέσω αντιπαροχής, 16 πολυτελείς
κατοικίες, εκ των οποίων οι οκτώ
στην Κηφισιά και οι άλλες οκτώ

στην περιοχή της Βουλιαγμένης,
όπου θα αναπτυχθούν δύο ξε-
χωριστά συγκροτήματα.

Παράλληλα, σύμφωνα με τη
διοίκηση, τις αμέσως προσεχείς
ημέρες αναμένεται και η υπο-
γραφή ενός ομολογιακού δανείου
ύψους 15 εκατ. ευρώ, το οποίο
θα συγχρηματοδοτήσει την εξα-
γορά ενός χαρτοφυλακίου 186
ακινήτων από την Intrum, το
οποίο έχει εξασφαλίσει η Τεχνική
Ολυμπιακή προσφέροντας συ-
νολικό τίμημα ύψους 19,8 εκατ.
ευρώ. Η οριστικοποίηση της σχε-
τικής συμφωνίας αναμένεται το
επόμενο διάστημα, ωστόσο έχει
ήδη αρχίσει η διαδικασία της πα-
ραλαβής των πρώτων ακινήτων.
Συγκεκριμένα έχουν ήδη παρα-
ληφθεί τα 30 από τα 186 ακίνητα,
ενώ εντός του Ιουνίου θα απο-
κτηθούν άλλα 60 ακίνητα και μέ-
χρι το τέλος Ιουλίου αναμένεται
να έχει προχωρήσει η μεταβίβαση
και του συνόλου των ακινήτων,
με εξαίρεση εκείνα στα οποία
υπάρχουν εκκρεμοδικίες. Ηδη,
πάντως, παρατηρείται σημαντική
ζήτηση για την εξαγορά των ακι-
νήτων αυτών, καθώς έχουν υπο-
γραφεί προσύμφωνα για την πώ-
ληση των πρώτων 27 μονάδων.
Προσδοκία της διοίκησης της ει-
σηγμένης είναι η εξασφάλιση
ετησιοποιημένης απόδοσης κε-
φαλαίων που να ξεπερνάει το
15%. Υπενθυμίζεται ότι από τα
186 ακίνητα, τα περισσότερα
(80%) αφορούν κατοικίες εντός
Αττικής.

Τη διαχείριση των ακινήτων
αυτών θα πραγματοποιήσει η
θυγατρική εταιρεία Luxury Life.
Ωστόσο, σε αυτή τη φάση δεν
πρόκειται να προχωρήσει η προ-
ωθούμενη συνεργασία με τον κ.
Παύλο Βαρδινογιάννη. Ειδικό-
τερα, μεταξύ των δύο πλευρών
είχε υπογραφεί μνημόνιο συναν-
τίληψης (MoU), το οποίο, όπως
όλα δείχνουν, δεν θα μετουσιωθεί
και σε οριστική συμφωνία. Σύμ-
φωνα με τη διοίκηση της εισηγ-
μένης, αυτό αποδίδεται στο ότι
η πλευρά του κ. Βαρδινογιάννη
έχει άλλες προτεραιότητες αυτήν
την περίοδο, χωρίς πάντως να
προκύπτει και ζήτημα ρήξης των
σχέσεων μεταξύ των δύο πλευ-
ρών. Μάλιστα η πλευρά της Τεχν.
Ολυμπιακής αφήνει ανοιχτό το
ενδεχόμενο μελλοντικής συνερ-
γασίας.

<<<<<<

Αναπτύσσει τέσσερα
οικιστικά συγκροτή-
ματα σε Βουλιαγμένη,
Βούλα και Κηφισιά.

Όλα συνήθως αρχίζουν με αγνές
προθέσεις: «…έχουμε δύο παιδιά,
τους μεταβιβάζουμε από μισό με-
ρίδιο, έτσι για να μην αδικήσουμε
κανένα, και μετά ό,τι θέλουν ας
κάνουν...». 

Η συνιδιοκτησία σε ακίνητη
περιουσία μπορεί να αποτελέσει
μία από τις πλέον προβληματικές
καταστάσεις που μπορεί να βρεθεί
κάποιος που – είτε ακούσια ή εκού-
σια– έχει στο χαρτοφυλάκιό του.
Αρκετοί παθόντες μπορεί μάλιστα
άνετα να προσθέσουν στα λεγό-
μενα μου ότι δεν είναι απλά πρό-
βλημα, αλλά κατάρα.

Η κληρονομική διαδοχή και η
γονική παροχή είναι ίσως οι κυ-
ρίαρχες οδοί βάσει των οποίων
δημιουργούνται συνιδιοκτησίες.
Ασφαλώς υπάρχουν και άλλες οδοί,
αλλά οι προαναφερθείσες είναι σί-
γουρα οι κυρίαρχες. 

Σε παλαιότερες εποχές τα πράγ-
ματα ήταν ίσως πιο απλά. Δεν
υπήρχαν πολεοδομικές ζώνες, οι
συντελεστές ανάπτυξης ήταν
άγνωστες έννοιες και οι χρήσεις
ούτε λίγο ούτε πολύ καθορίζονταν
με το τι «έκοβε» το μάτι του ανδρός
και της γυναικός (π.χ. το χωράφι
κάνει για περιβόλι ή για φθαρτά
και ο τόπος στο δίστρατο κάνει
για σπίτι ή καφενέ).

Η δε διανομή της περιουσίας
στα παιδιά χαρακτηριζόταν από
τρία βασικά στοιχεία. Το πρώτο
στοιχείο ήταν ποσοτικό και θύμιζε
τη διανομή εδρών για ανάδειξη
ευρωβουλευτών. Το κάθε παιδί
έπιανε διαδοχικά το μέτρο, για πα-
ράδειγμα δύο σκάλες γης, καθώς
η αξία ήταν δευτερεύουσας ση-
μασίας ή ελλείπουσα από την εξί-
σωση, και ό,τι περίσσευε κάτω
του μέτρου είτε κατάληγε σε κά-
ποιον που θεωρείτο αδικημένος
(επειδή ήταν «μουσουτζιάρης») ή
στην κόρη επειδή έπρεπε να έχει
κάτι παραπάνω για προίκα. Αν
αυτό δεν ίσχυε, τότε το περίσσευμα
δινόταν σε όλους με ίσο συμφέρον. 

Το δεύτερο στοιχείο ήταν η
προσδοκώμενη χρήση. Η εύφορη
γη πήγαινε στους γιους της οικο-
γένειας που θα την καλλιεργούσαν
για να έχουν εισοδήματα για τις
οικογένειές τους. Οι κόρες έπαιρ-
ναν τα σπίτια, τυχόν καταστήματα
και γη μέσα στα χωριά ή τις πόλεις
(για να έχει προίκα η κορού) και
όσοι σκάμπαζαν λίγη τριγωνομε-
τρία και σπούδαζαν, μπορεί να
τους δινόταν χατιρικά κανένα πα-
ραθαλάσσιο ξεροχώραφο για να

μη μουρμουρά η μάνα τους ότι
τους άφησαν φτερό στον άνεμο…

Φυσικά δεν ήταν όλοι γαιοκτή-
μονες όπως οι πιο πάνω. Πολλοί
άλλοι, λιγότερο τυχεροί, είχαν δεν
είχαν ένα σπίτι με λίγο κήπο και
έκτιζαν της κόρης δίπλα ή από πά-
νω και έμενε στον γιο το πατρικό
όταν συνέβαινε το μοιραίο. Άλλοι,
πιο control freaks, τα άφηναν όλα
πάνω τους μέχρι να πεθάνουν μπας
και τα παιδιά τους τα φάνε δεξιά
και αριστερά, οπόταν κάποτε όλα
τα παιδιά λάμβαναν τα μερίδια
τους σε κάθε κομμάτι της περιου-
σίας.

Το τρίτο στοιχείο ήταν και το
πιο ρομαντικό. Ότι δηλαδή όλοι
θα ζούσαν για πάντα αγαπημένοι
και θα συμφωνούσαν σε όλα.

Μπουμ, reality check. Ο εμ-
πλουτισμός της οικογένειας με
τρίτα άτομα αντιστοιχεί σε ωρο-
λογιακή βόμβα εμπλουτισμένου

ουρανίου που διαλύει τον ρομαν-
τισμό στα εξ ων συνετέθη. Απο-
τέλεσμα είναι συνήθως να μην
συμφωνούν σε τίποτα μεταξύ τους,
ο καθένας να κάνει ό,τι του κα-
πνίσει και στο μεταξύ η ευρύτερη
οικογένεια να μεγαλώνει και τα
μερίδια να αυξάνονται σε αριθμό
και να μικραίνουν σε μέγεθος.

Κι ερχόμαστε στο σήμερα, που
βλέπουμε κληρονόμους να είναι
κεφαλοκλειδωμένοι, σε απόγνωση,
με περιουσίες που δεν ξέρουν πώς
να τις διαχειριστούν.

Μπορεί να μην υπάρχουν πάντα
εναλλακτικές λύσεις στο ίδιο πρό-
βλημα, αλλά τουλάχιστον μία λύση
είναι σχεδόν βέβαιο πως υπάρχει.
Το τι απαιτείται όμως, είναι η ελά-
χιστη κοινή συναίνεση όλων των
εμπλεκόμενων μερών και με τον
όρο «εμπλεκόμενα μέρη» εννοούμε
τους εγγεγραμμένους συνιδιοκτή-
τες.

Το ιδεατό είναι η ανεξαρτητο-
ποίηση των μεριδίων έτσι ώστε
να αποκτηθεί ξεχωριστός τίτλος
ιδιοκτησίας για κάθε μερίδιο. Δη-
λαδή, αν ο τίτλος ιδιοκτησίας σή-
μερα έχει δύο μεριδιούχους όπου
ο κάθε ένας έχει 50% μερίδιο επί
του όλου, να δημιουργηθούν δύο
ξεχωριστοί τίτλοι –ένας για κάθε
μεριδιούχο– όπου ο κάθε μεριδι-
ούχος να έχει το 100% της ιδιο-
κτησίας του αρχικού του μεριδί-
ου.

Αν μπορεί να διαιρεθεί/διαχω-
ριστεί καλώς. Επειδή όμως αυτό
συνήθως είναι δύσκολο να πραγ-
ματοποιηθεί για ένα σωρό από λό-
γους, τότε το επόμενο στάδιο που
μπορεί να βοηθήσει σε κάποιο ικα-
νοποιητικό βαθμό την κατάσταση
είναι μια συμφωνία διανομής των
μεριδίων μεταξύ των μεριδιούχων.
Αυτή είναι σε θέση να βοηθήσει
επειδή στην απουσία της, όλοι οι
συνιδιοκτήτες κατέχουν το ακί-
νητο εξ αδιαιρέτου. Αυτό σημαίνει
ότι όλοι έχουν έννομο συμφέρον
επί του συνόλου του ακινήτου. Αν
για παράδειγμα σε ένα οικόπεδο
κτίστηκε μια κατοικία επί της μισής
επιφάνειας από το ένα παιδί και
το άλλο μισό είναι κενό και ανήκει
στο άλλο παιδί, στην απουσία συμ-
φωνίας διανομής που να καθορίζει
ποιο μισό του τεμαχίου ανήκει σε
ποιο παιδί, το κάθε παιδί έχει το
50% της συνολικής αξίας –όπου
ξεκάθαρα κερδίζει αυτός που δεν
έκτισε στην πλάτη αυτού που έκτι-
σε. Μια συμφωνία διανομής όμως
που κατατίθεται στο Κτηματολόγιο,
θα έλυνε αυτό το πρόβλημα.

Το επόμενο στάδιο είναι η εξα-
γορά των έτερων μεριδιούχων από
έναν εκ των μεριδιούχων έτσι ώστε
ο τελευταίος να καταστεί απόλυτος
ιδιοκτήτης του ακινήτου. Αν δεν
υπάρχει ενδιαφέρον ή δυνατότητα
από έναν να εξαγοράσει τους υπό-
λοιπους, τότε ερχόμαστε στο τε-
λευταίο στάδιο που είναι η από
κοινού πώληση σε κάποιον τρίτο,
οπότε και έχουμε πλήρη αποξέ-
νωση από τους συνιδιοκτήτες. Αν
εμπλέκονται περισσότερα περι-
ουσιακά στοιχεία του ενός, τότε
μπορεί να εξεταστεί και η μεταξύ
τους ανταλλαγή μεριδίων έτσι
ώστε ο κάθε ένας να λάβει ανε-
ξάρτητα περιουσιακά στοιχεία. 

Αν δεν υπάρχει συνεννόηση,
υπάρχουν άλλοι τρόποι που απλά
δυσχεραίνουν τη διαδικασία και
συνήθως οδηγούν σε μείωση της
αξίας των μεριδίων.

Από τα πιο πάνω βγαίνει και το
αβίαστο συμπέρασμα πως η απο-
τίμηση της αξίας των μεριδίων
πρέπει να γίνει με τη συμβολή
προσοντούχου εκτιμητή. Δεν μπο-
ρεί να γίνει από τους ίδιους τους
μεριδιούχους, ούτε μπορεί να δοθεί
βάση στις γενικές εκτιμήσεις του
Κτηματολογίου.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

<<<<<<

Σήμερα βλέπουμε κλη-
ρονόμους να είναι κε-
φαλοκλειδωμένοι, σε
απόγνωση, με περιου-
σίες που δεν ξέρουν
πώς να τις διαχειρι-
στούν.

Η κληρονομική διαδοχή και η γονική παροχή είναι ίσως οι κυρίαρχες οδοί
βάσει των οποίων δημιουργούνται συνιδιοκτησίες. Ασφαλώς υπάρχουν και
άλλες οδοί, αλλά οι προαναφερθείσες είναι σίγουρα οι κυρίαρχες. 



«Μέχρι το 2019 κανείς δεν μιλού-
σε για την επίδραση της τεχνη-
τής νοημοσύνης στην αρχιτε-
κτονική», αναφέρει ο διεθνώς 
αναγνωρισμένος Βρετανός αρ-
χιτέκτονας Νιλ Λιτς, θεωρητικός 
της αρχιτεκτονικής, πρωτοπόρος 
στην έρευνα για τις θεωρίες και 
τις εφαρμογές της ΑΙ στον τομέα 
του και διευθυντής διδακτορικών 
σπουδών στο Design στο Florida 
International University. «Εκπαι-
δεύτηκα σε μια εποχή που οι κα-
θηγητές μάς έλεγαν να μείνουμε 
μακριά από υπολογιστές», μου λέ-
ει. «Νομίζω πως πρέπει να ανακα-
τευθύνουμε το βλέμμα μας και να 
δούμε μπροστά. Το μέλλον έχει 
φτάσει και αν δεν συμβαδίσουμε 
με την εποχή, οι αρχιτέκτονες, 
και όχι μόνο, θα υπνοβατήσου-
με στη λήθη». 

Για εκείνον η αρχιτεκτονική 
ποτέ δεν περιοριζόταν στη με-
λέτη του χώρου, αλλά ήταν ένα 
ευρύτερο πεδίο έρευνας για το 
πώς ζουν, εργάζονται και σχετί-
ζονται οι άνθρωποι με το περι-
βάλλον τους. 

Θα έχουν, όμως, πρόσβαση 
όλοι σε αυτές τις νέες τεχνολο-
γίες; «Οι περισσότερες σχεδια-
στικές εφαρμογές της ΑΙ διατί-
θενται δωρεάν, όμως η ΑΙ είναι, 
θα λέγαμε, ένα ψηφιακό μυαλό. 
Το μυαλό δεν χτίζει, σχεδιάζει, 
το χέρι κατασκευάζει και το ρο-
μποτικό χέρι είναι ακριβό. Ομως, 
η ΑΙ μπορεί να εκδημοκρατίσει 
την αρχιτεκτονική, μειώνοντας 
τις μελέτες για το κόστος ή προ-
τείνοντας λύσεις για την εξοικο-
νόμηση ενέργειας». 

Ο ίδιος ξεκίνησε να δουλεύ-
ει με εφαρμογές της ΑΙ το 2016, 
συνεργάστηκε με τη Wanyu He, 
τη CEO της κινεζικής ΧKool, 
μιας από τις κορυφαίες εται-
ρείες ανάπτυξης εφαρμογών 
με ΑΙ για την κατασκευαστική 
βιομηχανία, ενώ το 2021 εξέ-
δωσε το «Architecture in the 
Age of Artificial Intelligence» 
(Bloomsbury). Το βιβλίο έκανε 

τον συγγραφέα του διάσημο και 
πέρα από τους αρχιτεκτονικούς 
κύκλους. 

Βλέποντας τις διαλέξεις του 
στο ΥouTube και διαβάζοντας 
τις συνεντεύξεις του, δεν μπο-
ρείς να είσαι σίγουρος ότι ο αρ-
χιτέκτονας με το εντυπωσιακό 
βιογραφικό –έχει εργαστεί στη 
ΝASA συμβάλλοντας στην ανά-
πτυξη τεχνολογιών εκτύπωσης 
με 3D για αποστολές στον Αρη 
και στη Σελήνη και έχει διδάξει 
στα μεγαλύτερα πανεπιστήμια 
και τεχνολογικά ιδρύματα: Χάρ-
βαρντ, Κολούμπια, Κορνέλ– παίρ-
νει θέση υπέρ ή κατά της τεχνη-
τής νοημοσύνης. «Το ChatGPT 
αποφάνθηκε πως σ’ ένα ποσοστό 
66% είμαι υπέρ. Ξεκινώντας να 
γράφω το βιβλίο, συνειδητοποί-
ησα γρήγορα ότι πρέπει να εί-
ναι μια δίτομη σειρά· ο πρώτος 
τόμος, με λευκό εξώφυλλο, θα 

λειτουργούσε ως οδηγός για νέ-
ους αρχιτέκτονες και ο δεύτερος, 
με μαύρο εξώφυλλο, θα μιλούσε 
για τις σκοτεινές πτυχές της τε-
χνητής νοημοσύνης. Ο πρώτος 
κυκλοφόρησε, τον δεύτερο τον 
ανέβαλα λέγοντας πως πρέπει να 
επικεντρωθώ στα πλεονεκτήματα 
της νέας τεχνολογίας. Το μέλλον 
έρχεται καταπάνω μας και η ΑΙ 
βελτιώνεται ταχύτερα απ’ όσο πι-
στεύαμε. Η ΑΙ είναι συναρπαστι-
κή αλλά και τρομακτική».

Ποιος αποφασίζει;
Παραλληλίζει συχνά την τε-

χνητή νοημοσύνη με ένα μαχαί-
ρι κουζίνας. «Με το ίδιο μαχαίρι 
μπορείς να κόψεις τα λαχανικά 
σου αλλά και να σφάξεις άνθρω-
πο. Ο χρήστης αποφασίζει». Αν, 
όμως, αποφασίζει το μαχαίρι; 
«∆εν έχουμε φτάσει εκεί, αλλά 
σύντομα θα φτάσουμε. Και μπο-

ρεί να μην είμαστε έτοιμοι για αυ-
τήν τη στιγμή. Σκεφτείτε να ζη-
τήσουμε από την ΑΙ να λύσει το 
πρόβλημα της κλιματικής αλλα-
γής. Και αν εκείνη αποφανθεί ότι 
εμείς δημιουργούμε το πρόβλημα 
και εξαφανίσει όλο το ανθρώπινο 
είδος; Μέχρι σήμερα δεν μπορού-
με να καταλογίσουμε πρόθεση 
στην τεχνητή νοημοσύνη. Πολ-
λοί ήδη ανησυχούν για αυτόνομα 
drones βασισμένα σε ΑΙ τεχνολο-
γία που θα λειτουργούν ως όπλα. 
Το βίντεο “Slaughterbots” του 
καθηγητή Πληροφορικής Στιού-
αρτ Ράσελ προσφέρει ένα τέτοιο 
δυστοπικό σενάριο για την κακή 
χρήση αυτής της τεχνολογίας, 
και ένα δείγμα πήραμε μόλις με 
αυτό που συνέβη με το Ισραήλ. 
Υποτιμήσαμε την τεχνητή νοη-
μοσύνη. Νομίζαμε πως θα είναι 
ο εργάτης στο αφήγημά μας και 
εμείς το αφεντικό. Τώρα διανύ-
ουμε, όπως λέω συχνά, τη δεύτε-
ρη επανάσταση του Κοπέρνικου. 
∆εν είμαστε οι πιο ευφυείς στο 
σύμπαν. Ο Χαράρι υποστηρίζει 
ότι η κυριαρχία του ανθρώπινου 
είδους στη Γη φτάνει στο τέλος 
της. Αν δεν προσαρμοστούμε, 
θα έχουμε την τύχη των δεινο-
σαύρων». 

Το αντεπιχείρημα σε όλα αυ-
τά είναι ότι ο άνθρωπος είναι πιο 
ευρηματικός, δημιουργικός, σχο-
λιάζω. «Είναι επικίνδυνα αυτά τα 
σχόλια. Αυτή η συζήτηση έχει 
λήξει ήδη από το 1997, όταν ο 
DeepBlue της ΙΒΜ ανάγκασε σε 
παραίτηση τον Κασπάροφ και 
επιβεβαιώθηκε ξανά το 2016, 
όταν ο Λι Σεντόλ ηττήθηκε στο 
παιχνίδι στρατηγικής Go από τον 
AlphaGo. Η ΑΙ δεν είναι δημιουρ-
γική, μαθαίνει όμως πολύ γρή-
γορα, μπορεί να ενισχύσει την 
ανθρώπινη δημιουργικότητα, 
να βελτιώσει τη φαντασία μας, 
να υποδείξει γρήγορα αποτελε-
σματικές λύσεις, να διευρύνει 
το πεδίο των επιλογών». Τι γίνε-
ται ωστόσο με την αισθητική; 
«Αντλεί από πολλές πηγές και 
έχει συνδυαστικές ικανότητες, 
διαμορφώνει αισθητική». 

Θα μπορούσε λοιπόν να δη-
μιουργήσει μια νέα, καλύτερη 
Ακρόπολη; «Το θέμα είναι πως 
η Ιστορία δεν είναι κάτι στατικό. 
Ο φιλόσοφος, καλλιτέχνης και 
αρχιτέκτονας Λέον Μπατίστα 
Αλμπέρτι είναι ο πρώτος που 
έγραψε για την προοπτική και 
ήθελε να την εφαρμόσει στον 
Καθεδρικό της Φλωρεντίας. Θα 
γινόταν εμμονικός με την ΑI. O 
Ντε Κίρικο θα γοητευόταν επί-
σης». 

Του λέω ότι στους καλλι-
τέχνες που δουλεύουν με AI 
generated εικόνες υπάρχουν 
λάθη. «Ναι, είναι αλήθεια, όλοι 
συζητούν για τους ανθρώπους 
με τα έξι δάχτυλα και τα παρα-
μορφωμένα χαρακτηριστικά, 
αυτό όμως σύντομα θα διορθω-
θεί. Σκεφτείτε, ωστόσο, να γι-
νόταν το ανάποδο και η ΑΙ να 
έκρινε τα δικά μας λάθη». 

Χωρίς συνείδηση και ηθική
«Θα ήταν ηθικό αυτό;» ρωτάω 

γελώντας. «Η ΑΙ δεν έχει συνεί-
δηση ούτε και ηθική. Είναι μια 
μηχανή, δεν με ενδιαφέρει να 
έχει συνείδηση η τοστιέρα, αρ-
κεί να κάνει καλά το τοστ. Μπο-
ρεί επίσης να εκπαιδευτεί ώστε 
να διακρίνει το καλό από το κα-
κό. Το θέμα είναι ποιος τη διδά-
σκει και πώς θα ελέγξουμε αυτήν 
την τεχνολογία για καλό σκοπό. 
Μέχρι στιγμής έχουμε δείξει ότι 
δεν μπορούμε να ελέγξουμε τί-
ποτα, ούτε αυτούς που εισβάλ-
λουν στην Ουκρανία ούτε την 
ΑΙ. Εμείς που είμαστε ηθικά όντα, 
χρησιμοποιούμε την ηθική για 
να κάνουμε μερικά πολύ ανήθι-
κα πράγματα».

 
Ο κ. Nιλ Λιτς είναι κεντρικός 
ομιλητής στην ημερίδα με θέμα 

«AI X Thessaloniki | How will generative 
AI shape creative industries moving 
forward?». Η ημερίδα διοργανώνεται 
από το MOMus, Μουσείο Μοντέρνας 
Τέχνης, σε συνεργασία με την έδρα 
UNESCO on Futures Research, και θα 
πραγματοποιηθεί στις 3/6, στις 4 μ.μ., 
στη Μονή Λαζαριστών.

Η AI έχει και σκοτεινή πλευρά
Αποκλειστική συνέντευξη του αρχιτέκτονα Νιλ Λιτς στην «Κ» για τη σχέση τεχνητής νοημοσύνης και αρχιτεκτονικής

Συνέντευξη στην ΞΕΝΙΑ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Εργο του Βρετανού αρχιτέκτονα Νιλ Λιτς. Για τον ίδιο, η αρχιτεκτονική ποτέ δεν περιοριζόταν στη μελέτη του χώρου, αλλά ήταν ένα ευρύτερο πεδίο έρευνας για το πώς ζουν, εργάζονται και σχετίζονται οι άνθρωποι με το περιβάλλον τους.

Μίνιμαλ δημιουργία του Νιλ Λιτς, ο οποίος παραδέχεται την επιρροή του 
από τον Ντε Κίρικο. Σύμφωνα με τον Βρετανό αρχιτέκτονα, ο γεννημένος 
στον Βόλο Ιταλός ζωγράφος «θα γοητευόταν» από την τεχνητή νοημοσύνη.

Διανύουμε τη δεύτερη 
επανάσταση του Κοπέρ-
νικου. Δεν είμαστε οι πιο 
ευφυείς στο σύμπαν. Αν 
δεν προσαρμοστούμε, θα 
έχουμε την τύχη των δει-
νοσαύρων.

Σκεφτείτε να ζητήσου-
με από την ΑΙ να λύσει 
το πρόβλημα της κλιμα-
τικής αλλαγής. Και αν 
αποφανθεί ότι εμείς δη-
μιουργούμε το πρόβλη-
μα και εξαφανίσει όλο 
το ανθρώπινο είδος;

Ο Νιλ Λιτς εκτιμά πως «η ΑΙ μπορεί 
να εκδημοκρατίσει την αρχιτεκτονι-
κή, μειώνοντας τις μελέτες για το κό-
στος ή προτείνοντας λύσεις για την 
εξοικονόμηση ενέργειας». 

ΚΥΡΙΑΚΗ 2 ΙΟΥΝΙΟΥ 2024
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Υπάρχει πρόβλημα και μάλιστα σοβαρό

Γ
ράψαμε και άλλες φορές για το θέ-
ατρο, τη θεατρική ανάπτυξη του 
τόπου και γενικώς για τα προβλή-

ματα που αντιμετωπίζει ο χώρος του 
θεάτρου. Σε πρόσφατο δε άρθρο του 
γράφοντος σημειώθηκε η αδυναμία 
του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου να 
μπει μπροστά και να οδηγήσει την κα-
τάσταση σε νέους δρόμους. Κύρια αιτία 
είναι η απουσία διευθυντή/τριας που 
θα αναλάβει τα ηνία και θα δώσει λύ-
σεις σε χρονίζοντα προβλήματα. Όπως 
πάνε τα πράγματα νέο διευθυντή δεν 
θα έχει ο οργανισμός για αρκετό και-
ρό ακόμα και έτσι δεν νομίζω ότι είναι 
σοφό να περιμένουμε κάτι διαφορετι-
κό από τον ΘΟΚ. Θα δούμε κάποιες 
παραστάσεις, μία αρχαίου δράματος 
το καλοκαίρι, και από τον Σεπτέμβριο 
ό,τι ανακοινωθεί. Άρα για εννέα μή-
νες ο ΘΟΚ έδειξε στο κοινό τρεις βα-
σικές παραγωγές, μία που ανέβηκε για 
τρεις μόνο παραστάσεις «Μια ιστορία 
αγάπης», μία που ανέβηκε για επτά, η 
εκτός έδρας «Η Βεγγέρα» και αυτή του 
καλοκαιριού «Φοίνισσες. ∆εν υπολογί-
ζω αυτές που συνεχίστηκαν από την 
προηγούμενη χρονιά, γιατί πολλές από 
αυτές ακυρώθηκαν ανά διαστήματα, 
ή κατέβηκαν, όπως ήταν προγραμμα-
τισμένο τον Ιανουάριο. ∆ηλαδή για 
εννέα μήνες το 2024 ο ΘΟΚ μάλλον 
απουσίαζε από τα θεατρικά δρώμε-

να του τόπου, ενώ το θεατρικό τοπίο 
έβραζε, το Σχέδιο Θυμέλη δημιούργη-
σε πολλαπλές αναταραχές και γενικά 
το θέατρο αιμορραγούσε, και μαζί με 
αυτό και οι άνθρωποί του. 

Ο ΘΟΚ, και όταν λέω ο ΘΟΚ δεν εν-
νοώ τον απλό εργαζόμενο, αλλά τους 
ανθρώπους που ανέλαβαν να τον δι-
οικήσουν, το ∆ιοικητικό του Συμβού-

λιο, δηλαδή, για τα επόμενα χρόνια, 
δεν κατάφερε να σταθεί στο ύψος του 
ως πολιτιστικός φορέας. Ένας οργανι-
σμός που ακόμα και τα δύσκολα χρόνια 
μετά την εισβολή, το φθινόπωρο του 
1974 πήγε περιοδεία στην Ελλάδα, με 
δύο παραστάσεις. Η χώρα βρισκόταν 
στο χείλος του γκρεμού και ο ΘΟΚ πή-
γε περιοδεία, όχι γιατί ήθελε να κάνει 

περίπατο, αλλά γιατί θεωρούσε χρέος 
του να το κάνει. Μετά από τέσσερα 
χρόνια ο ΘΟΚ ανέβασε τις «Ικέτιδες» 
του Χαραλάμπους, όχι γιατί δεν είχε τι 
άλλο να κάνει, αλλά γιατί είχε λόγο να 
το κάνει. Σήμερα, εν έτει 2024 ο ΘΟΚ 
μοιάζει να έχει γίνει ένας απλός ημικρα-
τικός οργανισμός, που μήνας μπαίνει, 
μήνας βγαίνει, κοιτάζει τα λογιστικά 
του βιβλία και αναλόγως πορεύεται. 

Αφού λοιπόν το Εθνικό μας Θέατρο, 
όπως λένε κάποιοι, ή το Κρατικό μας 
Θέατρο, όπως λένε κάποιοι άλλοι, ή το 
βασικό μας κρατικό θέατρο, όπως λένε 
κάποιοι τρίτοι, είναι απόν, και απουσι-
άζει διά των παραστάσεών του, γιατί 
χρειαζόμαστε δημόσιο θέατρο; Ίσως 
αναρωτιούνται κάποιοι άλλοι πιο πο-
νηροί; ∆εν υπάρχει θεατρικός σχεδια-
σμός, άρα μπορούμε να τον εισάγουμε, 
να τον φέρουμε από εδώ και από εκεί 
και να καλύψουμε το κενό, και τα χρή-
ματα δεν είναι πρόβλημα. Γιατί μετά να 
παραπονιόμαστε για την έλλειψη θεα-
τρικής παιδείας; Γιατί να παραπονιόμα-
στε επειδή ένας άνθρωπος μπορούσε 
να απαγορεύσει, βγάζοντας φετβάδες, 
μία παράσταση; Γιατί μας κακοφαίνεται 
που δεν πάμε στην Επίδαυρο; Πώς και 
γιατί να μας πάρουν σοβαρά, όταν κά-
νουμε τρεις παραστάσεις; Εντάξει, το 
ξέρω, στην Επίδαυρο πάμε με αρχαίο 
έργο, αλλά ίσως αν δείχναμε γενικά 

τι μπορούμε να κάνουμε, ίσως να μας 
αντιμετώπιζαν διαφορετικά. 

Εκτός, αν αρκούμαστε με την εβδο-
μάδα Κυπριακού Θεάτρου στην Αθήνα, 
και είμαστε εντάξει με την εξωστρέφειά 
μας, οπότε ο ΘΟΚ μένει ήσυχος, και 
αφού στην Επίδαυρο δεν μας θέλουν, 
γιατί εμείς μόνο εκεί θέλουμε να πάμε, 
δεν πειράζει, και μονολογούν στο ∆.Σ. 
καλά είμαστε, και με μερικές παραστά-
σεις και μια δυο πρεμιέρες καθαρίσαμε. 

Κοντολογίς, είναι κρίμα που δεν μπο-
ρεί το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του Θεα-
τρικού Οργανισμού Κύπρου να πάρει 
σοβαρές αποφάσεις, που έπαψε να εί-
ναι νέο. Καταλαβαίνω επίσης ότι δεν 
είναι σύναξη μάγων, για να λύνει διά 
μαγείας τα προβλήματα, αλλά οφείλουν 
να βρουν λύσεις. Είναι βεβαίως πολύ 
κρίμα που κανείς εδώ και πάρα πολύ 
καιρό δεν έχει βάλει τα πράγματα σε 
μία τάξη, σε έναν οργανισμό που πά-
σχει. ∆εν ξέρω τι περιμένουν αυτοί που 
έχουν και το πεπόνι και το μαχαίρι να 
κάνουν, αλλά όσο δεν κάνουν τίποτε, 
ο μόνος που βγαίνει χαμένος είναι το 
θέατρο στη χώρα. Τουλάχιστον, ας το 
παραδεχτούν ότι υπάρχει πρόβλημα, 
παρά να βγάζουν ανακοινώσεις που 
στοχεύουν στην επίκληση του συναι-
σθήματος. 

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΜΟΥΣΙΚΗ

Eξι & πέντε
Η μουσική συναυλία «Έξι & Πέντε» προτείνει ένα πρωτότυπο αφι-
έρωμα στο ελληνικό θεατρικό τραγούδι. Πρόκειται για μια συλλο-
γική πρωτοβουλία νέων μουσικών, έχοντας ως αφορμή την ιδέα 
να παρουσιαστούν τραγούδια - σταθμοί της σύγχρονης ελληνικής 
θεατρικής δραματουργίας, γνωστά και λιγότερο γνωστά, με νέες 
ενορχηστρώσεις. Η συναυλία παρουσιάζει ένα αμάλγαμα μουσικών 
ειδών. Οι επιλογές των μουσικών έργων είναι προσεκτικά  επιλεγμέ-
νες, συνδυάζοντας έργα πολλών καταξιωμένων Ελλήνων συνθέ-
των του 20ού και 21ου αιώνα (Χατζιδάκις, Θεοδωράκης, Ξαρχάκος, 
Καραμουρατί δης κ.ά. Ερμηνεύτρια της συναυλίας είναι η Κατερίνα 
Παράσχου, η οποία θα συνοδεύεται από 7μελή  ορχήστρα, σε ενορ-
χηστρώσεις του συνθέτη Κυριάκου Κώστα. Ηθοποιός επί σκηνής θα 
είναι η Σαββίνα Γεωργίου, σε κείμενα του Σταύρου Σταύρου, υπό τη 
σκηνοθετική επιμέλεια του Μιχάλη Κολοκοτρώνη. Μαρκίδειο Θέα-
τρο Πάφου, 4 Ιουνίου, ώρα 8:30 μ.μ. Πληροφορίες και Κρατήσεις: 

70002420.

ΘΕΑΤΡΟ

Για όνομα
Η Μπύρα ΚΕΟ παρουσιάζει την κωμωδία «Για όνομα» σε 
σκηνοθεσία Κωνσταντίνου Μαρκουλάκη. Πρόκειται για την 
ελληνική διασκευή της επιτυχημένης γαλλικής κωμωδίας «Le 
Prenom». Το «Για όνομα» είναι μια από τις πιο έξυπνες και 
πετυχημένες κωμωδίες που έχουν γραφτεί στο παγκόσμιο 
θέατρο. Πρωταγωνιστούν πολύ αγαπημένοι ηθοποιοί: Ιερο-
κλής Μιχαηλίδης, Ρένια Λουιζίδου, Κρατερός Κατσούλης, Ντό-
ρα Μακρυγιάννη και ο Λευτέρης Ζαμπετάκης. Παραστάσεις: 
∆ημοτικό Θέατρο Λευκωσίας: Τετάρτη 5 Ιουνίου, Πέμπτη 6 
Ιουνίου και Παρασκευή 7 Ιουνίου, ώρα 9:00 μ.μ. Το Σάββατο 8 Ιουνίου, με διπλή παρά-
σταση 6 μ.μ. και 9 μ.μ. Παττίχειο Θέατρο Λεμεσού: ∆ευτέρα 10 Ιουνίου, Τρίτη 11 Ιουνίου, 
9:00 μ.μ., και Τετάρτη 12 Ιουνίου, με διπλή παράσταση, 6:00 μ.μ. 9:00 μ.μ. Αμφιθέατρο  
Πανεπιστημίου Uclan Cyprus – Πύλα: Πέμπτη 13 Ιουνίου και Παρασκευή 14 Ιουνίου, 9:00 
μ.μ. Μαρκίδειο Θέατρο Πάφου: Σάββατο 15 Ιουνίου, 9:00 μ.μ. και Κυριακή 16 Ιούνιου, 
στις 6 μ.μ και στις 9 μ.μ. Εισιτήρια: ticketmaster.cy και στα καταστήματα ACS COURIER.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Ομαδική έκθεση Land[e]scapes
Η Art παρουσιάζει το δεύτερο μέρος της ομαδικής έκθε-
σης «Land[e]scapes», σε επιμέλεια Μαρίας Στάθη. Η έκθεση 
διερευνά τη σχέση μας με τη φύση, τη γεωλογία, τον τόπο 
και τον χρόνο. Στην καρδιά της έκθεσης βρίσκεται η έννοια 
του «τοπίου» ως πολυδιάστατη κατασκευή που ενσωματώ-
νει κοινωνικές, πολιτιστικές και περιβαλλοντικές αφηγήσεις. 
Το «τοπίο» λειτουργεί ως επιφάνεια στην οποία αποτυπώνο-
νται και προβάλλονται προσωπικές, πολιτικές και κοινωνικές 
στάσεις. Συμμετέχουν οι καλλιτέχνες: Χρίστος Ακορδαλίτης, 
Παναγιώτης Ανδρέου, Βάσια Α. Βανέζη, Μαρίνα Γκενάντιεβα, Serena Caulfield, Βασίλης 
Ζωγράφος, Benjamin Deakin, Ανδρέας Καλλή, Κυριάκος Καλλής, Νικόλας Κυρίλλου, Πα-
ναγιώτης Μιχαήλ, Βίκυ Περικλέους, Amy Stephens, Κοραλλία Στεργίδη, Amikam Toren, 
Shaheer Zazai και Νίκος Φιλίππου & Μαριλένα Ζακχαίου. Art Seen – Contemporary Art 
Projects, λεωφόρος Μακαρίου 66B, Λευκωσία. ∆ιάρκεια έκθεσης ώς 28 Ιουνίου. Πληρο-

φορίες τηλέφωνο 22006624 | www.art-seen.org. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Με τους επώνυμους, είτε ανήκουν στο χώ-
ρο του πνεύματος είτε της τέχνης, υπάρ-
χει πάντα μια δυσανεξία όταν παρεμβαί-
νουν δημόσια υπέρ ή κατά μιας συνθήκης 
πολιτικής ή κοινωνικής. Από τη μια ενο-
χλούμαστε όταν «δεν σιωπούν», από την 
άλλη τους κακοχαρακτηρίζουμε (ειδικά 
τους διανοουμένους και συγγραφείς) όταν 
«σιωπούν». Σα να υπάρχει ένας άγραφος 
οδηγός με τι τους επιτρέπεται και τι όχι. 

Την περασμένη Τρίτη ο Ρόμπερτ ντε 
Νίρο καταφέρθηκε εναντίον του Τραμπ, 
χαρακτηρίζοντάς τον «κλόουν» που θα 
μπορούσε να γίνει «τύραννος». Σε μικρή 
απόσταση από την αίθουσα του δικαστη-
ρίου στο Μανχάταν όπου εξελίσσεται η 
δίκη του Τραμπ, ο 80χρονος ηθοποιός 
μίλησε με λατρεία για την πόλη του που 
δεν θέλει να τη δει να καταστρέφεται 
από την επανεκλογή ενός «γκάνγκστερ» 
(έτσι τον είχε αποκαλέσει το 2019), που 
θα έχει αντίκτυπο σε όλον τον κόσμο. Η 
παρέμβαση του Ντε Νίρο οργανώθηκε 
από την ομάδα της προεκλογικής εκστρα-
τείας του Μπάιντεν. ∆ιάβαζε μπροστά 
στα μικρόφωνα, προφανώς φορτισμένος, 
ενώ ολόγυρα οπαδοί του Τραμπ προκα-
λούσαν κάθε μορφής παράσιτα, εκστο-
μίζοντας απειλές. 

Η ατμόσφαιρα, υπόγεια και φανερή, 
όπως αναδύεται από το βίντεο είναι φοβι-
στική. Ενας ολιγόλεπτος αλλά εξαιρετικά 
σαφής προάγγελος του εμφυλιοπολεμικού 
διχασμού που επικρατεί στη χώρα. 

Απαξιώνουμε ή αποδίδουμε εύση-
μα στον Ντε Νίρο για τη στάση του; Οι 
∆ημοκρατικοί τον 
επαινούν, οι Ρεπου-
μπλικανοί τον μέμ-
φονται. Κι εμείς, τον 
χειροκροτούμε για 
την τόλμη και το 
κουράγιο του.

Πρόσφατα, στη 
διάρκεια του Φεστι-
βάλ των Καννών, η 
Κέιτ Μπλάνσετ περ-
πάτησε στο κόκκινο 
χαλί με ένα μαυρό-
ασπρο φόρεμα Γκο-
τιέ, αναδεικνύοντας 
την πράσινη φόδρα 
του. Για δευτερόλεπτα «σχηματίστηκε» η 
χρωματική παλέτα της παλαιστινιακής ση-
μαίας. Ηταν μια άτυπη περφόρμανς υπέρ 
των Παλαιστινίων. Ακούστηκαν και γρά-
φτηκαν πολλά, όχι υποχρεωτικά θετικά, 
για την κίνηση αυτή, με την ειρωνεία και 
τον ελαφρύ σαρκασμό που προκαλεί, μοι-
ραία, μια εμφάνιση υψηλής ραπτικής με 
πολιτικό πρόσημο. Ομως η ίδια με μέτρο 
και σοβαρότητα έβαλε τα πράγματα στη 
θέση τους: «∆εν είμαι από το Ισραήλ ή 
την Παλαιστίνη. ∆εν είμαι πολιτικός. ∆εν 
είμαι καν ειδήμων», δήλωσε. «Αλλά είμαι 
μάρτυρας και έχοντας δει το ανθρώπινο 
κόστος του πολέμου, της βίας και των δι-
ώξεων που δέχονται οι πρόσφυγες από 
όλον τον κόσμο, δεν μπορώ να κοιτάξω 
αλλού». ∆εν είναι ούτε για την Μπλάνσετ 
η πρώτη φορά που παρεμβαίνει ζητώντας 
κατάπαυση του πυρός. Επιπλέον είναι και 
πρέσβειρα της Υπατης Αρμοστείας του 
ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες από το 2016. 
Και έχουν προηγηθεί και πολλές άλλες 
δράσεις της. 

Το 2022 ο Σον Πεν συναντήθηκε με τον 
Ζελένσκι για να γυρίσει ένα ντοκιμαντέρ 
για την εισβολή των Ρώσων στην Ουκρα-
νία, το οποίο και προβάλλεται από πέρυ-
σι. Μάλιστα σε μια από τις συναντήσεις 
τους του πρόσφερε και ένα από τα Οσκαρ 
του, λέγοντάς του ότι πρόκειται για κάτι 
«χαζό» και «συμβολικό»: «Οταν νικήσε-
τε, φέρ’ το πίσω στο Μαλιμπού. Γιατί θα 
νιώθω πολύ καλύτερα γνωρίζοντας ότι 
ένα κομμάτι μου είναι εδώ», πρόσθεσε. 
Μια από τις αναρίθμητες ανθρωπιστικές 
και αντιπολεμικές δηλώσεις και πράξεις 
του Σον Πεν εδώ και δεκαετίες. 

Προς τι τα παραδείγματα; ∆ιαφέρουν 
οι αιτίες αλλά όχι ο στόχος: οι επώνυμοι 
και διεθνώς αναγνωρίσιμοι έχουν τη δύ-
ναμη του πολλαπλασιαστή. Μεγαφωνί-
ζουν το μήνυμα. Συμβολικά ή πραγματι-
κά. Ο καθένας έχει τον τρόπο του. Αλλος 
διακινδυνεύει περισσότερο (και με τη 
ζωή του ακόμη), άλλος λιγότερο. Ομως 
η πολιτική «ταυτότητα», όπως κι αν εκ-
φράζεται, είναι μια στάση ορατή. Κατα-
γράφεται από το κοινό και συμβάλλει στη 
διαμόρφωση απόψεων. Ναι, δεν θα στα-
ματήσει τον πόλεμο, ούτε θα αποτρέψει 
μια ενδεχόμενη νίκη του Τραμπ. Αλίμο-
νο όμως αν ζυγίζαμε τις παρεμβάσεις με 
το αποτέλεσμα. Ο κόσμος θα ήταν πιο 
αδιαπέραστος, πιο αδιάφορος, πιο ασυ-
ντρόφευτος.

Προς τι
τα παραδείγματα;

ΠΑΡΑΣΤΑΣΕΙΣ

Φεστιβάλ Πανεπιστημίου Κύπρου
Το Πολιτιστικό Κέντρο «Μιχάλης Πιερής» ανοίγει και πάλι τις πύλες για το 27ο Φεστιβάλ 
Πανεπιστημίου Κύπρου, στο Αρχοντικό της Αξιοθέας. Την Κυριακή 2 Ιουνίου, στις 8:30 μ.μ. 
παρουσιάζεται η παράσταση «Ιζαμπέλ Ρεμπώ. Ο δικός μου Αρθούρος» της τραγουδοποιού 
και θεατρικής συγγραφέως Ευσταθίας. Μια πρωτοποριακή παράσταση η οποία ρίχνει φως 
σε μια άγνωστη μέχρι τώρα προσωπικότητα, τη μικρότερη αδερφή του Αρθούρου Ρεμπώ, 
μέσα από τα μάτια της οποίας δίνεται μια διαφορετική οπτική του βίου και της πολιτείας του 
σπουδαίου Γάλλου ποιητή. Την Τρίτη 4 Ιουνίου, στις 8:30 ο ντράμερ και συνθέτης Sebastian 
Rochford και ο γνωστός πιανίστας Kit Downes έρχονται για πρώτη φορά στην Κύπρο για να 
παρουσιάσουν την πιο πρόσφατη δισκογραφική δουλειά τους, που φέρει τον τίτλο «Α Short 
Diary».  Το πλήρες πρόγραμμα των εκδηλώσεων του φεστιβάλ είναι διαθέσιμο στην ιστοσελί-
δα του Πανεπιστημίου Κύπρου https://applications.ucy.ac.cy/public/weblinks/download?m_
id=9208. Για πληροφορίες και κρατήσεις: τηλ. 22894531-2| culture@ucy.ac.cy.

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Πέντε σελίνια 
νάυλον
Η ταινία «Πέντε Σελίνια Νάυλον» σε 
σενάριο και σκηνοθεσία του Χρίστου 
Σιοπαχά προβάλλεται στο σινεμά Πάν-
θεον στη Λευκωσία για δύο εβδομά-
δες. Η ταινία είναι μια συμπαραγωγή 
της AMP Filmworks, Seahorse Films, 
Soundpath Studios και του Υφυπουρ-
γείου Πολιτισμού Κύπρου. Η ταινία 
διαδραματίζεται το 1940 στην Κύπρο. 
Καθημερινές προβολές στις 8:30 μ.μ. 
Σαββατοκύριακο 1 και 2 Ιουνίου, δύο 
προβολές 6:00 και 8:30 μ.μ. Πάνθεον, 
∆ιαγόρου 29, Λευκωσία. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 22675787.

Οι επώνυμοι 
και διεθνώς 
αναγνωρίσιμοι 
έχουν τη 
δύναμη του 
πολλαπλα-
σιαστή. 
Μεγαφωνίζουν 
το μήνυμα.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Μαζί - έρωτας, 
θάνατος και μετά

Το Τμήμα Αρχαιοτήτων 
ανακοινώνει την εικαστική 
εγκατάσταση ΜΑΖΙ – ΕΡΩΤΑΣ, 
ΘΑΝΑΤΟΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑ, στην Αί-
θουσα Περιοδικών Εκθέσε-
ων του Κυπριακού Μουσείου. 
Η εγκατάσταση, η οποία θα 
είναι ανοικτή στο κοινό μέχρι 
τις 31 Οκτωβρίου, εστιάζει σε 
τρεις θεμελιώδεις υπαρξια-
κές συνθήκες που απασχο-
λούν διαχρονικά την ανθρώπι-
νη δημιουργία και διανόηση. 
Το έργο εικονικής πραγματι-
κότητας που αποτελεί κεντρι-
κό στοιχείο της εγκατάστα-
σης, έγινε με τη συμβολή του 
ITICA του κέντρου Αριστεί-
ας CYENS. Αρχαιότητες από 
τις συλλογές του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων συμβιώνουν με 
σύγχρονα έργα του εικαστι-
κού Μιχάλη Χαραλάμπους. 
Κυπριακό Μουσείο, Αίθουσα 
Περιοδικών Εκθέσεων. Είσο-

δος ελεύθερη.

Σήμερα, εν έτει 2024 
ο ΘΟΚ μοιάζει να έχει 
γίνει ένας απλός 
ημικρατικός οργανισμός, 
που μήνας μπαίνει, 
μήνας βγαίνει, κοιτάζει 
τα λογιστικά του βιβλία 
και αναλόγως πορεύεται. 



Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η

Κυριακή 2 Ιουνίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   3

Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο ανεξάρτητος επιμελητής, ερευνη-
τής και συγγραφέα Ευαγόρας Βα-
νέζης επιμελείται το πρόγραμμα 
«Μαριάννα Χριστοφίδου: Κρατώ-
ντας τα κλειδιά Kοντά στην καρ-
διά», το οποίο θα παρουσιαστεί 
στο Φεστιβάλ «Εικόνες και Όψεις 
του Εναλλακτικού Κινηματογρά-
φου», που θα διεξαχθεί στο ∆ημο-
τικό Μουσείο Χαρακτικής Χαμπή, 
στη Λευκωσία, από τις 3 έως τις 9 
Ιουνίου. Με τον Ευαγόρα Βανέζη 
μιλήσαμε για την επίδραση των 
εικαστικών τεχνών στον κινημα-
τογράφο, και για το πρόγραμμα 
που επιμελείται μού λέει πως το 
έργο της καταξιωμένης Κύπριας 
εικαστικού Μαριάννας Χριστο-
φίδου, που θα απολαύσουμε φέ-
τος, αγγίζει τα δύσκολα θέματα 
της αργής βίας που επιβάλλεται 
σε ευάλωτες ομάδες του πληθυ-
σμού και στο περιβάλλον, με μια 
πολιτικά ταγμένη ποιητικότητα 
που αφοπλίζει το ανέλπιδο της 
σύγχρονης εποχής.  
–Ευαγόρα, ποια είναι κατ’ αρχάς 
η επιμελητική σου προσέγγιση 
για το φεστιβάλ;

–Το πρόγραμμά μου παρουσι-
άζει ταινίες Κυπρίων εικαστικών 
καλλιτεχνών ή έργα που έχουν 
ως βάση την ενασχόληση με τις 
φόρμες και την ιστορία του κινη-
ματογράφου, αλλά παίρνουν άλλη 
μορφή (π.χ. περφόρμανς). ∆ιαχει-
ρίζομαι τη συνθήκη του φεστιβάλ 
σαν ένα μακροχρόνιο πρότζεκτ 
που ενεργοποιείται μία φορά τον 
χρόνο, με ποικίλες και διαφορετι-
κές παρουσιάσεις. Η έμφαση είναι 
πάντα η ίδια: τα έργα ασχολούνται 
με την παραγωγή νέων γλωσσών 

και γραμματικών που εκφράζουν 
την εποχή μας, την οποία αντιμε-
τωπίζουν με κριτική ματιά.
–Ποια είναι η επίδραση των ει-
καστικών τεχνών στον κινημα-
τογράφο τα τελευταία χρόνια; 
Γιατί παραμένει μία πειραματι-
κή κινηματογραφική έκφραση;

–Στο φεστιβάλ δημιουργήθηκε 
μια πλατφόρμα για εξερεύνηση 
των σχέσεων μεταξύ διαφορε-
τικών πεδίων. Ακόμα και ο όρος 
«ενασχόληση» που χρησιμοποίη-
σα πιο πάνω «προδίδει» τη διάθε-
ση των δημιουργών να εξερευνή-
σουν τα όρια των τεχνών και να 

πειραματιστούν με άλλα εργαλεία 
και δυνατότητες. Tο ενδιαφέρον 
προέρχεται από τις διαφορετικές 
προθέσεις ή προτεραιότητες των 
καλλιτεχνών, που ξεκινούν από το 
βάρος μιας άλλης καλλιτεχνικής 
κληρονομίας και άλλων συνθηκών 
συνήθους θέασης της δουλειάς 
τους. Αυτό το λέω επειδή η τέχνη, 
είτε η κινηματογραφική είτε αυ-
τή που εμπίπτει στα εικαστικά, 
δεν δημιουργείται σε αφηρημένα 
πλαίσια. Το τι συμβαίνει στο ανα-
μεταξύ των πλαισίων είναι όμως 
αυτό που μας παίρνει μπροστά, 
και είναι εδώ που οι συνθήκες 

δημιουργίας και θέασης των ει-
καστικών τεχνών επιδρούν πει-
ραματικά στον κινηματογράφο, 
επιτρέποντας τη διερεύνηση νέ-
ων ερωτήσεων με διαφορετικές 
μεθοδολογίες. Όπως για παρά-
δειγμα το κατά πόσο μπορούμε να 
φτιάξουμε «κινηματογραφικές» 
ιστορίες που η Ντόνα Χαραγουέι 
θα χαρακτήριζε ως «big enough», 
αφού αρθρώνουν μια ηθική που 
αφορά τη συμβίωση και όχι την 
επιβολή του ανθρώπου στα πά-
ντα, για να μάθουμε το τι είναι να 
ζούμε και να πεθαίνουμε μαζί σε 
μια κατεστραμμένη γη. 

–Αντίστροφα, πώς η κινούμενη 
εικόνα γίνεται πλέον αναπόσπα-
στο μέρος της περφόρμανς και 
των εικαστικών τεχνών γενικό-
τερα, βάζοντας κάποιες φορές 
στο περιθώριο την παραδοσια-
κή τους υπόσταση;

–Υπάρχει η τάση να βλέπουμε 
περφόρμανς στα οποία χρησιμο-
ποιείται και βίντεο, ενώ πολλές 
φορές βλέπουμε εικαστικά έρ-
γα που αφορούν ένα μικρό βί-
ντεο που παίζει σε λούπα κτλ. 
Είναι στην ουσία ακόμα ένα υλι-
κό μέσα από το οποίο χτίζεται 
μια ιστορία ή μια ατμόσφαιρα. Οι 
νέες αισθητικές θεωρίες δίνουν 
ιδιαίτερη έμφαση στο ότι τα βί-
ντεο εικαστικών καλλιτεχνών 
(που συχνά αναφέρονται ως έρ-
γα κινούμενης εικόνας) δημιουρ-
γούνται συνήθως για εκθέσεις ή 
ως μέρος μεγαλύτερων εγκατα-
στάσεων, απευθύνονται σε ένα 
κοινό εν κινήσει που αντιλαμβά-
νεται τα πράγματα σε συσχέτιση 
και όχι σε ένα θεατή σε κάποια 
αίθουσα που δίνει προσοχή σε 
ένα πράγμα. Η κινούμενη εικό-
να παίζει πολλές φορές τον ρό-
λο του διαμεσολαβητή ως προς 
την αίσθηση του χρόνου και του 
χώρου που θέλει να μεταφέρει 
ένας καλλιτέχνης. Η παραδοσι-
ακή υπόσταση δεν μπαίνει στο 
περιθώριο, στο περιθώριο έχει 
βρεθεί εκ των πραγμάτων ένα 
μοντέλο διαχωρισμού και κατα-
νόησης των τεχνών, το οποίο μας 
αφορά όλο και λιγότερο, αφού 
δεν αντικατοπτρίζει την πολυ-
πλοκότητα της εποχής μας και 
έτσι δυσκολευόμαστε να δεχτού-
με την όποια αξίωση παραδοσι-
ακής υπόστασης ως σημείο αδι-
αμεσολάβητης αλήθειας.

–Δημιουργείται στην Κύπρο 
πρωτοποριακή τέχνη τέτοιας 
υφής που να ανοίγει δρόμους… 
ή είμαστε εν πολλοίς εγκιβω-
τισμένοι σε γνώριμες φόρμες;

–Υπάρχουν γύρω μας πολλοί 
καλλιτέχνες που παράγουν κριτι-
κή και πολιτικοποιημένη τέχνη, 
που συνδιαλέγεται με άλλους αν-
θρώπους και τόπους, και ακόμα 
έργα που προτείνουν νέες αισθη-
τικές θέσεις. Το ζήτημα της φόρ-
μας δεν μας αφήνει ποτέ βέβαια, 
αλλά αλλάζει το πού τοποθετεί-
ται στην ιεράρχηση της ουσίας 
των αναγκών μας. Για παράδειγ-
μα, στο φεστιβάλ παρουσιάσαμε 
διαφορετικά φορμάτ από Κύπρι-

ους καλλιτέχνες, όπως περφόρ-
μανς (Κοραλλία Στεργίδη), επιτε-
λεστική διάλεξη (Χριστόδουλος 
Παναγιώτου), βίντεο κλιπ (Κύ-
ρος Παπαβασιλείου), θεατρικό 
έργο (Νεφέλη Κεντώνη), ταινί-
ες μικρού μήκους (Φάνος Κυριά-
κου, Μαρίνα Ξενοφώντος) και 
φέτος, η προβολή σε φιλμ 16mm 
της Μαριάννας Χριστοφίδου. Αυ-
τή η αλληλουχία παρουσιάσεων 
δύσκολα επιτυγχάνεται σε άλλα 
πλαίσια και χαιρόμαστε ιδιαίτε-
ρα για τη θερμή ανταπόκριση 
του κοινού. Οι δρόμοι είναι ανοι-
χτοί και η τέχνη που παράγεται 
από Κύπριους δημιουργούς είναι 
σημαντικό μέρος μιας παγκόσμι-

ας πραγματικότητας. Η ποιότη-
τα των δουλειών είναι αυτή που 
λειτουργεί αντισταθμιστικά ως 
προς τις αντίζωες συνθήκες της 
δουλειάς μας.   
–Θα ήθελα και δυο λόγια για το 
πρόγραμμα της ενότητας «Μα-
ριάννα Χριστοφίδου: Κρατώ-
ντας τα κλειδιά Κοντά στην 
καρδιά» το οποίο επιμελείσαι…

–Μαζί με τα όσα συγκλονι-
στικά προγράμματα ετοίμασαν 
οι συνάδελφοι επιμελητές, σαν 
ένα πρόγραμμα εντατικής επι-
μόρφωσης για όλους μας, θα απο-
λαύσουμε φέτος και το κινημα-
τογραφικό έργο της Μαριάννας 
Χριστοφίδου. Το έργο της κα-
ταξιωμένης Κύπριας εικαστι-
κού αγγίζει τα δύσκολα θέματα 
της αργής βίας που επιβάλλεται 
σε ευάλωτες ομάδες του πληθυ-
σμού και στο περιβάλλον, με μια 
πολιτικά ταγμένη ποιητικότητα 
που αφοπλίζει το ανέλπιδο της 
σύγχρονης εποχής. Η παρουσία-
ση θα επικεντρωθεί στην ταινία 
«YIANNA» του 2023, σε πρώτη 
προβολή στην Κύπρο, που εξι-
στορεί την ιστορία της Γιάννας 
που ζούσε λίγο έξω από τα Μέ-
γαρα, ενώ ο αυτοκινητόδρομος 
που περνάει από το σπίτι της 
τελευταίας αποτελεί, ουσιαστι-
κά, επέκταση της αρχαίας Ιεράς 
Οδού, όπου τελούνταν τα περί-
φημα Ελευσίνια Μυστήρια. Η 
Γιάννα παραλληλίζεται με τη θεά 
Εκάτη, την κλειδοκράτορα των 
μεταιχμιακών χώρων. Η ταινία 
της Χριστοφίδου είναι μια ευαί-
σθητη σκιαγράφηση των μορ-
φών αργής βίας που υφίστανται 
οι γυναίκες στη σημερινή κοι-
νωνία, συνδεδεμένες με βαθιά 
ριζωμένες διαδικασίες περιθω-
ριοποίησης, απαλλοτρίωσης της 
γης και διαστρέβλωσης της γυ-
ναικείας υποκειμενικότητας. Μια 
ταινία μέσω της οποίας βλέπουμε 
πώς οι διαρθρωτικές προσαρμο-
γές της οικονομίας της Ελλάδας 
άφησαν στο περιθώριο ανθρώ-
πους και εξαφάνισαν την κάθε 
γωνία μαγείας και σύνδεσης με 
οτιδήποτε δεν χωράει μέσα σε 
ορθολογιστικά πλαίσια. 

Πόσο κατανοούμε τις τέχνες τελικά;
Ξεκινάει το Φεστιβάλ «Εικόνες και Οψεις του Εναλλακτικού Κινηματογράφου» και μιλάμε με τον επιμελητή Ευαγόρα Βανέζη  

ΣΥΝΤΟΝΙΣΟΥ
ΚΑΙ ΚΕΡΔΙΣΕ

Το LOVE FM 100.7, το XENOS TRAVEL και το ticketmastercy 
έχουν φροντίσει για να ζήσεις μια ανεπανάληπτη εμπειρία.

 Ένα τυχερό ζευγάρι θα βρεθεί στο Μόναχο , 
την Τετάρτη 14 Αυγούστου για να δει ζωντανά 

μια από τις μεγαλύτερες τραγουδίστριες του κόσμου.
 Το πακέτο περιλαμβάνει:

1.  Αεροπορικά εισιτήρια προς και από το Μόναχο
2. Διαμονή σε ξενοδοχείο 4 αστέρων για δυο νύχτες μαζί με πρόγευμα.

3. Διακεκριμένα εισιτήρια στη Messe Munchen arena
 

ΙN LOVE WITH ADELE !!!

Οι δρόμοι είναι ανοιχτοί

«Στο περιθώριο έχει βρεθεί εκ των πραγμάτων ένα μοντέλο δια-
χωρισμού και κατανόησης των τεχνών, το οποίο μας αφορά όλο και 
λιγότερο, αφού δεν αντικατοπτρίζει την πολυπλοκότητα της εποχής 
μας και έτσι δυσκολευόμαστε να δεχτούμε την όποια αξίωση παρα-
δοσιακής υπόστασης ως σημείο αδιαμεσολάβητης αλήθειας».

Το έργο της Κύπριας εικαστικού Μαριάννα Χριστοφίδου  αγγίζει τα δύσκολα θέματα της αργής βίας που 
επιβάλλεται σε ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και στο περιβάλλον, με μια πολιτικά ταγμένη ποιητικότη-
τα που αφοπλίζει το ανέλπιδο της σύγχρονης εποχής.Tο ενδιαφέρον προέρχε-

ται από τις διαφορετικές 
προθέσεις ή προτεραιό-
τητες των καλλιτεχνών, 
που ξεκινούν από 
το βάρος μιας άλλης 
καλλιτεχνικής κληρονο-
μίας και άλλων συνθη-
κών συνήθους θέασης 
της δουλειάς τους.

«Η ποιότητα των δουλειών είναι αυ-
τή που λειτουργεί αντισταθμιστικά ως 
προς τις αντίζωες συνθήκες της δου-
λειάς μας», λέει ο Ευαγόρας Βανέζης.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Μεταξύ των εκλογικών αναμετρή-
σεων οι λιγότερο προβεβλημένες 
και εν πολλοίς άγνωστες είναι 
αυτές των Σχολικών Εφορειών. 
Ανέκαθεν ήταν έτσι βέβαια, αν 
και κάποτε και αυτές αποκτούν 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Κάτι τέ-
τοιο συνέβη πριν από 119 χρό-
νια, όταν οι γυναίκες στην Κύπρο 
ψήφισαν! Πριν καν ψηφίσουν 
στην πολιτισμένη ∆ύση, με 
εξαίρεση αυτές της νήσου Μαν 
(1881) και της Νέας Ζηλανδίας 
(1893). Βέβαια, ό,τι έγινε έγινε 
από λάθος, το οποίο σύντομα 
το κατάλαβαν και άλλαξε. Πού 
όμως ψήφισαν οι γυναίκες; Οι 
Κύπριες που πλήρωναν οποια-
δήποτε φορολογία εξάσκησαν 
το «εκλέγειν» στις εκλογές για 
τις Σχολικές Επιτροπές του 1905, 
και αυτό από παρανόηση… μιας 
και στους εκπαιδευτικούς νόμους 
του 1895 και του 1905 αναφερό-
ταν πως δικαίωμα για συμμετοχή 
στις εκλογές είχαν όλοι οι Έλλη-
νες Ορθόδοξοι που κατέβαλλαν 
οποιονδήποτε φόρο! Βέβαια, η 

έλλειψη γένους στην αγγλική 
γλώσσα δημιούργησε σύγχυ-
ση μιας και κατά την επεξήγη-
ση στην αγγλική «Resident tax-
paying inhabitant shall mean 
and include every person who 
resides in any village or town 
and is assessed for any form of 
taxation». Στις εκλογές που δι-
ενεργήθηκαν στις 5/18 Ιουνίου 
1905 για τη Σχολική Επιτροπή 
της Λευκωσίας ψήφισαν συνο-
λικά 981 εκλογείς (σύμφωνα με 
άλλους 1.183), εκ των οποίων οι 
367 ήταν γυναίκες.

Για τις ανάγκες της εκλογής 
θα στηνόντουσαν στο Γυμναστή-
ριο του Παγκύπριου Γυμνασίου 
δύο παραπήγματα, ένα για τους 
άντρες και ένα για τις γυναίκες 
ψηφοφόρους. Στο πνεύμα του 
διαχωρισμού, οι άρρενες ψηφο-
φόροι θα έμπαιναν από την πύ-
λη του Γυμνασίου και οι γυναί-
κες από την πύλη της Αστικής 
Σχολής. Τελικά, οι εκλογές αυ-
τές αμφισβητήθηκαν από μία εκ 
των δύο παρατάξεων και μεταξύ 
άλλων ατασθαλιών που καταγ-
γέλθηκαν ήταν και η συμμετο-
χή των γυναικών στην εκλογική 
διαδικασία, με αποτέλεσμα να 
φτάσουμε στη λεγόμενη «∆ίκη 
των Σχολείων», στην οποία εκδι-
κάστηκε το θέμα της ακύρωσης 
των εκλογών. Σε αυτή είναι ενδι-
αφέρουσα η ανάλυση που κάνει 
ο δικηγόρος Γεώργιος Σιακαλής, 
ο οποίος συμμετέχει στη δίκη ως 
δικηγόρος της ενάγουσας παρά-
ταξης, στην οποία συμμετείχε 
(Πασχάλης Κωνσταντινίδης, Α. 
Αρτέμης, Γ. Παπαδόπουλος, Γ. 
Σιακαλής και Α. Λιασίδης). Σημει-
ωτέον οι δύο σχηματισμοί ήταν 
μεταξύ των Κιτιακών και Κυρη-
νειακών, μιας και το ζήτημα ανέ-
κυψε εν τω μέσω του Αρχιεπισκο-
πικού ζητήματος. Μεταξύ άλλων 
ζητημάτων που ετέθησαν στη 
δίκη ήταν και η ακύρωση λόγω 
της συμμετοχής των γυναικών. 
Ο Γ. Σιακαλής κατ’ αρχήν λέει 
πως η συμμετοχή των γυναικών 
δεν απαγορευόταν από τον νόμο, 
και αντιπαραβάλλει τον νόμο πε-
ρί εκλογής μελών του δημοτικού 

συμβουλίου, όπου αναφερόταν 
ρητώς το «πας άρρην», όπως και ο 
νόμος για την εκλογή περί συστά-
σεως του Νομοθετικού Συμβου-
λίου του 1882. Ο Σιακαλής λέει 
πως αυτό δεν υπάρχει στον Περί 
Παιδείας Νόμο, όπου απλώς ανα-
φέρεται «παν πρόσωπον» «every 
person»...: «και η λέξις person εκ 
του λατινικού persona σημαίνει 
κατά το λεξικόν της νομικής παν 
ανθρώπινον πλάσμα. ∆ιά να εξαι-
ρέσωμεν τας γυναίκας πρέπει να 
θεωρήσωμεν ότι αι γυναίκες δεν 
είνε ανθρώπινα πλάσματα και 
όσην ολίγην συμπάθειαν και αν 
έχωμεν προς τας γυναίκας δεν δυ-
νάμεθα να προχωρήσωμεν τόσον 
πολύ ώστε ν’ αρνηθώμεν ότι είνε 
ανθρώπινα πλάσματα».

Εις τας κάλπας
Φυσικά, η πρώτη αυτή εκλο-

γική συμμετοχή των γυναικών 
στην Κύπρο βρήκε την καθεστη-
κυία τάξη ανέτοιμη όχι να απο-
δεχθεί το γεγονός, αλλά και να 
το συζητήσει. Χαρακτηριστικό 
το δημοσίευμα της εφημερίδας 
«Κύπριος», όπου διαβάζουμε το 

αρθρίδιο με τίτλο «Απρόοπτος 
χειραφεσία»: «Χωρίς καυγάδες, 
χωρίς προπαγάνδαν, χωρίς τέ-
λος πάντων συστηματικόν και 
καρτερικόν πόλεμον αι κυρίαι 
της Λευκωσίας εξύπνησαν μίαν 
ωραίαν πρωίαν με... δικαίωμα 
ψήφου! τουλάχιστον εις την δι-
αχείρισιν των σχολείων» και μά-
λιστα ο αρθρογράφος παροτρύ-
νει... τας κυρίας «να απαιτήσωσιν 
όπως εις τους συνδυασμούς προ-
σληφθή και μία κυρία τουλάχι-
στον»... ακόμα ήταν μακριά η 
ποσόστωση. Στη ίδια εφημερί-
δα επίσης χαρακτηριστικός εί-
ναι και ο τίτλος της είδησης: «Αι 
Λευκωσιάτιδες εις τας κάλπας». 
Στο άρθρο αναφέρεται: «Σημει-
ωτέον, ότι κατά πρώτην φοράν 
εν Λευκωσία ψηφίζουσι και γυ-
ναίκες εις εκλογήν σωματείου 
δημοσίων καθηκόντων». Στα χω-
ριά, όπως τονίζεται στο άρθρο, 
ενώ οι γυναίκες φορολογούνται 
υπέρ της Παιδείας, δεν έχουν δι-
καίωμα ψήφου.

Στην «Αλήθεια» της Λεμεσού 
ο συντάκτης είναι σκεπτικός με 
το δικαίωμα αυτό: «Είνε γεγονός 

τετελεσμένον πλέον ότι και το 
ωραίον φύλον δύναται να ψη-
φίση κατά τας εκλογάς επιτρο-
πείας των δημοτικών σχολείων 
σύμφωνα με τον νέον περί δη-
μοτικής παιδείας νόμον. Η γυνή 
ούσα φορολογουμένη δικαιούται 
κατά το ρητόν γράμμα του νόμου 
να εκλέξη και εκλεγή» και μάλι-
στα τονίζει πως αυτό δεν είναι 
πρωτοφανές, αλλά είχε συμβεί 
παλαιότερα και στη Βάβλα, ενώ 
στα Λεύκαρα οι φορολογούμενες 
γυναίκες πλήρωναν σχολικά δι-
καιώματα, αποκτώντας έτσι και 
πολιτικά δικαιώματα. «∆εν είνε 
ορθόν, φρονούμεν, να λύωμεν 
με τόσην ευκολίαν και ακουσίως 
μάλιστα ζητήματα για τα οποία 
εν όλη τη πεπολιτισμένη γηραιά 
Ευρώπη εγείρεται τόσος θόρυβος 
επί πολλά έτη». 

Πολύ δηκτικότερος ο αρθρο-
γράφος του άρθρου «Η χειραφέ-
τησις της γυναικός» στη «Φω-
νή της Κύπρου»: «[...] επετεύχθη 
απροσδόκητος και πλήρης χειρα-
φέτησις της γυναικός εν Κύπρω, 
ης την σημασίαν και την βαρύ-
τητα λυπούμεθα ότι δεν υπάρχει 
ο νεώτερος Αριστοφάνης διά να 
παραδώση εις την Αθανασίαν» 
και συνεχίζει «Ό,τι θεωρείται δύ-
σκολον και ονειροπόλημα ακόμη 
εν τη Εσπερία Ευρώπη και εν αυ-
τώ τω νέω κόσμω, ελύθη ταχύτα-
τα και διά μιας μονοκονδυλιάς εν 
Κύπρω» και προς το τέλος «δικαί-
ωμα όπερ αναμφιβόλως

άσκούμενον προώρισται να 
δημιουργήση παρ’ ημίν κωμικήν 
εξέλιξιν της γυναικείας δράσεως, 
της μη εμφανιζομένης δυστυχώς 
όταν πρέπει και όπου πρέπει». 
Όσο για το ποιος χαιρόταν για αυ-
τή την κυπριακή πρωτιά... στην 
Ελλάδα η Καλλιρόη Παρρέν και 
αι Αμερικανίδαι, με την υστερική 
προοδευτικότητά τους και «Αλλα-
χού θα διεγείρη τον γέλωτα, και 
αλλαχού θα προξενή τον οίκτον». 

Στην ίδια εφημερίδα ελπίζουν 
πως το επόμενο έτος «το τερα-
τώδες τούτο σύστημα θα αρθή», 
αφού εξ αρχής ήταν προορισμέ-
νο να «παραβλάψη την οικογε-
νειακήν αρμονίαν των Κυπρίων». 

Ψήφισαν και θήλεα... δεν είναι πράγματα αυτά!
Στις εκλογές του 1905 για τις εκπαιδευτικές επιτροπές έλαβαν μέρος και γυναίκες ψηφοφόροι, και αυτό από παρανόηση

Και πράγματι, τον επόμενο χρόνο 
η αποικιακή κυβέρνηση απε-
νέφερε την κανονικότητα και 
οι Κύπριες επέστρεψαν στα 
του οίκου τους. Ο Εκπαιδευτι-
κός Νόμος τροποποιήθηκε και 
έτσι απεφεύχθησαν «αμερικα-
νισμοί», όπως χαρακτηριζόταν 
η συμμετοχή των γυναικών σε 
ψηφοφορίες. Στον νέο νόμο 
λοιπόν σημειώνεται, όπως με-
ταφέρει ο Τύπος της εποχής: 
«[…] απεφασίσθη όπως και αι 
γυναίκες αι πληρώνουσαι οιου-
δήποτε φόρον υποβάλλωνται 
εις την πληρωμήν σχολικών 
δικαιωμάτων. Προυτάθη επί-
σης όπως αι γυναίκες μη έχω-
σι δικαίωμα ψήφου κατά τας 
εκλογάς». Φοροϊκανές λοιπόν 
οι γυναίκες, αλλά αδιανόητο να 
συμμετέχουν στα κοινά!

Μεγάλο ενδιαφέρον έχει η 
ανάλυση της πρώτης σελίδας 
της εφημερίδας «Σάλπιγξ» όπου 
ενώ σημειώνεται ότι στην κοι-
νωνία μας η γυναίκα θεωρεί-
ται πλάσμα «υποδεέστερον 
και πολύ κατώτερον του αν-
δρικού σεβασμού» εν τούτοις 
τέτοια δικαιώματα δεν λύνουν 
τα ζητήματα αυτά: «Ουδέ λύ-
ουσι το ζήτημα ουδέ βελτιούσι 
το παραπάν την θέσιν της γυ-
ναικός, τοιαύτα αιφνίδια, αλ-
ματικά, απροσχεδίαστα, τυ-
χαία και τυφλά μέτρα, οίον η 
παροχή δικαιώματος ψήφου 
εις την γυναίκα βιούσαν υπό 
συνθήκας οίαι εσκιαγραφήθη-
σαν ανωτέρω» και σημειώνει: 
«βλάβην μάλλον παρά ωφέλει-
αν δύνανται να προξενήσουν». 
Ο συντάκτης θεωρεί πως πρέ-
πει πρώτα να λυθούν άλλα ζη-
τήματα και μετά αυτό του δι-
καιώματος στην ψήφο. Λέει, 
μάλιστα, «ας αφέθη η γυνή εις 
το άσυλόν της το ιερόν και εις 
τας ιεράς της φροντίδας» και 

ας μην αναμειχθεί στις κομμα-
τικές αντεγκλήσεις, διαπληκτι-
σμούς και στα φαύλα πολιτικά 
πάθη, αφού αυτά «θα προσβά-
λωσι το γόητρόν της, θα εκθέ-
σωσι δε το πρόσωπόν της εις 
ηθικούς κινδύνους και εις προ-
σβολάς».

Η Κύπρια θα μείνει εκτός 
των παραπάνω ώς το 1950, με 
αφορμή το ενωτικό δημοψήφι-
σμα (15-22 Ιανουαρίου 1950), 
οπότε της δίνεται ξανά η δυ-
νατότητα να εκφραστεί. Τότε 
καλείται να ψηφίσει! ∆ιαβάζου-
με σε προκήρυξη της Παγκύ-

πριας Ένωσης Προοδευτικών 
Γυναικών: «Συμπατριώτισσες! 
Προσέξετε! Γιατί είναι μεγάλη 
και ξεχωριστή η σημασία που 
έχει για μας το δημοψήφισμα 
τής 15ης του Γενάρη! Γιατί εί-
ναι η πρώτη φορά στα χρονικά 
μας που μας αναγνωρίζεται το 
δικαίωμα και μας δίνεται η ευ-
καιρία να πούμε τη γνώμη μας 
και να δώσουμε την ψήφο μας, 
[…]». Ξαναπήγαν στην κάλπη 
επίσημα πια για τις προεδρικές 
εκλογές της 13ης ∆εκεμβρίου 
1959, με την ανακήρυξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Και 
ένα νέο κεφάλαιο για την Κύ-
πρια άνοιξε. 

Πληρώνουν αλλά
δεν ψηφίζουν

«Ας αφέθη η γυνή 
εις το άσυλόν της το 
ιερόν και εις τας ιεράς 
της φροντίδας και 
ας μην αναμειχθεί 
στις κομματικές 
αντεγκλήσεις, την 
καλή ο αρθρογράφος 
της «Σάλπιγγος».

«Διά να εξαιρέσωμεν 
τας γυναίκας πρέπει 
να θεωρήσωμεν ότι 
αι γυναίκες δεν είνε 
ανθρώπινα πλάσματα 
και όσην ολίγην 
συμπάθειαν και αν 
έχωμεν προς τας 
γυναίκας δεν δυνάμεθα 
να προχωρήσωμεν τόσον 
πολύ ώστε ν’ αρνηθώμεν 
ότι είνε ανθρώπινα 
πλάσματα».

β λί ό ό θ ί

Κύπριες υπογράφουν σε ιερό ναό για το ενωτικό δημοψήφισμα του 1950. Είναι η δεύτερη φορά που γυναίκες ψηφίζουν… ας όψεται η ανάγκη… 
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Συνέντευξη στην ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Είναι μουσικός, μουσικολόγος, δη-
μοσιογράφος, μουσικοκριτικός, 
στιχουργός, ραδιοφωνικός παρα-
γωγός και διευθυντής Επιχειρησια-
κών Λειτουργιών της Ε∆ΕΜ (Ενω-
ση ∆ικαιούχων Εργων Μουσικής). 
Ολες αυτές οι ιδιότητές του –κι 
εκείνη του ακροατή, φυσικά– συ-
ναντώνται στο νέο του βιβλίο, «Το 
πολιτικό τραγούδι σήμερα», που 
κυκλοφόρησε πρόσφατα από τις 
εκδόσεις «24 Γράμματα». «Πάντοτε 
γραφόταν και πάντοτε θα γράφε-
ται πολιτικό τραγούδι. Προφανώς, 
άλλαξε ο τρόπος. Για την ακρίβεια, 
άλλαξαν όλα», λέει ο Γιώργος Μυ-
ζάλης. «Τα τελευταία είκοσι –και 
περισσότερα– χρόνια, η τεχνολο-
γία άφησε έντονο το στίγμα της σε 
αμέτρητες μεταβλητές που σχε-
τίζονται με την παραγωγή, τη δι-
άθεση και την επικοινωνία του 
τραγουδιού γενικότερα, και του 
πολιτικού τραγουδιού φυσικά. Στο 
βιβλίο αυτό γίνεται προσπάθεια 
ανάδειξης των βασικών πτυχών 
της πραγματικότητας που αποτε-
λούν τα νέα δεδομένα στη δημι-
ουργία, τη διάθεση και την επικοι-
νωνία του πολιτικού τραγουδιού».
– Μπορεί ένα ερωτικό τραγούδι 
να είναι πολιτικό;

– Φυσικά και μπορεί. Μοιάζει 
με κλισέ, αλλά αυτή είναι η πιο 
ευτυχής συγκυρία. Εχω ένα πολύ 
χαρακτηριστικό παράδειγμα από 
μια αφήγηση του ∆ήμου Μούτση, 
η οποία με βοήθησε να βρω και 
τον δικό μου ορισμό για το πολι-

τικό τραγούδι: Κάθε τραγούδι εί-
ναι πολιτικό όταν μια κοινωνική 
ομάδα με κοινά χαρακτηριστικά 
το χρησιμοποιεί ως τέτοιο. Μου 
αφηγήθηκε, λοιπόν, ο Μούτσης 
ότι στα κρατητήρια της χούντας, 
οι φυλακισμένοι, πριν κοιμηθούν 
το βράδυ, τραγουδούσαν το «Αύριο 
πάλι» (σε στίχους Νίκου Γκάτσου). 
Το τραγούδι αυτό, αν και δομικά 
αμιγώς ερωτικό, αν αναλογιστού-
με τους στίχους του, λειτουργού-

σε σαν καθαρά πολιτικό, δίνοντας 
κουράγιο στους κρατούμενους για 
την επόμενη μέρα τους στα κελιά 
και στα βασανιστήρια. Ποιος να το 
φανταζόταν; 
– Οι στίχοι έχουν μεγαλύτερη 
δύναμη ή η μουσική;

– Ο στίχος είναι, για τους πολ-
λούς, εκείνο το «δομικό» υλικό που 
κατατάσσει ένα τραγούδι στην 
κατηγορία πολιτικό. Ωστόσο, η 
προηγούμενη απάντησή μου, περί 
σχέσεως ερωτικού και πολιτικού, 
καταρρίπτει αυτόν τον ισχυρισμό. 
Θα χρησιμοποιήσω, λοιπόν, μια 
φράση του Οδυσσέα Ιωάννου: «Το 
τραγούδι δεν επιμερίζεται». 

 – Ποια ήταν η «χρυσή επο-
χή» του πολιτικού τραγουδιού 
στην Ελλάδα;

– Αυτό που έχει επικρατήσει ως 
«χρυσή εποχή» σχετίζεται με τα 
χρόνια που διακυβευόταν το πο-
λίτευμα της χώρας. Σήμερα που, 
θεωρητικώς, δεν έχουμε ανατα-
ραχή, οι περισσότεροι θεωρούν 
είτε πως παρακμάζει είτε πως δεν 
υπάρχει. Γνώμη μου είναι πως σή-
μερα το πολιτικό τραγούδι είναι 
πιο αναγκαίο από ποτέ και γι’ αυ-
τό υπάρχει ολόγυρά μας.

 – Ο Μίκης Θεοδωράκης έχει 
τα «πρωτεία»;

– Από τη στιγμή και μόνο που 9 
στους 10 Ελληνες του το αναγνω-
ρίζουν, έτσι είναι. 

 – Ποιοι είναι, κατά τη γνώ-
μη σας, οι άλλοι σημαντικότε-
ροι «μάστορες» του πολιτικού 
τραγουδιού;

– Θα ανέφερα τους Κώστα Τρι-

πολίτη και Μάνο Ελευθερίου από 
στιχουργούς και τους Θάνο Μι-
κρούτσικο, Μάνο Λοΐζο από συν-
θέτες. Και οι τέσσερις έχουν φρο-
ντίσει πολύ το είδος, παράγοντας 
διαχρονικά μερικά από τα πιο δυ-
νατά πολιτικά τραγούδια του τό-
που μας. Από νεότερους δεν μπορώ 
να μην αναφέρω τους τραγουδο-
ποιούς Χάρη και Πάνο Κατσιμί-
χα, ∆ιονύση Τσακνή, Αλκίνοο Ιω-
αννίδη.

 – Πολιτικό τραγούδι και 
Αριστερά θεωρούνται έννοιες 
ταυτόσημες. Είναι προαπαιτού-
μενη η αριστερή ιδεολογία γι’ 
αυτό το είδος; Η Δεξιά έχει και 
αυτή πολιτικό τραγούδι;

– Αυτό έχει επικρατήσει λόγω 
της ιδεολογικής αφετηρίας της 
Αριστεράς, που είναι πιο ανθρω-
πιστική από εκείνη των άλλων 
σχηματισμών. Η Αριστερά δεν 
μονοπωλεί το πολιτικό τραγούδι, 
αλλά έχει την πρωτοκαθεδρία. Η 
∆εξιά μπορεί να υπερηφανεύεται 
ότι έχει στις τάξεις της δύο από 
τους σημαντικότερους δημιουρ-

γούς πολιτικού τραγουδιού της 
χώρας μας: τον Μάνο Χατζιδάκι 
και τον Σταύρο Ξαρχάκο. Τα τρα-
γούδια τους, όμως, ενίοτε τους 
καθιστούσαν αριστερότερους 
και από τους αριστερούς – υπό 
την έννοια της ανθρωπιάς, της 
ουσιαστικής αφετηρίας του πο-
λιτικού τραγουδιού. Ο Αλκίνοος 
Ιωαννίδης μου είπε κάποτε πολύ 
εύστοχα: «Ενα τραγούδι του Γκά-
τσου και του Χατζιδάκι που λέει 
“αυτός ο κόσμος δεν θα αλλάξει 
ποτέ” είναι πολύ πιο επαναστα-
τικό από χιλιάδες άλλα μέτρια, 
που λένε “εμείς θα αλλάξουμε 
τον κόσμο”...».

 – Γράφεται πολιτικό τραγού-
δι σήμερα; Παρακολουθεί όσα 
συμβαίνουν στην κοινωνία; Η 
οικονομική κρίση της περασμέ-
νης δεκαετίας, για παράδειγ-
μα, αποτυπώθηκε σε μουσική 
δημιουργία;

– Πάντοτε γράφεται πολιτι-
κό τραγούδι. Οι κοινωνίες έχουν 
πάψει να ζουν ήρεμες ζωές εδώ 
και πάρα πολλά χρόνια. Η οικο-

νομική κρίση αποτυπώθηκε στα 
τραγούδια ευαίσθητων δημιουρ-
γών, αλλά κυρίως σε εκείνα που 
γεννήθηκαν από ανθρώπους που 
«ένιωσαν στο πετσί τους» τις πα-
ρενέργειές της. Γι’ αυτό η ραπ 
κρατάει τα σκήπτρα του πολι-
τικού τραγουδιού εδώ και κά-
μποσα χρόνια, οι συναυλίες των 
καλλιτεχνών του είδους γεμίζουν 
στάδια. Ελάχιστοι «παραδοσια-
κοί» καλλιτέχνες έχουν αυτή τη 
δυναμική σήμερα.
– Πόσο «πολιτικός» είναι ο Lex;

– Απολύτως! Γιατί στα τρα-
γούδια του βρίσκει διέξοδο και 
παρηγοριά μια ολόκληρη γενιά 
που «μπούχτισε» (δικαίως) από 
τα τραγούδια των playlists των 
ραδιοφώνων.
– Είναι πολιτικό τραγούδι η 
trap;

– Η trap δεν είναι καν τραγού-
δι. Είναι ένα κατασκεύασμα που 
περιγράφει κάτι αλλότριο, κάτι 
που δεν συναντάμε γύρω μας. 
Και γι’ αυτόν τον λόγο, αργά ή 
γρήγορα, θα σβήσει.

«Η Αριστερά δεν μονοπωλεί το πολιτικό τραγούδι, αλλά έχει την πρωτοκαθεδρία. Η ∆εξιά μπορεί να υπερηφανεύ-
εται ότι έχει στις τάξεις της δύο από τους σημαντικότερους δημιουργούς πολιτικού τραγουδιού της χώρας μας: τον 
Μάνο Χατζιδάκι και τον Σταύρο Ξαρχάκο. Τα τραγούδια τους, όμως, ενίοτε τους καθιστούσαν αριστερότερους και από 
τους αριστερούς», υπογραμμίζει ο Γιώργος Μυζάλης.

Πολιτικό τραγούδι
σήμερα είναι η ραπ
Ο Γιώργος Μυζάλης στην «Κ» με αφορμή το νέο του βιβλίο

«Το πολιτικό τραγούδι 
είναι πιο αναγκαίο 
από ποτέ και γι’ αυτό 
υπάρχει ολόγυρά μας».

Το βιβλίο του Γ. Μυζάλη κυκλοφο-
ρεί απο τις εκδόσεις «24 Γράμματα».
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«Αιρετικοί άγγελοι. Τελετουργίες 
της Μεσαιωνικής Βοσνίας και Ερ-
ζεγοβίνης» τιτλοφορείται το αγα-
πημένο cd του κυρίου Γκρι τις τε-
λευταίες εβδομάδες. Κυκλοφορεί 
από την εταιρεία Arcana σε μια 
πολύ κομψή έκδοση και είναι απο-
τέλεσμα έρευνας και επεξεργασίας 
στην οποία έχει επιδοθεί εδώ και 
χρόνια η Κροάτισσα παραδοσια-
κή ερμηνεύτρια Καταρίνα Λίλια-
βιτς σε συνεργασία με το μουσικό 
σύνολο ∆ιάλογος, που διευθύνει η 
ίδια από το 1997, καθώς επίσης και 
με τον συνθέτη και μουσικολόγο 
Γιόσκο Καλέτα και το φωνητικό 
σύνολο Κανταντούρι.

«Ενα όργιο ανατριχιαστικών πο-
λυφωνικών συνθέσεων με έντονα 
βαλκανικό χρώμα», μου λέει γεμά-
τος ενθουσιασμό ο κύριος Γκρι, 
«όπου ο ερμηνευτής τραβάει τη 
φωνή του σε μια ανάσα, έως εκεί 
που αντέχει η αναπνοή του. Είναι 
δύσκολο να περιγράψεις την αί-

σθηση που σου αφήνει: από τον 
υπαρξιακό σπαραγμό σε μια ευδαι-
μονία γεμάτη ευφορία και χαρά, 
και από το γκροτέσκο και το αλ-
λόκοτο στην κατάφαση μιας ζωής 
απρόβλεπτης, αντιφατικής, σαγη-
νευτικής μα και τρομακτικής μαζί». 

Το θέμα του δίσκου είναι οι 
αντιλήψεις περί της γέννησης και 
του θανάτου, με μια ξεχωριστή 
ματιά στο υπερβατικό, σε δαιμο-
νικούς αγγέλους και εξορκισμούς, 
σε αφορισμούς και οράματα της γέ-
νεσης και του τέλους του κόσμου. 

Ολα αυτά από μια μικρή περι-
οχή των Βαλκανίων, όπου η πολι-

τισμική και θεολογική παράδοση 
συνδυάζει τον Καθολικισμό, την 
Ορθοδοξία, τους Κριστιάνι της Βο-
σνίας, τον εβραϊσμό, αλλά και τον 
παγανισμό. «Ολοι συνυπήρχαν σε 
εκείνη τη μικρή γη», γράφει η Λί-
λιαβιτς στο σημείωμα που συνο-
δεύει τον δίσκο ακτίνας. 

Οι δημιουργοί του πρότζεκτ 
ανασύρουν παραδοσιακές μελω-
δίες και στίχους, ανασυνθέτουν 
άλλες, συνδυάζουν διαφορετικά 
κείμενα, «ντύνουν» ορισμένα με 
την ανάλογη μουσική – κείμενα 
που μπορεί να προέρχονται ακό-
μα και από επιτάφια επιγράμματα: 
εδώ πια, οι νεκροί απευθύνονται 
στους ζώντες, στοιχείο που στον 
κύριο Γκρι θυμίζει ένα από τα αγα-
πημένα του βιβλία από παλιά, τον 
«Επιτάφιο Λόγο. Αρχαία ελληνικά 
επιτύμβια επιγράμματα», σε μετά-
φραση και επίμετρο του Παντελή 
Μπουκάλα, που είχε κυκλοφορή-
σει το 1999 από τις εκδόσεις Αγρα.

Μονάχα που εδώ δεν είναι ο 
αρχαίος λόγος, αλλά ένας συν-
δυασμός διαφορετικών βλεμμά-
των και στάσεων απέναντι στην 
ύπαρξη, στα αινίγματα και στους 
τρόμους της. 

«Οι μουσικές, τα τραγούδια, 
οι φωνές που υψώνονται στον 
ουρανό», τονίζει ο κύριος Γκρι, 
«έχουν κάτι διαπεραστικό, άλλο-
τε δωρικό, άλλοτε υστερικό. Το 
πρωτόγονο, το άγριο, το θεατρι-
κό, το καρναβαλικό και το παγανι-
στικά αισθησιακό έχουν εδώ μια 
πρώτη, κυρίαρχη κουβέντα: δεν 
ξέρεις αν ο άνθρωπος, ζωντανός 
ή πεθαμένος, απευθύνεται στο 
σύμπαν για να το κατακεραυνώ-
σει ή για να χαθεί μέσα σε αυτό, 
στις σκιές του, στις οδύνες και 
τις ηδονές του». 

∆εν είναι μια μουσική που γα-
ληνεύει, που ησυχάζει, αλλά που 
φορτίζει με έναν τρόπο ηλεκτρικό. 
Ο ερεθισμός έχει πολλές οδούς. 
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Η κοινωνία 
του 19ου 
αιώνα

Αγγελοι και δαίμονες από μια μικρή γωνιά των Βαλκανίων

Ενα μοναδικό ταξίδι με τη μηχα-
νή του χρόνου προσφέρει για το 
καλοκαίρι του Μουσείο Πράδο 
στη Μαδρίτη με μία από τις νέ-
ες εκθέσεις στο κτίριο Χερόνιμος 
(Jerónimos). Πρόκειται για ένα 
γοητευτικό πανόραμα της κοινω-
νικής ζωής του 19ου αιώνα στην 
Ισπανία με έμφαση στην έννοια 
της διαρκούς μεταβολής και των 
δυνάμεων που αλλάζουν την κοι-
νωνία. Οχημα για το ξεδίπλωμα 
αυτού του πανοράματος είναι η 
αφρόκρεμα των Ισπανών ρεαλι-
στών και ρομαντικών ζωγράφων. 

Ενα έξοχο δείγμα αυτού του κοι-
νωνικού ρεαλισμού είναι το έργο 
της φωτογραφίας από τον διακε-
κριμένο στην εποχή του ζωγρά-
φο Χοσέ Χιμένεθ Αράντα (1837-
1903) από τη Σεβίλλη, με το έργο 
του «Ενα τραγικό γεγονός». Η έκ-
θεση με γενικό τίτλο «Τέχνη και 
κοινωνική αλλαγή στην Ισπανία, 
1885-1910» θα διαρκέσει έως τις 
22 Σεπτεμβρίου και συγκεντρώνει 
πάνω από 300 έργα. Πρόκειται δη-
λαδή για μια ιδιαιτέρως φιλόδοξη 
παραγωγή που παίρνει τη μορφή 
ενός πραγματικού πανοράματος. 

Η ακτινογραφία της Ισπανίας στη 
διάρκεια του τελευταίου τέταρτου 
του 19ου αιώνα έχει εξαιρετικά 
ενδιαφέρουσα σημασία καθώς 
η συμπαγής χώρα ήταν μακριά 
από το πεδίο των μεγάλων γεω-
πολιτικών ανταγωνισμών στην 
Κεντρική και Ανατολική Ευρώ-
πη ανάμεσα στη Γερμανία, την 
Αυστροουγγαρία, τη Ρωσική Αυ-
τοκρατορία, τη Βρετανική Αυτο-
κρατορία, τη Γαλλία, την Ιταλία 
και την Οθωμανική Αυτοκρατο-
ρία. Η Ισπανία είχε βεβαίως τη 
δική της εξωτερική πολιτική με 

τις δικές της κτήσεις. Η κοινωνία 
της είχε έντονη κοινωνική δια-
στρωμάτωση. Η ανώτερη αστική 
τάξη ασπαζόταν πολλές νεωτε-
ρικές ιδέες (αποτυπωμένες στον 
Modernismo) αλλά η αριστοκρα-
τία ήταν ακλόνητη και οι λαϊκές 
τάξεις ήταν αρκετά περιθωριο-
ποιημένες. Η έκθεση του Πράδο 
ανοίγει θέματα προς διερεύνηση 
γύρω από ζητήματα διαχρονικά. 
Η κινητήριος δύναμη της αλλα-
γής και η αντίσταση σε κάθε και-
νοτομία συνυπήρχαν και γεννού-
σαν νέες κοινωνικές καταστάσεις. 

Ολες οι όψεις της ζωής αναπα-
ρίστανται και σχολιάζονται: βι-
ομηχανική εργασία, γυναικείο 
ζήτημα, ασθένεια και ιατρική, 
εργατικά ατυχήματα, πορνεία, 
μετανάστευση, φτώχεια και κοι-
νωνικό περιθώριο, αποικιοκρα-
τία, απεργίες, αναρχισμός, διαδη-
λώσεις, αστική ζωή. Πολλά έργα 
είχαν παρουσιαστεί στην εποχή 
τους στα ισπανικά «σαλόν» και 
ανήκουν στις συλλογές του Πρά-
δο. Αλλα τόσα, όμως, προσφέρ-
θηκαν επί δανεισμώ από μεγάλο 
αριθμό ιδιωτών συλλεκτών. 

ΑΥΣΤΡΑΛΙΑ
Τζόζεφ ΜακΓκλένον
Στην Αυστραλία οι αίθουσες τέχνης 
του Michael Reid παρουσιάζουν 
καλλιτέχνες που μας ανοίγουν τους 
ορίζοντες στην καλλιτεχνική σκηνή 
της Ωκεανίας και τι προωθείται στην 
αγορά τέχνης. Ο Τζόζεφ ΜακΓκλέον 
είναι μια δυναμική προσωπικότητα, 
που με τη συστηματική εξερεύνηση 
του φυσικού κόσμου μας, παραδί-
δει φωτογραφίες διαφόρων ζώων 
και πτηνών που είναι από μόνες 
τους έργα τέχνης, οι οποίες παραπέ-
μπουν στους ζωγράφους της Βόρει-
ας Ευρώπης του 17ου αιώνα.  

ΔΗΜΟΠΡΑΣΙΑ
Η βιβλιοθήκη του Ουίλιαμ Στρουτζ
Στις 27 Ιουνίου, ο οίκος Heritage 
Auctions δημοπρατεί μία από τις με-
γάλες ιδιωτικές βιβλιοθήκες στις 
ΗΠΑ. Ανήκε στον Ουίλιαμ Στρουτζ, ο 
οποίος συνέλεγε διάφορες θεματι-
κές κατηγορίες (νομικά, θρησκεία, 
ιστορία) για να επικεντρωθεί σε 
πρώτες εκδόσεις λογοτεχνικών έρ-
γων από σημαντικούς συγγραφείς. Η 
συλλογή έφτασε να αριθμεί 15.000 
τόμους. Η δημοπράτηση της βιβλιο-
θήκης του εγείρει ερωτήματα για τη 
σύγχρονη επιθυμία και δυνατότητα 
συγκρότησης παρόμοιων συλλογών. 

ΚΡΙΣΤΙΑΝΣΑΝΤ
Νέο μουσείο
Η Νορβηγία κάνει άλματα στην πο-
λιτιστική υποδομή της και πρόσφατα 
εγκαινίασε ένα νέο μουσείο - χώ-
ρο πολιτισμού στο Κρίστιανσαντ. Το 
Kunstsilo είναι ένα σιλό τέχνης. Εγκαι-
νιάστηκε μέσα στο κέλυφος μιας βιο-
μηχανικής μονάδας της δεκαετίας του 
’30, που μεταμορφώθηκε θεαματι-
κά από τα αρχιτεκτονικά γραφεία της 
Βαρκελώνης Mestres Wage Arqui-
tectes, BAX και Mendoza Partida. Θα 
στεγάσει τη μεγαλύτερη ιδιωτική συλ-
λογή μοντέρνας τέχνης των βορείων 
χωρών με πάνω από 5.500 έργα.

ΣΑΛΤΣΜΠΟΥΡΓΚ
Γκέοργκ Μπάζελιτς
Στον εξαιρετικό χώρο τέχνης της 
γκαλερί Thaddaeus Ropac στο Σάλ-
τσμπουργκ παρουσιάζεται έκθεση με 
νέα έργα του χαλκέντερου 86χρονου 
Γερμανού δημιουργού Γκέοργκ Μπά-
ζελιτς (έως τις 20/7). Ο Μπάζελιτς δη-
μιούργησε τα νέα έργα του στο ατε-
λιέ του βορείως του Σάλτσμπουργκ. 
Είναι έργα ζωγραφικής και σχέδια με 
μελάνι, με κυρίαρχο μοτίβο τον αετό, 
ένα επαναλαμβανόμενο θέμα στη συ-
νολική διαδρομή του. Ο αετός μοιάζει 
να έχει απολέσει το βάρος του και να 
πλέει σε γαλανούς ουρανούς. 

ΡΟΥΕΝ
Τα έργα του Ουίσλερ
Στην ιστορική πόλη Ρουέν, της 
βορειοδυτικής Γαλλίας, στο Μου-
σείο Καλών Τεχνών, εγκαινιάστηκε 
η έκθεση με έργα του Αμερικανού 
ζωγράφου Τζέιμς ΜακΝίλ Ουίσλερ 
(1834-1903). Ο Ουίσλερ είναι ταυτό-
σημος με βαθιές ποιότητες της αμε-
ρικανικής ψυχής αλλά και έντονες 
επιρροές από την Ευρώπη και την 
επαφή του με την καλλιτεχνική ζωή 
στο Παρίσι και το Λονδίνο. Η έκθεση 
στη Ρουέν συγκεντρώνει μερικά από 
τα πιο γνωστά έργα του. ∆ιάρκεια 
έως τις 22 Σεπτεμβρίου. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Το εξαιρετικό cd που κυκλοφορεί από την εταιρεία Arcana 
με τίτλο «Αιρετικοί άγγελοι. Τελετουργίες της Μεσαιωνικής 
Βοσνίας και Ερζεγοβίνης».

«Ενα τραγικό γεγονός». Εργο του Ισπανού ζωγράφου Χοσέ Χιμένεθ Αράντα, 1890 (ιδιωτική συλλογή). 

Δεν είναι μια μουσική 
που γαληνεύει, 
που ησυχάζει, 
αλλά που φορτίζει 
με έναν τρόπο ηλεκτρικό. 
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PICON, CARLOS A. AND SEAN HEMINGWAY
Pergamon and the Hellenistic Kingdoms of the Ancient World
εκδ. The Metropolitan Myseum of N.Y.

Η ελληνιστική περίοδος — οι τρεις σχεδόν αιώνες μεταξύ του θανά-
του του Μεγάλου Αλεξάνδρου, το 323 π.Χ., και της αυτοκτονίας της 
Αιγύπτιας βασίλισσας Κλεοπάτρας Ζ, το 30 π.Χ.—είναι μια από τις πιο 
περίπλοκες και συναρπαστικές εποχές για την αρχαία ελληνική τέχνη. 
Οι κατακτήσεις του Αλεξάνδρου άλλαξαν την όψη του αρχαίου κό-
σμου για πάντα, σφυρηλατώντας ποικίλες πολιτιστικές συνδέσεις και 
εκθέτοντας Έλληνες καλλιτέχνες σε μια σειρά από νέες επιρροές και 
καλλιτεχνικά στυλ. Η έκθεση αυτή εξετάζει την 
πλούσια ποικιλομορφία της τέχνης, τις μορφές 
που προέκυψαν μέσα από την αιγίδα των βασι-
λικών αυλών των ελληνιστικών βασιλείων, δί-
νοντας ιδιαίτερη έμφαση στην Πέργαμο, πρω-
τεύουσα της δυναστείας των Ατταλιδών, που 
κυβέρνησε μεγάλα τμήματα της Μικράς Ασίας. 
Αντιπροσωπεύει επίσης μια ιστορική συνεργα-
σία μεταξύ του Μητροπολιτικού Μουσείου Τέ-
χνης και του Μουσείου Περγάμου του Βερολίνου, του οποίου η περί-
φημη συλλογή γλυπτών από την αρχαία πόλη αντιπροσωπεύει σχεδόν 
το ένα τρίτο των έργων της έκθεσης. Η Πέργαμος, με τη μακρά ιστορία 
ανασκαφών υπό γερμανική καθοδήγηση, παρέχει ένα θαυμάσιο παρά-
δειγμα μιας ελληνιστικής πρωτεύουσας. Η έκθεση εμπλουτίστηκε με 
έργα της μόνιμης συλλογής ελληνιστικών έργων του Μητροπολιτικού 
Μουσείου τα οποία αποκαλύπτουν πώς μεταμορφώθηκε η τέχνη της 
κλασικής Ελλάδας, κατά τη διάρκεια αυτής της περιόδου, που συγχω-
νεύεται με την κυρίως ανατολική κουλτούρα. Κύριοι χορηγοί της έκθε-
σης ήταν το Ίδρυμα Σταύρος Νιάρχος και η Betsy και Edward Cohen / 
Ίδρυμα Areté. (πληροφορίες από το σημείωμα της έκδοσης για την έκ-
θεση του Thomas P. Campbell ∆ιευθυντή του Μητροπολιτικού Μουσεί-
ου Τέχνης). Το βιβλίο είναι στα αγγλικά και συμπεριλαμβάνει πλούσιο 
φωτογραφικό υλικό . Το ηλεκτρονικό βιβλίο διατίθεται δωρεάν και από 
τη Read Library. Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πλη-
ροφορίες και περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Κλείνουν φέτος εξήντα χρόνια από 
την πρώτη προβολή της ταινίας 
του Παζολίνι «Το κατά Ματθαίον 
Ευαγγέλιο» (Il Vangelo secondo 
Matteo). Η ταινία, αφιερωμένη 
στη μνήμη του Πάπα Ιωάννη 
ΚΓ΄, που είχε πεθάνει την προη-
γούμενη χρονιά (3 Ιουνίου 1963), 
γυρίστηκε στη Νότια Ιταλία και 
προβλήθηκε στις 4 Σεπτεμβρίου 
1964 στη Μόστρα της Βενετίας, 
υπό τις αποδοκιμασίες των φα-
σιστών της Ordine Nuovo, όπου 
και βραβεύθηκε.

Οποιος έχει στοιχειώδη έστω 
γνώση του έργου του Παζολίνι 
ξέρει τη σαγήνη που του ασκεί 
το πρόσωπο του Χριστού. Ο Ρε-
νέ ντε Σεκατί, βαθύς γνώστης 
του, έχει εκδώσει μια εξαιρετική 
σχετική ανθολογία στα γαλλικά, 
όπου στην εκτενή εισαγωγή του 
(120 σελίδες) αναφέρεται σχεδόν 
αποκλειστικά στο «Κατά Ματθαί-
ον Ευαγγέλιο» (René de Ceccatty, 
«Le Christ selon Pasolini», bayard, 
2018, σ. 504). Σημειώνω με την ευ-
καιρία ότι έχει εκδοθεί στη γλώσ-
σα μας η σύντομη βιογραφία του 
Παζολίνι από τον Σεκατί (René de 
Ceccatty, Παζολίνι, Κασταλία/βι-
ογραφίες, 2006). ∆εν μπορώ να 
αναφερθώ στα πολύ ενδιαφέρο-
ντα πραγματολογικά της ταινίας, 
πριν και μετά το γύρισμά της, θα 
σημειώσω μόνο λίγα λόγια από 
την επιστολή του Παζολίνι στον 
καθολικό γιατρό Λούτσιο Καρού-
ζο, στο σπίτι του οποίου, στην 
Ασίζη, διάβασε με μια ανάσα το 
Κατά Ματθαίον, είκοσι χρόνια 
μετά την πρώτη ανάγνωσή του, 
και αποφάσισε αυτόματα να το 
γυρίσει ταινία, μια ταινία, όπως 
του εξηγεί, που θα παρακολουθεί 
πιστά το Ευαγγέλιο, αλλά δεν θα 
είναι έργο θρησκευτικό ούτε ιδε-
ολογικό, αλλά έργο ποίησης. Και 
προσθέτει: «δεν πιστεύω ότι ο Χρι-
στός είναι Υιός του Θεού, γιατί δεν 
είμαι πιστός, τουλάχιστον ενσυ-
νείδητα. Πιστεύω όμως ότι ο Χρι-
στός είναι θεϊκός: με άλλα λόγια, 
πιστεύω ότι η ανθρώπινη φύση 
σε αυτόν είναι τόσο εξυψωμένη, 
τόσο ακριβής, τόσο ιδανική που 
υπερβαίνει τους συνήθεις όρους 
της ανθρώπινης φύσης. Γι’ αυτό 
μιλάω για ‘‘ποίηση’’: παράλογο 
όργανο για να εκφράσει αυτό το 
παράλογο συναίσθημα που νιώθω 
για τον Χριστό» («Le Christ selon 
Pasolini», σ. 270).

Η τρέχουσα ανάγνωση της ται-
νίας είναι πως ο κομμουνιστής 
Παζολίνι γύρισε μια μαρξιστική 
εκδοχή του βίου του Χριστού. 
Τι είδους μαρξιστική εκδοχή εί-
ναι άραγε αυτή που αρχίζει με 
τον ευαγγελισμό της Παναγίας 
και τελειώνει με την Ανάσταση 
του Χριστού και την εμφάνιση 
του Αναστημένου στους μαθητές 
του; Πόσος μαρξισμός περικλεί-
εται στη σκηνή όπου ο Ιησούς 
ανέκραξε με φωνή μεγάλη πάνω 
στον Σταυρό και εμείς βλέπου-
με το καταπέτασμα του Ναού να 
σχίζεται στα δύο από πάνω μέχρι 
κάτω; Αρκεί μήπως η παρουσία 
των φτωχών και των κατατρεγ-
μένων και το κήρυγμα κατά των 
πλουσίων για να κάνει την ταινία 
κομμουνιστική; Μα αυτό ακριβώς 
είναι η διδασκαλία του Ιησού και 

αυτό διαβάζουμε στον Ματθαίο. 
Η ταινία κλείνει με τα λόγια του 
Χριστού στους μαθητές του μετά 
την Ανάσταση, με τα οποία κλεί-
νει ακριβώς και το Ευαγγέλιο του 
Ματθαίου: «Πορευθέντες μαθη-
τεύσατε πάντα τα έθνη, βαπτίζο-
ντες αυτούς εις το όνομα του Πα-
τρός και του Υιού και του Αγίου 
Πνεύματος. [...]». Μια μαρξιστική 
εκδοχή, δεν θα τα παρέλειπε αυ-
τά τα τελευταία λόγια;

Αριστουργηματικό ποίημα
Ο Παζολίνι δεν γύρισε καμία 

μαρξιστική ταινία, αλλά ένα αρι-
στουργηματικό ποίημα, στο οποίο 
διάβασε την προσωπική του ιστο-
ρία μέσα από την ευαγγελική ιστο-
ρία του Χριστού. Ο Χριστός του 
Παζολίνι είναι οπωσδήποτε ο Χρι-
στός του Ματθαίου, μα είναι και 
ο δικός του, ο Χριστός που τον 
σαγηνεύει και με τον οποίο ταυ-
τίζεται. Μικρό τεκμήριο αυτής 
της ταύτισης αποτελεί και το γε-
γονός ότι τον ρόλο της Παναγίας 
τον καιρό του Πάθους τον ανέ-
θεσε στη μάνα του. Ο Χριστός 
της ταινίας (τον υποδύεται ο ει-
κοσάχρονος Ισπανός φοιτητής 
Ενρίκε Ιραθοκούι, μετά την άρνη-
ση πολλών ποιητών να δεχτούν 
την πρόταση του Παζολίνι: Γε-
φτουσένκο, Αλεν Γκίνσμπεργκ, 
Κέρουακ, Γκοϊτισόλο) πορεύεται 
ακατάπαυστα, ακαταπόνητα, σε 

διαρκή υπερένταση. Μόνο όταν 
βλέπει μικρά παιδιά ιλαρύνεται 
το αδρό πρόσωπό του και χαμο-
γελάει. Ερχεται να μεταφέρει ένα 
ριζικά ανατρεπτικό μήνυμα, το 
οποίο ουσιαστικά δεν το καταλα-
βαίνει κανείς. Κατά την Επί του 
Ορους Ομιλία, δεν βλέπουμε τους 
ακροατές του αλλά μόνο τον ίδιο 
σε γκρο πλαν, προκειμένου να 
υποδηλωθεί με αυτόν τον τρό-
πο ότι ο λόγος του είναι μοναχι-
κός και μένει ακατανόητος. Μπο-
ρεί εδώ ο Παζολίνι να ταυτίζεται 
με τον Χριστό, με την έννοια ότι 
και εκείνος αισθάνεται πως κα-
νείς δεν κατανοεί τον λόγο που 
κομίζει, δεν παύει όμως να μένει 
ευαγγελικά ακριβής: ούτε καν οι 
μαθητές δεν κατανόησαν ποιος 
ήταν ο Ιησούς. Για να υπερτονίσει 
το γεγονός αυτό, στη σκηνή της 
Σταύρωσης ο Παζολίνι δεν μένει 
πιστός στον Ματθαίο αλλά μετα-
φέρει εκεί τα λόγια του προφήτη 
Ησαΐα, που είχε παραθέσει ο ευαγ-
γελιστής σε άλλα συμφραζόμενα 
(13:14-15)· η οθόνη μαυρίζει ολό-
τελα και ακούμε οφ τα λόγια του 
Ησαΐα: «Ακοή ακούσετε και ου μη 
συνήτε [...]», θα ακούσετε μα δεν 
θα καταλάβετε, γιατί η καρδιά σας 
είναι αναίσθητη. Ας προσέξου-
με και τις κινήσεις της κάμερας: 
απότομες, άλλοτε κοντινά πλάνα 
και άλλοτε αιφνιδίως μακρινά, ο 
Χριστός άλλοτε πλάτη και άλλο-
τε γκρο πλαν. Υποδηλώνουν και 
αυτές ότι όσα εικονίζονται εδώ 
είναι παράδοξα, έξω από τη φυ-
σική τάξη, μη κανονικά.

Ο Παζολίνι διαβάζει, όπως εί-
παμε, τη δική του ιστορία στον 
Ιησού του Ματθαίου: Νιώθει και 
αυτός ένας προφήτης μόνος, ακα-
τανόητος, που συγκεντρώνει πά-
νω του το θανάσιμο μίσος της 
εξουσίας και της κοινωνίας, με 
σπαραχτική αγάπη για τους φτω-
χούς και τους απόβλητους. Αυτή 
ωστόσο η υποκειμενική ταύτιση 
του Παζολίνι με το πρόσωπο του 
Χριστού δεν υπερκαλύπτει την 
αντικειμενικότητα της αφήγη-
σης του κατά Ματθαίον Ευαγγε-
λίου αλλά υποτάσσεται σε αυτήν, 
δεν επικυριαρχεί αλλά υπόκειται, 
σχεδόν αδιόρατη. ∆ιαφορετικά 
θα ήταν υπερφίαλη και αλαζονι-
κή, ενώ τώρα αποτελεί πηγή της 
ομορφιάς της ταινίας και της συ-
γκίνησης που προκαλεί για δε-
καετίες σε πιστούς και άπιστους.

Η Εύα Μ. Μαθιουδάκη γεννήθη-
κε στο Ηράκλειο της Κρήτης και 
ζει στην Κηφισιά. Σπούδασε Οι-
κονομικές Επιστήμες στην Αθήνα 
και στο Αμβούργο και εργάζεται 
σε τράπεζα. Το «Σώμα ερωτικό, η 
ιστορία μιας μεταφράστριας» είναι 
το πέμπτο βιβλίο της και το τρίτο 
που κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
Καστανιώτη.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Πρόσφατα απέκτησα μια μικρή, 
κλειστή βιβλιοθήκη με ξενόγλωσσα 
κυρίως βιβλία που έχω στην κατοχή 
μου από νεαρή ηλικία. Τα διαβάζω 
συχνά, από Μπαλζάκ μέχρι Σαρλότ 
Μπροντέ. Το «χοντρό» διάβασμα 
γίνεται κυρίως στη τραπεζαρία και 
αυτήν την περίοδο μόλις τελείωσα 
το μυθιστόρημα του Γιώργου Παπα-
δάκη «Κυρία Ερασμία» από τις εκ-
δόσεις του Βιβλιοπωλείου της Εστί-
ας, εξαιρετικό.
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιάβασα την «Ιστορία των Μελισ-
σών» της Μάγια Λούντε και μαγεύ-
τηκα από τον κόσμο τους.
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το τελευταίο διάστημα διαβάζω δι-
ηγήματα του Αντόν Τσέχοφ, ανεξά-
ντλητος.
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Να σε συνεπαίρνει το βιβλίο και να 

το διαβάζεις μονορούφι χωρίς δι-
ακοπές.
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Νιώθω ενοχές μόνο για βιβλία που 
δεν έχω διαβάσει, για παράδειγμα 
έχω πολλά κενά στη σύγχρονη αμε-
ρικανική λογοτεχνία.
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η αλήθεια.
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Για να είμαι ειλικρινής δεν προ-
γραμματίζω, ακολουθώ την 
έμπνευση της στιγμής, επιλέγοντας 
από μια στοίβα, δυστυχώς, αδιάβα-
στα, κάποια και αδιάβατα.
Σκιαγραφήστε τον χαρακτήρα της 
ηρωίδας σας. Ποιο στοιχείο την 
κάνει ξεχωριστή;
Μια όμορφη, ελκυστική γυναίκα, 
ένα ελεύθερο πνεύμα που γελάει, 
αυτοσαρκάζεται, ελπίζει, ερωτεύε-
ται χωρίς όρια και προχωράει. Μια 
γυναίκα που αφιερώνεται στη με-
τάφραση, για να επιβιώσει καθώς 
έλεγε, αλλά που ουσιαστικά μέσα 
από τη λογοτεχνία βρίσκει καταφύ-
γιο και γιατρειά.
Πώς μια τέτοια νουβέλα, που ξε-
περνάει τα όρια του προσωπικού, 
επηρεάζει τον αναγνώστη;
Γνωρίζοντας ελάχιστα στοιχεία για 
τη ζωή της μεταφράστριας Στέλλας 
Βουρδουμπά, την οποία γνώρισα 
στην παιδική μου ηλικία, προσπά-
θησα να την τοποθετήσω στην επο-
χή της, να ξαναδώσω μέσα από 
αυτήν ζωή στους χειρώνακτες της 
μετάφρασης, που κατέστησαν προ-
σιτή την παγκόσμια λογοτεχνία στη 
χώρα μας. Μεταφράσεις που μπο-
ρεί να μην ήταν απαραίτητα όλες 
ποιοτικές, αλλά που άνοιξαν ορί-
ζοντες στους νέους της μεταπολε-
μικής Ελλάδας που διψούσαν για 

γνώση και οραματίζονταν 
ένα καλύτερο αύριο. Η 
ιστορία μιας μεταφρά-
στριας αλλά εμμέσως 
και της μεταφρα-
σμένης παγκόσμι-
ας λογοτεχνίας σε 
στενωπούς περα-
σμένων χρόνων.

YVES BONNEFOY
Σε αναζήτηση τόπου
Επιλογή, εισαγωγή, μετάφραση, επί-
μετρο: Θανάσης Χατζόπουλος
εκδόσεις Στερέωμα, σελ. 232

 
Στο ποιητικό δοκίμιο «Οι τάφοι 
της Ραβέννας», που δονείται 
από πάθος χωρίς να υπολείπε-
ται σε επιχειρηματολογική δει-
νότητα, ο λόγιος αλλά καθόλου 
δύσπεπτος ποιητής Ιβ Μπονφουά 
(1923-2016) συνοψίζει ένα μπρα 
ντε φερ που εμπλέκει, σε βάθος 
χρόνου, ολόκληρη την ποίησή 
του. Πρόκειται για την παλιά δι-
αμάχη ποίησης και φιλοσοφίας, 
που αντικατοπτρίζει λιγότερο κά-
ποια ενδογενή έχθρα ανάμεσα 
στα δύο είδη του λόγου και πε-
ρισσότερο συγκεκριμένες στιγ-
μές στον ανθρώπινο πολιτισμό. 
Το δοκίμιο είναι μοναδικής υφο-
λογικής και γλωσσικής ομορφιάς. 
Είναι κρίμα που η ελληνική με-
τάφρασή του βρίσκεται εκτός κυ-
κλοφορίας (δημοσιεύτηκε αυτο-
τελώς το 1981 από τις εκδόσεις 
Γνώση και περιλήφθηκε αργότε-
ρα στο «Η αποθέωση του πραγ-
ματικού», μετάφραση Χρ. Λιοντά-
κη, εκδόσεις Γαβριηλίδη, 2014).

Ισως επειδή είναι μια ποίηση 
στρατευμένη, κατά κάποιον τρό-
πο, υπέρ της υπεράσπισης της 
ποίησης· ίσως επειδή ο Μπον-

φουά ανήκει στους τελευταίους 
ωραίους ποιητές μιας παλαιάς 
θρυλικής γενιάς· ίσως, τέλος, γιατί 
η ποίησή του «δείχνει» τον υλι-
κό, τον απτό κόσμο γιορτάζοντάς 
τον, ταυτόχρονα, μέσα από τις λέ-
ξεις, όπως θα το ήθελε ο Ρίλκε, το 
υπό συζήτηση βιβλίο μπορεί να 
θεωρηθεί ιδανικό 
δώρο για ποιητές 
και αναγνώστ(ρι)
ες. Ο βραβευμέ-
νος ποιητής και 
μεταφραστής 
Θανάσης Χατζό-
πουλος επέλεξε 
να μας χαρίσει 
μια χορταστική 
εποπτεία της ποί-
ησης του Μπον-
φουά. Συμπεριέ-
λαβε ποιήματα με 
ποικίλα χαρακτη-
ριστικά: σύντομα 
και κοφτά, πολύ-
στιχα και μακροπερίοδα, ρυθμι-
κά και πεζολογικά, αυτοτελή και 
σπονδυλωτά, σε μια δίγλωσση, 
φροντισμένη έκδοση, που συ-
νοδεύεται από εισαγωγή, επίμε-
τρο και χρονολόγιο. Το χρονο-
λόγιο περιλαμβάνει με τη σειρά 
του και ελληνικές μεταφράσεις 
του Μπονφουά, που με το έργο 
του συνομιλεί πολλαπλά με όψεις 
του αρχαίου και του νεότερου 

ελληνικού πολιτισμού. Υπάρχει 
το δοκίμιό του για τον Σεφέρη 
(περιλήφθηκε στην έκδοση με 
τίτλο «Η παρουσία και η εικόνα 
και άλλα δοκίμια για την ποίηση», 
μτφρ. Θ. Χατζόπουλος, εκδόσεις 
Πόλις 2005), η διαρκής αναμέτρη-
σή του με τον Πλάτωνα, αλλά και 

η συνομιλία του 
με τόπους όπως 
οι ∆ελφοί.

Η υπό συζή-
τηση μετάφρα-
ση - ανθολόγησή 
του ανοίγει με το 
ποίημα «Ποιητική 
τέχνη» (από συλ-
λογή του 1953). 
Το ποιητικό εγώ 
μοιάζει να στέκει 
έκθαμβο μπροστά 
στη Μαινάδα που 
πρωταγωνιστεί, 
όπως ξέρουμε, κα-
ταστροφικά, στον 

γενεσιουργό της ποίησης ορφικό 
μύθο. Ο Μπονφουά θα αποσιω-
πήσει εδώ τον Ορφέα-γενάρχη 
των ποιητών και θα αγκαλιάσει 
τη Μαινάδα, δείχνοντας τολμη-
ρά έναν νέο ποιητικό δρόμο που 
ορίζεται από τη θηλυκή δύναμη 
και τη φύση. Η Ελληνίδα ανα-
γνώστρια/Ελληνας αναγνώστης 
θα σταθεί ασφαλώς με ιδιαίτε-
ρο ενδιαφέρον και στα ποιήμα-

τα που ρητά ή άρρητα πλέκονται 
γύρω από το τοπίο, την ιστορία 
και τον μύθο των ∆ελφών (από 
συλλογή του 1958). Το αυτί μας 
πιάνει σεφερικούς απόηχους δια-
βάζοντας: «Εδώ η φωνή συγκατα-
νεύει ανήσυχη/ Για ν’ αγαπήσεις 
τη γυμνή πέτρα,/ Τις πλάκες που 
ο χρόνος υποδουλώνει κι ελευθε-
ρώνει,/ Την ελιά με μιαν αίσθη-
ση ξερολιθιάς στο σθένος της». 
Στο ποίημα «Τέχνη της ποίησης» 
(από συλλογή του 1965), η ορμή 
του νεοφώτιστου έχει υποχωρή-
σει, μάχες έχουν δοθεί, απώλειες 
έχουν καταγραφεί και με επίγνω-
ση των δυσκολιών διατυπώνεται 
η απόφαση της συνέχειας.

Αν έπρεπε να διαλέξω τα ωραι-
ότερα ποιήματα του βιβλίου, θα 
διάλεγα εκείνα του χιονιού (από 
συλλογή του 1991), που πρωτοδη-
μοσιεύτηκαν μεταφρασμένα στο 
περιοδικό «Ποιητική» (τ. 6, 2010). 
Η επιμονή του ποιητή να αποθε-
ώσει την ύλη και ειδικά το φευ-
γαλέο της συγκεκριμένης ύλης, 
του χιονιού, φτιάχνει κομψοτε-
χνήματα: «Και τι να σκεφτείς/ 
Γι’ αυτά τα κίτρινα μήλα;/ Χθες, 
ξάφνιαζαν, περιμένοντας έτσι, 
γυμνά/ αφότου είχαν πέσει τα 
φύλλα,// Σήμερα μαγεύουν/ Τό-
σο οι ώμοι τους/ Εχουν, ταπει-
νά, υπογραμμιστεί/ Από ένα πε-
ρίγραμμα χιονιού».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Σπονδή στη Μαινάδα-Φύση

Ο Χριστός του Παζολίνι

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο Παζολίνι νιώθει και 
αυτός ένας προφήτης 
μόνος, ακατανόητος, που 
συγκεντρώνει πάνω του 
το θανάσιμο μίσος της 
εξουσίας και της κοι-
νωνίας, με σπαραχτική 
αγάπη για τους φτωχούς 
και τους απόβλητους.

Ο εικοσάχρονος Ισπανός φοιτητής Ενρίκε Ιραθοκούι, ο οποίος υποδύεται 
τον Χριστό, μαζί με τον Πιερ Πάολο Παζολίνι στα γυρίσματα της ταινίας.
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τηκα από τον κόσμο τους.
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Το τελευταίο διάστημα διαβάζω δι-
ηγήματα του Αντόν Τσέχοφ, ανεξά-
ντλητος.
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Να σε συνεπαίρνει το βιβλίο και να 

Πώς μια τέτοια νουβέλ
περνάει τα όρια του προ
επηρεάζει τον αναγνώ
Γνωρίζοντας ελάχιστα στο
τη ζωή της μεταφράστρια
Βουρδουμπά, την οποία γ
στην παιδική μου ηλικία,
θησα να την τοποθετήσω
χή της, να ξαναδώσω μέσ
αυτήν ζωή στους χειρώνα
μετάφρασης, που κατέστ
σιτή την παγκόσμια λογοτ
χώρα μας. Μεταφράσεις 
ρεί να μην ήταν απαραίτη
ποιοτικές, αλλά που άνοι
ζοντες στους νέους της μ
μικής Ελλάδας που διψο

γνώση και οραματ
ένα καλύτερο α
ιστορία μιας με
στριας αλλά ε
και της μετα
σμένης παγ
ας λογοτε
στενωπ
σμένω

Επιμέλεια: 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ 
ΣΚΑΡΑΚΗ
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Πέρασαν κιόλας 30 χρόνια από τό-
τε που ο Μάνος Χατζιδάκις έφυγε 
από κοντά μας; Κι όμως. Οχι μό-
νο πέρασαν, αλλά δεν στάθηκαν 
αρκετά για να εξαντληθεί το εν-
διαφέρον μας για τη ζωή και το 
έργο του. Κάθε ιστορία που έχει 
τον Χατζιδάκι  επίκεντρο, συνε-
χίζει να καθρεφτίζει ένα πολύτι-
μο κομμάτι της συλλογικής μας 
μνήμης. Και ας μοιάζει γνωστή, 
εκπλήσσει ακόμη.

Ολοι γνωρίζουμε ότι το 1961 ο 
συνθέτης κέρδισε το Οσκαρ για το 
τραγούδι που ερμήνευσε η Μελί-
να Μερκούρη στο «Ποτέ την Κυ-
ριακή». Πόσοι γνωρίζουν, όμως, 
ότι αυτό υπήρξε το πρώτο μη αγ-
γλόφωνο τραγούδι που κέρδισε 
Οσκαρ; Επρεπε μάλιστα να περά-
σουν 44 ολόκληρα χρόνια για να 
υπάρξει δεύτερο – ένα ισπανόφω-
νο, γραμμένο για τα «Ημερολόγια 
μοτοσικλέτας» του Βάλτερ Σάλες. 

O Χατζιδάκις δεν πήγε να πα-
ραλάβει το βραβείο του. Ανέλα-
βε να του το στείλει στην Αθήνα 
ο τότε πρόεδρος της Twentieth 
Century Fox Σπύρος Σκούρας. 
Ομως, ο πρόεδρος δεν ταξίδεψε 
εν τέλει, και το αγαλματίδιο εκλά-
πη ή χάθηκε στον δρόμο. Τίνος 
ήταν τότε εκείνο με το οποίο πό-
ζαρε ο Χατζιδάκις με την Κατίνα 
Παξινού για τους φωτογράφους; 
Μα δικό της. Το είχε κερδίσει το 
1944 για το «Για ποιον χτυπά η κα-
μπάνα», του Σαμ Γουντ. Αργότε-
ρα εστάλη νέο αγαλματίδιο στον 
Χατζιδάκι, αλλά αυτό δεν φάνηκε 
να τον εντυπωσιάζει. Επειτα από 
χρόνια το πέταξε στα σκουπίδια, 
απ’ όπου το διέσωσε η αδελφή 
του, Μιράντα.

Σαντούρι, όχι μπουζούκι
Ηδη από τη δεκαετία του ’60 

ο συνθέτης θεωρούσε ότι η επι-
τυχία του βραβευμένου τραγου-
διού και ιδίως οι διασκευές του 
αποπροσανατολίζουν το κοινό 
από την αληθινή ταυτότητά του. 
Οταν μάλιστα ο Ηλίας Καζάν τού 
πρότεινε να γράψει το σάουντρακ 
για τη νέα του ταινία, «America 
America», δέχθηκε με την προ-
ϋπόθεση να μην περιέχει η μου-
σική «μπουζούκια ή οτιδήποτε 
που να θυμίζει την άλλη “αθά-
νατη” δημιουργία, το “Ποτέ την 
Κυριακή”». 

Μα τότε, πώς θα αναδεικνυ-
όταν η μεσογειακή λαϊκότητα 
της ιστορίας; Ο Χατζιδάκις βρή-
κε, «επιτέλους», όπως έγραψε αρ-
γότερα, «ότι θα ταίριαζε πολύ στις 
αντιδράσεις του Σταύρου –του 
ήρωα της ταινίας– ένα σαντούρι, 
που να κυριαρχεί πάνω σ’ όλα τ’ 
άλλα όργανα. Τι είναι το σαντού-
ρι; Μια μπαγκέτα που χτυπά δυ-
νατά πάνω σε μια γυμνή χορδή. 
Κάτι σαν τσέμπαλο».

Να τι παραδεχόταν ο Καζάν 
στην αυτοβιογραφία του («Μια 
ζωή», εκδ. Ελληνική Ευρωεκδοτι-
κή): «∆εν ήταν μόνο ένας συνθέ-
της, αλλά και ένας δραματουργός 

(...) Κατάφερε να φτιάξει μια θαυ-
μάσια μουσική για την ταινία μου, 
σε μια στιγμή που το “America 
America” χρειαζόταν περισσό-
τερο από κάθε άλλη φορά τη συ-
νεισφορά του».

«Ο Μάνος», έγραψε ο Μορίς 
Μπεζάρ στη δική του αυτοβιο-
γραφία, «επιδείκνυε σαν παιδί το 
χρυσό ρολόι που του είχαν χαρί-
σει οι παραγωγοί του “America 
America” του Καζάν. Χαμογελού-
σε πάντα, έλεγε ναι σε όλα κι έκα-
νε του κεφαλιού του». 

Αυτά στις Βρυξέλλες, όπου ο 
Χατζιδάκις είχε εγκατασταθεί για 
δύο μήνες του 1965 για να ετοιμά-
σει μια παράσταση. Και ναι μεν 
ο Γάλλος σκηνοθέτης και χορο-
γράφος επρόκειτο να συνηθίσει 
την... ιδιαίτερη σχέση που είχε 
ο Ελληνας συνθέτης με τον χρό-
νο, όμως στις δεκαετίες που ακο-
λούθησαν ο ίδιος ο συνθέτης δεν 
τη συνήθισε. Αυτό, πάντως, δεν 
εμπόδισε πολλούς ξένους παρα-
γωγούς και σκηνοθέτες να ζητή-
σουν τη δημιουργική συνδρομή 
του. Και να ένας μικρός οδηγός 
στα σημαντικότερα από τα ξένα 
σάουντρακ (υπάρχουν κι άλλα) 
που συνέθεσε ο Χατζιδάκις.

Ανάμεσά τους, ήδη από το 
1961, το γερμανικό ντοκιμαντέρ 
«Ελλάς η χώρα των ονείρων», που 

άνοιξε την πόρτα στη Νάνα Μού-
σχουρη για διεθνή καριέρα. ∆υο 
χρόνια μετά θα την ακούγαμε να 
τραγουδάει το «Αερικό» και στο 
«Nine miles to noon» που γυρί-
στηκε στην Πλάκα. Ηταν ακόμη 
το «Aliki my love» με την Αλίκη 
Βουγιουκλάκη να μιλάει αγγλικά, 
που δεν είχε επιτυχία και αποσύρ-
θηκε. Το «The 300 Spartans» του 
Ρούντολφ Ματέ, όπου η χολιγου-
ντιανή δραματικότητα συναντάει 
τη μεσογειακή μουσικότητα. Και 
φυσικά το «Top kapi» του Ζυλ 
Ντασσέν, που ο Χατζιδάκις πλημ-
μύρισε με εύφορες μελωδίες οι 
οποίες φλερτάρουν με την ελλη-
νική λαϊκότητα, αλλά και με την 
παράδοση της Ανατολής.

Μην ξεχάσουμε –επίσης από 
τις αρχές της δεκαετίας του ’60– 
και μια θεατρική παράσταση: «Η 
κλέφτρα του Λονδίνου», που ανέ-
βηκε στο Παρίσι, σήμαινε πολλά 
για τον Χατζιδάκι, καθώς η πρω-
ταγωνίστριά της, Μαρί Μπελ, 
ήταν από τις αγαπημένες του στα 
φιλμ που έβλεπε έφηβος στα σι-
νεμά του Παγκρατίου. Ιδιαίτερα 
ξεχώριζε το «Un carnet de bal» 
με μουσική του Μορίς Ζομπέρ. 

Οταν, λοιπόν, του προτάθηκε 
να γράψει μουσική για μια πα-
ράσταση με πρωταγωνίστρια τη 
Μαρί Μπελ, δεν δίστασε καθό-
λου. Οταν βρέθηκε στο Παρίσι, 
με συγκίνηση δείπνησε στο σπίτι 
της στο Σανς Ελιζέ. Χόρεψε μάλι-
στα μαζί της το τανγκό που είχε 

πρωτακούσει στην ταινία από 
την οποία την είχε μάθει.

Bee Gees και Μπέρνσταϊν
Επιστροφή στον κινηματο-

γράφο: στα μέσα της δεκαετίας 
του ’60, ο Χατζιδάκις γράφει το 
σάουντρακ του «The steps» σε 

σενάριο Βασίλη Βασιλικού και 
σκηνοθεσία Λέοναρντ Χίρσφιλντ 
με πρωταγωνίστρια την Ειρήνη 
Παπά. Αλλά κανένα από τα σά-
ουντρακ της εποχής δεν ξεπέρα-
σε το «Blue» του Σίλβιο Ναριτζά-
νο, που ο συνθέτης ηχογράφησε 
με τη Συμφωνική του Λος Αντζε-
λες και με σολίστ τον κιθαρίστα 
Λαουρίντο Αλμέιντα. «Στο 1968 
το Χόλλυγουντ ζούσε την επα-
νάσταση των λουλουδιών, με 
πολλά παραισθησιογόνα και με 
αρκετή διστακτική ερωτική ελευ-
θερία», αναπολούσε ο ίδιος. Οταν 
δεν έγραφε μουσική γι’ αυτό το 
«ποιητικό γουέστερν», όπως το 
αποκαλούσε, ξαναδιάβαζε Μα-
κρυγιάννη, συναντούσε τους Bee 
Gees, τον Ηλία Καζάν και τον Λέ-
οναρντ Μπέρνσταϊν και, όπως 
αποκάλυπτε, συζητούσε να κά-
νει ταινία την «Οδό Ονείρων» με 
πρωταγωνιστή τον Τέρενς Σταμπ, 
λιμπρετίστα τον Τζον Λένον και 
χορογράφο τον Μορίς Μπεζάρ. 

Πάνω απ’ όλα απολάμβανε 
τους επαίνους των μουσικών της 
Συμφωνικής του Λος Αντζελες. 
Μέχρι που πολλοί προέβλεπαν 
ότι θα κερδίσει το Οσκαρ την επό-
μενη χρονιά. «Καλό θα ήταν για 
να μην ακούω πια το “Never on 
Sunday” σαν το μοναδικό credit 
μου στον κινηματογράφο», έγρα-

φε στον φίλο του, τον σκηνοθέ-
τη ∆ημήτρη Βερνίκο. Ομως, ο 
επαγγελματικός ανταγωνισμός 
του Χόλιγουντ δεν του ταίριαξε: 
«Πέρασα πολλά, απίθανα σε πρω-
τοτυπία και γκανγκστερισμό... 
Paramount τέλος», αναγγέλλει 
απογοητευμένος και αποχωρεί.

Με βοηθό τον Πιοβάνι
Το 1969 συνεργάζεται με τον 

Γιαν Νεγκουλέσκο στο «The 
heroes». Τον επόμενο χρόνο 
συνθέτει το σάουντρακ του «The 
martlet’s tale» του Τζον Κράουδερ 
που γυρίστηκε στην Τσινετσιτά με 
πρωταγωνίστρια την Κατίνα Πα-
ξινού. Βοηθός του Ελληνα συνθέ-
τη ήταν ο νεαρός, ακόμη, Νικόλα 
Πιοβάνι. Παρά τους διαλεχτούς 
συντελεστές, το φιλμ απέτυχε. Κι 
έτσι χρειάστηκε να περάσει του-
λάχιστον μια δεκαετία πριν ακού-
σουμε το τραγούδι του Χατζιδά-
κι που ερμήνευσε με δικούς του, 
αγγλόφωνους στίχους ο Αμερικα-
νός ρόκερ Σον Φίλιπς. Και να το 
ακούσουμε αυτή τη φορά από τον 
Βασίλη Λέκκα σε στίχους του Αρη 
∆αβαράκη στην αθηναϊκή «Πορ-
νογραφία». ∆εν είναι άλλο από 

την «Μπαλάντα των αισθήσεων 
και των παραισθήσεων».

Αμφότερες –αισθήσεις και πα-
ραισθήσεις– υπήρχαν και στην 
επόμενη ταινία για την οποία ο 
Χατζιδάκις έγραψε μουσική. Το 
περίφημο «Sweet movie». Σκηνο-
θέτης ο Ντούσαν Μακαβέγιεφ, τον 
οποίο ο συνθέτης θα περιέγραφε 
ως «Βαλκάνιο Γιουγκοσλάβο, νεο-
μαρξιστή, αναρχικό, περίτεχνο κι 
απλοϊκό, (που) περιφέρεται στον 
λεγόμενο δυτικό μας κόσμο μ’ όλη 
τη σκανδαλιά ενός ξεχωριστά ζω-
ηρού παιδιού, με την αστραφτερή 
ματιά ενός ανατολίτη άρχοντα, 
αλλά και με την ώριμη απλότη-
τα ενός προικισμένου μεσήλικα». 

Οσο για τον ίδιο τον Μακαβέ-
γιεφ, χαρακτήριζε την ταινία του 
«ένα φιλμ από ζάχαρη, μια κωμω-
δία ερωτική ελαφρώς αρωματι-
σμένη με αντιψυχιατρική». Αλλο 
που δεν ήθελε ο Χατζιδάκις, που 
πάντρεψε στη μουσική του την 
αθωότητα και τον αισθησιασμό, 
την αναγεννησιακή χάρη και τον 
σύγχρονο ηλεκτρισμό.

Εχοντας αφήσει οριστικά πί-
σω του τις Ηνωμένες Πολιτείες, 
το 1975 συνθέτει το σάουντρακ 
του «Facca di spia» σε σκηνοθε-
σία του Τζουζέπε Φεράρα και με 
πρωταγωνίστρια τη Μαριάντζελα 
Μελάτο. Ο Σαλβαντόρ Αλιέντε, ο 
Τσε Γκεβάρα και αδίστακτοι βασα-
νιστές εναλλάσσονται στην πλο-
κή αυτής της πολιτικής ταινίας 
τρόμου. Εδώ θα βρούμε και μια 
μπαλάντα για τον Τσε, ο οποίος 
προστίθεται έτσι στον Μπολιβάρ 
και τη Ρόζα Λούξεμπουργκ, τους 
επαναστάτες δηλαδή, τους οποί-
ους ο συνθέτης έχει τιμήσει –σε 
διαφορετικές στιγμές– με τη μου-
σική του.  ∆υο χρόνια μετά ο Χα-
τζιδάκις συνθέτει το σάουντρακ 
του ντοκιμαντέρ «Σε αναζήτηση 
της χαμένης Ατλαντίδας» και αφη-
γείται τα θαλασσινά ταξίδια και 
τις έρευνες του Ζακ Ιβ Κουστό. 

Η τελευταία νότα
Η τελευταία ταινία για την 

οποία ο συνθέτης έγραψε μουσι-
κή εκτός Ελλάδος πρέπει να ήταν 
το «Μεμέντ γεράκι μου» του 1984. 
Βασισμένη σε νουβέλα του Γιασάρ 
Κεμάλ, είχε σκηνοθέτη και πρωτα-
γωνιστή τον Πίτερ Ουστίνοφ. Στο 
σάουντρακ που κυκλοφόρησε και 
στην Ελλάδα, μπορεί κανείς να 
αναγνωρίσει το ύφος του Χατζι-
δάκι εκείνου του καιρού, ακόμη 
κι αν το ταίριαζε με ρυθμούς σαν 
το φοξ τροτ ή το τανγκό. Ακόμη 
και σήμερα οι μουσικές εκπλήξεις 
που αναδεικνύονται από γνωστά, 
πόσο μάλλον ανέκδοτα έργα του 
είναι ανεξάντλητες. Αποσπάσμα-
τα από ορισμένα μπορεί κανείς να 
εντοπίσει στο ∆ιαδίκτυο. 

Και ύστερα; Οπως είπε και ο 
ίδιος ο Χατζιδάκις πριν από ακρι-
βώς 50 χρόνια προς το κοινό της 
πρεμιέρας του «Sweet movie», 
«στο σπίτι σας, όταν βρεθείτε 
μόνος σας ή με το κορίτσι σας, 
αποφασίστε για την κατάλληλη 
ή ακατάλληλη συνέχεια».

«Ο Μάνος χαμογελούσε 
πάντα, έλεγε ναι σε όλα 
κι έκανε του κεφαλιού 
του», αναφέρει ο  σκη-
νοθέτης και χορογράφος 
Μορίς Μπεζάρ στην αυ-
τοβιογραφία του.

«Καλό θα ήταν να μην 
ακούω πια το “Never 
on Sunday” σαν το 
μοναδικό credit μου 
στον κινηματογράφο», 
έγραφε ο Χατζιδάκις 
στον Δημήτρη Βερνίκο.

Ο Χατζιδάκις με τον Ηλία Καζάν. ∆έχθηκε να γράψει το σάου-
ντρακ για το «America America» υπό την προϋπόθεση να μην ακού-
γονται μπουζούκια!

Ο Ντούσαν Μακαβέγιεφ στα γυρίσματα του 
«Sweet Movie». Ο Χατζιδάκις υπέγραψε τη μουσική 
στην υπέροχη ταινία του Γιουγκοσλάβου δημιουργού.

Η (ιταλική) αφίσα του «Ποτέ την Κυριακή». 
Τα «Παιδιά του Πειραιά» ήταν το 1961 το πρώτο 
μη αγγλόφωνο τραγούδι που κέρδισε Οσκαρ. 

Η Κατίνα Παξινού δάνεισε στον Χατζιδάκι το δι-
κό της Οσκαρ από το φιλμ «Για ποιον χτυπάει η κα-
μπάνα», για να φωτογραφηθεί.

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Σαν παλιό (παγκόσμιο) σινεμά
Ενας οδηγός στη μουσική που συνέθεσε ο Μάνος Χατζιδάκις για γνωστά, αλλά και άγνωστα έργα του σινεμά

Ο Μάνος Χατζιδάκις ποζάρει με το Οσκαρ για τη μουσική στο «Πο-
τέ την Κυριακή».  ∆εν πήγε να το παραλάβει, στάλθηκε αλλά δεν 
έφτασε, χάθηκε. Του έστειλαν άλλο, αργότερα, αλλά κι εκείνο θα κα-
τέληγε στα σκουπίδια εάν δεν το έσωζε η αδελφή του, Μιράντα.

Η αφίσα του «America America». «∆εν ήταν 
μόνο ένας συνθέτης, αλλά και ένας δραμα-
τουργός», έχει πει ο Καζάν για τον Χατζιδάκι.
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Συγγραφέας βιβλίων μακράς πνο-
ής που συνενώνουν τα επιστη-
μονικά και οικολογικά πεδία με 
τις οντολογικές διερωτήσεις των 
ανθρώπων, ο Ρίτσαρντ Πάουερς 
αυτή τη στιγμή βρίσκεται στην 
κορυφή των μυθιστοριογράφων 
στην άλλη άκρη του Ατλαντικού 
για την οραματική του σκέψη αλ-
λά και την πρωτοτυπία των θεμά-
των που διαχειρίζεται κάθε φορά.

Σε αντίθεση με το εξαιρετικά 
φιλόδοξο (και πολυσέλιδο) μυ-
θιστόρημά του «Οι κορυφές της 
ζωής» (εκδ. ∆ιάπλαση) που του 
χάρισε το 2019 το βραβείο Πούλι-
τζερ, το νέο του μυθιστόρημα με 
τίτλο «Αμηχανία» (μτφρ. Γιώργος 
Κυριαζής, εκδ. Gutenberg) μοιά-
ζει πιο άμεσα ανθρώπινο και σί-
γουρα όχι αμήχανο ως προς τις 
προθέσεις του.

Μιλώντας σε πρώτο πρόσωπο, 
ο αστροβιολόγος Θίοντορ Μπερν, 
παράλληλα με τις μελέτες του για 
το αν μπορεί να υπάρξει ζωή σε 
άλλους πλανήτες, έχει να διαχει-
ριστεί τον πόνο του από τον αδό-
κητο χαμό της γυναίκας του, Αλί-
σα, σε αυτοκινητικό δυστύχημα, 
αλλά και το βάρος της ευθύνης να 
μεγαλώσει τον γιο του, Ρόμπιν, 
που έχει ελάχιστες μνήμες από 
τη μητέρα του, καθώς την έχασε 
όταν ήταν επτά ετών. 

Ο Πάουερς με τρόπο τρυφερό, 

αλλά ουδέποτε μελοδραματικό, 
χτίζει τη δύσκολη σχέση πατέρα 
- γιου μέσα από μια σειρά παρά-
ξενων ταξιδιών που «οργανώνει» 
ο Θίοντορ για λογαριασμό του 
Ρόμπιν σε διάφορους επινοημέ-
νους πλανήτες. Αυτά τα νοητά 
ταξίδια, πέραν της επίκλησης 
της επιστημονικής φαντασίας 
στο εξωτερικό περίβλημα του 
μυθιστορήματος, εσωτερικά, για 
τους δύο ήρωες, λειτουργεί ως 
ένας μηχανισμός αναγνώρισης 
της εγγύτητάς τους μπρος στο 
ατελεύτητο και αχανές ∆ιάστη-
μα που τους περιβάλλει. 

Κόντρα στις πιέσεις των ειδι-
κών και του σχολείου που πη-
γαίνει ο Ρόμπιν να ακολουθήσει 
φαρμακευτική αγωγή, καθώς εμ-
φανίζει αποκλίνουσα έως και επι-
θετική συμπεριφορά, ο πατέρας 
του αποφασίζει να δεχθεί την 
πρόσκληση μιας ομάδας ερευνη-
τών να υποβάλουν τον γιο του σε 
μια θεραπεία νευροανάδρασης.

Ο εγκέφαλος του Ρόμπιν εκ-
παιδεύεται να έχει πρόσβαση σε 
νευρικές οδούς που αντιστοιχούν 
σε συγκεκριμένες συναισθηματι-
κές καταστάσεις που βίωσε η μη-
τέρα του, η οποία είχε υποβληθεί 
στην ίδια θεραπεία πριν πεθάνει.  

Σαν να μας λέει ο Πάουερς ότι 
η πιθανότητα να προσεγγίσουμε 
την καλύτερη εκδοχή μας είναι 
να γίνουμε κάποιος άλλος. 

Οντως, ο Ρόμπιν επιτυγχάνει 
τέτοιες αποχρώσεις αυτοελέγχου, 
ενσυναίσθησης, φαντασίας και 

παρηγοριάς που γίνεται κάτι πε-
ρισσότερο από ένα καλά προσαρ-
μοσμένο παιδί – γίνεται ένας συ-
ναισθηματικός υπεράνθρωπος, 
ένας δημόσιος ακτιβιστής, ένας 
σταρ στο ∆ιαδίκτυο.

Ομως, ο Πάουερς δεν περιορί-

ζει τη βεντάλια της θεματικής του 
μόνο στο δίπολο πατέρα - γιου 
(καίτοι υπάρχουν στιγμές που με 
ποιητικό τρόπο σε τραβάει αυτή η 
σχέση), αλλά εν καιρώ κλιματικής 
κρίσης και πολιτικής πόλωσης 
αναφέρεται ευθέως και σε αυτά 
τα θέματα με τη νηφαλιότητα και 
τον προειδοποιητικό τόνο που 
οφείλει να έχει ένας διορατικός 
συγγραφέας.

Στον «κόσμο» του μυθιστο-
ρήματος εμφανίζεται ένας πρό-
εδρος της χώρας που ομοιάζει 
με το μοντέλο του Τραμπ και ο 
οποίος μειώνει δραστικά τους 
πόρους για ερευνητικά προγράμ-
ματα θεωρώντας πως η επιστή-
μη το μόνο που κάνει είναι να 
επιδρά αρνητικά στις παραδο-
σιακές βεβαιότητες του έθνους. 
Την ίδια στιγμή, η φύση δέχεται 

ποικίλες επιθέσεις από τον άν-
θρωπο που έχει επιβληθεί κυ-
ριαρχικά πάνω της, ενώ οι πυρ-
καγιές καταστρέφουν μεγάλο 
μέρος της. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
η Αλίσα, όπως μαθαίνει ο Ρό-
μπιν, ήταν μια ακτιβίστρια που 
ενδιαφερόταν για τη σωτηρία 
σπάνιων ειδών πανίδας. 

Στο μέτρο του δυνατού, το μυ-
θιστόρημα προβάλλει κάποιες 
αναπόδραστες μορφές τραγωδί-
ας που βιώνει ο σύγχρονος άν-
θρωπος. Η απώλεια ως μέρος της 
ανθρώπινης συνθήκης (ναι, αυτή 
είναι προαιώνια πληγή), τα ανα-
γκαία όρια που οφείλουμε να βά-
λουμε στην έννοια της «προόδου» 
και η συνειδητοποίηση ότι ως εί-
δος περισσότερες φορές αποτυγ-
χάνουμε παρά επιτυγχάνουμε στα 
μεγαλόπνοα σχέδια που έχουμε 
θέσει σε εφαρμογή.  

Η «Αμηχανία» λειτουργεί ως 
αφορμή στοχασμού για την επι-
κίνδυνη κυριαρχία μας στον πλα-
νήτη, αλλά και για την επιβολή 
των ολίγων δυνατών έναντι των 
πολλών αδυνάτων.  

Μπορεί να μη βρισκόμαστε 
στη μετα-αποκαλυπτική κατά-
σταση στην οποία τοποθετεί ο 
Κόρμακ Μακάρθι τον πατέρα και 
τον γιο του στον «∆ρόμο» (εκδ. 
Καστανιώτη), εντούτοις κι εδώ 
το δίπολο παίζει τον ρόλο μιας 
μικρής νησίδας ελπίδας ότι κάτι 
μπορεί να σωθεί. Κυρίως μέσω 
του γιου, που φέρει το φως της 
ελπίδας ανέσπερο μέσα του. Ου-
σιαστική και καθοριστική στην 
ανάγνωση είναι η μετάφραση του 
Γιώργου Κυριαζή.

Φανταστικά ταξίδια πατέρα και γιου
Μια αφορμή στοχασμού για την κυριαρχία μας στον πλανήτη, αλλά και για την επιβολή των ολίγων έναντι των πολλών

Μια απώλεια,
μια πάθηση,
μια θεραπεία και
μια ανθρώπινη
σχέση που δοκιμάζεται.

Ο συγγραφέας με τρόπο τρυφερό, αλλά ουδέποτε μελοδραματικό, χτίζει 
τη δύσκολη σχέση πατέρα - γιου μέσα από μια σειρά αποδράσεων που «ορ-
γανώνει» ο ήρωας σε πλανήτες των οποίων η ύπαρξη δεν είναι απαραίτητη.

Το μυθιστόρημα του Ρίτσαρντ Πά-
ουερς προβάλλει κάποιες αναπό-
δραστες μορφές τραγωδίας που βιώ-
νει ο σύγχρονος άνθρωπος.

Του ΔΙΟΝΥΣΗ ΜΑΡΙΝΟΥ
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Ιστορίες καλοσύνης ��� ½
ΔΡΑΜΑ (2024), 164΄
Σκηνοθεσία: Γιώργος Λάνθιμος
Ερμηνείες: Εμα Στόουν, Τζέσι Πλί-
μονς, Γουίλεμ Νταφόε

 

Λίγους μήνες έπειτα από τον θρί-
αμβο του «Poor Things», ο Γιώρ-
γος Λάνθιμος επιστρέφει με μία 
ακόμη από τις «αλλόκοτες» κινη-
ματογραφικές αφηγήσεις του, η 
οποία έκανε πρεμιέρα στο πρό-
σφατο Φεστιβάλ Καννών. Εδώ βέ-
βαια δεν έχουμε μία, αλλά τρεις 
διαφορετικές ιστορίες, με τον Ευ-
θύμη Φιλίππου να επανέρχεται, 
επτά χρόνια μετά τον «Θάνατο 
του ιερού ελαφιού», για να συνυ-
πογράψει το σενάριο. Ενας άβου-
λος άνδρας, ο οποίος ακολουθεί 
πιστά τις επιθυμίες του αφεντι-
κού (και πεθερού) του, προσπα-
θεί να ανακτήσει κάποιο έλεγχο 
στη ζωή του. Ενας αστυνομικός 
βλέπει τη γυναίκα του, επί μήνες 
εξαφανισμένη στη θάλασσα, να 
επιστρέφει, μοιάζοντας όμως με 
ένα εντελώς διαφορετικό άτομο. 
Ενα ζευγάρι προσπαθεί με ζήλο 
να εντοπίσει έναν χαρισματικό 
άνθρωπο, προορισμένο να γίνει 
ο επόμενος... Μεσσίας.

Σύγχρονα παραμύθια
Οπως είναι φανερό εξαρχής, 

εδώ έχουμε να κάνουμε με αλλη-
γορίες ή σύγχρονα παραμύθια, τα 
οποία έχουν στόχο να μιλήσουν 
για τον έλεγχο/εξουσία, θέμα που 
διαπερνά και τις τρεις ιστορίες, 
κι ακόμα για τη συναισθηματική 
εξάρτηση, την αγάπη, την απώ-
λεια και τη θρησκεία. Βέβαια όταν 
μιλάμε για συναισθήματα στον 
Λάνθιμο (και στον Φιλίππου) η 
κατάσταση περιπλέκεται, όπως 
περίπλοκη και «δύσκολη» είναι 
ολόκληρη η σχεδόν τρίωρη ται-
νία τους. Οι ακραίες εικόνες βίας, 

σεξ ή παλιού καλού σουρεαλισμού 
είναι όλες εκεί για να προκαλέ-
σουν τις αντιδράσεις και να τε-
στάρουν τις αντοχές του θεατή, 
σε μια επιλογή προφανώς απολύ-
τως συνειδητή, όπως όλα τα πράγ-
ματα που συμβαίνουν στο λανθι-
μικό σύμπαν. Κι αν είναι σχεδόν 
αδύνατο να μη διακρίνεις σε όλο 
αυτό μια κάποια επιτήδευση, αυ-
τή «καταπίνεται» πιο εύκολα με 

μερικές δόσεις μαύρου χιούμορ, 
το οποίο εμποτίζει παραδοσιακά 
κάθε ταινία του Ελληνα κινηματο-
γραφιστή. Ο τελευταίος επιλέγει 
πάντως εδώ μια αρκετά «ήσυχη» 
σκηνοθεσία, δίχως τα πολλά ευρυ-
γώνια πλάνα ή την πιο δραστήρια 
κίνηση της κάμερας, που υπήρχε 
στις τελευταίες ταινίες του.

Μαγικό μοντάζ
Ειδική μνεία αξίζουν, τέλος, δύο 

ακόμα στοιχεία: το εξαιρετικό μο-
ντάζ του Γιώργου Μαυροψαρίδη, 
με σύντομα φλας μπακ, σαν μικρά 
deja vu, που με έναν σχεδόν πα-
ράδοξο τρόπο συνέχουν καθεμιά 
από τις ιστορίες, δίνοντας επιπλέ-
ον «υφή» στο σενάριο. Το δεύτερο 
είναι, φυσικά, οι άψογες ερμηνείες 
των πρωταγωνιστών: της Εμα Στό-
ουν και του Τζέσι Πλίμονς (βρα-
βεύθηκε στις Κάννες) αλλά και 
των Γουίλεμ Νταφόε, Μάργκαρετ 
Κουάλι, οι οποίες στέκονται επά-
ξια δίπλα τους. 

Ενα όμορφο πρωινό ���
ΕΡΩΤΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2022), 112΄
Σκηνοθεσία: Μία Χάνσεν-Λαβ
Ερμηνείες: Λεά Σεϊντού, Μελβίλ 
Πουπό 

Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε ένα φιλμ της Μία 
Χάνσεν-Λαβ («Το νησί του Μπέρ-
γκμαν»), το οποίο ασχολείται με 
τους οικογενειακούς δεσμούς αλ-
λά και την ερωτική συντροφικό-
τητα, έχοντας στο επίκεντρο τη 
μαγνητική παρουσία της Λεά Σε-
ϊντού. Η Γαλλίδα ηθοποιός υπο-
δύεται τη Σαντρά, μια μητέρα η 
οποία μεγαλώνει μόνη την οκτά-
χρονη κόρη της, ενώ ταυτόχρο-
να φροντίζει τον πατέρα της που 
βρίσκεται στα πρώτα στάδια του 
Αλτσχάιμερ. 

Στη ζωή της τότε θα μπει ο 
Κλεμάν, παλιός φίλος (και πα-
ντρεμένος), με τον οποίο θα 
ξεκινήσει μια παθιασμένη ερω-
τική σχέση. 

Η Λεά Σεϊντού είναι ως συ-
νήθως εξαιρετική ενσαρκώνο-
ντας μια ενδιαφέρουσα ηρω-
ίδα, σε ένα φιλμ που μοιάζει 
ίσως κάπως διχασμένο ανάμεσα 
στις δύο διαφορετικές θεματι-

κές του, παρ’ όλα αυτά διαθέ-
τει καλά στερεωμένους χαρα-
κτήρες και ατμόσφαιρα ώστε 
να κρατήσει ζωντανή την προ-
σοχή του θεατή ώς το φινάλε.

Μπόντκιν
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΗ ΚΟΜΕΝΤΙ (2024)
Δημιουργός: Τζεζ Σαρφ
Ερμηνείες: Σιβόν Κάλεν, Ρόμπιν Κάρα

Μία από τις πιο αξιόλογες σει-
ρές που έχουμε δει τελευταία 
στην πλατφόρμα του Netflix, 
μας έρχεται από την Ιρλανδία. 
∆ύο δημιουργοί podcast, ειδι-
κευμένοι στις δημοφιλέστατες 
ιστορίες αληθινών εγκλημάτων, 
μαζί με μια ερευνητική δημοσι-
ογράφο ταξιδεύουν στο επαρ-
χιακό Μπόντκιν της Ιρλανδίας, 
προκειμένου να μάθουν όσο 
περισσότερα μπορούν γύρω 
από μια μυστηριώδη υπόθεση 
τριπλής εξαφάνισης. Καθώς η 
έρευνα προχωράει και τα στό-
ματα ανοίγουν, θα ανακαλύ-
ψουν ότι η ιστορία έχει πολύ 
μεγαλύτερες και πιο παράξε-
νες διαστάσεις από όσο είχαν 
φανταστεί.

Επειτα από ένα μάλλον ει-
σαγωγικό πρώτο επεισόδιο, 
η σειρά του Netflix ανεβάζει 
στροφές, πλουτίζοντας με σα-
σπένς και ανατροπές την πλο-
κή της. Φυσικά όλα εδώ έχουν 
να κάνουν με την ατμόσφαι-
ρα: αυτή τη χαρακτηριστική 
γοητεία του καταπράσινου ιρ-
λανδέζικου τοπίου, σε συνδυ-
ασμό με το «αλλόκοτο» χιού-
μορ και τους στερεοτυπικούς 
–αλλά απολαυστικούς– χαρα-
κτήρες. Στην ίδια κατηγορία 
μπαίνουν και οι τρεις ερευνη-
τές, με πιο ενδιαφέρουσα φυσι-
κά τη μόνιμα μπαρουτιασμένη 
δημοσιογράφο της (υπέροχης) 
Σιβόν Κάλεν. 

Εξίσου ενδιαφέρουσες και 
αστείες είναι οι παρατηρήσεις 
γύρω από το σύγχρονο φαινό-
μενο των podcasts που ασχο-
λούνται με αληθινά εγκλή-
ματα. Κάπου ανάμεσα στους 
ερασιτέχνες ντετέκτιβ και τους 
περφόρμερ, οι δημιουργοί των 
συγκεκριμένων εκπομπών απο-
τελούν αστέρες της ποπ κουλ-
τούρας, μέχρι που η έρευνα στο 
πεδίο θα πάρει αληθινά επικίν-
δυνη τροπή.

Την ημιτελή Ενατη Συμφωνία του 
Μπρούκνερ ερμήνευσε ο Θεόδω-
ρος Κουρεντζής στην αίθουσα 
«Χρήστος ∆. Λαμπράκης» στις 20 
και 21 Μαΐου, διευθύνοντας την 
ορχήστρα Utopia. Οι εντυπώσεις 
είναι από τη δεύτερη βραδιά.

Κατά κανόνα η εμφάνιση ενός 
αρχιμουσικού είναι αδιάφορη, κα-
θώς αυτό που ενδιαφέρει είναι η 
ερμηνεία των έργων. Σε μια συ-
ναυλία κρίνει κανείς το ακρόα-
μα όχι το θέαμα. Αυτή είναι και 
η λογική πίσω από το ομοιόμορ-
φο, χαμηλών τόνων ντύσιμο των 
μελών μιας ορχήστρας. Να μην 
αποσπά την προσοχή του κοινού 
από το ακρόαμα, καθώς στην αί-
θουσα συναυλιών ο καθένας γίνε-
ται εξ ορισμού και θεατής, αντί-
θετα απ’ ό,τι στο καθιστικό του 
σπιτιού του. 

Οι όροι αλλάζουν όταν ο ίδιος 
ο αρχιμουσικός επιλέγει να το-
ποθετήσει το θέαμα στο επίκε-
ντρο. Γνωρίζοντας άριστα την 
προαναφερθείσα σύμβαση, όπως 
και τους κανόνες της σόου μπιζ, 
τέσσερις ημέρες πριν από την 
αθηναϊκή του συναυλία ο Κου-
ρεντζής διηύθυνε το ίδιο έργο 
στο Βερολίνο φορώντας μαύρο 
κοστούμι, μαύρη γραβάτα και πα-

ραμένοντας κινησιολογικά λιτός, 
κάτι που επισημάνθηκε από τον 
τοπικό Τύπο. Σε Αμβούργο και 
Αθήνα, για την ίδια Συμφωνία που 
ο βαθιά θρησκευόμενος Μπρού-
κνερ αφιέρωσε στον «καλό Θεό», 
ο 52χρονος αρχιμουσικός προτί-
μησε αμάνικη φανέλα το πρώτο 
βράδυ και κοντομάνικο πουκά-
μισο το δεύτερο, σε συνδυασμό 
με χαρακτηριστικά ζωηρή κινη-
σιολογία. Υποδεικνύοντας σαφώς 
πού να στραφούν οι προβολείς. 

Η έντονα «σωματική» εμφά-
νιση ταίριαξε με την αντίστοιχα 
μυώδη ερμηνεία της μουσικής, 
στην οποία τον τόνο έδινε δίχως 

άλλο η αρχή του δεύτερου μέ-
ρους της Συμφωνίας («Σκέρτσο»): 
στην ερμηνεία του Κουρεντζή η 
υπαρκτή τραχύτητά της απέκτη-
σε αισθητική χέβι μέταλ «with a 

twist». Παραμένει ερώτημα εάν 
οι κραυγές απόγνωσης και υπαρ-
ξιακής αγωνίας του Μπρούκνερ 
μπορούν να μεταφραστούν μο-
νοδιάστατα από αυτή την αισθη-

τική. Η σκέψη των σημαντικών 
μουσουργών είναι πολυδιάστα-
τη και αυτή είναι η γοητεία της.

Η μεγάλη ένταση έμοιαζε να 
είναι διαρκώς το ζητούμενο και 

ο αρχιμουσικός επιτύγχανε τον 
στόχο χάρη στον εξαιρετικό ήχο 
της πολύ καλά συντονισμένης ορ-
χήστρας του η οποία, όπως και η 
προηγούμενη, η MusicAeterna, 

έπαιζε όρθια. Για ακόμα μεγαλύ-
τερη ένταση. Οσοι δεν έχουν ξα-
ναβρεθεί σε συναυλίες του Κουρε-
ντζή αναρωτήθηκαν πόσο ακόμα 
μπορούσε να κλιμακωθεί η έντα-
ση, που ήδη από τα πρώτα λεπτά 
του έργου υπήρξε τρομακτική. 
Οπως φάνηκε, υπάρχει πάντοτε 
και πιο δυνατά χάρη και στα εξαι-
ρετικά χάλκινα της ορχήστρας. 

Περισσότερο προβληματική 
ήταν ίσως η ερμηνεία στα χαμη-
λόφωνα εδάφια αλλά και συνολι-
κά στο «αργό και τελετουργικό» –
κατά τον Μπούκνερ– τρίτο μέρος 
της Συμφωνίας. Η έκφραση του 
υπερβατικού είναι τουλάχιστον 
το ίδιο κρίσιμη με την υπαρξια-
κή αγωνία. Τα αργά εδάφια είναι 
εξίσου σημαντικά με τα ζωηρά. 
Εχει νόημα να αποδίδονται αρ-
γά όπως επίσης να έχουν εκεί-
νο τον βαθμό επεξεργασίας και 
πλαστικότητας, που θα επιτρέ-
ψει να αναδειχτεί ο χαρακτήρας 
τους. Μεμονωμένοι σολίστες στα 
ξύλινα πνευστά προσέφεραν το 
ζητούμενο που, όμως, έμοιαζε να 
απουσιάζει από το σύνολο των εγ-
χόρδων. Απέμεινε μια πολύ ενστι-
κτώδης ανάγνωση της μουσικής, 
συναρπαστικής δύναμης, αλλά 
χωρίς λεπτομέρειες.

Τις περιπέτειες μιας ομάδας 
δημιουργών podcast στην ιρλαν-
δική ύπαιθρο παρουσιάζει η σει-
ρά «Μπόντκιν», στο Netflix.

Η Λεά Σεϊντού (αριστερά) με τη 
μικρή Καμίλ Λεμπάν Μαρτέν στο 
ερωτικό δράμα της Μία Χάνσεν-
Λαβ, «Ενα όμορφο πρωινό». 

Ενοχα πάθη και αληθινά εγκλήματα

Χέβι μέταλ Μπρούκνερ από τον Κουρεντζή

Αλληγορικές
ιστορίες που
μιλούν για
την εξουσία
Η νέα ταινία του Γιώργου Λάνθιμου

Η αρχή από 
το «Σκέρτσο» φάνηκε 
να προσδιορίζει 
αλλά και να καθηλώνει 
την ερμηνεία συνολικά. 

Οι ακραίες εικόνες βίας, 
σεξ ή παλιού καλού 
σουρεαλισμού είναι όλες 
εκεί για να προκαλέσουν 
τις αντιδράσεις 
και να τεστάρουν 
τις αντοχές του θεατή.

Μάργκαρετ Κουάλι, Τζέσι Πλίμονς και Γουίλεμ Νταφόε στο φιλμ «Ιστορίες καλοσύνης», που έκανε πρεμιέρα στο Φεστιβάλ των Καννών.

Με την πειθαρχημένη ορχήστρα του Utopia εμφανίστηκε ο Θεόδωρος Κουρεντζής στο Μέγαρο Μουσικής Αθηνών.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ
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Οταν έφθασε ένα μεσημέρι της 
δεκαετίας του ’70 σε κέντρο στις 
Σέρρες για να τραγουδήσει, πρό-
σεξε ότι το όνομά του, Βασίλης 
Κεσογλίδης, έλειπε από την τα-
μπέλα. Αντίθετα υπήρχε ένα άλ-
λο: «Βασίλης Καρράς». «Το όνομά 
σου είναι μεγάλο και δεν χωράει 
στην ταμπέλα», του εξήγησε γε-
λώντας η ιδιοκτήτρια. «E, έτσι 
μαύρος καθώς είσαι... είπαμε να 
το κάνουμε Βασίλης Καρράς».    

Εκανε μήνες να το συνηθίσει. 
Ετσι κι αλλιώς, «Βασιλάκη» τον 
αποκαλούσαν όλοι. «Ηταν πολύ 
ευθύς άνθρωπος και συγχρόνως 
πολύ ευαίσθητος», λέει στην «Κ» 
ο βιογράφος του, Θάνος Κανού-
σης. «∆εν ξέχασε ποτέ τα φτωχικά 
του χρόνια. ∆έκα χρόνων και ξυ-
πνούσε στις 3 το πρωί για να που-
λήσει κουλούρια και μετά λαχεία. 
Επίσης δεν ξέχασε ποτέ το σπίτι 
της οικογένειας όταν ήρθαν από 
το χωριό στη Θεσσαλονίκη, μια 
παράγκα μέσα σε ένα ρέμα που, 
όταν έβρεχε, το νερό παρέσυρε 
ό,τι υπήρχε μέσα. Πάντα μιλούσε 
για την ποντιακή καταγωγή του, 
πιάνοντας το νήμα από την Κε-
ρασούντα, όπου έζησαν οι πρό-
γονοί του».    

Μέσα από τις αφηγήσεις του 
Βασίλη Καρρά ολοκληρώθηκε η 
βιογραφία του «Καλησπέρα και 
καλή βραδιά» (εκδ. Ταξιδευτής). 
«Η ζωή του μοιάζει με σενάριο 
ταινίας», συνεχίζει ο Θ. Κανού-
σης, ο οποίος δραστηριοποιή-
θηκε 20 χρόνια ως ηθοποιός και 
κειμενογράφος πριν ασχοληθεί 
με την παραγωγή συναυλιών (με 
πολλούς εκφραστές του έντεχνου 
τραγουδιού) και τη συγγραφή. 
Με τον ερμηνευτή γνωρίστηκαν 
το 2004 στη συναυλία των Πυξ 
Λαξ στον Λυκαβηττό, στην οποία 
ήταν γκεστ. «Εκτοτε συνεργαστή-
καμε σε συναυλίες και φεστιβάλ, 
και δέσαμε με φιλία προσωπική 
και οικογενειακή».   

Πιτσιρικάς στο Κοκκινοχώρι, 
ο «Βασιλάκης» εντυπωσιάστηκε 
όταν είδε για πρώτη φορά πώς 
στήνεται μια ορχήστρα. Επηρεά-
στηκε και από τον Χρύσανθο, το 
«αηδόνι του Πόντου», που ήταν 
φίλος της οικογένειας. Ονειρευό-
ταν μικρόφωνο και ορχήστρα, αλ-
λά, προσγειωμένος από μικρός, τε-
λείωσε τη σχολή του ∆ημοκρίτου 
και έγινε μηχανικός αυτοκινήτων. 
Ομως, ένα βράδυ στην ταβέρνα «Ο 
Πρόσφυγας» άλλαξε η ζωή του.    

«Εγώ το τραγούδι δεν το ξέ-
ρω... μουντζούρης είμαι», απά-
ντησε όταν ο μαέστρος της ορ-
χήστρας ξεχώρισε την μπάσα, 
δυνατή φωνή που τραγουδούσε 
στην παρέα των εφήβων. ∆έχθη-
κε να τραγουδάει κάποια βράδια, 
όμως αγωνιούσε πώς θα απομα-
κρύνει τη μουντζούρα του συνερ-
γείου από τα χέρια του την πρώ-
τη βραδιά. Βοήθησε η μάνα του 
με πίτουρα, Tide και τη βούρτσα 
των χαλιών.    

Οταν έγινε γνωστός και ευκα-
τάστατος, της ζήτησε να σταμα-
τήσει να δουλεύει καθαρίστρια 
σε εργοστάσιο, αλλά εκείνη αρ-
νήθηκε. Του ζήτησε απλώς να την 

πηγαίνει το πρωί στη δουλειά, όχι 
από το σπίτι, αλλά από τη στάση. 
Ηθελε να βλέπει όλη η γειτονιά 
ότι την πάει ο γιος της. Είχε πάρει 
και την πεντακοσάρα Mercedes.    

«Εκαιγε το λαρύγγι»
Ο Βασίλης Καρράς ήταν από 

τους τραγουδιστές που δούλευαν 
επτά ημέρες την εβδομάδα, συ-
χνά σε δύο μαγαζιά το ίδιο βρά-
δυ. «Εκαιγε το λαρύγγι» όταν τρα-
γουδούσε, έλεγαν οι παλιοί. Το 
λυγμικό γρέζι της φωνής του πα-
ρηγόρησε το κοινό κακόφημων 
μαγαζιών της επαρχίας, αλλά και 
εκείνο που τον ακολουθούσε αρ-
γότερα στις λουστραρισμένες πί-
στες. Ακόμη και όταν η μπάσα 
φωνή του ράγισε από το τσιγάρο, 
το ουίσκι και το ξενύχτι, εκείνος 
τα έδινε όλα. Το όνομά του έγινε 
τατουάζ σε γυναικεία και ανδρι-
κά κορμιά.     

Ο τίτλος «άρχοντας της κα-
ψούρας»; «Τον είχε σαν παρά-
σημο», σημειώνει ο συγγραφέας. 
Ο Καρράς έφθανε δέκα ημέρες 
νωρίτερα στην πόλη όπου επρό-

κειτο να εμφανιστεί, τα βράδια 
πήγαινε σε όλα τα μπαρ, γνώριζε 
κόσμο και, όταν ξεκινούσε, γέμι-
ζε το μαγαζί. ∆έκα χρόνια όργω-
σε κάθε κέντρο της επαρχίας με 
στήριγμα τη σύζυγό του Χριστί-
να, και ήταν εκείνη που επέμεινε 
να στεριώσουν στη Θεσσαλονί-
κη. Είχε βγάλει πολλά χρήματα 
και από τη «χαρτούρα» στη Γερ-
μανία, αλλά εκεί «κολλήσαμε πολ-
λά μικρόβια», έλεγε. Εως το 1989 
κράτησε η αρρώστια του τζόγου. 
Εχασε ένα σπίτι.    

Τον στήριξαν αυτοί με τους 
οποίους έπαιζε μπαρμπούτι. «Ερ-
χονταν στα μαγαζιά και έκαναν 
μεγάλες “ζημιές”, οπότε τα χρή-
ματα με κάποιον τρόπο γύριζαν 
πάλι σ’ εμένα». Ζημιές ήταν οι 
ντάνες των πιάτων. Αργότερα το 
ζευγάρι απέκτησε την Ειρήνη – η 
κόρη του ήταν η αδυναμία του.     

«Αλλαξε τις αμοιβές των τρα-
γουδιστών στη Θεσσαλονίκη», 
υπογραμμίζει ο συγγραφέας. «Το 
μεροκάματο, Μπίλι, είναι 1.700 
δρχ. τη βραδιά», του έλεγε ο φί-
λος του Πασχάλης Τερζής, αλλά ο 

Καρράς που έβγαζε τα δεκαπλάσια 
από τη χαρτούρα είχε στόχο. «Ασε 
να δούμε πώς θα πάει το μαγαζί. 
Πλήρωνε μόνο τους μουσικούς και 
άσε με εμένα», είπε στον επιχει-
ρηματία όταν πήγε στο «Μινουί». 
Πέτυχε να παίρνει το 25% του τζί-
ρου από τα πιάτα. Το 1990 ο πα-
ραγωγός Αχιλλέας Θεοφίλου της 
Minos τον έπεισε να έρθει στην 
Αθήνα. Στο «Νέο Στορκ» οι λου-
λουδούδες, σε δυάδες, στέκονταν 
έξω από το μαγαζί, στην Πατησί-
ων, μέσα δεν χωρούσαν.     

Ο τραγουδιστής αφηγήθηκε 
πολλά για την ξέχειλη περίοδο 
1980-2000. Ιδιαίτερα στην επαρ-
χία τα λαϊκά μαγαζιά ήταν επικίν-
δυνα. Ανθρωποι με φορτωμένο 
ποινικό μητρώο κινούσαν τα νή-
ματα της νύχτας και την «προστα-
σία» των μαγαζιών. Οταν έφευγε 
από ένα κέντρο για να πάει σε 
άλλο, υπήρχαν... συνέπειες. Το 
1985 θα τραγουδούσε σε ένα και-
νούργιο μαγαζί φίλων του στην 
Ξάνθη που τον φώναξαν για τα 
εγκαίνια. Οπως συνήθιζε, πήγε 
δέκα ημέρες νωρίτερα για να κά-

νει δημόσιες σχέσεις, σημειώνει 
ο συγγραφέας. «Πιο κάτω από το 
μαγαζί υπήρχε ένα σκυλάδικο που 
το είχε ένας απόστρατος. “Γιατί 
μπλέκεσαι στα πόδια μας, ρε Βα-
σίλη;’’», του είπε σε πατσατζίδικο 
της πόλης. Μία ημέρα πριν από 
την πρεμιέρα τον χτύπησαν πέ-
ντε άτομα λίγο έξω από το ξενο-
δοχείο. «Του τελευταίου, όμως, 
πρόλαβε και του δάγκωσε το ένα 
δάχτυλο και τον τράβηξε μέσα 
στο ξενοδοχείο». Οταν ήρθε η 
Αστυνομία αποκαλύφθηκε ότι 
τους είχε βάλει ο απόστρατος για 
να μη γίνει η πρεμιέρα.   

Η περιπέτεια που έζησε στην 
Αλεξανδρούπολη ήταν χειρότερη. 
Στο μαγαζί δημιουργήθηκε το αδι-
αχώρητο, αλλά όταν βγήκε στην 
πίστα υπήρχε μόνο μία παρέα και 
στη σκηνή ένας τενεκές. «Θα τρα-
γουδήσεις μόνο για μας απόψε, 
Βασιλάκη», του φώναξε από το 
τραπέζι ο «μεγάλος» σε σπασμένα 
ελληνικά. Ο Καρράς ρώτησε για 
τον τενεκέ: «Μόλις τελειώσεις το 
πρόγραμμα, θα κάψουμε το μα-
γαζί... Μπενζίνα έχει». Μέχρι τις 

5.30 το πρωί τους τραγούδησε. Η 
Αστυνομία δεν πήγε ποτέ, παρότι 
οι άλλοι πελάτες ειδοποίησαν όλη 
την πόλη. «Ο αρχηγός της μαφίας 
μόλις είχε βγει από τη φυλακή».     

Αλλη φορά στη Χαλκιδική επι-
χειρηματίας του ζήτησε να τρα-
γουδήσει για λίγο σε μαγαζί φίλου 
του και να επιστρέψει στο δικό 
του στη Θεσσαλονίκη, όπου εμ-
φανιζόταν. Ο Καρράς πήγε, αλλά 
όταν στις 12 ετοιμάστηκε να φύ-
γει, ένα σπασμένο μπουκάλι τον 
πίεζε στον αυχένα και ένα όπλο 
στα πλευρά. Αν αυτή ήταν η χει-
ρότερη στιγμή της καριέρας του, 
η απαγωγή του σε ένα χωριό του 
Αγρινίου το 1996, για να μην τρα-
γουδήσει σε ένα πανηγύρι, ήταν 
ακόμη μία.   

Στην πίστα είδε να χύνεται και 
αίμα. Το 1980 μια όμορφη Γαλλί-
δα, που είχε χωρίσει με τον Ελ-
ληνα σύντροφό της, του ζήτησε 
επίμονα να πει το «Γιατί να χω-
ριστούμε;». «Οταν άρχισα να το 
τραγουδάω, ανεβαίνει στην πίστα 
κρατώντας στα χέρια της ένα πο-
τήρι σαμπάνια. Το σπάει και τρα-
βάει μια χαρακιά από τον καρπό 
μέχρι το μπράτσο πάνω και γέμι-
σε η πίστα αίματα».    

Οι συνήθειες του κοινού    
Στις αφηγήσεις του καταγρά-

φονται και οι συνήθειες του κοι-
νού – από τα μπαλόνια των δέκα 
δραχμών που οι πελάτες έσπαγαν 
με την καύτρα του τσιγάρου τους, 
περάσαμε στα πιάτα που έκοβαν 
σαν ξυράφια τα πόδια, έπειτα στα 
γύψινα πιάτα, και ακολούθησαν 
τα λουλούδια και οι χαρτοπετσέ-
τες. Οσο για τις σαμπάνιες, ο Καρ-
ράς έλεγε ότι «βρωμούσαν πολύ, 
δεν άγγιζες ούτε το ποτήρι» και 
συνήθως ήταν γεμάτες με θαλασ-
σινό νερό για να κάνουν αφρό.     

Ηθελε να γνωρίζει ο κόσμος τα 
πάντα για εκείνον, την περιπέτεια 
του καρκίνου, αλλά και την κα-
τάθλιψη που «θόλωσε» τα λογικά 
του στα τέλη της δεκαετίας του 
’90. «Ημουν άρχοντας και αντί 
να νιώθω υπέροχα, ένιωθα χά-
λια». Τότε ξεκίνησε τη ζωγραφική.  

Στην εντατική σε ένα χαρτί που 
ζήτησε από τη νοσοκόμα «έγρα-
ψε για συναδέλφους του που ήθε-
λε να ευχαριστήσει με τον τρόπο 
του». Αποχαιρέτησε και τη σύζυγό 
του: «Στο ταξίδι αυτό, δεν θα σε 
πάρω μαζί μου, Χριστίνα. Πρέπει 
να μείνεις πίσω, να βοηθάς τους 
ανθρώπους, έχεις τρόπο δικό σου 
εσύ... γι’ αυτό σ’ αγαπώ».   

«Αρνιόταν να μιλήσει για όσα 
προσέφερε», μας λέει ο Θ. Κανού-
σης. «Ρε φίλε, αν αρχίσω να μιλάω 
γι’ αυτά, δεν είναι φιλανθρωπία, 
αλλά διαφήμιση του εαυτού μου», 
το ξέκοψε. Ομως ο συνεργάτης 
του Στράτος Γκιάτας αναφέρει 
ένα περιστατικό όταν δούλευε 
στον «∆ιογένη» στην Αθήνα. Εξω 
από το ξενοδοχείο είχε ένα εκ-
κλησάκι και εκεί κοιμόταν ένας 
άστεγος. Περνώντας ένα βράδυ 
του ζήτησε να σταματήσει. «Βγά-
ζει τον φάκελο με όλα τα χρήμα-
τα που πήρε από τον “∆ιογένη” 
και μου λέει “τράβα και βάλ’ τα 
στο προσκεφάλι του, χωρίς να σε 
πάρει είδηση”».

Αφηγήθηκε πολλά 
για την ξέχειλη περίοδο 
1980-2000. Ιδιαίτερα 
στην επαρχία, άνθρωποι 
με φορτωμένο ποινικό 
μητρώο κινούσαν 
τα νήματα της νύχτας.   

Ο Βασίλης Καρράς αγαπήθηκε από τους Ελληνες σε όλο τον κόσμο. Εδώ, σε εμφάνιση στην Αυ-
στραλία, όπου οι θαμώνες του νυχτερινού κέντρου πετούσαν δολάρια στην πίστα. Ηταν από τους τρα-
γουδιστές που δούλευαν επτά ημέρες την εβδομάδα, συχνά σε δύο μαγαζιά το ίδιο βράδυ.  

Ο Θάνος Κανούσης, συγγραφέας 
της βιογραφίας «Καλησπέρα και κα-
λή βραδιά» (εκδ. Ταξιδευτής).

Από τις τελευταίες εμφανίσεις του στην «Ιερά Οδό».Με τον φίλο του, Τόλη Βοσκόπουλο.   Ισορροπώντας σε ένα «βουνό» από σπασμένα πιάτα.     

Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ   

Ο «μουντζούρης» που έγινε φαινόμενο   
Ο βιογράφος του Βασίλη Καρρά μιλάει στην «Κ» για την πολυκύμαντη διαδρομή της ζωής του λαϊκού τραγουδιστή    

Δεν ξέχασε ποτέ 
τα φτωχικά του χρόνια. 
Δέκα χρόνων 
και ξυπνούσε 
στις 3 το πρωί για 
να πουλήσει κουλούρια 
και μετά λαχεία.    
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